
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8154
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Θ. Ρουσόπουλου, σελ.

8124
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω, το 7ο Γυµνάσιο
Καλλιθέας, το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας Αττικής, το
Γυµνάσιο Αγίου Κωνσταντίνου Αγρινίου και σπουδαστές από
το McDaniel College του Maryland των ΗΠΑ, σελ. 8124, 8133,
8142, 8148, 8152

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8119 8120, 8121, 8124,
8130, 8133, 8134, 8135, 8136, 8138, 8140, 8141, 8142, 8143,
8146, 8147, 8148, 8149, 8151, 8152, 8153, 8156, 8158

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8151, 8152

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 13 Ιανουαρίου 2020, σελ. 8119 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Οικονοµική Ενίσχυση Πληµµυροπαθών στην Κι-

νέτα µε µέριµνα και για τις δευτερεύουσες κατοικίες», σελ.
8119

ii. µε θέµα: «Πρόβλεψη κόµβου σύνδεσης της οδού πρό-
σβασης στο Νέο Αεροδρόµιο µε τον επαρχιακό δρόµο Αρκα-
λοχώρι-Καστέλι», σελ. 8121

β) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η κατάσταση στο
Γενικό Νοσοκοµείο Νοσηµάτων Θώρακος «Η Σωτηρία»», σελ.
8123

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Να ξεκινήσουν επιτέλους οι διαδικασίες υλοποίησης
του Σχεδίου Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής
Πόλης (ΣΧΟΟΑΠ) Δήµου Μινώα Πεδιάδας», σελ. 8125

3. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης πενήντα ενός (51) Βου-
λευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ προς τον
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Η ανυπαρξία κυβερνητικής πολιτικής προκαλεί τον αγροτικό
κόσµο και αυξάνει τη δυσαρέσκειά του», σελ. 8128 - 8158

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8142 - 8143
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 8133 – 8142, 8143 - 8158
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8119 - 8133

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8142, 8143
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8152, 8153
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8152
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 8134, 8135, 8136, 8138, 

8140, 8146, 8147, 8148, 
8149, 8151, 8152, 8153, 
8156, 8158

ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8135, 8141, 8151, 8153, 
8156

ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 8151

ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 8130
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 8151
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8119, 8120, 8121, 8124, 

8130, 8133
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 8133, 8143, 8146
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 8151

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8152
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 8151, 8152

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 8120, 8121, 8122
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8121, 8122, 8125, 8126
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 8123, 8125
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8123, 8124
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Δ. , σελ. 8125, 8126, 8127
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 8119, 8120, 8121

Δ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8133, 8137, 8152
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 8136, 8140, 8141, 8142, 

8148, 8153, 8155, 8158
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8146, 8147
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 8128, 8135, 8136, 8137, 

8147, 8148, 8154, 8156
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8138, 8139, 8140
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8134, 8135, 8136, 8137, 

8149, 8154, 8155, 8156, 
8157, 8158

ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 8129, 8130, 8148, 8149, 
8155

ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 8136, 8142, 8143
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 8144, 8148
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 8145
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 8143
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 8133, 8137, 8157
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 8130, 8137, 8149
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 8131, 8150
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 8132, 8151 

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 8139, 8140
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8135

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΖ’
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Αθήνα, σήµερα στις 10 Ιανουαρίου 2020, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.05’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Καλή χρονιά σε όλους. 
Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, έχω

την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων της Δευτέρας 13 Ιανουαρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 351/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, µε θέµα: «Να πραγµατοποιηθεί η πλήρης εφαρµογή του
προγράµµατος του Μεταφορικού Ισοδύναµου για την Κρήτη».

2. Η µε αριθµό 341/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κων-
σταντόπουλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Λύσεις για τη λειτουργία του Τµήµατος Διαχείρισης
Πολιτισµικού Περιβάλλοντος και Νέων Τεχνολογιών του Πανεπι-
στηµίου Πατρών µε έδρα το Αγρίνιο».

3. Η µε αριθµό 343/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κλασικός αθλητισµός
στη Θεσσαλονίκη και ειδικά το Εθνικό Καυτανζόγλειο Στάδιο».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 352/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κυρια-
κής Μάλαµα προς τον Υπουργό Εξωτερικών , µε θέµα: «Ανάγκη
άµεσων ενεργειών για τον επαναπατρισµό των Ελλήνων ναυτικών
που βρίσκονται εγκλωβισµένοι στο Τζιµπουτί».  

2. Η µε αριθµό 344/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Προβλήµατα
στις εγκαταστάσεις του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου (ΕΑΚ) Λάρι-
σας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 786/19-9-2019 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-

κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να εφαρ-
µοστεί το προεδρικό διάταγµα 45 για τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα των τµηµάτων επιστήµης και τεχνολογίας των υλικών του
Πανεπιστηµίου Κρήτης και Πατρών».

2. Η µε αριθµό 1457/23-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άνιση µε-
ταχείριση εκπαιδευτικών, επιτυχόντων του γραπτού διαγωνισµού
του ΑΣΕΠ του 2008».

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ότι οι
επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι όσες αναγράφον-
ται». Εποµένως θα συζητηθούν όλες. Επαναλαµβάνω ότι έχετε
πάρει όλοι το σχετικό έγγραφο που έχει τη σειρά.

Κατόπιν αυτού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε
στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 350/7-1-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Τσίπρα προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Οικονοµική
Ενίσχυση Πληµµυροπαθών στην Κινέτα µε µέριµνα και για τις
δευτερεύουσες κατοικίες».

Στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών, ο κ. Κωνσταντίνος Αχιλλέα Καραµανλής.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο για την πρω-
τολογία σας, για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλή σας
χρονιά, καλή χρονιά σε όλους.

Η επίκαιρη ερώτηση, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αφορά το θέµα
της οικονοµικής ενίσχυσης των πληµµυροπαθών στην Κινέτα µε
µέριµνα και για τις δευτερεύουσες κατοικίες.

Επισηµαίνω δύο πράγµατα. Είχε προηγηθεί άλλη επίκαιρη
ερώτηση προς το Υπουργείο Εσωτερικών στην οποία απάντησε
εδώ στην Αίθουσα ο κ. Λιβάνιος, ο οποίος περιορίστηκε στο θέµα
της κάλυψης των πάγιων αναγκών από φυσικές καταστροφές.
Αυτή ήταν η αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. Δεν δε-
σµεύτηκε για οτιδήποτε αφορά έκτακτη ενίσχυση ή κάλυψη δευ-
τερεύουσας κατοικίας, γιατί κυρίως αυτό είναι το θέµα, και την
παρέπεµψε στο Υπουργείο Υποδοµών, σε εσάς.

Θέλω να επισηµάνω ότι υπάρχουν δύο σχετικές κοινές υπουρ-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΖ’
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γικές αποφάσεις: Η µία του 2019, η 33862, µε βάση την οποία
καλύπτονται πάγιες ανάγκες σχετικά µικρότερων ποσών για φυ-
σικές καταστροφές. Και υπάρχει µία κοινή υπουργική απόφαση
στις 28-11-2017, η 4155, η οποία αφορά την έκτακτη ενίσχυση,
είναι πολύ µεγαλύτερα τα ποσά, είναι 5.000 για ιδιώτες και 8.000
για επιχειρήσεις και κυρίως -γιατί αυτό είναι το φλέγον θέµα για
την Κινέτα- καλύπτουν το ζήτηµα της δευτερεύουσας κατοικίας.

Με την καταιγίδα «Γηρυόνης» στις 25 Νοεµβρίου και την επα-
κόλουθη πληµµύρα στην Κινέτα γνωρίζω ότι έχουν πληγεί µερι-
κές εκατοντάδες πολιτών στην Κινέτα. Η ιδιαιτερότητα της
Κινέτας είναι ότι είναι κατά 80% δευτερεύουσες κατοικίες, δη-
λαδή από τους πληγέντες περίπου το 80% αφορά δευτερεύου-
σες κατοικίες, µε την επιπλέον ιδιαιτερότητα ότι ένα µεγάλο
µέρος των κατοικιών αυτών –υπάρχουν και σχετικές επιστολές
των πληµµυροπαθών- χρησιµοποιούνται άτυπα και ως µόνιµες
κατοικίες από πολλά µέλη της οικογένειας, κατοικούν δηλαδή
εκεί πέρα όλο τον χρόνο.

Πέραν αυτού, µε βάση την υπουργική απόφαση του 2017 που
σας διάβασα, η οποία κάλυπτε περίπου οκτώ περιπτώσεις πληµ-
µυρών ανά την Ελλάδα, είναι µερικές δεκάδες δήµων, καλυπτό-
ταν και το ζήτηµα της δευτερεύουσας κατοικίας. Ο κ. Λιβάνιος
δεσµεύτηκε µόνο σε ό,τι αφορά το µέρος της πάγιας κάλυψης
αναγκών και παρέπεµψε στο να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες
στον δήµο για να αποσταλούν οι αιτήσεις προς το Υπουργείο
Εσωτερικών και παρέπεµψε σε σας τα άλλα δύο κρίσιµα ζητή-
µατα.

Να επισηµάνω ότι για όλες τις καταστροφές µέχρι σήµερα, µι-
κρότερου µεγέθους -όπως οι πληµµύρες του καλοκαιριού στη
Χαλκιδική και ο σεισµός που έγινε στην Πάρνηθα και είχαν πληγεί
τότε κυρίως τα Άνω Λιόσια- δεν έχει υπάρξει ακόµα αποζηµίωση,
όπως και στην περίπτωση της Κινέτας, ούτε η πάγια αποζηµίωση. 

Σας παρακαλώ να απαντήσουµε για το ζήτηµα της έκτακτης
ενίσχυσης, αν υπάρχει τέτοια πρόθεση ή απόφαση του Υπουρ-
γείου, και κυρίως της δευτερεύουσας κατοικίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο να αναπτύξετε την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας, γιατί

µου δίνεται η ευκαιρία να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, µέσα σε
αυτό το γραφειοκρατικό λαβύρινθο, που η αλήθεια είναι ότι τα-
λαιπωρεί πάρα πολύ τους πολίτες των περιοχών που έχουν πλη-
γεί.

Ας πάρουµε, λοιπόν, τα πράγµατα από την αρχή, για να δούµε
ποιες είναι οι ενέργειες, οι συντονισµένες ενέργειες συνολικά
της Κυβέρνησης, αλλά και του Υπουργείου Υποδοµών, µετά τις
καταστροφικές ζηµιές που υπέστη η περιοχή της Κινέτας.
Έχουµε, λοιπόν, την πληµµύρα στις 25 Νοεµβρίου στις περιοχές
της δυτικής Αττικής. Δίνεται αµέσως εντολή από το Υπουργείο
να διενεργηθούν αυτοψίες στους πληγέντες δήµους. Η εντολή
αυτή δίνεται και µέσα σε δύο ηµέρες µετά το συµβάν τα συνερ-
γεία του Υπουργείου, µαζί µε τους εν λόγω δήµους, οι οποίοι δεν
είχαν επαρκές προσωπικό, βρίσκονται στην περιοχή και διενερ-
γούν αυτοψίες σε πεντακόσια τριάντα ένα κτήρια, όπου διαπι-
στώθηκε ότι τετρακόσια εξήντα οκτώ από αυτά έχουν υποστεί
βλάβες. Στη συνέχεια, όπως και εσείς επισηµαίνετε, έχουµε την
κοινή υπουργική απόφαση για την οριοθέτηση των πληγεισών
περιοχών και τη χορήγηση της στεγαστικής συνδροµής. Και αυτό
αφορά σε όλα τα κτήρια που έχουν πληγεί από την πληµµύρα
του Νοεµβρίου και κατά συνέπεια σε όλες τις κατοικίες, ανεξαρ-
τήτως αν είναι πρώτη ή δευτερεύουσα. Εµείς στο Υπουργείο
ποτέ δεν κάναµε αυτόν τον διαχωρισµό. Εµάς µας ενδιαφέρει να
αποκατασταθούν οι ζηµιές σε όλα τα πληγέντα κτήρια.

Θα µου επιτρέψετε να διευκρινίσω κάποια ζητήµατα, γιατί από
το κείµενο της ερώτησής σας διαπιστώνω ότι δεν έχει γίνει κάτι
σαφές. Το Υπουργείο Υποδοµών δεν είναι αρµόδιο να χορηγεί
τις αποζηµιώσεις για την αντικατάσταση οικοσκευής ή για µικρές
κατασκευαστικές εργασίες. Αυτή η αρµοδιότητα βρίσκεται βα-
σικά στο Υπουργείο Εσωτερικών. Εγώ έχω έρθει ήδη σε επαφή,
µετά την ερώτησή σας, µε τον κ. Λιβάνιο. Γνωρίζω ότι είχατε

κάνει µια ερώτηση και έχω δει την απάντηση που έχετε πάρει
από το Υπουργείο Εσωτερικών. Ξεκαθαρίζω ότι τα δύο Υπουρ-
γεία θα βρεθούν και θα συντονιστούν άµεσα για να ξεκαθαρί-
σουµε αυτό το ζήτηµα, έτσι ώστε πολύ γρήγορα να δοθούν οι
αποζηµιώσεις που πρέπει να δοθούν.

Το πόσο σύντοµα θα δοθούν όµως αυτές οι αποζηµιώσεις,
εξαρτάται και από έναν άλλο παράγοντα, τον οποίο συνήθως δεν
λέµε και καλό είναι να τον πούµε, από την πληρότητα των φακέ-
λων που καταθέτουµε στο Υπουργείο. Για τα υπόλοιπα θέµατα,
όπως αυτά των επιδοµάτων, αρµόδιοι δυστυχώς -γι’ αυτό είπα
στην αρχή ότι υπάρχει ένας γραφειοκρατικός λαβύρινθος- είναι
οι δήµοι, οι οποίοι θα τα χορηγήσουν, αφού λάβουν έκτακτη χρη-
µατοδότηση από το Υπουργείο Εσωτερικών. Οπότε το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, βάσει της διαδικασίας, δίνει τα χρήµατα στους
δήµους και οι δήµοι δίνουν τα χρήµατα στους δικαιούχους.

Προτού κλείσω την πρωτολογία µου, θα µου επιτρέψετε ένα
µικρό σχόλιο, µια που βλέπω ότι η ερώτησή σας περιλαµβάνει
ερώτηση για τη Μάνδρα και για την περιοχή και τις ευρύτερες
καταστροφές. Καταθέσατε την ερώτησή σας, κύριε Τσίπρα, στις
7 Ιανουαρίου. Σήµερα, τρεις µέρες µετά, τη συζητάµε στη Βουλή.
Όταν ήµασταν στην Αντιπολίτευση, εγώ µαζί µε τους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας της πρώην περιφέρειας Αττικής, όταν
ήµουν τοµεάρχης υποδοµών και µεταφορών, είχαµε καταθέσει
στην κυβέρνησή σας δύο επίκαιρες ερωτήσεις για το θέµα της
Μάνδρας. Την πρώτη λίγο µετά την καταστροφική περίπτωση
της 6ης Δεκεµβρίου του 2017 και τη δεύτερη στις 27 Ιουνίου του
2018. Ξέρετε πότε απαντήθηκαν αυτές οι ερωτήσεις, κύριε συ-
νάδελφε; Ποτέ! Ουδέποτε δέχθηκε η τότε κυβέρνηση να έρθει
στο Κοινοβούλιο, όπως κάνουµε εµείς σήµερα, και να απαντήσει
στα σοβαρά ερωτήµατα που έθετε τότε η αντιπολίτευση. Αυτά
τα λέω, ώστε να έχουµε µια εικόνα, κύριε Πρόεδρε, ποιοι σέβον-
ται τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και ποιοι όχι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Τσί-

πρας για τη δευτερολογία του για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, δεν σας εγκάλεσα για το ζήτηµα

του αν απαντήσατε αργά ή νωρίς. Και εγώ έχω καταθέσει ερώ-
τηση προς το Υπουργείο Οικονοµικών από τον περασµένο Σε-
πτέµβριο και ακόµα δεν έχει απαντηθεί και δεν ξέρω εάν θα
απαντηθεί, αλλά νοµίζω ότι δεν είναι αυτό το θέµα µας.

Από την απάντησή σας επί της ουσίας του ζητήµατος υπάρ-
χουν ανοιχτά δύο ζητήµατα. Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι είναι το
Υπουργείο Εσωτερικών που θα εγκρίνει τις πιστώσεις, αλλά είναι
επισπεύδων ο Υπουργός Υποδοµών, όπως και στην υπουργική
απόφαση του ‘17, για τη χορήγηση έκτακτης ενίσχυσης και τη
συµπερίληψη της δεύτερης κατοικίας στις αποζηµιώσεις. Σε
αυτό δεν έχετε απαντήσει, δηλαδή αν θα υπάρξει έκτακτη ενί-
σχυση πέραν της πάγιας, όπως η υπουργική απόφαση του ‘19
πρώτον και δεύτερον, αν θα καλυφθεί η δευτερεύουσα κατοικία.

Γνωρίζω ότι τα συνεργεία σας εξετάζουν όλες τις ζηµιές, είτε
είναι πρωτεύουσες είτε είναι δευτερεύουσες. Στο κάτω-κάτω µε-
ρικές φορές δεν γνωρίζουν τι ακριβώς είναι η κατοικία, δεν µπο-
ρούν να το γνωρίζουν, αλλά το ερώτηµα είναι αν υπάρχει
πολιτική βούληση να υπάρξει τέτοια κοινή υπουργική απόφαση
και πότε θα λάβουν τις αποζηµιώσεις οι κάτοικοι, συµπεριλαµβα-
νοµένης και της δεύτερης κατοικίας. Σε αυτό δεν έχετε απαντή-
σει.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να επισηµάνω ότι στις δύο µεγάλες
τραγωδίες και στη Μάνδρα και στο Μάτι κυριολεκτικά ηµέρες µε-
σολάβησαν από τις τραγωδίες µέχρι τις υπουργικές αποφάσεις
και τις πρώτες αποζηµιώσεις. Ήταν πολύ µεγαλύτερες τραγω-
δίες, είχαµε νεκρούς. Εδώ πέρα ευτυχώς δεν είχαµε νεκρούς,
αλλά υπάρχει ένα ζήτηµα ότι δεν µπορούν να περάσουν µήνες
και χρόνια για να αποζηµιωθούν οι κάτοικοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Θα µου επιτρέψετε να σας πω, κύριε συνά-
δελφε, ότι τα πράγµατα δεν είναι καθόλου έτσι και µε προκαλείτε
και δυστυχώς µε αναγκάζετε να κάνω ένα βήµα πίσω και να εξε-
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τάσουµε τι κάνατε εσείς όταν ήσασταν κυβέρνηση.
Λοιπόν, να βάλουµε τα πράγµατα σε µία σειρά. Μετά τις κατα-

στροφικές φωτιές τον Αύγουστο του 2018, κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
και περιφέρεια η κ. Δούρου, δεν κάνατε καµµία, µα καµµία ερ-
γασία για την αντιπληµµυρική θωράκιση της περιοχής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Στη Μάνδρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Στην Κινέτα, µιλάµε για την Κινέτα.
Πήγαµε εκεί και ο Προεδρεύων, ο κ. Μπούρας, που είναι συ-

νάδελφός σας Βουλευτής από την περιοχή εκεί, και τι είδαµε; Εί-
δαµε ότι δεν είχατε κάνει καµµία διαδικασία για τα κορµοδέµατα,
ότι δεν υλοποιήσατε κανέναν αντιδιαβρωτικό έργο. Και τι είδαµε;
Είδαµε ότι το βόρειο κοµµάτι της Αθηνών - Τριπόλεως, η περιοχή
δηλαδή στο κατάντη, ήρθε µετά την καταστροφική φωτιά και την
πληµµύρα και έκλεισε η Εθνική Οδός. Αυτό έγινε, διότι δεν κά-
νατε τις εργασίες που έπρεπε να είχατε κάνει ως περιφέρεια και
ως κυβέρνηση αµέσως µετά τη φωτιά. 

Εποµένως, καλό είναι να µας κουνάτε το δάχτυλο, γιατί εσείς
ευθύνεστε µε την ανεπάρκεια βασικά της περιφέρειας και των
τότε αρµόδιων Υπουργείων που δεν προβήκατε στις απαραίτητες
ενέργειες.

Για να είµαστε ξεκάθαροι, εµείς τι κάναµε; Εµείς πήγαµε αµέ-
σως εκεί, αφήσαµε ελεύθερη τη διέλευση των διοδίων, εξαναγ-
κάζοντας έτσι τον παραχωρησιούχο να βάλει όλα τα µηχανήµατα
έτσι ώστε ο δρόµος να ανοίξει οκτώ ώρες µετά, ενώ οι πρώτες
προβλέψεις ήταν ο δρόµος Αθηνών - Τριπόλεως να ανοίξει µέσα
στις επόµενες δύο µέρες. Έτσι, για να καταλάβουµε ποιοι µπο-
ρούν και δρουν αποτελεσµατικά και ποιοι για άλλη µια φορά κο-
ροϊδεύουν τον κόσµο.

Τώρα, όσον αφορά την ερώτησή σας, σας εξήγησα και στην
πρωτολογία µου πως η διαδικασία είναι η εξής: Γίνεται µια κατα-
στροφή. Έρχεται ο δήµος και ζητάει από τα αρµόδια Υπουργεία,
το Υπουργείο Υποδοµών, εάν δεν έχει την επάρκεια, να βγάλει
µηχανικούς για να γίνουν όλοι οι έλεγχοι στις κατοικίες. Το κά-
ναµε αυτό άµεσα και τώρα υπάρχει διαδικασία που πρέπει να γί-
νουν όλα τα απαραίτητα δικαιολογητικά στους δήµους, οι δήµοι
να πάνε στο Υπουργείο Εσωτερικών και να δοθεί η πίστωση για
να δοθούν οι αποζηµιώσεις. 

Υπάρχει πολιτική βούληση γι’ αυτό. Οι διαδικασίες είναι συγ-
κεκριµένες, κινούνται µε βάση όλα τα χρονοδιαγράµµατα. Εγώ
είµαι σε επαφή µε το Υπουργείο Εσωτερικών και σας διαβεβαιώ
ότι αυτοί που δικαιούνται αποζηµίωση θα πάρουν αποζηµίωση.
Δεν πρέπει όµως να συγκρίνουµε τι κάνατε εσείς µε τις αποζη-
µιώσεις και τις καταστροφές τις τεράστιες που έγιναν πριν από
δύο χρόνια. Μην πάµε πίσω, αλλά τουλάχιστον καλό είναι να γνω-
ρίζουµε ποια είναι η διαδικασία και να µην προσπαθούµε να κά-
νουµε, άµα θέλετε, λαϊκισµό ή να προσπαθούµε να
δηµιουργήσουµε λανθασµένες εντυπώσεις, όταν γίνεται µια κα-
ταστροφή.

Γιατί αυτό δεν το κάναµε εµείς ως αντιπολίτευση και είµαι σί-
γουρος ότι ούτε κι εσείς, ως νέος πολιτικός, θέλετε να µπούµε
σε µια διαδικασία αντιπαράθεσης για ένα ζήτηµα που νοµίζω ότι
είναι σχετικά ξεκάθαρο. 

Εποµένως, για να σας απαντήσω άλλη µια φορά ξεκάθαρα, πο-
λιτική βούληση υπάρχει να αποζηµιωθούν αυτοί που δικαιούνται
να αποζηµιωθούν και θα αποζηµιωθούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο

για δέκα δευτερόλεπτα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Είναι µια δια-

δικασία που δεν έχει τριτολογία. Πείτε το κατ’ ιδίαν στον
Υπουργό. 

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 346/7-1-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Πρόβλεψη κόµβου σύνδεσης
της οδού πρόσβασης στο νέο αεροδρόµιο µε τον επαρχιακό
δρόµο Αρκαλοχώρι - Καστέλι».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Έχω δύο ερωτήσεις σήµερα που θα συζητηθούν και οι δύο
αφορούν τη συγκεκριµένη περιοχή, για την οποία έχει ήδη κυ-
ρωθεί από τη Βουλή η σύµβαση για την δηµιουργία του νέου διε-
θνούς αεροδροµίου. Έχουµε, εποµένως, ένα έργο που έχει µπει
στις ράγες και δύο σηµαντικά θέµατα είναι η οδική πρόσβαση,
αλλά και το ευρύτερο ειδικό χωροταξικό µε τις χρήσεις γης,
swap όπως ονοµάζεται, σε σχέση µε την βιώσιµη και ορθολογική
ανάπτυξη της περιοχής.

Για την αρµοδιότητα σας, κύριε Υπουργέ, έχω το ερώτηµα που
αφορά τη σύνδεση της υφιστάµενης επαρχιακής οδού µε τον
δρόµο που θα συνδέει το αεροδρόµιο µε τον Νότιο Οδικό Άξονα
και τη δυνατότητα, την πρόβλεψη και την κατασκευή κόµβου
σύνδεσης, προκειµένου να εξυπηρετούνται όλοι οι κινούµενοι
στην επαρχιακή οδό σε σχέση µε την είσοδό τους ή την έξοδό
τους από το αεροδρόµιο και να υπάρχει έτσι καλύτερη πρό-
σβαση στην περιοχή.

Το ερώτηµα είναι, λοιπόν, εάν προτίθεστε και µε ποιον τρόπο
να φροντίσετε για την οδική αυτή σύνδεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεγκέρογλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Κεγκέρογλου, σας ευχαριστώ πάρα
πολύ για την ερώτησή σας, αν και θα µου επιτρέψετε να πω και
θα καταλάβετε από την απάντησή µου ότι δεν έχει πολύ τον χα-
ρακτήρα της επίκαιρης, γιατί αυτό το έργο έχει περάσει, όπως
πολύ σωστά είπατε, από πολύ µεγάλη ταλαιπωρία.

Να τα πάρουµε, λοιπόν, από την αρχή. Με τον ν.3710/2008 το
τότε ΥΠΕΧΩΔΕ του 2008 ανέλαβε την ολοκλήρωση της µελέτης
για τον διαγωνισµό στο Καστέλι. Ακολούθησαν διαδικασίες επί
διαδικασιών, εγκρίσεις µελετών, καθυστερήσεις, µέχρι και πάλι
η κυβέρνηση Σαµαρά το 2014 να εγκρίνει τη διενέργεια δηµόσιου
διαγωνισµού τον Μάιο του 2014. Λόγω των εκλογών του 2015 πά-
γωσε η διαδικασία, όπως όλα τα µεγάλα έργα, και ο διαγωνισµός
για το Καστέλι πήρε αναβολή. 

Ακούστε τώρα τι γίνεται, για να έχουµε µια πλήρη εικόνα. Ο
προσωρινός ανάδοχος ορίστηκε στις 30 Μαΐου του 2017 σε µια
διαδικασία, κύριε Κεγκέρογλου, που είχε αναβληθεί, όπως πολύ
καλά ξέρετε, οκτώ φορές. Μέχρι τον Ιούλιο του 2017, µέσα σε
δύο µήνες, θα έπρεπε να είχε γίνει οριστικοποίηση των συµβατι-
κών εγγράφων. Παρ’ όλα αυτά, η διαδικασία δέχθηκε συνεχείς
παρατάσεις και φτάσαµε τελικά να ολοκληρώσουµε τις διαδικα-
σίες ένα χρόνο µετά.

Τι έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τους πρώτους
τρεις µήνες; Κατ’ αρχάς κάναµε το προφανές. Πήραµε το clea-
rance, δηλαδή την τελική έγκριση από την «DIGICOM», από την
κ. Βερστάγκεν, για να ξεκινήσουν επιτέλους οι διαδικασίες των
εργασιών για το αεροδρόµιο του Καστελίου, δηλαδή οι λεγόµε-
νες πρόδροµες εργασίες. 

Στις 22 Ιανουαρίου, σε λίγες µέρες δηλαδή, θα υπογραφεί µε
την EIB το δάνειο που θα λάβει το ελληνικό δηµόσιο για τη συµ-
µετοχή του, αυτή των 180 εκατοµµυρίων και µέσα στον Φεβρουά-
ριο ή τον Μάρτιο θα ξεκινήσουν οι διαδικασίες.

Πάµε τώρα σε αυτά τα συγκεκριµένα που ρωτήσατε. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε την προµελέτη οδικής σύνδεσης, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, το νότιο τµήµα οδοποιίας του έργου, το τµήµα δηλαδή,
που θα συνδέει το Καστέλι µε την οδό Ηράκλειο - Βιάννος, προ-
βλέπεται να συνδέεται µε την επαρχιακή οδό Αρκαλοχώρι - Γα-
ζέπι Μύλος. Αυτή η σύνδεση θα γίνει µέσω ισόπεδου κόµβου.
Παράλληλα η επαρχιακή οδός Αρκαλοχώρι - Γαζέπι Μύλος θα
συνδέεται σε δύο σηµεία και αυτά µέσω ισόπεδων κόµβων µε τη
νότια περιµετρική οδό, που θα καταλήγει στο νέο αεροδρόµιο. 

Σε κάθε περίπτωση οι οριστικές µελέτες θα υποβληθούν µετά
την ηµεροµηνία έναρξης παραχώρησης που είναι, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, τον Μάιο του 2024. Είναι υποχρεωµένος ο παραχωρη-
σιούχος µέσα σε εξήντα µήνες να έχει ολοκληρώσει αυτή τη
διαδικασία, όπως άλλωστε κυρώθηκε µε τον ν.4612/2019.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό.
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Αυτό, λοιπόν, που θα πρέπει να γίνει αντιληπτό είναι πως τόσο
για τον ανισόπεδο κόµβο που θα συνδέει το νότιο τµήµα µε το
Ηράκλειο - Βιάννος όσο και για τις τρεις θέσεις της οδού Αρκα-
λοχώρι - Γαζέπι Μύλος, έχουµε τις προµελέτες και αναµένουµε
την υποβολή οριστικών µετά την ηµεροµηνία έναρξης της παρα-
χώρησης. 

Έρχοµαι, όµως, τώρα και στο κοµµάτι των απαλλοτριώσεων
που είναι εξίσου σηµαντικό για να µην πω πιο σηµαντικό. Οι απαλ-
λοτριώσεις, σύµφωνα µε απόφαση της Κυβέρνησης, έχουν προ-
χωρήσει µε την διαδικασία του άρθρου 7α του ν.2782/2001. Όπως
γνωρίζετε, αυτή η διαδικασία είναι διαδικασία που γίνεται για έργα
µεγάλης εθνικής σηµασίας και έτσι δεν έχουµε τις καθυστερήσεις
που έχουµε συνήθως στα ζητήµατα των προσφυγών.

Στη συνέχεια αυτών θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι από την
πλευρά του Υπουργείου έχουν ολοκληρωθεί ήδη όλες οι απαραί-
τητες διαδικασίες. Και µάλιστα στις 27 Δεκεµβρίου του 2019 το
Υπουργείο υπέγραψε εντολή πληρωµής ύψους περίπου 892.000
ευρώ, σχεδόν ενός εκατοµµυρίου, που αφορά το κοµµάτι των
αποζηµιώσεων και των απαλλοτριώσεων.

Και έδωσα εγώ στις υπηρεσίες του Υπουργείου την άµεση εν-
τολή για καταβολή στους δικαιούχους αυτού του ποσού. Μάλι-
στα σας καταθέτω στα Πρακτικά αυτήν την απόφαση, όπως
αναρτήθηκε και στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Εποµένως, σε ό,τι αφορά τον χρονικό ορίζοντα -που αφορά
και την ερώτησή σας- η υλοποίηση των έργων θα πρέπει να έχει
ολοκληρωθεί εντός εξήντα µηνών από την ηµεροµηνία έναρξης
της παραχώρησης, δηλαδή, το αργότερο µέχρι τον Μάιο του
2024.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Κεγκέρογλου για τρία λεπτά για τη δευτερολογία του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το έργο αυτό

έχει την τύχη -αλλά έχει ταυτόχρονα και ατυχίες- να είναι ένα
έργο στο οποίο έχουν συµφωνήσει όλες οι µεγάλες πολιτικές δυ-
νάµεις και κυρίως να έχουν συµφωνήσει οι περισσότεροι κοινω-
νικοί και αναπτυξιακοί φορείς της Κρήτης. Υπάρχουν και κάποιες
µειοψηφούσες απόψεις, αλλά νοµίζω ότι η µεγάλη πλειοψηφία
έχει συµφωνήσει. 

Όµως έχει και την ατυχία, πρώτα απ’ όλα να έχει πέσει µέσα
στην κρίση και αυτό προσέθεσε τα δικά του προβλήµατα. Και το
πρόβληµα που έχουµε για όλα τα µεγάλα έργα –πιστεύω- στη
χώρα µας διαχρονικά είναι να µην προηγείται ο ευρύτερος χω-
ροταξικός σχεδιασµός, που πρέπει να υπάρχει για να µπορεί να
στηθεί ένα µεγάλο έργο το οποίο θα δηµιουργήσει και προϋπο-
θέσεις ανάπτυξης. Αλλά ταυτόχρονα εάν δεν υπάρχει ο σχεδια-
σµός, µπορεί να δηµιουργήσει στρεβλή, άναρχη ανάπτυξη.

Στην περιοχή αυτή, λοιπόν, δεν έχει γίνει χωροταξικό σχέδιο
και αυτή είναι η επόµενη ερώτηση για το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος, αλλά έχετε και εσείς σχέση λόγω του ότι είστε ο κύριος του
έργου ως προς την προώθησή του τουλάχιστον. 

Το θέµα των απαλλοτριώσεων είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Ξέ-
ρετε ότι υπάρχουν διαµαρτυρίες. Εγώ έχω κάνει µία συγκεκρι-
µένη πρόταση για όλους όσους είναι ιδιοκτήτες αγροτικής γης
-επειδή ανατρέπεται ο αγροτικός παραγωγικός χαρακτήρας της
περιοχής- ανάλογα µε το ποσοστό της γης που αποξενώνεται ο
σηµερινός παραγωγός. Εάν, δηλαδή, σε κάποιο αγρότη παίρ-
νουν το 100% της περιουσίας του οι απαλλοτριώσεις, αυτός δεν
έχει την ευχέρεια ούτε να πάει να σπουδάσει ούτε να αλλάξει
επάγγελµα ούτε να µάθει τώρα να κάνει κάτι άλλο.

Σε αυτές τις περιπτώσεις, λοιπόν, ανάλογα µε το ποσοστό θα
πρέπει να έχουν µία πρόσθετη από το κράτος µέριµνα. Έχω
κάνει µια συγκεκριµένη πρόταση, ανάλογα µε το ποσοστό προ-
σαύξηση ό,τι αποφασίσει το δικαστήριο. Αυτό είναι, όµως, κάτι
που πρέπει να το µελετήσετε, να το δείτε. Δεν έχει ηµεροµηνία
λήξης, δηλαδή έχετε χρόνο να το δείτε, για να υπάρξουν δίκαιες
απαλλοτριώσεις.

Στο οδικό σύστηµα τώρα κακώς, κατά την άποψή µου, από το
αεροδρόµιο µέχρι τον νότιο άξονα δεν προβλέπονται δύο λωρί-
δες ανά κατεύθυνσή και διάζωµα διαχωριστικό. Δυστυχώς δεν
προβλέπεται. Ίσως είναι κάτι το οποίο πρέπει να το ξαναδούµε. 

Ταυτόχρονα θα πρέπει να πω ότι υπάρχει πρόβλεψη για τον
κόµβο σύνδεσης µε τον Νότιο Οδικό Άξονα Κρήτης, όπως λέγε-
ται. Ουσιαστικά είναι ο Ηράκλειο - Βιάννος στην περιοχή εκεί.
Υπάρχει αυτή η πρόβλεψη. 

Επειδή ο παραχωρησιούχος, ο ανάδοχος έχει βάλει προτεραι-
ότητα αυτό το τµήµα να ξεκινήσει να κατασκευάζεται τώρα, διότι
διευκολύνει την περίοδο της κατασκευής η λειτουργία αυτού του
οδικού τµήµατος, γι’ αυτό θέτω από τώρα το θέµα της δηµιουρ-
γίας κόµβου στη διασταύρωση, στο σηµείο τοµής του οδικού
άξονα Αεροδρόµιο προς Νότιο Οδικό Άξονα µε την επαρχιακή
οδό Αρκαλοχώρι - Γαζέπι Μύλος - Καστέλι. Το ότι υπάρχουν προ-
µελέτες είναι θετικό. Άρα, λοιπόν, είναι ένα πρώτο σηµείο που
µπορούµε να δούµε πώς από εκεί και πέρα όλο αυτό γίνεται
πράξη. 

Διευκρινίστε µου, όµως, γιατί δεν το έχω υπ’ όψιν µου, εάν η
δηµιουργία του κόµβου στο συγκεκριµένο σηµείο είναι ευθύνη
και αυτό του παραχωρησιούχου ή αν είναι ευθύνη της πολιτείας.
Και δεν µιλώ για τον κόµβο που προβλέπεται από τη σύµβαση -
σας ξαναλέω- του δρόµου του αεροδροµίου µε τον κεντρικό
άξονα Ηράκλειο - Βιάννος, αλλά στη θέση που έχουµε σύνδεση
µε τον επαρχιακό δρόµο. Αυτό είναι το ερώτηµά µου. 

Και να σας ζητήσω και τη συµβολή ανάλογα µε την εξέλιξη της
άλλης ερώτησης µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, προκειµένου
να λειτουργήσουµε ως σοβαρό κράτος, να γίνει το ΣΧΟΟΑΠ, να
γίνει το ειδικό χωροταξικό για τις χρήσεις γης που προβλέπεται
ούτως ώστε να µην έχουµε κακές εξελίξεις την επόµενη περίοδο
σε σχέση µε την ανάπτυξη της περιοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να απαντήσω στα ενδιαφέροντα ερωτήµατα που µου θέσατε,

κύριε Κεγκέρογλου.
Κατ’ αρχάς να επανέλθω και να πω, χωρίς να θέλω να ευλο-

γήσω τα γένια της Κυβέρνησης, ότι το έργο αυτό επί της ουσίας
ξεκινάει τώρα. Και για πρώτη φορά είχαµε το εξής παράδοξο,
κύριε Πρόεδρε και κύριε Κεγκέρογλου, δηλαδή να έχει συµβα-
σιοποιηθεί το έργο από το 2017, να έχει εγκριθεί το δάνειο από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, δηλαδή το δάνειο που
χρηµατοδοτεί τη συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου σε αυτό το
έργο, που είναι ένα κλασικό έργο σύµβασης παραχώρησης, και
η ΚΕΜΚΕ επί ενάµιση χρόνο να µην έχει έρθει σε συνεννόηση µε
τη «DIGICOM» για να πάρει το πράσινο φως ώστε να αρχίσουν
οι πρόδροµες εργασίες. 

Εµείς αυτό καταφέραµε να το επιλύσουµε µέσα στο πρώτο
τρίµηνο. Καταφέραµε να καλέσουµε τον Αντιπρόεδρο της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Επενδύσεων ο οποίος θα έρθει, όπως σας είπα,
το πιθανότερο στις 22 Ιανουαρίου να υπογράψουµε τη δανειακή
σύµβαση την οποία αν δεν υπογράψουµε το έργο δεν ξεκινάει,
για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, και να προχωρή-
σουµε στο έργο.

Τώρα στα συγκεκριµένα ζητήµατα, επειδή έχει τύχει ως Αντι-
πολίτευση τότε, κύριε Κεγκέρογλου, να επισκεφθώ θυµάµαι µαζί
µε τον κ. Αυγενάκη την περιοχή εκείνη και να κάτσω µε τους κα-
τοίκους της περιοχής και να ακούσω τους προβληµατισµούς
τους για το θέµα των απαλλοτριώσεων, θα κάνω ένα γενικότερο
σχόλιο το οποίο, όµως, δεν έχει καµµία σχέση µε την ευρύτερη
περιοχή. 

Δυστυχώς, ένας από τους λόγους των µεγάλων καθυστερή-
σεων των µεγάλων έργων, των µεγάλων project της υποδοµής
έχει να κάνει µε το γεγονός ότι µπαίνουµε σε έναν κυκεώνα γρα-
φειοκρατικό ειδικά για το θέµα των απαλλοτριώσεων. Εδώ θα
µου επιτρέψετε να πω ότι έχουν ευθύνη και οι τοπικοί παράγον-
τες και οι τοπικοί πολιτικοί και οι ίδιοι οι πολίτες. Διότι όταν γίνε-
ται ένα µεγάλο έργο έρχονται και πολλές φορές αξιώνουν
υπερβολικές αποζηµιώσεις, µε αποτέλεσµα τα έργα αυτά να κα-
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θυστερούν και να κολλάνε και µε λίγα λόγια να µην µπορούµε να
κάνουµε τα µεγάλα έργα τα αναπτυξιακά που έχει ανάγκη ο
τόπος.

Στη συγκεκριµένη περιοχή, όµως, θα µου επιτρέψετε να συµ-
φωνήσω απολύτως µαζί σας και να σας πω ότι σε πολλές περιο-
χές, εκεί που στην ουσία σε µια περιοχή που η βασική οικονοµική
δραστηριότητα είναι ο αγροδιατροφικός και ο αγροτικός τοµέας,
εκεί πρέπει σίγουρα να εξετάσουµε σηµαντικά, σε µερικές περι-
πτώσεις, αν πρέπει κάποιες αποζηµιώσεις να δοθούν γρήγορα
και να δοθούν παραπάνω. Όπως σας είπα όµως, εµείς έχουµε
ήδη υπογράψει το πρώτο κοµµάτι των αποζηµιώσεων, πάµε µε
τη διαδικασία 7Α, ώστε να µην έχουµε καθυστερήσεις, και είµα-
στε στη διάθεση όλων των φορέων να συζητήσουµε για το ζή-
τηµα αυτό. 

Τώρα, στο θέµα του διαζώµατος του δρόµου που είπατε, εδώ
θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι υπάρχει ένα ζήτηµα. Το ζήτηµα
αυτό είναι ότι δεν µπορεί να κατασκευάζουµε πάντα τετράιχνους
δρόµους και εδώ πέρα πρέπει να ερχόµαστε σε συµφωνία µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και µε τους JASPERS, οι οποίοι τελικά εγ-
κρίνουν τους δρόµους, και να είµαστε σίγουροι ότι αυτές οι δια-
δικασίες είναι σωστές και ότι µπορεί να χρηµατοδοτηθεί ένας
δρόµος µε δύο και δύο λωρίδες και διάζωµα. 

Θα το εξετάσουµε, αλλά δυστυχώς ή ευτυχώς αυτό έλεγε ο
νόµος και η σύµβαση παραχώρησης όταν κατατέθηκε στη Βουλή
και αυτό όπως καταλαβαίνετε σηµαίνει αναπροσαρµογή της σύµ-
βασης παραχώρησης, που σηµαίνει ότι σε αυτή τη φάση το κρά-
τος είναι µε τα χέρια δεµένα πίσω από την πλάτη, διότι δεν
µπορούµε να την αλλάξουµε τόσο εύκολα.

Όσον αφορά τον κόµβο στον οποίο αναφερθήκατε, θα µου επι-
τρέψετε να επανέλθω. Έχω την εντύπωση ότι είναι στην ευθύνη
του Υπουργείου, διότι δεν αναφέρεται, όπως πολύ σωστά είπατε,
µέσα στη σύµβαση παραχώρησης, αλλά επειδή δεν θέλω να σας
απαντήσω σε κάτι για το οποίο δεν είµαι 100% σίγουρος θα επα-
νέλθω πολύ σύντοµα, κύριε Κεγκέρολγου, να σας απαντήσω στο
συγκεκριµένο σας ερώτηµα, άµα θέλετε και γραπτώς, έτσι ώστε
να είναι όλα στοιχειοθετηµένα και όπως πρέπει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα σας υποβάλω τότε άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προχωρούµε στην

τρίτη µε αριθµό 342/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η κατάσταση στο Γενικό
Νοσοκοµείο Νοσηµάτων Θώρακος «Η Σωτηρία»». 

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γίνεται λόγος στην ερώτηση για τα προβλήµατα που αντιµε-

τωπίζει το Γενικό Νοσοκοµείο Νοσηµάτων Θώρακος «Η Σωτη-
ρία». Ως γνωστόν είναι το µοναδικό νοσοκοµείο στην Αττική που
χειρίζεται κυρίως αναπνευστικά νοσήµατα και το µόνο για τις αν-
τίστοιχες ειδικές παθήσεις σε όλη τη χώρα και η κατάσταση η
οποία επικρατεί στο νοσοκοµείο αυτό, µε ευθύνη των πολιτικών
που εφαρµόστηκαν διαδοχικά από τις κυβερνήσεις τα τελευταία
χρόνια, είναι τραγική και έχει φτάσει «στο µη παρέκει». 

Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι την τελευταία δεκαετία κλείσανε
πέντε πνευµονολογικές κλινικές και πρόσφατα συγχωνεύτηκε
άλλη µία. Από το ανεπαρκέστατο οργανόγραµµα του νοσοκο-
µείου, από τις εβδοµήντα τρεις θέσεις ειδικών γιατρών που προ-
βλέπονται υπηρετούν σαράντα ένας, ενώ πρόσληψη έχει να γίνει
από το 2010. Αντίστοιχα τεράστιες είναι οι ελλείψεις σε ειδικευό-
µενους γιατρούς, όπου η πλειοψηφία των θέσεων παραµένουν
κενές, ενώ την ίδια ώρα µπροστά σε όλη αυτή την υποστελέχωση
του νοσοκοµείου και τα τεράστια προβλήµατα που αντιµετωπίζει
αυξάνεται η ροή των περιστατικών τα τελευταία χρόνια. 

Σας αναφέρω ενδεικτικά ότι το 2018 επισκέφθηκαν το νοσο-
κοµείο είκοσι επτά χιλιάδες ασθενείς σε επείγουσα βάση και δε-
καοκτώ χιλιάδες στα εξωτερικά ιατρεία. Φανταστείτε έναν
τεράστιο όγκο διαχείρισης, αν θέλετε, αντιµετώπισης περιστατι-
κών ασθενών. 

Πέρα από αυτά, κυρίως η υποστελέχωση, αλλά και οι ελλείψεις

σε τεχνολογικό εξοπλισµό, ιατροτεχνολογικό κ.λπ., που υπάρ-
χουν, είτε είναι πεπαλαιωµένος είτε υπάρχουν ελλείψεις, δηµι-
ουργούν προβλήµατα και κατά τη διάρκεια της αντιµετώπισης
των έκτακτων περιστατικών στις εφηµερίες αλλά και στην εν
γένει λειτουργία του.

Στο αντιφυµατικό τµήµα, κέντρο αναφοράς για την Ελλάδα,
για τη χώρα µας, υπάρχουν δύο ειδικοί γιατροί, ένα τµήµα που
έχει να αντιµετωπίσει όχι µόνο τα νέα περιστατικά, αλλά και την
παρακολούθηση των θεραπευόµενων περιστατικών που βρίσκον-
ται σε αγωγή, φυµατιώσεις δηλαδή, αλλά και κυρίως εκείνα τα
περιστατικά φυµατίωσης τα οποία είναι επιπλεγµένα.

Σχετικά µε τον κρατικό προϋπολογισµό, υπάρχει υποχρηµατο-
δότηση. Έχει µειωθεί δραµατικά τα τελευταία χρόνια και από 63
εκατοµµύρια ευρώ το 2010 µειώθηκε στα 24 εκατοµµύρια ευρώ
και βαίνει συνεχώς µειούµενος ή οι υποδοµές αντίστοιχα, βρί-
σκονται σε οριακή κατάσταση µε κίνδυνο και για την ασφαλή
τους λειτουργία. 

Επίσης, υπάρχει το ζήτηµα -επανέρχοµαι για λίγο στο αντιφυ-
µατικό τµήµα- για τη µη σωστή λειτουργία και οργάνωση, αν θέ-
λετε, αλλά και της αναβάθµισης των εγκαταστάσεων των
θαλάµων για τις ανθεκτικές περιπτώσεις της φυµατίωσης. Γίνεται
δηλαδή λόγος για θαλάµους µε αρνητική πίεση, οι οποίοι έχουν
συγκεκριµένες τεχνολογικές προδιαγραφές στη βάση των επι-
στηµονικών δεδοµένων. 

Στη βάση όλων αυτών, και άλλων που θα µπορούµε να πούµε
και για το νοσοκοµείο αυτό, τα ερωτήµατα, κύριε Πρόεδρε, δεν
είναι αν θα επαναλειτουργήσουν οι κλινικές, οι οποίες έχουν κλεί-
σει ως τώρα, διότι φυσικά προϋπόθεση γι’ αυτό είναι η στελέ-
χωσή τους, και αντίστοιχα το νοσοκοµείο να εξοπλιστεί µε όλον
εκείνο τον απαραίτητο ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό, να γίνει η
συντήρηση, αν θέλετε, και η δηµιουργία υποδοµών απαραίτητων
και αναγκαίων για την οµαλή λειτουργία του νοσοκοµείου και την
προσφορά υπηρεσιών υψηλής ποιότητας στους ασθενείς, µε
βάση τις τεχνολογικές και επιστηµονικές δυνατότητες της επο-
χής µας και φυσικά η προκήρυξη και οι προσλήψεις προσωπικού
µόνιµου µε σταθερή και πλήρη εργασία όλων των ειδικοτήτων,
όλων των κλάδων στο νοσοκοµείο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υφυπουργός

Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης έχει τον λόγο για να απαντή-
σει στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου Αντιπροέδρου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Λαµπρούλη, νοσοκοµεία του µεγέθους του «ΣΩΤΗΡΙΑ»,
τα οποία εξυπηρετούν σε καθηµερινή βάση µεγάλο πλήθος πο-
λιτών, βρίσκονται στην πρώτη γραµµή του σχεδιασµού µας και
των δράσεών µας. 

Πολύ σωστά είπατε ότι το νοσοκοµείο «ΣΩΤΗΡΙΑ» είναι το µο-
ναδικό για αναπνευστικά νοσήµατα στην Αττική. Πράγµατι, είναι
ένα κέντρο αναφοράς σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των πνευµο-
νολογικών περιστατικών και αυτό θέλουµε να το ενισχύσουµε και
να το αναβαθµίσουµε ως κέντρο αναφοράς. 

Βέβαια, προτεραιότητα δεν πρέπει να είναι, όπως αναφέρεται,
η αύξηση µόνο των πνευµονολογικών κλινικών, αλλά και η ανά-
πτυξη νέων τµηµάτων στο νοσοκοµείο «ΣΩΤΗΡIΑ» γενικότερα
και, επίσης, πώς θα µπορέσουµε να αναπτύξουµε πνευµονολο-
γικές κλινικές στην ευρύτερη περιοχή της Αττικής που γνωρί-
ζουµε όλοι ότι πάσχει. Γνωρίζουµε όλοι ότι ο νότιος τοµέας, η
νότια Αττική δεν έχει καµµία πνευµονολογική κλινική. Το νοσο-
κοµείο της Βούλας δεν µπορεί να εξυπηρετήσει πνευµονολογικά
περιστατικά στον νότιο τοµέα. 

Άρα, τι θέλω να πω; Σχεδιάζουµε την αναβάθµιση των δοµών
των παρεχόµενων υπηρεσιών του νοσοκοµείου «ΣΩΤΗΡΙΑ» κυ-
ρίως µε την ανάπτυξη νέων κλινικών, αλλά και µε ένα ευρύτερο
σχέδιο ανάπτυξης πνευµονολογικών κλινικών σε νοσοκοµεία της
Αττικής, έτσι ώστε να καλύψουµε πλήρως τις ανάγκες της Αττι-
κής σε πνευµονολογικά περιστατικά και βεβαίως, να ενισχύσουµε
και να αναδείξουµε τον ρόλο του νοσοκοµείου «ΣΩΤΗΡΙΑ», σε
ό,τι αφορά τα πνευµονολογικά περιστατικά σε κέντρο αναφοράς. 

Επίσης, θέλω να πω το εξής σε όσα αναφέρατε στην ερώτησή
σας: Ο προϋπολογισµός φέτος στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 9 ΙΟΥΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8123



στήµατος Υγείας θα είναι αυξηµένος, δηλαδή τα όρια των δαπα-
νών, και βεβαίως εκεί θα πρέπει να συνυπολογίσουµε τα µέτρα,
τα οποία λαµβάνουµε για τη συγκράτηση των δαπανών και τον
εξορθολογισµό των δαπανών, κυρίως µέσω του νέου συστήµα-
τος προµηθειών, το οποίο θα θέσουµε σε εφαρµογή, που θα
δώσει δηµοσιονοµική ανάσα στα νοσοκοµεία, προκειµένου να
διαχειριστούν περισσότερο αποτελεσµατικά και αποδοτικά τους
διαθέσιµους πόρους. 

Πράγµατι, στο νοσοκοµείο «ΣΩΤΗΡΙΑ» συλλειτουργεί η 10η
πνευµονολογική κλινική και το ΚΑΑ και έχει σκοπό την αντιµετώ-
πιση των ελλείψεων, αλλά βέβαια, δεν πρέπει µόνο να κοιτάµε
τον αριθµό των κλινικών που λειτουργούν στο νοσοκοµείο, αλλά
θα πρέπει να δούµε και τις πληρότητες µε στόχο να εξυπηρε-
τούνται πλήρως οι πολίτες τόσο κατά την προσέλευσή τους στα
τµήµατα επειγόντων περιστατικών όσο και κατά τη νοσηλεία
τους στις κλινικές του νοσοκοµείου. Εποµένως, χρειάζεται µία
συνολική στρατηγική την οποία και εκπονούµε.

Και επειδή αναφέρθηκα -και εσείς- στα τµήµατα επειγόντων
περιστατικών, πρέπει να σας πω ότι δεν ακυρώθηκε ποτέ καµµιά
προκήρυξη για τα τµήµατα αυτά. Οι διορισµοί των γιατρών στα
τµήµατα επειγόντων περιστατικών έχουν ολοκληρωθεί. Οι δέκα
νέοι διορισµοί στα ΤΕΠ του νοσοκοµείου «ΣΩΤΗΡΙΑ» είναι σε εξέ-
λιξη και θα ενισχύσουν το ΤΕΠ αυτό. Και πρέπει να τονίσω για
µία ακόµη φορά ότι οι γιατροί αυτοί θα παραµείνουν στα τµή-
µατα επειγόντων περιστατικών και δεν θα πάνε στις κλινικές των
νοσοκοµείων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστεί να πάρω λίγο χρόνο από τη δευ-
τερολογία µου. 

Σε σχέση µε τις εφηµερίες, πιστεύουµε ότι µε την προσλήψεις
επικουρικού προσωπικού και τη διάθεση πνευµονολόγων από
άλλες δοµές της Αττικής και της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας
Υγείας υπάρχει ασφαλής εφηµέρευση του νοσοκοµείου.

Πρέπει να σας πω, όµως, ότι αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε εξέ-
λιξη µία µελέτη από οµάδα εργασίας, προκειµένου να µελετή-
σουµε συνολικά το σύστηµα εφηµεριών στην Αττική, όχι µόνο
στα πνευµονολογικά περιστατικά, αλλά και στα υπόλοιπα περι-
στατικά. Βεβαίως, έχει µία ιδιαιτερότητα το σύστηµα της εφηµέ-
ρευσης στα πνευµονολογικά, γιατί πράγµατι το νοσοκοµείο
«ΣΩΤΗΡΙΑ» αντιµετωπίζει τον µεγαλύτερο όγκο σε αυτού του εί-
δους τα περιστατικά.

Θα αναβαθµίσουµε τις κτηριακές υποδοµές του νοσοκοµείου,
διότι πράγµατι πάρα πολλά κτήρια είναι σε κακή κατάσταση.
Υπάρχει ολοκληρωµένο και συγκεκριµένο σχέδιο. Ήδη, έχουµε
ανακοινώσει τη λειτουργία ενός ακτινοθεραπευτικού κέντρου
στον χώρο του νοσοκοµείου «ΣΩΤΗΡΙΑ». Βεβαίως, υπάρχει συγ-
κεκριµένη µελέτη, έτσι ώστε να δούµε την αντικατάσταση του βι-
οϊατρικού εξοπλισµού στο νοσοκοµείο αυτό, ο οποίος
εξοπλισµός έχει γεράσει, όπως για παράδειγµα, ο εξοπλισµός
στα τµήµατα που κάνουν τις µελέτες ύπνου ή στα τµήµατα που
κάνουν τις βρογχοσκοπήσεις.

Τέλος, πρέπει να πω ότι θα αναπτύξουµε συνέργειες µε δι-
πλανά νοσοκοµεία και µε νοσοκοµεία, τα οποία είναι στην ευρύ-
τερη περιοχή της υγειονοµικής περιφέρειας. 

Θα αναφέρω ένα πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα. Γνωρί-
ζουµε όλοι ότι το νοσοκοµείο «ΣΩΤΗΡΙΑ» γειτνιάζει µε το Γενικό
Κρατικό Νοσοκοµείο «ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑΣ». Εποµένως, θα
µπορέσουν να αναπτυχθούν συγκεκριµένες συνέργειες. Βε-
βαίως, θα µπορέσουµε να απαλλαγούµε από παράδοξα και στρε-
βλώσεις που ταλανίζουν τη λειτουργία του νοσοκοµείου
«ΣΩΤΗΡΙΑ».

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και µία συνοδός εκ-
παιδευτικός από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Καλλιθέας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Ρου-
σόπουλος ζητεί µονοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό για
τη Δευτέρα 13 Ιανουαρίου 2020. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε προσοχή τον Υπουργό. Μας µίλησε για σχεδια-

σµούς. Χρόνια ακούµε για σχεδιασµούς, όχι µόνο µε αφορµή την
ερώτηση ή τη συζήτηση σήµερα για το νοσοκοµείο «ΣΩΤΗΡΙΑ»,
αλλά και για τα υπόλοιπα νοσοκοµεία. Το ζήτηµα είναι ότι το προ-
σωπικό, οι εργαζόµενοι -αν θέλετε- στο σύνολό τους στα δηµό-
σια νοσοκοµεία παλεύουν, αγωνίζονται, διεκδικούν µόνιµη και
σταθερή δουλειά πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης για
όλους και όχι ελαστικές µορφές, όπως επικουρικές κ.λπ.. 

Αυτή, όµως, η τακτική που εφαρµόζεται εδώ και πάρα πολλά
χρόνια από όλες τις κυβερνήσεις είναι βολική, φυσικά, για την
εκάστοτε κυβέρνηση, για το σύστηµα -αν θέλετε-, προκειµένου
να µη βάζει δεκάρα τσακιστή για προσωπικό και να αναγκάζει βέ-
βαια -γιατί αυτό προβλέπεται- τα νοσοκοµεία, είτε µέσω προ-
γραµµάτων είτε από ιδίους πόρους, να πληρώνουν αυτό το
επικουρικό, εν προκειµένω, προσωπικό. 

Άρα, το κράτος αποσύρεται από τη χρηµατοδότηση στο σύ-
νολο και οδηγεί τα νοσοκοµεία, µε βάση βεβαίως και τη στρατη-
γική σύµπλευση που υπάρχει απ’ όλα τα κόµµατα σε αυτή την
κατεύθυνση και στο κοµµάτι της υγείας να ανευρίσκει πόρους
από την πώληση υπηρεσιών, είτε απευθείας από τους ασθενείς
που τους εξαναγκάζει να πληρώνουν από την τσέπη τους είτε
από τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Και στη βάση αυτή, η πολιτική αυτή εφαρµόζεται διαδοχικά
εδώ και χρόνια από όλες τις κυβερνήσεις, όπως είπαµε. Συνεχί-
ζεται η υποχρηµατοδότηση. Η υποστελέχωση έχει χτυπήσει
«κόκκινο» και αν θέλετε, και στο σύνολο όχι µόνο στο «ΣΩΤΗΡΙΑ».
Το είχαµε πει και στο προηγούµενο διάστηµα στην Ολοµέλεια
και σε αντίστοιχες παρεµβάσεις. Εδώ δύο χιλιάδες άτοµα προ-
σωπικό φεύγει από τα νοσοκοµεία τέλη 2019 µε αρχές 2020 και
δεν προβλέπεται φυσικά η αντικατάστασή του, γιατί συνταξιοδο-
τείται φυσικά.

Την ίδια ώρα οι ελλείψεις σε γιατρούς µόνο ξεπερνούν τις επτά
χιλιάδες, ενώ στο υπόλοιπο προσωπικό τις τριάντα χιλιάδες. Και
αυτά ακόµη στη βάση των σηµερινών ανεπαρκών οργανογραµ-
µάτων των νοσοκοµείων. Και αν θέλετε και άλλα στοιχεία, πάνω
από το 20% των εργαζοµένων στα δηµόσια νοσοκοµεία δουλεύει
µε το απαράδεκτο καθεστώς των ελαστικών σχέσεων εργασίας. 

Στην Αττική, για παράδειγµα, όχι µόνο σε ό,τι αφορά το «ΣΩ-
ΤΗΡΙΑ», το 30% των χειρουργικών τραπεζιών δεν χρησιµοποιείται
λόγω ελλείψεως προσωπικού. Αντίστοιχα τα προβλήµατα στα
κρεβάτια των µονάδων εντατικής θεραπείας, µονάδων νεογνών
και µονάδων αυξηµένης φροντίδας. Και όλα αυτά σκιαγραφούν
ακόµα χαµηλότερης ποιότητας παροχής ιατροφαρµακευτικής
περίθαλψης στον λαό, πολύ πίσω από τις δυνατότητες -το τονί-
ζουµε- που προσφέρει η επιστήµη, η τεχνολογία, το εξειδικευ-
µένο προσωπικό που υπάρχει σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Και φυσικά, όλα αυτά δεν είναι τυχαία. Αποτελούν διαιώνιση
όλων αυτών των προβληµάτων σε προσωπικό και σε υποδοµές.
Η µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης, οι πετσοκοµµένοι µι-
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σθοί και πάει λέγοντας, όλα αυτά εντάσσονται σε έναν σχεδια-
σµό για τη λειτουργία των δηµόσιων µονάδων υγείας µε ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια ως αυτοτελείς, όπως είπα και πριν,
επιχειρηµατικές µονάδες, αφ’ ενός µεν µε λιγότερο και φθηνό-
τερο προσωπικό και βεβαίως, όλο και µεγαλύτερο µέρος των
αναγκών και του κόστους λειτουργίας θα καλύπτεται από την πώ-
ληση υπηρεσιών. 

Έτσι, λοιπόν, σε αυτήν την κατεύθυνση κινείται και η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, στον δρόµο δηλαδή που άνοιξε και
η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, διαδεχόµενη τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, σχεδιάζοντας την επέκταση βεβαίως
των συµπράξεων µε τον ιδιωτικό τοµέα των κατ’ όνοµα δηµόσιων
νοσοκοµείων, αφού στρατηγικά υπάρχει σύµπλευση και στο ζή-
τηµα της υγείας. 

Κι εδώ τώρα δείτε το εξής. Προβάλλετε κι εσείς ως Κυβέρ-
νηση, όπως και η προηγούµενη κυβέρνηση, την αιτία των προ-
βληµάτων στα δηµόσια νοσοκοµεία, που είναι όντως η
επιχειρηµατική λειτουργία εν γένει στον χώρο της υγείας, ως
φάρµακο για την επίλυση των προβληµάτων στον χώρο της δη-
µόσιας υγείας. 

Εµείς λέµε ξεκάθαρα ότι αυτό όντως είναι αποτέλεσµα και
αυτό απαιτεί η καπιταλιστική ανάπτυξη που κι εσείς µε ζήλο υπη-
ρετείτε, όπως και οι προηγούµενες κυβερνήσεις και όλα τα
αστικά κόµµατα, που προϋποθέτει όµως τη διαιώνιση του τσακί-
σµατος των δικαιωµάτων του λαού µας και στο ζήτηµα της
υγείας, όσων δηλαδή δικαιωµάτων έχουν αποµείνει. 

Γι’ αυτό λοιπόν εµείς λέµε ότι δεν χρειάζεται καµµία αναµονή,
κανένας εφησυχασµός από τους εργαζόµενους, όχι µόνο στην
υγεία, αλλά στο σύνολο, να οργανώσουν την πάλη τους, τις διεκ-
δικήσεις τους, διεκδικώντας αυτό που τους ανήκει και στο ζή-
τηµα της υγείας και φυσικά, την εναντίωσή τους στην
εφαρµοζόµενη πολιτική η οποία ούτε φτιασιδώνεται ούτε διορ-
θώνεται, παρά ανατρέπεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Λαµπρούλη, επειδή µιλήσατε για σχέδια επί χάρτου και
για ασκήσεις και προτάσεις, πρέπει να σας τονίσω ότι σε πολύ
σύντοµο χρονικό διάστηµα η Κυβέρνηση, παρά την πολύ κακή
κατάσταση την οποία παρέλαβε στο σύστηµα υγείας, επέδειξε
συγκεκριµένα αποτελέσµατα στον τοµέα της υγείας, µε κυριό-
τερο στον χώρο των νοσοκοµείων, τη διασφάλιση της οµαλής
λειτουργίας των νοσοκοµείων µέχρι το τέλος του έτους 2019. 

Ήταν πραγµατικά µια µάχη που δόθηκε από την πρώτη µέρα
στην οποία αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας, δεδοµένου
του προϋπολογισµού του τρέχοντος έτους 2019 και των αποφά-
σεων που υλοποιούνταν.

Επειδή αναφερθήκατε, επίσης, στα θέµατα των προσλήψεων,
πρέπει να σας πω ότι έχουν ήδη δροµολογηθεί οι προσλήψεις
τόσο ιατρικού όσο και λοιπού προσωπικού, νοσηλευτικού και λοι-
πού προσωπικού και, βεβαίως, προσλήψεις και επικουρικού προ-
σωπικού. Έχουµε τονίσει πάρα πολλές φορές ότι θέλουµε
µόνιµες θέσεις εργασίας στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και το σύ-
στηµα των επικουρικών γιατρών δίνει µόνο προσωρινές λύσεις,
τις οποίες δεν θέλουµε. Και γι’ αυτό σχεδιάζουµε προς αυτή την
κατεύθυνση τη µετατροπή θέσεων επικουρικών γιατρών σε µό-
νιµες θέσεις επιµελητών Β’, διότι το σύστηµα χρειάζεται µια
ένεση από νέους γιατρούς, έτσι ώστε και να δώσουµε µια ανάσα
στα νοσοκοµεία, τα οποία πραγµατικά αντιµετωπίζουν ένα µε-
γάλο κύµα φυγής από γιατρούς που συνταξιοδοτούνται, αλλά να
δώσουµε και τη δυνατότητα σε νέους γιατρούς να µείνουν στη
χώρα και να ενταχθούν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Τώρα σε ό,τι αφορά τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, στις οποίες αναφερθήκατε, πρέπει να τονίσω για µια
ακόµη φορά ότι διασφαλίζουµε τον δηµόσιο χαρακτήρα του συ-
στήµατος υγείας. Θέλουµε ο πολίτης να έχει πρόσβαση χωρίς
επιβάρυνση στις υπηρεσίες υγείας, κάτι που δυστυχώς δεν γίνε-
ται, διότι όλοι γνωρίζουµε ότι η Ελλάδα είναι η τρίτη χώρα µεταξύ
των χωρών του ΟΟΣΑ σε ιδιωτικές δαπάνες υγείας.

Εποµένως, δεν γίνεται να µιλάµε για δηµόσιο σύστηµα υγείας

και σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να µπερδεύουµε το ιδιωτικό
µε το κρατικό. Οι συµπράξεις δηµόσιου - ιδιωτικού τοµέα είναι
ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο, το οποίο µας δίνει τη δυνατότητα
να χρηµατοδοτήσουµε υπηρεσίες χωρίς κόστος για τον πολίτη
ο οποίος προσέρχεται στο σύστηµα υγείας. Αυτό είναι ξεκάθαρο
και πρέπει να το τονίσω για µια ακόµη φορά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνουµε τον

κύκλο των επικαίρων ερωτήσεων, για σήµερα, µε την πρώτη µε
αριθµό 347/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγ-
κέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Να ξεκινήσουν επιτέλους οι διαδικασίες υλοποίησης του
Σχεδίου Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής Πόλης
(ΣΧΟΟΑΠ) Δήµου Μινώα Πεδιάδας».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είχα την ευκαιρία να αναπτύξω κατά τη συζήτηση της

προηγούµενης ερώτησης µου προς τον κύριο Υπουργό Υποδο-
µών, το µεγάλο έργο του νέου διεθνούς αεροδροµίου στο Κα-
στέλι έχει ήδη µπει στις ράγες της υλοποίησης. Πολύ σηµαντική
είναι η σηµερινή ανακοίνωση ότι στις 22 Ιανουαρίου θα υπογρα-
φεί εδώ στην Ελλάδα η δανειακή σύµβαση από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων και όλες οι άλλες ανακοινώσεις που µας
έκανε ο Υπουργός.

Όµως υπάρχει ένα τεράστιο κενό, ένα έλλειµµα το οποίο
έχουν ευθύνη να καλύψουν και το Υπουργείο Υποδοµών και το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, που δεν είναι άλλο από τον ευρύτερο
χωροταξικό σχεδιασµό που απαιτείται σε κάθε περίπτωση όταν
εγκαθίστανται, όταν δηµιουργούνται, όταν κατασκευάζονται τέ-
τοιας µεγάλης εµβέλειας έργα.

Δεν είναι δυνατόν να κατασκευαστεί το αεροδρόµιο, να λει-
τουργήσει το αεροδρόµιο και να µην υπάρχει ΣΧΟΟΑΠ στην ευ-
ρύτερη περιοχή. Αυτό το ζητάµε εδώ και πέντε - έξι χρόνια,
ιδιαίτερα µετά το 2014 που έγινε η επίσηµη τελευταία διακήρυξη
για την υλοποίηση του έργου και έχει µπει επιτακτικά από την το-
πική κοινωνία. Και δεν είναι ένα κλασικό ΣΧΟΟΑΠ ενός δήµου
που είναι ευθύνη του δήµου να το κάνει. Εδώ έρχεται το κράτος,
η πολιτεία και λέει ότι σε αυτήν την περιοχή θα εγκαταστήσω ένα
έργο εθνικής εµβέλειας, το νέο διεθνές αεροδρόµιο.

Αυτό το τεράστιο έργο, λοιπόν, δεν µπορεί να είναι ευθύνη του
δήµου -ή µόνο του δήµου, αν θέλετε- να το υποδεχτεί µε το χω-
ροταξικό σχέδιο που θα προκηρύξει ο δήµος.

Θέλω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας εκφράσετε τη βούληση
του Υπουργείου σας προκειµένου να καταλήξουµε σε ένα σχέδιο
χωροταξικό που θα µελετηθεί κατ’ αρχάς και θα δηµιουργηθεί,
θα υλοποιηθεί στην περιοχή, ούτως ώστε να διασφαλίσουµε ότι
η ανάπτυξη θα είναι ωφέλιµη για τους κατοίκους και σε σχέση
µε το περιβάλλον, αλλά και σε σχέση µε τις ευρύτερες κοινωνι-
κοοικονοµικές δραστηριότητες στην περιοχή και στην Κρήτη.

Αυτό προϋποθέτει τη χρηµατοδότηση από το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και, βέβαια, από τον προϋπολογισµό ή από το Πρά-
σινο Ταµείο ή µε οποιονδήποτε τρόπο κρίνετε εσείς και το
Υπουργείο Υποδοµών. Γι’ αυτό το θέµα θέλουµε να µας απαντή-
σετε σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ξεκινήσω µε µία διευκρίνιση. Τα ΣΧΟΟΑΠ έχουν
καταργηθεί από το 2014. Στη θέση των ΣΧΟΟΑΠ παρεµφερή
σχέδια είναι το τοπικό χωρικό σχέδιο και το ειδικό χωρικό σχέδιο.
Η διαφορά µεταξύ των δύο είναι διαδικαστική, αλλά ως προς το
τελικό αποτέλεσµα είναι ακριβώς ταυτόσηµα, δηλαδή µπορεί να
κάνει κανείς είτε το ένα είτε το άλλο. Και στις δύο περιπτώσεις
καταλήγει σε έναν σχεδιασµό ο οποίος προσδιορίζει χρήσεις
γης, όρους δόµησης, περιορισµούς δόµησης, πολεοδοµικές πα-
ρεµβάσεις και κυκλοφοριακές και άλλες, που είναι αναγκαίες για
την πλήρη οργάνωση µιας περιοχής.

Τώρα, η εκπόνηση είτε τοπικού χωρικού σχεδίου, είτε ειδικού
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χωρικού σχεδίου, για την περίπτωση αυτή του Δήµου Μινώα Πε-
διάδας έχει ένα προεκτιµώµενο κόστος -αλλά κάπου εκεί θα κα-
ταλήξει τελικά- της τάξης των 500.000 ευρώ. Αυτό το γνωρίζουµε
γιατί το έχουµε διερευνήσει. Ο επισπεύδων γι’ αυτά τα σχέδια -
τοπικό χωρικό ή ειδικό χωρικό- µπορεί να είναι εναλλακτικά είτε
ο δήµος, είτε η περιφέρεια, είτε το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
είτε στην περίπτωση µεγάλων επενδύσεων όπως είναι η συγκε-
κριµένη και ο φορέας επένδυσης. Οποιοσδήποτε µπορεί να το
ξεκινήσει, να είναι ο επισπεύδων και να το χρηµατοδοτήσει.
Αυτός που τελικά εγκρίνει, όµως, είναι πάντα το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος, γιατί τα σχέδια αυτά εγκρίνονται µε προεδρικό διά-
ταγµα µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Πού βρισκόµαστε; Τι έχει γίνει στο παρελθόν; Τον Ιούλιο του
2018, το Υπουργείο Υποδοµών είχε στείλει ένα έγγραφο στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, το οποίο ανέφερε ότι βρίσκεται σε
εξέλιξη το µεγάλο έργο του αεροδροµίου στο Καστέλι και για να
µην έχουµε τα πιθανά προβλήµατα που ανέφερε και ο κ. Κεγκέ-
ρογλου -µε τα οποία συµφωνώ απολύτως φυσικά, καθώς υπάρ-
χει κίνδυνος να ξεφύγουν οι χρήσεις γης και οι χωροθετήσεις-
πρέπει να γίνει ένας πολεοδοµικός σχεδιασµός για την περιοχή.
Το έγγραφο του Υπουργείου Υποδοµών έλεγε ότι ζητάµε από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος να πάρει την πρωτοβουλία, αλλά αν
δεν πάρει την πρωτοβουλία το Υπουργείο Περιβάλλοντος, είµα-
στε διατεθειµένοι εµείς να το χρηµατοδοτήσουµε. 

Σε συνέχεια αυτού του εγγράφου του Υπουργείου Υποδοµών,
ο δήµος απέστειλε στο Υπουργείο Υποδοµών ένα αίτηµα να χρη-
µατοδοτήσει το Υπουργείο Υποδοµών αυτή τη µελέτη, όπως είχε
αναλάβει τη σχετική δέσµευση. Αναφέρεται η µελέτη ως ΣΧΟ-
ΟΑΠ, αλλά δεν έχει σηµασία, γιατί επί της ουσίας είναι αυτό που
λέµε.

Δεν έγινε τίποτα απ’ αυτά. Δηλαδή, ούτε το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος αντέδρασε µε κάποιον τρόπο, αφού ασφαλώς επί της
ουσίας είναι ένα τεράστιο κρατικό έργο και, εποµένως, το κράτος
έχει την ευθύνη να αναλάβει την οργάνωση της περιοχής ούτε
το Υπουργείο Υποδοµών. Δεν υπήρξε κάποια εξέλιξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Εµείς, ως νέα Κυβέρνηση, από τον Σεπτέµβριο ήρθαµε σε
άµεση επαφή µε τον δήµο και έχουµε κάνει και δύο συναντήσεις
στην Αθήνα. Έχουµε κάνει τουλάχιστον µία, αλλά αν θυµάµαι
καλά, είναι δύο οι συναντήσεις γι’ αυτό το θέµα. Είµαστε σε
πλήρη σύµπνοια µε τον δήµο, όσον αφορά τα βήµατα τα οποία
θα σας αναφέρω τώρα και τα οποία πρέπει να προωθηθούν.

Να τα αφήσω για τη δευτερολογία τα υπόλοιπα σχετικά µε το
τι θα κάνουµε; Θα χρειαστούν δύο, τρία λεπτά πάλι, όσος είναι
δηλαδή ο χρόνος της δευτερολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ωραία, κύριε Πρόεδρε.

Η πρώτη απόφαση, λοιπόν, που έχουµε πάρει είναι να προχω-
ρήσουµε µε ειδικό χωρικό σχέδιο και όχι µε τοπικό χωρικό σχέ-
διο.

Γεωγραφικά θα καλύψει το σύνολο του δήµου, αλλά το ειδικό
χωρικό σχέδιο είναι πιο γρήγορη διαδικασία. Γι’ αυτό τον λόγο
το διαλέγουµε. Το κόστος είναι περίπου ίδιο. Ίσως να είναι
κάπως λιγότερο στο ειδικό χωρικό σχέδιο, γιατί γίνεται πιο γρή-
γορα. 

Τι κάνουµε τώρα; Το ειδικό χωρικό σχέδιο γίνεται σε δύο στά-
δια, σε ένα στάδιο προέγκρισης και σε ένα στάδιο τελικής έγκρι-
σης. Στο δεύτερο στάδιο εγκρίνεται η τελική µελέτη που έχει
τέσσερις υποµελέτες, την πολεοδοµική, τη γεωλογική, τη στρα-
τηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και τη µελέτη οριο-
θέτησης υδατολυµάτων, αν υπάρχουν στη συγκεκριµένη
περιοχή. 

Κανονικά αυτά τα στάδια προχωρούν σειριακά. Βγαίνει πρώτα
η προέγκριση και µετά γίνεται η τελική µελέτη και η οριστική έγ-
κριση. Εµείς έχουµε αποφασίσει τα εξής. Για να επιταχύνουµε
τη διαδικασία -θα είµαστε σε συνεννόηση µε την περιφέρεια- θα
γίνει άµεσα ανάθεση µιας µελέτης προέγκρισης -αυτή είναι χα-
µηλού κόστους και µπορεί να γίνει γρήγορα- η οποία εκτιµούµε

ότι µέχρι τον Ιούνιο, ίσως και Ιούλιο, θα έχει ολοκληρωθεί και θα
έχει προεγκριθεί και η προέγκριση θα περιλαµβάνει τους βασι-
κούς άξονες για τις χρήσεις γης και τους όρους δόµησης. Αυτά
περιλαµβάνει η προέγκριση. Άρα, θα έχουµε από το καλοκαίρι
τον γενικό σκελετό της οργάνωσης της περιοχής. Συνεπώς θα
µπορεί κάποιος να λαµβάνει υπ’ όψιν του -και το ίδιο το αερο-
δρόµιο, αλλά και άλλοι ενδιαφερόµενοι- ότι αυτός είναι ο γενικός
σκελετός των χρήσεων γης στην περιοχή. 

Ταυτόχρονα, από αρχές Φεβρουαρίου θα προκηρυχθεί και η
µελέτη της τελικής έγκρισης που, όπως σας είπα, έχει µεγάλο
ύψος και άρα πρέπει να ακολουθήσει την κανονική διαδικασία.
Ο χρόνος ολοκλήρωσης της διαγωνιστικής διαδικασίας είναι της
τάξεως των έξι µε οκτώ µηνών, ανάλογα τις ενστάσεις. Από την
ηµέρα που θα έχουµε ανάδοχο, θα χρειαστεί περίπου ένας χρό-
νος, για να καταλήξουµε στο σχέδιο προεδρικού διατάγµατος,
µε το οποίο θα έχει θεσµοθετηθεί ο πλήρης σχεδιασµός της πε-
ριοχής. Το κόστος της τελικής µελέτης, που όπως σας είπα πριν
είναι της τάξης των 500.000 , θα το αναλάβει το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος. Έχουµε ήδη, δηλαδή, εξασφαλίσει τη χρηµατοδό-
τηση. 

Αυτά, λοιπόν, ήθελα να πω. Αν υπάρχει κάτι άλλο, ευχαρίστως
στη δευτερολογία µου να απαντήσω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο κ. Κεγκέρογλου έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω ότι έχουµε θετικά νέα, όπως και εσείς αντι-

ληφθήκατε. Υπάρχει η βούληση από την πλευρά του Υπουργείου
να προχωρήσει το σχέδιο οικιστικής και χωροταξικής µελέτης,
δηλαδή η µελέτη, η προέγκριση και η έγκριση. Βεβαίως είναι
πολύ σωστή η άποψή σας να γίνει ειδικό χωροταξικό και λόγω
του χρόνου και λόγω του ότι έχει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Δεν
είναι µία απλή περίπτωση, ακριβώς λόγω του έργου και της µε-
γάλης εµβέλειας που έχει το αεροδρόµιο και άρα χρειάζεται ει-
δική µελέτη.

Να πω αυτό το οποίο έχει αλλάξει ουσιαστικά ως προς τη δια-
δικασία, όπως είπατε και εσείς, από το 2014, αλλά είναι το ίδιο
πράγµα. Πέντε χρόνια τώρα ζητούσαµε να γίνει αυτό το πράγµα.
Γιατί το ζητούσαµε; Γιατί ήδη έχουν αρχίσει, κύριε Υπουργέ, τα
προβληµατάκια. Και τα προβληµατάκια µπορούν να γίνουν µε-
γάλα προβλήµατα. Άρα, λοιπόν, θέλουµε πάρα πολύ γρήγορα -
και είναι γρήγορο αυτό το οποίο είπατε για το τώρα- να ανατεθεί
η προκαταρκτική µελέτη -η πρώτη φάση- προκειµένου να δε-
σµευθούν οι χρήσεις γης και να υπάρξει µία πρώτη αποτύπωση
του τι µπορούµε να κάνουµε και πού πρέπει να το κάνουµε. Αυτό
είναι πολύ σηµαντικό.

Δεν θέλω να µπω σε περισσότερες λεπτοµέρειες, αλλά απο-
κωδικοποιώντας αυτά που είπατε, νοµίζω ότι µπορούµε να
έχουµε αποτέλεσµα, αρκεί η πρώτη φάση να γίνει πράγµατι στον
χρόνο που είπατε, για να µην ξεφύγουν τα πράγµατα. Διότι ξέ-
ρετε ότι εκ των υστέρων σχέδια πόλης που θέλουν πράξη εφαρ-
µογής, γκρεµίσµατα και ιστορίες ή οτιδήποτε άλλο που έχει να
κάνει µε τη διαχείριση µιας κατάστασης η οποία έχει προκληθεί
ως αποτέλεσµα άναρχης ανάπτυξης, δεν είναι εύκολα διαχειρί-
σιµη. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που ζητούσαµε και ζητούµε, αλλά και ο
δήµος µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο το έχει εκφράσει εδώ και
πολύ καιρό, είναι ότι πρέπει να µπει άµεσα σε εφαρµογή και εδώ
είµαστε, για να ξανασυζητήσουµε και να δούµε τι ακριβώς θα
υπάρχει.

Κύριε Υπουργέ, θέλω σαφέστατη τη δέσµευσή σας και για το
χρονοδιάγραµµα, αλλά κυρίως για τη χρηµατοδότηση. Είπατε
ότι θα διασφαλιστεί ή υπάρχει µέσα στον προϋπολογισµό και
απλώς θα ονοµατιστεί στο πλαίσιο της κατανοµής του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος; Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος ή Πράσινο Ταµείο; Να µας τα διευκρινίσετε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Κεγκέρογλου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να συµπληρώσετε

ό,τι θέλετε. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.

Πρώτα - πρώτα, ευχαριστώ τον κύριο Βουλευτή, γιατί είναι
πολύ εποικοδοµητικές οι παρατηρήσεις του. Όντως, αυτό είναι
ένα θέµα το οποίο δεν έχει στενά πολιτική διάσταση, αφορά
όλους τους Κρητικούς και όχι µόνο και καλό είναι όλοι να είµαστε
στο ίδιο µήκος κύµατος. 

Για να απαντήσω στα συγκεκριµένα ερωτήµατα που θέσατε
για τη χρηµατοδότηση, θέλω να σας πω ότι όντως είναι διασφα-
λισµένη από το Πράσινο Ταµείο. Και είναι από το Πράσινο Τα-
µείο, γιατί είναι πιο εύκολο διαδικαστικά, για να µην
καθυστερούµε. Άρα, υπάρχει η χρηµατοδότηση.

Ο λόγος που περιµένουµε µέχρι τις αρχές του Φεβρουαρίου
είναι, διότι σ’ αυτό το διάστηµα, µέσα στον Ιανουάριο, προχω-
ρούµε σε κάποιες απλουστεύσεις των προδιαγραφών. Οι απλου-
στεύσεις των προδιαγραφών δεν κάνουν αβαρία επί της ουσίας,
αλλά κάνουν δυνατή την πιο γρήγορη προώθηση και των τοπικών
χωρικών σχεδίων και των ειδικών χωρικών σχεδίων. Αυτά γίνονται
τώρα, είναι έτοιµα και στις αρχές Ιανουαρίου θα είµαστε έτοιµοι,
για να ξεκινήσουµε και τις δύο διαδικασίες, την προέγκριση και
τον διαγωνισµό για την τελική µελέτη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 5/4/10-12-2019 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ,
κ.κ. Σταύρου Αραχωβίτη, Βασιλείου Κόκκαλη, Ολυµπίας Τελιγιο-
ρίδου, Θεοδώρας Τζάκρη, Δηµητρίου (Τάκη) Χαρίτου, Ελισσάβετ
(Μπέτυς) Σκούφα, Ελευθέριου Αβραµάκη, Ειρήνης - Ελένης Αγα-
θοπούλου, Τρύφωνος Αλεξιάδη, Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστο-
πούλου, Ευάγγελου Αποστόλου, Αλέξανδρου - Χρήστου
Αυλωνίτη, Άννας Βαγενά - Κηλαηδόνη, Σωκράτη Βαρδάκη, Βα-
σιλείου (Βασίλη) Βασιλικού, Καλλιόπης Βέττα, Δηµητρίου Βίτσα,
Όλγας Γεροβασίλη, Αναστασίας (Νατάσας) Γκαρά, Ιωάννη
Γκιόλα, Χουσεϊν Ζεϊµπεκ, Νικολάου Ηγουµενίδη, Εµµανουήλ
Θραψανιώτη, Διονυσίου - Χαράλαµπου Καλαµατιανού, Ευφρο-
σύνης (Φρόσως) Καρασαρλίδου, Μάριου Κάτση, Χαρούλας
(Χαράς) Καφαντάρη, Σπυρίδωνα Λάππα, Κυριακής Μάλαµα, Χα-
ράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη, Κωνσταντίνου Μάρκου, Αλέξαν-
δρου Μεϊκόπουλου, Ιωάννη Μουζάλα, Κωνσταντίνου Μπάρκα,
Αθανασίου (Θάνου) Μωραΐτη, Θεόφιλου Ξανθόπουλου, Γεωρ-
γίου Παπαηλιού, Αικατερίνης Παπανάτσιου, Νικολάου Παππά,
Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα, Παναγιού (Γιώτας) Πούλου, Ιωάννη
Σαρακιώτη, Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου, Νικολάου Συρ-
µαλένιου, Μερόπης Τζούφη, Αλεξάνδρου (Αλέκου) Τριανταφυλ-
λίδη, Σωκράτη Φάµελλου, Θεανώς Φωτίου, Αλέξανδρου (Αλέξη)
Χαρίτση, Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη και Ραλλίας Χρηστίδου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Η
ανυπαρξία κυβερνητικής πολιτικής προκαλεί τον αγροτικό κόσµο
και αυξάνει τη δυσαρέσκειά του». 

Τον λόγο θα πάρει ο πρώτος επερωτών, ο Βουλευτής Λακω-
νίας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σταύρος Αραχωβίτης, για δέκα λεπτά µε δευ-
τερολογία πέντε λεπτών.

Όταν θα καλώ οποιονδήποτε οµιλητή στο Βήµα, ο οποίος µπο-
ρεί να θέλει στην πρωτολογία του να ενσωµατώσει και τη δευτε-
ρολογία και κυρίως οι τελευταίοι οµιλητές, που έχουν λιγότερο
χρόνο, παρακαλώ να µου το λένε εκ των προτέρων.

Ορίστε, κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι από

καρδιάς να έχουµε καλή χρονιά, µε υγεία, µε παραγωγικότητα,
προς όφελος της κοινωνίας και του λαού µας.

Ξεκινώντας την οµιλία µου και ασκώντας µια σύντοµη κριτική
στο συνολικό έργο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας αυ-
τούς τους µήνες διακυβέρνησης, αυτή µπορεί να συµπυκνωθεί
στα εξής: Πρώτον, στέρηση του κοινωνικού µερίσµατος απ’ αυ-
τούς που το έχουν, πραγµατικά, ανάγκη και ταυτόχρονα κατάρ-
γηση της δέκατης τρίτης σύνταξης, την οποία και εσείς ψηφίσατε
και δεσµευτήκατε µάλιστα ότι δεν θα καταργηθεί.

Δεύτερον, «γονατισµένη» χριστουγεννιάτικη αγορά. 
Τρίτον, τάξη και ασφάλεια στις τηλεοράσεις, αλλά χάος στις

γειτονιές και στα χωριά.
Τέταρτον, ρουσφέτια, εξυπηρετήσεις στους κοµµατικούς φί-

λους, κοµµατικό κράτος αρίστων µε πλαστά πτυχία, ανικανότητα
διαχείρισης του προσφυγικού προβλήµατος, αφωνία στην εξω-
τερική πολιτική µε αποκορύφωµα το φιάσκο της συνάντησης του
Πρωθυπουργού µε τον Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών.

Όσον αφορά τον απολογισµό των πεπραγµένων της Κυβέρνη-
σης στον αγροτικό τοµέα κατά τους επτά µήνες που έχετε την
ευθύνη της άσκησης της πολιτικής, αυτός χαρακτηρίζεται από
αδιαφορία για τα καυτά ζητήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρό-
τες, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς και όλοι όσοι παράγουν σ’ αυτόν
τον τόπο, άγνοια για τα βαθιά αίτια που καθορίζουν την πορεία
των αγροτικών ζητηµάτων και ταυτόχρονα εξυπηρέτηση συµφε-
ρόντων κοµµατικών φίλων και εδώ.

Ευνοείτε συγκεκριµένες οµάδες οικονοµικών συµφερόντων,
αδιαφορώντας για τους ανθρώπους που παλεύουν να επιβιώ-
σουν και να παράξουν κάτω από αντίξοες συνθήκες και επισφα-
λείς καιρικές και οικονοµικές συνθήκες. Φανήκατε τελείως
απροετοίµαστοι να αντιµετωπίσετε ζητήµατα και δείξατε µια απί-

στευτη προχειρότητα και ερασιτεχνισµό σε πολλά από αυτά. 
Αυτή σας η τακτική, λοιπόν, οδηγεί σε διαρκή συσσώρευση

προβληµάτων, αυξανόµενη δυσαρέσκεια στον αγροτικό κόσµο
που τελικά φτάνει, οδηγεί σε µία επικίνδυνη ασφυξία. Και αυτό
το διαπιστώσαµε όλοι όσοι βρεθήκαµε αυτές τις µέρες στον
κόσµο, µέσα στην κοινωνία, στα καφενεία και στα χωριά, όπου
αυτά τα προβλήµατα είναι τα βασικά θέµατα συζήτησης.

Δώσατε χθες στο Υπουργείο µια συνέντευξη Τύπου, εν όψει
προφανώς της σηµερινής µας συζήτησης. Μάλιστα! Γεµίσατε
τον κόσµο µε αόριστες υποσχέσεις και µε «θα» και νοµίζετε ότι
µε αυτά τα επικοινωνιακά τερτίπια, κύριε Υπουργέ, θα στρέψετε
την προσοχή από τα πραγµατικά προβλήµατα των αγροτών. Ε,
λοιπόν, νοµίζω ότι είστε βαθιά νυχτωµένοι. Τα προβλήµατα θέ-
λουν δράσεις και θέλουν λύσεις. Δεν κουκουλώνονται κάτω από
ωραία αλλά κούφια λόγια, αόριστες υποσχέσεις και ιδεοληψίες
που στο τέλος χώνουν το χέρι των πραγµατικών παραγωγών
βαθιά στην τσέπη. 

Χαρακτηριστικό, λοιπόν, της αδιαφορίας σας είναι η απραξία
που επιδεικνύετε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα στο ζήτηµα της
κατρακύλας της τιµής του ελαιολάδου και της βρώσιµης ελιάς.
Παρά το γεγονός ότι έγκαιρα σας είχαµε καταθέσει επίκαιρη
ερώτηση που συζητήσαµε και κρούσαµε τον κώδωνα του κινδύ-
νου, παρά το γεγονός ότι ήδη από την άνοιξη του 2019 είχαµε
στείλει επιστολή προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε υποστηρι-
κτική στοιχειοθέτηση και παρά το γεγονός ότι είχαµε θέσει το
θέµα στο συµβούλιο και ξανά στον αρµόδιο Επίτροπο, τον κ. Χόγ-
καν τότε, ζητώντας κατ’ εξαίρεση στήριξη του τοµέα, κυριαρχεί
και εδώ η ίδια λογική της απραξίας που χαρακτηρίζει τη σηµερινή
Κυβέρνηση.

Και βιαστήκατε να πανηγυρίσετε για τους δασµούς, χωρίς να
γνωρίζετε τις συνέπειες και ότι έρχεται δεύτερος κύκλος. Άραγε,
τι είπε ο Πρωθυπουργός στην Αµερική για αυτό το θέµα µε τους
αξιωµατούχους που συναντήθηκε;

Θα καταθέσω στο τέλος για τα Πρακτικά όλα αυτά τα οποία
τεκµηριώνουν το τι έχει γίνει µέχρι τώρα.

Και µην µας πείτε, βέβαια, ότι την τιµή δεν την καθορίζει, δεν
την ανεβάζει ή την κατεβάζει ένας Υπουργός. Προφανώς, αλλά
το θέµα είναι εσείς τι κάνετε όταν πάτε στα συµβούλια Υπουργών
και βλέπετε τις άλλες χώρες, όπως η Ισπανία, να διεκδικούν και
να πετυχαίνουν και η χώρα µας να είναι απλά παρατηρητής.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, τι κάνετε όταν πάτε στα συµβούλια
Υπουργών για την ΚΑΠ; Πού είναι οι συµµαχίες που εµείς µε
κόπο είχαµε στήσει για τον προϋπολογισµό; Βλέπουµε µία-µία
να διαλύεται. Πού είναι η υπερασπιστική γραµµή για τις πολύ µι-
κρές και µικρές εκµεταλλεύσεις; Και αυτή την ξεχάσατε. Πού
είναι οι συµµαχίες για την εξωτερική σύγκλιση; Ανύπαρκτες! 

Εκεί, όµως, που δεν χωράει καµµία δικαιολογία πια είναι στην
πορεία επί των ηµερών σας του Προγράµµατος Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Από τον Ιούλιο που αναλάβατε πληρώσατε µόνο την εξι-
σωτική µε τη νέα οριοθέτηση των περιοχών, χωρίς προβλήµατα
και ό,τι είχε συµβασιοποιηθεί επί των ηµερών µας, έτοιµες κρίσι-
µες µελέτες για τη νέα προγραµµατική περίοδο δεν συµβασιο-
ποιήθηκαν ακόµη, µετά από έξι µήνες.

Τριάντα δύο αρδευτικά έργα, ενταγµένα από τον Μάιο, ανα-
µένουν έξι µήνες τη δηµοπράτηση. Παρά τον καταιγισµό παρα-
πλανητικών δηλώσεών σας για τα σχέδια βελτίωσης και εδώ το
αποτέλεσµα είναι το απόλυτο κενό. Και βέβαια, ουδεµία νέα προ-
κήρυξη από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης!

Είχατε παρακαταθήκη από την κυβέρνησή µας τα 253 εκατοµ-
µύρια ευρώ αποθεµατικό επίδοσης, ακριβώς επειδή ξεπεράσαµε
τους στόχους στο πλαίσιο επίδοσης, αλλά εσείς οδηγείτε µε τις
καθυστερήσεις την αγροτική πολιτική στο τέλµα. Ακόµη και το
Ταµείο για την παροχή ρευστότητας -που τόσο διψάει ο αγροτι-
κός κόσµος για ρευστότητα µετά το ξεπούληµα της Αγροτικής
Τράπεζας- που το βρήκατε έτοιµο και αυτό προχωράει µε ρυθ-
µούς χελώνας.

Στην κτηνοτροφία ελπίζω βέβαια να µην ενστερνίζεστε την
άποψη της κ. Μπακογιάννη ότι οι ελληνοποιήσεις γίνονται από
τους µικρούς κτηνοτρόφους στο γάλα. 

Όµως οι κτηνοτρόφοι δεν πρέπει να ανησυχούν µόνο από τέ-
τοιες δηλώσεις. Τώρα αποκαλύπτεται το οργανωµένο σχέδιο για
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τις διεπαγγελµατικές, ώστε τελικά να ανοίξετε τον δρόµο µε την
πραξικοπηµατική επανακατάθεση της παλιάς διχαστικής πρότα-
σης για δηµιουργία διεπαγγελµατικής στη φέτα. Η απαράδεκτη
αυτή µεθόδευσή σας εξυπηρετεί «φωτογραφικά» συγκεκριµέ-
νους µεγάλους γαλακτοβιοµήχανους, ενώ βάζει στην µπάντα
τους κτηνοτρόφους, τα µικρότερα τυροκοµεία και τους συνεται-
ρισµούς. 

Ελπίζουµε ότι δεν θα τολµήσετε να ολοκληρώσετε αυτό το έγ-
κληµα και µάλιστα θα περιµέναµε µια απάντηση: Ποια ήταν τα
συµφέροντα που δυσαρεστήθηκαν µε την συναίνεση που είχε
επιτευχθεί τον Απρίλιο, την άνοιξη του 2019 και βρήκαν τους
πρόθυµους σε εσάς τώρα να κάνουν το άθλιο παιχνίδι τους στις
πλάτες των παραγωγών; Και αυτό θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Απαξιώνετε, κύριε Υπουργέ, διαρκώς µε τις δηλώσεις σας το
εργαλείο de minimis, χαρακτηρίζοντάς το µάλιστα και υπερο-
πτικά ως εξαµβλωµατικό. Έφτασε µέσα Δεκέµβρη για να ανακα-
λύψετε ότι µπορεί να αποτελέσει ένα εργαλείο που να αµβλύνει
τα προβλήµατα των αγροτών, που πραγµατικά έχουν ανάγκη.
Λίγο αργά το ανακαλύψατε. Αργά γιατί στον χρόνο που είχατε
µέχρι τέλος του χρόνου απορροφήσατε µόνο 20 εκατοµµύρια,
ενώ είχατε την ευκαιρία να αξιοποιήσετε πολύ περισσότερα προς
όφελος των ανθρώπων που πραγµατικά υπέστησαν ζηµιές µη κα-
λυπτόµενες από τον ΕΛΓΑ, όπως οι τευτλοπαραγωγοί άλλωστε.
Δεν στηρίξατε τη βιοµηχανία. Η Βιοµηχανία Ζάχαρης είναι ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα που τόσους µήνες έχετε την ευθύνη
και δεν προχωρήσατε σε µια λύση, όπως, επίσης, και η ΒΦΛ που
έχει το έντονο πρόβληµα αυτές τις ηµέρες. 

Ταυτόχρονα, όµως, επιβάλατε κεφαλικό φόρο-χαράτσι στην
αλιεία, το οποίο είναι χαράτσι γιατί ο υπολογισµός του δεν γίνε-
ται µε βάση τον τζίρο ή τα αλιεύµατα των ψαράδων, αλλά γίνεται
µε βάση το µήκος του σκάφους. Γι’ αυτό είναι χαράτσι και µάλι-
στα ένα χαράτσι το οποίο έρχεται την ώρα που οι ψαράδες αντι-
µετωπίζουν πολύ µεγάλες πιέσεις τόσο από την κλιµατική
αλλαγή όσο και από γειτονικούς αλιευτικούς στόλους, και όλοι
ξέρουµε τι εννοώ. 

Και επιπλέον βρήκατε τρόπο να παρατείνετε την αλιεία µε το
δυναµικό εργαλείο της βιντζότρατας, ενώ το διαχειριστικό τελεί-
ωνε κανονικά στις 31 Δεκεµβρίου. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι
άραγε ενηµερωµένη γι’ αυτό; 

Και πάµε στο ασφαλιστικό. Οι αρχικές δηλώσεις του Υπουργού
Εργασίας περί διπλασιασµού των ασφαλίστρων στους µη µισθω-
τούς, άρα και στους αγρότες ξεσήκωσαν τόσο τους αγρότες,
όσο και την αντιπολίτευση, τον Τύπο, αλλά και δικούς σας Βου-
λευτές, οι οποίοι προχώρησαν σε ερωτήσεις. Τελικά, λοιπόν, πα-
ραδεχτήκατε ότι ο νόµος Κατρούγκαλου, που τόσο
λοιδορούσατε, οδηγεί σε χαµηλότερο και λογικότερο ασφάλι-
στρο για την πλειοψηφία των αγροτών και γι’ αυτό συµβιβαστή-
κατε να διατηρηθεί, κάνοντας µια θεαµατική κυβίστηση ακόµα. 

Ερωτηµατικό όµως παραµένει ο ακριβής σχεδιασµός, αν
υπάρχει τέτοιος, οι κρυφές µελλοντικές αυξήσεις και ο υπολογι-
σµός της σύνταξης του αγρότη µε το νέο ασφαλιστικό το οποίο
φηµολογείται ότι θα φέρετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά µόνο ακόµα.
Και στο φορολογικό, όµως, άνθρακες ήταν ο θησαυρός για

τους αγρότες. Ξέρατε και ξεχάσατε ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
είναι αυτή που θέσπισε τα τρία αφορολόγητα για τους αγρότες.
Έτσι οι φορολογικές ελαφρύνσεις που φέρατε δεν αγγίζουν κα-
θόλου την πλειοψηφία των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών. 

Να υπενθυµίσω, όµως, ότι εκτός από τα ήδη θεσπισµένα τρία
αφορολόγητα, την προστασία των επιδοτήσεων, την κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος για τους συνεταιρισµένους αγρότες,
ο Αλέξης Τσίπρας και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε εξαγγείλει
επιπλέον έκπτωση φόρου για τους συνεταιρισµένους αγρότες,
που είναι ένα ισχυρό κίνητρο, αλλά και επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο. Τα ξεχάσατε και
αυτά µαζί µε τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Πάνε περίπατο. 

Αλλά η αδιαφορία σας για το ουσιαστικό πρόβληµα του κό-
στους παραγωγής δεν περιορίζεται µόνο στο αγροτικό πετρέ-
λαιο. Αµέσως µετά την έλευσή σας στην κυβέρνηση αυξήσατε

το τιµολόγιο του ηλεκτρικού ρεύµατος εξανεµίζοντας την όποια
µείωση υπήρχε από τη µείωση του ΦΠΑ στο ηλεκτρικό ρεύµα.

Η προετοιµασία της πρωτογενούς παραγωγής, κύριε
Υπουργέ, για την αντιµετώπιση και την προσαρµογή στην κλιµα-
τική κρίση χρειάζεται έναν αποτελεσµατικό, δηµόσιο, αλληλέγ-
γυο, αλλά και ταυτόχρονα κοινωνικό, δίκαιο ΕΛΓΑ.

Πρέπει να δοθούν σαφείς απαντήσεις στους παραγωγούς πώς
η ξεπερασµένη λογική τού «τα δίνω όλα στους ιδιώτες» δεν θα
φέρει αύξηση των ασφαλίστρων για τους αγρότες, αλλά και δεν
θα επιφέρει απώλεια της ασφαλιστικής κάλυψης για αυτούς.

Άφησα για το τέλος, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ και κύριοι
συνάδελφοι, την πρόταση της Κυβέρνησης για τους συνεταιρι-
σµούς, εκεί που πια οι ιδεοληψίες γίνονται ξεδιάντροπες -να µου
επιτρέψετε την έκφραση- µε την πρόταση που βάλατε σε δηµό-
σια διαβούλευση και όχι µόνο γιατί εισάγετε µε δικαίωµα ψήφου
τα ιδιωτικά συµφέροντα στους συνεταιρισµούς, αλλά -προσέξτε-
και σε τιµές ευκαιρίας. Διότι λέτε µέσα, σε αυτό τουλάχιστον που
παρουσιάσατε, ότι η µερίδα των επενδυτών µπορεί να έχει δια-
φορετική αξία από τη µερίδα των µελών. Πού ακούστηκε αυτό
το πράγµα;

Μάλιστα, το κάνετε ακόµα καλύτερο. Έχει και καλύτερο από
αυτό: Τα µέλη έχουν την υποχρέωση συναλλαγής επί ποινή δια-
γραφής -έτσι δεν είναι;- ενώ οι επενδυτές δεν έχουν καµµία υπο-
χρέωση. Καλύτερο νοµίζω ότι δεν γίνεται. Δεν πάει άλλο!

Αν αυτό είναι το όραµά σας και των συµφερόντων που προφα-
νώς στηρίζουν τέτοιες απόψεις, νοµίζω ότι δεν είναι αυτό που
περίµενε ο κόσµος των αγροτών.

Κύριοι της Κυβέρνησης, είστε δραµατικά στον λάθος δρόµο.
Τα προβλήµατα των αγροτών συσσωρεύονται και εσείς ασχολεί-
στε µε άσχετα ζητήµατα. Σήµερα ζητάµε σαφείς απαντήσεις, γι’
αυτό προκαλέσαµε αυτή την επερώτηση και όχι µόνο εµείς, που
είναι το λιγότερο, αλλά ο κόσµος ο οποίος µας ακούει.

Καταθέτω στα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Βασίλειος Κόκκαλης, ο οποίος έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, καλή χρονιά σε όλους
και σε όλες!

Κατά τη συζήτηση για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης, κύριε
Υπουργέ, αφιερώσατε περίπου στα πέντε λεπτά για να ξεδιπλώ-
σετε το σχέδιο της Κυβέρνησης για τον πρωτογενή τοµέα. Ο δε
Πρωθυπουργός αφιέρωσε µόνο ένα λεπτό.

Η χθεσινή, όµως, συνέντευξη Τύπου δηµιούργησε µια ευχάρι-
στη προσµονή για τους αγρότες.

Μη γελάτε καθόλου! Μου τηλεφώνησαν πάρα πολλοί -δεν
ξέρω αν τηλεφώνησαν εσάς- αγρότες και µου είπαν «σε εµάς
αναφέρεται ο κ. Βορίδης;».

Ας δούµε τώρα αν ισχύουν πραγµατικά ή δεν ισχύουν αυτά.
Όντως πρέπει να δώσετε απαντήσεις. Είπα: «Παιδιά, περιµένετε.
Κάποια µέρα τουλάχιστον θα πάρουµε απαντήσεις».

Είπατε χθες ότι έχετε υλοποιήσει το 70%, νοµίζω, των δεσµεύ-
σεων. Μείωση του φόρου στις αγροτικές επιχειρήσεις στο 20%.
Ποιες είναι οι αγροτικές επιχειρήσεις; Ασχολούνται κατ’ επάγ-
γελµα αγρότες φυσικά πρόσωπα; Μήπως εννοείτε τις επιχειρή-
σεις στον δευτερογενή τοµέα, τη µεταποίηση;

Πρέπει να δώσετε εξηγήσεις. Ειλικρινά πρέπει να γνωρίζει ο
κόσµος, γιατί είχε µια απρόσµενη εξέλιξη η συνέντευξη. Λένε οι
αγρότες: Σε µας αναφέρεται; Δηλαδή, θα πληρώνουµε 20%; Μεί-
ωση του φόρου στο 20% στις αγροτικές επιχειρήσεις. Μείωση
του φόρου του εισαγωγικού συντελεστή στο 9%. Οι κατ’ επάγ-
γελµα αγρότες µε νόµο του 2016 έχουν ήδη αφορολόγητο µέχρι
9.500 ευρώ.

Συνεπώς αυτοί οι οποίοι µας βλέπουν τώρα, ρωτούν δι’ εµού
εσάς το εξής: «Ωφελούµαστε, κύριε Υπουργέ, οι επαγγελµατίες
αγρότες µε το 9%;».
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Επίσης, είπατε για µια δέσµευση της Κυβέρνησής σας, του
κόµµατός σας για τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Νοµίζω τώρα ότι
πρέπει να επιδείξετε θάρρος -και το έχετε αυτό το θάρρος-,
όπως κάνατε πριν λίγους µήνες και να πείτε ότι αυτό ήταν έργο
αποκλειστικά της προηγούµενης κυβέρνησης και της προηγού-
µενης ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο
εσείς συνεχίζετε. Παρουσιάσατε, όµως, ως µία δέσµευση, ως ένα
έργο, µία εξαγγελία αποκλειστικά δική σας τη χρηµατοδότηση,
τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία στον πρωτογενή τοµέα. Νοµίζω
ότι έχετε το θάρρος να πείτε: «Ναι, το εξήγγειλα, αλλά εσείς επί
δύο χρόνια το είχατε δροµολογήσει». Αυτά είναι τα βασικά, τα
οποία εξαγγείλατε εχθές. Αποδεικνύεται, δυστυχώς, ότι δεν
υπάρχει σχέδιο. Και για να υπάρχει σχέδιο, πρέπει να ασχολεί-
στε. Και για να ασχολείστε -µπορεί να την έχετε την πρόθεση-
πρέπει να γνωρίζετε.

Το νούµερο ένα πρόβληµα αυτή τη στιγµή είναι οι τιµές των
προϊόντων, το κόστος παραγωγής. Γνωρίζω, όλοι γνωρίζουµε,
ότι δυνατότητες παρέµβασης στις τιµές του προϊόντος δεν µπο-
ρεί να κάνει ευθέως η πολιτεία. Τι µπορεί να κάνει όµως; Έχουµε
να κάνουµε µε µία σύµβαση, µε έναν ο οποίος πουλάει και µε
έναν ο οποίος αγοράζει. Κακά τα ψέµατα, ο αγοραστής σήµερα
είναι πολύ πιο ισχυρός από τον πωλητή, από τον αγρότη. Άρα τι
κάνεις; Αυξάνεις τη διαπραγµατευτική δύναµη του πωλητή, του
πρώτου µέρους.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, είπαµε στη συζήτηση για την ψήφο εµ-
πιστοσύνης ότι δεν θα καταγγέλλουµε µόνο λάθη και παραλεί-
ψεις, αλλά θα προτείνουµε και λύσεις. Εµείς τι σας προτείναµε
και τι σας προτείνουµε; Να αυξήσετε τη διαπραγµατευτική δύ-
ναµη του πωλητή, του αγρότη. Πώς την αυξάνετε µε τον νέο
νόµο για τους συνεταιρισµούς, πείτε µου, όταν ουσιαστικά δια-
λύετε; Ποια είναι τα κίνητρα τα οποία δίνετε στους υγιείς συνε-
ταιρισµούς να αυξήσουν τη διαπραγµατευτική δύναµή τους,
ώστε να διαπραγµατευτούν καλύτερα την τιµή για το σιτάρι, για
το βαµβάκι, για το καλαµπόκι; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Η πρόταση η δικιά µας -και έπρεπε ήδη να την έχετε κάνει-
είναι η εξής, εκτός αν δεν το γνωρίζετε: Να αξιοποιηθούν τα πε-
ριουσιακά στοιχεία των πτωχευθέντων συνεταιρισµών από τους
υγιείς συνεταιρισµούς. Ξέρετε ότι η έλλειψη αποθηκευτικών
χώρων έχει άµεση σχέση µε την τιµή; Αυτά είναι τα ερωτήµατα,
κύριε Υπουργέ, στα οποία περιµένουν οι αγρότες σήµερα απάν-
τηση. Γνωρίζετε ότι η έλλειψη αποθηκευτικών χώρων, που σή-
µερα εκµεταλλεύονται ιδιώτες και έπρεπε και µπορούν να τα
εκµεταλλευτούν οι υγιείς συνεταιρισµοί- συντελούν στην αύξηση
της διαπραγµατευτικής δύναµης των αγροτών; 

Εν συνεχεία, αποδεικνύεται ότι δεν έχετε συγκεκριµένο σχέδιο
για προϊόντα. Να σας θυµίσω ότι για πρώτη φορά είχε γίνει η
εθνική στρατηγική για το βαµβάκι, το εθνικό σχέδιο για τα αρω-
µατικά φαρµακευτικά φυτά, το εθνικό σχέδιο για το αµπέλι. Η
οµάδα εργασίας για το βαµβάκι έχει εγκαταλειφθεί. Κακώς, πρέ-
πει να συνεχιστεί. Έχει βγει µια απόφαση η οποία θα εφαρµοστεί
από του χρόνου, 4 Ιουλίου, που καθιστά υποχρεωτική τη σύµ-
βαση επιτόπου µεταξύ εκκοκκιστή και παραγωγού. Δίνει τέρµα
στο φαινόµενο των ανοιχτών τιµών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. Εκτός αν θέλετε και τη δευτερολογία σας, κύριε Κόκκαλη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα πω τα
υπόλοιπα στη δευτερολογία.

Επίσης, µε χαρά είδαµε ότι στη στοχοθεσία έχετε πολλά από
τα έργα τα οποία είχαµε ξεκινήσει εµείς, από την κλωνική επι-
λογή έως και τον εκσυγχρονισµό της νοµοθεσίας για τη φαρµα-
κευτική και βιοµηχανική κάνναβη. Ναι, προχωρήστε τα. 

Αγροτικά χρέη. Δεν σας ακούσαµε να λέτε για αυτό, το γνωρί-
ζετε το θέµα. Χρέη συνεταιρισµών. Δάνεια µε την εγγύηση του
ελληνικού δηµοσίου. Ποιος είναι ο σχεδιασµός για όλα αυτά; 

Τα περισσότερα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μόνο που σχεδόν
εξαντλήσατε και τη δευτερολογία. Πήρατε δυόµισι λεπτά παρα-
πάνω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μισή δευτερολογία θα κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Ολυµπία Τελιγιο-

ρίδου έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
Να πω ότι θα υπάρχει µια ανοχή ενός λεπτού, αλλά όχι δυόµισι

και τριών λεπτών. Σε αυτήν την περίπτωση θα χρεώνονται στη
δευτερολογία.

Ορίστε, κυρία Τελιγιορίδου.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά

θεωρώ ότι είναι µια ευκαιρία να συζητήσουµε για την αγροτική
ανάπτυξη και την αγροτική πολιτική, λέγοντας αλήθειες και κοι-
τώντας στα µάτια το µέλλον.

Παρακολουθώντας τη δράση σας από τις 7 Ιουλίου στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά και τις συνεντεύξεις σας,
δύο πράγµατα νοµίζω ότι χαρακτηρίζουν την πολιτική της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης. Το πρώτο είναι ο σφετερισµός των έργων που έγιναν επί
δικής µας κυβέρνησης. Και µάλιστα έργων που προεκλογικά υπο-
νοµεύατε και κατηγορούσατε ως ανάξια λόγου και σήµερα µε δι-
θυραµβικές δηλώσεις τα παρουσιάζετε ως δικά σας, και θα
αναφερθώ στη συνέχεια σε συγκεκριµένα παραδείγµατα.

Το δεύτερο είναι η ασυνεννοησία που υπάρχει στο Υπουργείο.
Ασυνεννοησία της ηγεσίας µε τους γεωργούς, τους κτηνοτρό-
φους και τους αλιείς, αλλά και ασυνεννοησία µεταξύ σας. Θα πε-
ριµένουµε βέβαια, γιατί πράγµατι είναι ακόµη νωρίς, να δούµε
στη συνέχεια τα δικά σας έργα, τον δικό σας σχεδιασµό, το τι θα
οραµατιστείτε από δω και πέρα, γιατί φαίνεται ότι αυτήν τη
στιγµή το µοναδικό σας όραµα είναι η ιδιωτικοποίηση του ΕΛΓΑ.
Θα περιµένουµε να δούµε πράγµατι τι θα µπορέσετε να προσφέ-
ρετε, ώστε να δώσετε προοπτική στον αγροτικό κόσµο της
χώρας, σε µια ευνοϊκή για εσάς συγκυρία.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να µου πείτε: είναι ή δεν είναι υποκρισία
η δήθεν επιτυχία της δικής σας Κυβέρνησης για τη δηµιουργία
του Ταµείου Εγγυήσεων Αγροτικής Ανάπτυξης; Είναι ή δεν είναι
υποκρισία το να επαίρεστε γι’ αυτό το ταµείο ότι είναι δικό σας
έργο; Να σας θυµίσω, λοιπόν, ότι το Ταµείο Εγγυήσεων Αγροτι-
κής Ανάπτυξης υπογράφηκε µε κοινή υπουργική απόφαση του
τότε Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Αραχωβίτη και του Υφυ-
πουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Γιαννακίδη και δηµοσιεύ-
τηκε στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης 2197 του 2019 και
µάλιστα ακριβώς µε τους όρους που το παρουσιάζετε σήµερα
ως δικό σας, µε τα 80 εκατοµµύρια που θα προέρχονται από το
ΠΑΑ και που το ταµείο αυτό θα φτάνει τη δυνατότητα να δίνει
δάνεια για γεωργικές εκµεταλλεύσεις µέχρι 400 εκατοµµύρια
ευρώ.

Είναι ή δεν είναι υποκρισία το να λέτε ότι µειώνετε τον ΕΝΦΙΑ,
κάτι που το κάνετε γιατί είχε προϋπολογιστεί στον προϋπολογι-
σµό του 2019 από τη δική µας κυβέρνηση, διαφορετικά δεν θα
είχατε αυτήν τη δυνατότητα; Και τώρα µάλιστα µε τον δικό σας
προϋπολογισµό από εδώ και πέρα θα έχουµε αύξηση, λόγω της
αύξησης των αντικειµενικών αξιών.

Είναι ή δεν είναι υποκρισία το να παρουσιάζετε τα µέτρα 8.3
και 8.4 που αφορούν δηµόσια έργα τα οποία είχαν προγραµµα-
τιστεί και σχεδιαστεί από τη δική µας κυβέρνηση; Δεν έχετε κάνει
καµµία ενέργεια για την υλοποίηση των τριάντα δύο εγγειοβελ-
τιωτικών έργων, τα οποία είναι ήδη έτοιµα και υπάρχει η δηµόσια
δαπάνη των 450 εκατοµµυρίων ευρώ.

Κύριε Υπουργέ, είναι ή δεν είναι σφετερισµός και υποκρισία
το να λέτε σήµερα ότι εσείς, µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διά-
στηµα καταφέρατε να εξάγετε αγροτικά προϊόντα, για παρά-
δειγµα σε µια από τις µεγαλύτερες αγορές του κόσµου, την Κίνα;
Μιλάτε για τα ακτινίδια και τον κρόκο, κάτι όµως το οποίο ήταν
πλήρως έτοιµο, µε το πρωτόκολλο ακόµη και µεταφρασµένο σε
κινέζικα, αγγλικά και ελληνικά και το οποίο βεβαίως υπογράψατε
και καλά κάνατε. Στην ίδια, όµως, περίπτωση αφήσατε και δεν
ασχοληθήκατε µε τα υπόλοιπα προϊόντα που έχουµε προωθήσει
τους φακέλους στην Κίνα, όπως είναι το λαβράκι, το αυγοτά-
ραχο, ο καπνιστός σολοµός των οποίων ο έλεγχος από τις κινε-
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ζικές αρχές έγινε τον Οκτώβριο, αλλά δεν βλέπουµε να έχετε και
γι’ αυτά το ίδιο ενδιαφέρον.

Τελικά ήσασταν πανέτοιµοι για να βάζετε τις υπογραφές σας
στα έτοιµα. Όταν όµως πρέπει εσείς να κινηθείτε τι κάνετε; Υπο-
γράψατε, λέει, προχθές, την εξυγίανση του ζωικού κεφαλαίου
κατά 1,1 εκατοµµύρια ευρώ και αντίστοιχα το κάνατε αυτό και το
Σεπτέµβριο µε πάνω από περίπου 4 εκατοµµύρια. 

Πώς το κάνετε, όµως, αυτό; Δεν γίνεται η απόδοση των χρη-
µάτων κατευθείαν στους δικαιούχους από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, αλλά το περνάτε µε έναν άλλο τρόπο µέσα από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων των περιφερειών, το οποίο
δηµιουργεί πάρα πολύ µεγάλες καθυστερήσεις. Και από τα 5
εκατοµµύρια που έχουν να πάρουν οι κτηνοτρόφοι µας από τον
Σεπτέµβριο, τώρα δειλά ξεκίνησε η περιφέρεια της Θεσσαλίας
και της Ηπείρου, γιατί αλλάξατε τη διαδικασία χωρίς κανέναν
σχεδιασµό.

Τελειώνω, λέγοντας ότι υπάρχουν έτοιµες οι προσλήψεις για
εκατόν ογδόντα έξι ειδικότητες στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης που θα στελεχώσουν διάφορες υπηρεσίες και εποπτι-
κούς µηχανισµούς από το Υπουργείο Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και θα πρέπει να το προχωρήσετε. Όπως επίσης
θα πρέπει να προχωρήσετε και την πρόσληψη εκατόν εβδοµήντα
ένα µόνιµων κτηνιάτρων, που επίσης είχε εγκριθεί από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και είχε επικοινωνηθεί και µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση, γιατί διαφορετικά σας κρούουµε τον κώδωνα του
κινδύνου. Στον έλεγχο που θα γίνει τον Μάιο από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για το αν η χώρα µπορεί να ανταποκριθεί στις δυνατότη-
τες που έχει ο κρατικός µηχανισµός στον έλεγχο σε όλη τη φάση
της διαδικασίας των τροφίµων θα έχουµε µεγάλες κυρώσεις και
µεγάλα πρόστιµα που αγγίζουν τις 50.000 ευρώ την ηµέρα.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ. Θε-

οδώρα Τζάκρη για πέντε λεπτά, µε δευτερολογία τρία λεπτά. Θα
πάρετε την δευτερολογία σας τώρα;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Όχι, θα δευτερολογήσω µετά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζοντας δυστυχώς στο

ίδιο πνεύµα, κύριε Υπουργέ, µε τους συναδέλφους µου θα ήθελα
να σας µεταφέρω -και επειδή αυτή η συζήτηση της επίκαιρης
επερώτησης διεξάγεται ακριβώς σε χρόνο µετά τις διακοπές των
Χριστουγέννων- ότι ο χειµώνας αυτός ήταν για τον κόσµο της ελ-
ληνικής περιφέρειας, για τον κόσµο της ελληνικής υπαίθρου ο
χειρότερος της δεκαετίας όχι για ανεξήγητους λόγους, αλλά για
πολύ συγκεκριµένους πρακτικούς λόγους.

Το επίδοµα θέρµανσης καταβλήθηκε κουτσουρεµένο. Το κοι-
νωνικό µέρισµα δεν δόθηκε και έλειψε και από τα νοικοκυριά και
από τις επιχειρήσεις. Και το εισόδηµα των παραγωγών του αγρο-
τικού κόσµου, κύριε Υπουργέ, βρίσκεται σε ιστορικά χαµηλά για
συγκεκριµένους λόγους, αναδείχθηκε προηγουµένως και από
τους συναδέλφους µας. Η τιµή του λαδιού έχει κατρακυλήσει
στα 2,10 ευρώ το κιλό σε µια χρονιά που υποτίθεται ότι είναι καλή
και από άποψη ποιότητας και από άποψη ποσότητας. Το εθνικό
µας προϊόν, το βαµβάκι, δόθηκε για λόγους ανεξήγητους ή µάλ-
λον θα σας εξηγήσω γιατί εν πάση περιπτώσει έγινε αυτό, γιατί
ακριβώς ο κλάδος των εκκοκκιστών, όταν βρίσκεται µαζί σας δεν
αισθάνεται καµµία πίεση να δώσει καλύτερες τιµές για να κρα-
τήσει και το αγροτικό εισόδηµα. Είναι 37 ευρώ το κιλό, όταν η
χρηµατιστηριακή αξία του προϊόντος, κύριε Υπουργέ, ξεπερνάει
τα 67 σεντς το ροδάκινο, για λόγους αδικαιολόγητους εποµένως.

Και εν πάση περιπτώσει το ίδιο συµβαίνει και µε το ροδάκινο,
το οποίο καλλιεργείται σχεδόν κατά αποκλειστικότητα στις πε-
ριοχές της βορείου Ελλάδος και αποτελεί και έναν από τους δυ-
ναµικότερους κλάδους της αγροτικής µας οικονοµίας που
απασχολεί δώδεκα χιλιάδες οικογένειες κυρίως στη βόρεια Ελ-
λάδα, ενεργοποιούνται γύρω από αυτό περί τις είκοσι έξι µετα-
ποιητικές βιοµηχανίες, οι οποίες απασχολούν χίλιους
πεντακόσιους εργαζόµενους µόνιµους και δέκα χιλιάδες εποχι-
κούς εργαζόµενους.

Λοιπόν, το εισόδηµα των ροδακινοπαραγωγών υπήρξε φέτος
κατά 30% µειωµένο και αυτό γιατί; Αυτό έγινε για συγκεκριµέ-

νους λόγους. Και λόγω των αντίξοων καιρικών συνθηκών που επι-
κράτησαν εξαιτίας της κλιµατικής αλλαγής που είχε επιπτώσεις
και στην ποιότητα και στην ποσότητα και εξαιτίας του ρωσικού
εµπάργκο, µιας πολιτικής απόφασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
εξαιτίας της αναβίωσης του ψυχρού πολέµου µεταξύ Ρωσίας και
Αµερικής που το πληρώνουν οι Έλληνες παραγωγοί, και κυρίως
εξαιτίας των αθέµιτων εµπορικών πρακτικών, κυρίως το επιτρα-
πέζιο ροδάκινο, που ακολουθούν όλοι οι εµπλεκόµενοι στον
κλάδο της εµπορίας και βεβαίως εξαιτίας της προσφιλούς συνή-
θειας της βιοµηχανίας και δη των κονσερβοποιών, οι οποίοι επί-
σης δεν ένιωσαν καµµία πίεση από την πλευρά σας, όταν
συναντήθηκαν µαζί σας το καλοκαίρι, να δίνουν για το προϊόν τε-
λικές τιµές που δεν καλύπτουν όλο το κόστος παραγωγής.

Βεβαίως, η πολιτική των ενισχύσεων de minimis, που δόθηκαν
και τα δύο προηγούµενα χρόνια, ενίσχυσαν σηµαντικά το εισό-
δηµα των παραγωγών ως ένα έκτακτο και προσωρινό µέτρο.
Όµως, κύριε Υπουργέ, σας τα είπα και στην πρόσφατη συζήτηση
που είχατε µαζί µας, η εξαίρεση των παραγωγών συµπύρηνου
ροδάκινου από την καταβολή των ενισχύσεων de minimis ήταν
µια κατάφωρη αδικία για τους παραγωγούς αυτούς, πολλώ δε
µάλλον που έχουν τα ίδια προβλήµατα, των αντίξοων καιρικών
συνθηκών, της συρρίκνωσης του εισοδήµατός τους, µε το πρό-
σθετο της επιβολής πρόσθετων δασµών στους ήδη υφιστάµε-
νους. Γιατί το τελικό προϊόν, η κονσέρβα, µπαίνει στην
αµερικανική αγορά, ως επί το πλείστον.

Εν πάση περιπτώσει, γνωρίζετε πολύ καλά ότι το πρόβληµα
αυτό θα το βρουν µπροστά τους οι παραγωγοί. Γιατί, µην έχετε
καµµία πλάνη ως προς αυτό, το πρόσθετο κόστος θα το µετακυ-
λήσουν οι κονσερβοποιοί στους ίδιους τους παραγωγούς. Δεν
θα το υποστούν οι ίδιοι, περιορίζοντας τα κέρδη τους. Για όλους
αυτούς τους λόγους θα έπρεπε να προβείτε στην καταβολή του.

Βέβαια, να συµφωνήσω ότι αυτό είναι ένα έκτακτο µέτρο,
κύριε Υπουργέ, σε κάθε περίπτωση. Η πραγµατική πολιτική εδώ
είναι να κάνουµε µέτρα διαθρωτικά, όπως είναι η αναδιάρθρωση
του επιτραπέζιου ροδάκινου, το οποίο το ζητάει, το καταδεικνύει
ως πολιτική µακροπρόθεσµη και ο ίδιος ο προηγούµενος Επίτρο-
πος Χόγκαν, σε επιστολές που έχει ανταλλάξει ο κ. Αποστόλου
µαζί του.

Και βεβαίως, θα πρέπει να δούµε και την ενίσχυση των επαγ-
γελµατικών οργανώσεων των παραγωγών για να αποκτήσουν,
εποµένως, σοβαρή διαπραγµατευτική θέση στην διαπραγµά-
τευση των τιµών των προϊόντων τους µε τους παραγωγούς. Θα
πρέπει να δούµε οπωσδήποτε και τη δηµιουργία της επαγγελµα-
τικής οργάνωσης, που βρίσκεται στα πρώτα της βήµατα και δεν
έχει βρει ακόµα το βηµατισµό της, ως µια πραγµατική πλατ-
φόρµα διαλόγου µεταξύ όλων των εµπλεκοµένων µερών σε όλη
την εφοδιαστική αλυσίδα διάθεσης του επιτραπέζιου ροδάκινου
κι ένα πρόγραµµα δωρεάν διανοµής και νωπών και κονσερβοποι-
ηµένων τροφίµων, ώστε να ενισχύσουµε την τιµή του προϊόντος,
αν υπάρχουν προβλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω τελικά και την δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
Όλα αυτά που σας λέω είναι εργαλεία γνωστά, δεν ανακαλύ-

πτουµε την Αµερική. Τα προσφέρει η ήδη υφιστάµενη ΚΑΠ. Και
εν πάση περιπτώσει, θα έπρεπε το Υπουργείο σας να έχει προβεί
σε τέτοιες πολιτικές όλο αυτό το προηγούµενο διάστηµα, γιατί
είναι γνωστές και δίνουν πάντα τη δυνατότητα διεξόδου.

Από κει και πέρα θα ήθελα να σταθώ, κύριε Υπουργέ, στο ότι
η αξία της ΚΑΠ είναι αδιαµφισβήτητα µεγάλη για την ελληνική
ύπαιθρο, διότι πρόκειται για ενισχύσεις της τάξεως των 2,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ ετησίως, τα οποία, αν δεν καταβληθούν έγ-
καιρα, το γνωρίζετε πολύ καλά, θα λείψουν από την ελληνική
ύπαιθρο και από τον αγροτικό κόσµο. 

Μέσα στο 2020 υποτίθεται ότι έπρεπε να ολοκληρωθούν οι
διαπραγµατεύσεις για την ΚΑΠ της περιόδου 2021 - 2027. Είναι
µια περισσότερο απαιτητική ΚΑΠ σε σύγκριση µε το παρελθόν.
Αφορά ένα νέο µοντέλο εφαρµογής, µε στρατηγικό σχέδιο που
πρέπει να υποβληθεί, µε περιβαλλοντικούς στόχους που πρέπει
να ελέγχονται και µε µετρήσιµα αποτελέσµατα. 

Εποµένως απαιτείται από πλευράς µας και προσεκτικός σχε-
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διασµός, ώστε να δούµε τελικά ποιοι θα είναι οι πόροι και αν θα
είναι τελικά µειωµένοι, οι οποίοι, όµως, πρέπει να κατευθυνθούν
παραγωγικά και αναπτυξιακά στηρίζοντας έµπρακτα τον αγρο-
τικό τοµέα. Γιατί η επόµενη ΚΑΠ, µε το στρατηγικό σχέδιο και
την εµπεριστατωµένη αιτιολόγηση που χρειάζεται για τις όποιες
επιλογές µας, ενέχει τον κίνδυνο απώλειας πολύτιµων πόρων, αν
δεν γίνει έγκαιρα υποβολή του στρατηγικού σχεδίου που σας
είπα προηγουµένως ή έχουµε πληµµελή εφαρµογή του.

Την παρούσα χρονική στιγµή προκύπτουν αρκετά ερωτήµατα,
κύριε Υπουργέ, ως προς αυτό, που αφορούν την πορεία ολοκλή-
ρωσης ακριβώς του στρατηγικού σχεδίου. Γιατί καθυστερεί, επο-
µένως, η υπογραφή της σύµβασης για να ξεκινήσει η σύνταξή
του; Γιατί δεν έχουν προκριθεί ακόµα οι µελέτες για την ex-ante
αξιολόγηση και τη διαχείριση κινδύνων, που αποτελούν προαπαι-
τούµενο της ολοκλήρωσης του στρατηγικού σχεδίου; Σύµφωνα
µάλιστα µε τον σχεδιασµό σας, πότε προβλέπεται τελικά αυτό
το στρατηγικό σχέδιο ότι θα ολοκληρωθεί;

Καταλαβαίνουµε όλοι µας πόσο σηµαντικό ζήτηµα είναι αυτό
για τη χώρα, γιατί σε καµµία των περιπτώσεων δεν πρέπει να δια-
κινδυνεύσει η έγκαιρη και η σταθερή καταβολή των ενισχύσεων
προς τους αγρότες µας, που είναι της τάξεως των 2,5 δισεκα-
τοµµυρίων τον χρόνο. 

Επιπλέον, λόγω της σοβαρότητας του θέµατος, θα ήταν κρί-
σιµο, κύριε Υπουργέ, το επόµενο διάστηµα να είχαµε µια ενηµέ-
ρωση σε τακτική βάση, τόσο για τις εξελίξεις των συζητήσεων
για την ΚΑΠ, όσο και για την πορεία ολοκλήρωσης του εθνικού
στρατηγικού σχεδίου.

Κλείνοντας θα ήθελα να επανέλθω σε ένα ζήτηµα, το οποίο εί-
χαµε την ευκαιρία να συζητήσουµε στην τελευταία επίκαιρη ερώ-
τηση που σας είχα καταθέσει και αφορούσε τον ΕΛΓΑ και
συγκεκριµένα τη θέση που διατυπώσατε εδώ επίσηµα ότι δεν
έχει γίνει καµµία, µα καµµία απολύτως, ενέργεια από την προ-
ηγούµενη διοίκηση σε ό,τι αφορά την εκπόνηση αναλογιστικών
µελετών και την αναµόρφωση του κανονισµού.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι έχει ξεκινήσει η διαδικασία και
ότι το Δ.Σ. του ΕΛΓΑ στις 16-12-2018 πήρε την απόφαση για να
ξεκινήσει ακριβώς η αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ και να
συνταχθεί η αναλογιστική µελέτη. Προς τούτο, µάλιστα, έχει ξε-
κινήσει η διαδικασία για την επιλογή αναδόχου που θα αναλάβει
ακριβώς τη συµβουλευτική υποστήριξη και την εκπόνηση αναλο-
γιστικών µελετών για τη βιωσιµότητα του ΕΛΓΑ. 

Μήπως, τελικά, το πρόβληµά σας είναι ότι στη συγκεκριµένη
προκήρυξη δεν συµπεριλαµβάνεται η συµµετοχή του ιδιωτικού
τοµέα, κάτι που δεν ταιριάζει µε την πολιτική σας, όπως µας εί-
πατε, για την ιδιωτικοποίηση του οργανισµού;

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-

µήτριος Χαρίτου για πέντε λεπτά και η δευτερολογία του είναι
τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
καλή χρονιά σε όλους και καλή καλλιεργητική και παραγωγική
χρονιά στους αγρότες, στους οποίους απευθυνόµαστε σήµερα.

Κύριε Υπουργέ, καλλιεργήσατε µεγάλες προσδοκίες και σή-
µερα δεν έχετε να παρουσιάσετε δικό σας έργο. Κινείστε χωρίς
σχέδιο, βάλατε τον αυτόµατο πιλότο, ότι όλα τα ρυθµίζει η αγορά
και εξαντλείτε τον ρόλο σας σε ρόλο µεσάζοντα για τα µεγάλα
ιδιωτικά συµφέροντα. Και όποιοι αντέξουν, άντεξαν! Οι µικροί και
οι µεσαίοι αγρότες, εάν δεν είναι βιώσιµοι, θα πεταχτούν στον
Καιάδα.

Όσο υπερτροφικό λόγο και αν χρησιµοποιείτε, δεν µπορείτε
να συγκαλύψετε την αθέτηση όλων όσων είχατε υποσχεθεί στον
αγροτικό κόσµο. Με τις φορολογικές ελαφρύνσεις παραβιάζετε
ανοιχτές πόρτες, αφού δεν αφορούν τη µεγάλη πλειοψηφία των
αγροτών. Σας ακούν οι αγρότες ότι µε τέτοια µέτρα θα µειώσετε
το κόστος παραγωγής, ότι θα κάνετε ανταγωνιστική τη γεωργία
και ξέρετε τι κάνουν; Γελούν, κύριοι! Γιατί αυτοί γνωρίζουν τι ση-
µαίνει κόστος παραγωγής και µείωσή του.

Σας παραδώσαµε στο ΠΑΑ τραπέζι στρωµένο µε γεµάτα
πιάτα. Αναφέροµαι στα σχέδια βελτίωσης, στο πρόγραµµα µι-
κροπιστώσεων, στην απόφαση για τα εγγειοβελτιωτικά έργα και
άλλα. Και εσείς ως διά µαγείας τα εµφανίζετε ως δικός σας έργο.

Συγχαρητήρια!
Εκεί, όµως, που πραγµατικά τα δίνετε όλα, δείχνοντας µε ποι-

ους είστε, είναι στο θέµα του ΕΛΓΑ. Για πάνω από τριάντα χρόνια
τον µετατρέψατε σε εργαλείο άσκησης πελατειακής πολιτικής
παροχών. Δεν τον εκσυγχρονίσατε, τον απαξιώσατε. Και έρχεστε
σήµερα και µας ρωτάτε εάν µας αρέσει αυτός ο ΕΛΓΑ, που δεν
πληρώνει στην ώρα του, που δεν καλύπτει όλες τις ζηµιές. Εσείς
ρωτάτε εµάς, εάν µας αρέσουν τα δικά σας έργα στον ΕΛΓΑ; 

Εµείς, κύριε επιχειρήσαµε να τον αλλάξουµε, να τον εξορθο-
λογίσουµε, να τον εκσυγχρονίσουµε για να καλύπτει τα νέα προ-
βλήµατα που φέρνει η κλιµατική αλλαγή, να γίνει βιώσιµος, να
διατηρηθεί ο δηµόσιος, ο κοινωνικός, ο αλληλέγγυος ανταποδο-
τικός χαρακτήρας του. Εσείς τι κάνετε, κύριοι; Δεν βρήκατε λέτε
ούτε αποφάσεις για αναλογιστικές µελέτες, ούτε τίποτα. Ψέµατα
λέτε. 

Σας καταθέτω την απόφαση για τον ανάδοχο αναλογιστικών
µελετών της διοίκησης του ΕΛΓΑ. Πότε θα την υπογράψετε,
κύριε Υπουργέ; Περιµένουµε. Δεν έχει λεφτά –λέτε- ο ΕΛΓΑ.
Άλλο ψέµα, κύριοι. Διαθέτει σχεδόν 150 εκατοµµύρια ευρώ
αυτήν τη στιγµή. Μάλλον δεν ξέρετε να διαβάζετε καλά τους
προϋπολογισµούς του. Τα δικά µας χέρια είναι η αλήθεια ότι είναι
δεµένα λόγω της δηµοσιονοµικής προσαρµογής για την προσαύ-
ξηση κατά 20% των εσόδων του από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό. Εσείς γιατί αυτοπεριορίζεστε από µόνοι σας και δεν το
προβλέψατε στον φετινό προϋπολογισµό; Για να περισσέψουν
χρήµατα για να κάνετε τα δωράκια στους φίλους σας που σας
στηρίζουν απλόχερα;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Χαρίτου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι, άλλα έχετε στο µυαλό σας. Ποιες αναλογιστικές µελέ-
τες; Ποιος ανάδοχος; Εσείς ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες ψά-
χνετε. Αυτούς έχετε στο µυαλό σας. Μόνο που το µείγµα
ασφάλισης που αναζητείτε ανάµεσα στον ΕΛΓΑ και στις εται-
ρείες δεν είναι τίποτε άλλο παρά ο ακρωτηριασµός του ΕΛΓΑ και
η µεταφορά πόρων στις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες. 

Ετοιµάζετε, κύριοι, µια βραδυφλεγή βόµβα στα θεµέλια του
ΕΛΓΑ, που δυστυχώς το «µάρµαρο» θα το πληρώσουν οι µικροί
και οι µεσαίοι αγρότες. Κυρίες και κύριοι, µια πολύ ευνοϊκή χρο-
νιά υψηλών αποδόσεων σε δυναµικές καλλιέργειες όπως το βαµ-
βάκι, τον καπνό και άλλες, σηµαδεύτηκε από την κατάρρευση
των τιµών, που το κόστος µονοµερώς επωµίστηκαν οι αγρότες
και όχι βέβαια ο χώρος της µεταποίησης και εσείς δεν κάνατε
απολύτως τίποτα. Δυστυχώς, οι παραγωγοί της Ροδόπης επλή-
γησαν διπλά. Τα εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα -τα
µισά εκ των οποίων καταστράφηκαν ολοσχερώς από ακραία χα-
λαζόπτωση- είναι καταγεγραµµένα από τις 15 Αυγούστου στις
υπηρεσίες του ΕΛΓΑ.

Σκεφτήκατε, κύριοι, ότι υπάρχουν παραγωγοί που δεν παρέ-
δωσαν ούτε ένα κιλό βαµβάκι, που δεν πήραν ούτε µισό ευρώ
από την παραγωγή τους, ενώ πραγµατοποίησαν το µεγαλύτερο
µέρος των εξόδων τους; 

Παρ’ ότι σας το υποδείξαµε έγκαιρα, αρνηθήκατε να δώσετε
µια προκαταβολή σε αυτούς που είχαν ολική καταστροφή, έστω
ένα 30%, προκειµένου να σταθούν µε αξιοπρέπεια. Προσέξτε,
κύριοι, µην τριτώσει το κακό και δεν πάρουν στην ώρα τους και
τη συνδεδεµένη ενίσχυση. Εσείς θα έχετε ακέραια την ευθύνη.

Μόνο λόγια είστε, κύριε Υπουργέ, για τους καπνοπαραγω-
γούς. Καταστράφηκε η παραγωγή τους το 2018, πήραν 100
ευρώ ανά στρέµµα πέρυσι. Τους ανοίξαµε τον δρόµο αποζηµίω-
σης µέσω των πρώην ΠΣΕΑ που το δικαιούνται. Καταθέσαν φά-
κελο, πάνε και έρχονται, κύριε Υπουργέ. Τους βλέπετε, τους
χτυπάτε στην πλάτη, αλλά φως δεν βλέπουν. Πείτε µας τι θα κά-
νετε.

Συναντηθήκατε µε τους εκπροσώπους των κτηνοτρόφων της
περιφέρειας. Ανέµεναν πώς και πώς τα de minimis. Πέρυσι µε 85
λεπτά πώληση του γάλακτος πήραν χρήµατα από τα de minimis.
Φέτος µε µειωµένη τιµή στα 75 λεπτά δεν πήραν τίποτα. Μην µας
λέτε ότι δεν κάνετε πολιτική µε τα de minimis. 

Οι παράκτιοι αλιείς στο πιο δύσκολο σηµείο, στο βορειοανα-
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τολικό Αιγαίο, αδυνατούν να επιβιώσουν. Βλέπουν τα αλιεύµατά
τους να τα καρπώνονται οι εξ ανατολών αλιείς. Αναφέροµαι στον
τόνο και αυτοί παρακολουθούν. Αν δεν µπορείτε να τους στηρί-
ξετε, τουλάχιστον µην τους φορτώνετε µε νέο χαράτσι.

Τέλος, και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, περιµένω απαντήσεις, κύριε
Υπουργέ. Καταλαβαίνω ότι είσαστε σε ένα δύσκολο Υπουργείο.
Δεν σας κρύβω ότι µοιάζετε σαν να είστε Μαραντόνα που τον
έβαλαν σε γήπεδο µπάσκετ να παίξει. Όµως, εν τούτοις οι παρα-
γωγοί, οι αγρότες, ο αγροτικός κόσµος περιµένει απαντήσεις. Αν
δεν το κάνετε, να είστε βέβαιος ότι θα τους βρείτε γρήγορα
µπροστά σας και µάλιστα να ξέρετε ότι δεν ξεχνούν και µπορούν
πράγµατι να ανταποδώσουν αυτά που τους κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κυρία Ελισσάβετ Σκούφα µε πρωτολογία τρία
λεπτά και δευτερολογία δύο λεπτά.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και
τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, τα συµπτύσ-
σουµε σε µία συσκευασία.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρίες και κύριοι, ό,τι απολαµβάνουν
σήµερα οι αγρότες, και αναφέροµαι τελείως συγκεκριµένα στους
µικρούς και µεσαίους αγρότες που αποτελούν τη συντριπτική
πλειοψηφία του γεωργοκτηνοτροφικού τοµέα, στον φορολογικό
τοµέα και στον ασφαλιστικό τοµέα, επαναλαµβάνω ό,τι απολαµ-
βάνουν, το οφείλουν στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Το λέω µετά λόγου γνώσεως και εξηγούµαι: Η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν αυτή που επανέφερε το αφορολόγητο στο εισόδηµα
του αγρότη τη στιγµή που εσείς µε τον ν.4172/2013 ήσασταν
έτοιµοι να φορολογήσετε το αγροτικό εισόδηµα µαζί µε τις κοι-
νοτικές ενισχύσεις, µαζί µε τις αποζηµιώσεις από το πρώτο ευρώ
και µάλιστα µε συντελεστή 13%. 

Εµείς το αποτρέψαµε, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Και µάλιστα όχι
µόνο αυτό, αλλά η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ συνετέλεσε ώστε σήµερα
οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι να απολαµβάνουν τριών ειδών
αφορολόγητο.

Συγκεκριµένα, αφορολόγητο µέχρι 9.550 ευρώ και µάλιστα µε
βάση την κλίµακα των µισθωτών. Αφορολόγητο στις αποζηµιώ-
σεις και στο σύνολο των ενισχύσεων από αγροτικά προγράµµατα
του Πυλώνα ΙΙ της ΚΑΠ. Αφορολόγητο µέχρι 12.000 ευρώ για την
πράσινη ενίσχυση και τις συνδεδεµένες. Προστασία από τις κα-
τασχέσεις των ενισχύσεων του Πυλώνα Ι έως του ποσού των
7.500 ευρώ. Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους συ-
νεταιρισµένους αγρότες και τους συνεταιρισµούς. Ρύθµιση έως
εκατόν είκοσι δόσεις για χρέη προς την εφορία και τα ασφαλι-
στικά ταµεία και µάλιστα µε κούρεµα χρέους 85%. Μείωση του
ΦΠΑ στο ηλεκτρικό ρεύµα από το 13% στο 6%. Μείωση του
ΕΝΦΙΑ κατά 12% µεσοσταθµικά και κατά 30% για τις χαµηλές και
µεσαίες περιουσίες. Κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στο κρασί, κύριε Βορίδη. Με νόµο του 2018 έγινε αυτό. Δεν
είναι δικό σας έργο.

Τι κάνετε εσείς αντίθετα; Δίνετε τη µερίδα του λέοντος ακόµη
µια φορά στους έχοντες και κατέχοντες, αδιαφορώντας παντε-
λώς ή πετώντας ψίχουλα στους αγρότες µε τα έξι και επτά και
δέκα στρέµµατα, που –επαναλαµβάνω- είναι η συντριπτική πλει-
οψηφία των αγροτών, ή στους κτηνοτρόφους που δεν κατορθώ-
νουν να έχουν τα τεράστια κοπάδια των πεντακοσίων ζώων. 

Γιατί ψίχουλα είναι τα 173 ευρώ φοροελαφρύνσεις τον χρόνο
από τη µείωση του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή, µια
µείωση που θα δει µόνο το 6% των αγροτών, µιας και όλοι οι υπό-
λοιποι καλύπτονται από το αφορολόγητο που θέσπισε η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Μειώσατε την προκαταβολή φόρου, αλλά µόλις 5%, την στιγµή
που ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Αλέξης Τσίπρας είχε εξαγγείλει τη µείωση
στο 50%. Μειώσατε τον φόρο για τα συνεταιριστικά σχήµατα,
όµως για τους ίδιους τους συνεταιρισµένους αγρότες δεν κάνετε
τίποτα. Δεν εισάγετε την έκπτωση που είχε εξαγγείλει πάλι ο
ίδιος ο Αλέξης Τσίπρας, µια έκπτωση την οποία ζητά µετ’ επιτά-
σεως ο συνεταιριστικός κόσµος. 

Οι ψαράδες µας είδαν έναν φόρο-χαράτσι ο οποίος δεν συν-
δέεται µε την παραγωγή τους, µε την αλιεία τους ή µε τον τζίρο
τους, απλά και µόνο µε το µήκος του σκάφους τους, βγάζει ή δεν
βγάζει χρήµατα. 

Το µεγάλο θέµα, όµως, είναι τι θα κάνετε και µε το ασφαλι-
στικό. Εµείς κατεβάσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές και τις
αποµπλέξαµε από την ηλικία. Τις κάναµε και πιο χαµηλές και πιο
δίκαιες, πάλι για τη συντριπτική πλειοψηφία των αγροτών, αφού
το 85% του αγροτικού κόσµου πληρώνει ήδη την κατώτατη ει-
σφορά των 114 ευρώ τον µήνα µε νόµο του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εσείς πειραµατιστήκατε µε τα χειρότερα σενάρια. Μιλήσατε
για διπλασιασµό αυτής της κατώτατης εισφοράς και µετά, κατό-
πιν αντιδράσεων του αγροτικού κόσµου, του ΣΥΡΙΖΑ και µερικών
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, αρχίσατε και αλλάζετε το
παιχνίδι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Θέλουµε, όµως, να σας ρωτήσουµε τι θα κάνετε µε τις αγρο-
τικές συντάξεις. Θα τις µειώσετε; Θα τις αυξήσετε; Θα κρατή-
σετε τελικά τον νόµο Κατρούγκαλου; Τι θα κάνετε µε τον αγρότη
και την αγρότισσα που ένα και δύο χρόνια περιµένουν χωρίς σύν-
ταξη και περιµένουν και να βγει η σύνταξή τους;

Και τέλος, θέλουµε να σας ρωτήσουµε: Γιατί δεν µειώσατε
στον προϋπολογισµό τον ειδικό φόρο κατανάλωσης για το αγρο-
τικό πετρέλαιο; Γιατί προϋπολογίσατε 600 εκατοµµύρια ευρώ
από τη µείωση του φόρου στο πετρέλαιο, όµως, µόνο για τους
εφοπλιστές, τους βιοµήχανους, τις κλινικές και δεν περίσσεψε
τίποτα για τη µείωση του κόστους παραγωγής των αγροτών; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ. 
Θέλουµε να σας ρωτήσουµε για ποιον λόγο δεν ακολουθείτε

την εξαγγελία του Αλέξη Τσίπρα για µειωµένο συντελεστή του
ΦΠΑ από το 13% στο 11% για τα αγροεφόδια, τα φάρµακα, τα
λιπάσµατα και τις ζωοτροφές. Δεν µας λέτε τίποτα προς όλα
αυτά, γιατί το µόνο που σας ενδιέφερε ήταν µε ψέµατα να έρθετε
στην κυβέρνηση, ώστε να εξυπηρετείτε συνεχώς και αέναα τα
συµφέροντα αυτών που κυρίως σας στηρίζουν, τους µόνιµα
έχοντες και κατέχοντες. Ο αγροτικός κόσµος, όµως, πλέον γνω-
ρίζει και θα το αποδείξει περίτρανα στις επόµενες εκλογές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κυρία
Σκούφα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρόνια πολλά και από µένα. Καλή
χρονιά να έχουµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµάκης, Βουλευτής Σερρών του ΣΥΡΙΖΑ,
για τρία λεπτά και µε τον κ. Αβραµάκη κλείνει ο κατάλογος των
επερωτώντων Βουλευτών.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριε
Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, χρόνια πολλά και καλή χρονιά σε
όλους.

Οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι έχουν αρχίσει να αντι-
λαµβάνονται ότι η σηµερινή Κυβέρνηση κινείται σε εντελώς αν-
τίθετη κατεύθυνση από αυτήν που επιτάσσουν τα συµφέροντα
των δυνάµεων της πρωτογενούς παραγωγής και του ελληνικού
δηµοσίου συµφέροντος. Θα µπορούσε κανείς να πει και να υπο-
στηρίξει µε σθένος ότι δεν έχετε σχέδιο για να λύσετε τα προ-
βλήµατα των αγροτών, δεν έχετε προτάσεις για το πώς θα
µπορούσε να πραγµατοποιηθεί ένας καλύτερος αγροδιατροφι-
κός κλάδος και γενικά µια καλύτερη πορεία του αγροτικού κό-
σµου. 

Η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης θα µπορού-
σαµε να πούµε ότι χαρακτηρίζεται από άγνοια, ανικανότητα, ανε-
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πάρκεια, ταξική µεροληψία και εξυπηρέτηση συγκεκριµένων
συµφερόντων στον χώρο του αγροτικού κόσµου. 

Τα δείγµατα γραφής µέχρι σήµερα της Κυβέρνησης στα ζητή-
µατα της αγροτικής πολιτικής είναι απογοητευτικά. Η Κυβέρνηση
επιχειρεί τη µείωση του αριθµού όσων απασχολούνται µε τη γε-
ωργία και την κτηνοτροφία. Δυστυχώς, µε τις νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες που έχουµε δει µέχρι σήµερα ο µικρός και µεσαίος
αγρότης, ο µικρός και µεσαίος κτηνοτρόφος διαπιστώνει ήδη ότι
το κόστος παραγωγής αυξάνεται. Η αύξηση στην τιµή του αγρο-
τικού ρεύµατος και του αγροτικού πετρελαίου είναι ένα πολύ χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα, που αυξάνει σηµαντικά το κόστος
παραγωγής. Το ίδιο συµβαίνει και µε το κόστος µεταφοράς των
προϊόντων, αφού για παράδειγµα στον φτωχό Νοµό Σερρών, τον
Νοµό Σερρών που είναι αγροτικός κατά βάση, οι παραγωγοί για
να µεταφέρουν πλέον τα προϊόντα τους αναγκάζονται να πληρώ-
σουν και διόδια, ενώ το νέο σύστηµα γεωργικών ασφαλίσεων,
που έχετε ήδη εξαγγείλει, θα αυξήσει περαιτέρω το κόστος για
τον αγροτικό κόσµο.

Δεν ξεχνούµε την υπαναχώρησή σας όσον αφορά την αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών των αγροτών, που προέκυψε µετά
από πίεση της Αντιπολίτευσης και του αγροτικού κόσµου. Η αύ-
ξηση όµως αυτής της δραστηριότητας του αγρότη και του κτη-
νοτρόφου δεν συνοδεύεται µε αύξηση των τιµών στις οποίες
πωλούν τα προϊόντα τους. Σε αντίθεση, βλέπουµε ενώ οι παρα-
γωγοί πωλούν φθηνά την παραγωγή τους, ως καταναλωτές να
αγοράζουν ακριβά από το ράφι.

Δυστυχώς, τα ελληνικά προϊόντα στο ράφι συνεχώς αυξάνουν
τις τιµές τους, ενώ οι τιµές παραγωγής και πώλησης των προ-
ϊόντων συνεχώς φθίνουν και πέφτουν. Η φετινή παραγωγή στο
λάδι είναι ένα µόνο παράδειγµα. Αντίστοιχη και ακόµη µεγαλύ-
τερη είναι η πραγµατικότητα στην πατάτα, στο ρύζι, στο βαµβάκι
φυσικά, όπου ο Νοµός Σερρών είναι από τους µεγάλους νοµούς
στην παραγωγή βαµβακοκαλλιέργειας µετά τη Θεσσαλία, καθώς
και στα εσπεριδοειδή.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και σε αυτό οφείλουµε όλοι να
οµονοήσουµε. Δυστυχώς οδηγείτε σιγά-σιγά τους µικρούς και
µεσαίους αγρότες σταδιακά να εγκαταλείψουν τα χωράφια τους
και επιδιώκετε να πάει όλο και περισσότερη γη σε όλο και λιγό-
τερους, εφαρµόζοντας µια ταξική πολιτική και στον αγροτικό
τοµέα.

Στην τευτλοκαλλιέργεια, που είναι ένα βασικό θέµα και απα-
σχολεί τον Νοµό Σερρών, εκεί µπορώ να πω ότι αποποιηθήκατε
και τον ρόλο σας ως Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και πα-
ραχωρήσατε εν λευκώ στο Υπουργείο Ανάπτυξης και στον οµο-
γάλακτό σας Υπουργό κ. Γεωργιάδη τη δυνατότητα
διαπραγµάτευσης όσον αφορά την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχα-
ρης, µέσα σε αυτό και το εργοστάσιο Σερρών. Το Υπουργείο
Ανάπτυξης παραχώρησε και προχώρησε σε µια σύµβαση παρα-
χώρησης των εργοστασίων και των υποδοµών της Ελληνικής Βιο-
µηχανίας Ζάχαρης, µε σκοπό να επαναλειτουργήσει, χωρίς όµως
σε αυτό να υπάρξει πρακτικά καµµία διασφάλιση των παραγω-
γών των τεύτλων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά το κοµµάτι της ζάχαρης, ήθελα να πω ότι σε όλες

τις διαπραγµατεύσεις που κάνετε µε οποιονδήποτε επενδυτή,
κύριε Υπουργέ, υπήρχε ως απαράβατος όρος το γεγονός της
απορρόφησης της παραγωγής και της αποζηµίωσης των παρα-
γωγών. Μιλούσαν για ένα κονδύλιο των 2 εκατοµµυρίων ευρώ,
το οποίο δεν ξέρω στη διαπραγµάτευση και την τελική σύναψη
συµφωνίας παραχώρησης των εργοστασίων γιατί δεν τηρήθηκε.
Είναι ένα θέµα σοβαρό το οποίο πρέπει να το συζητήσουµε. Το
θέτουν οι παραγωγοί και οι αγρότες επιτακτικά και χρήζει απάν-
τησής σας.

Τώρα, τα ζητήµατα που προκύπτουν από τη λύση την οποία
δόθηκε είναι ξεκάθαρα. Τα τεύτλα αυτήν τη στιγµή σαπίζουν στα
χωράφια, αφού δεν τα παραλαµβάνει η Ελληνική Βιοµηχανία Ζά-
χαρης. Η µη παραλαβή από την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης,
κύριε Υπουργέ, συνεπάγεται µεγάλο κίνδυνο για την απώλεια των
συνδεδεµένων ενισχύσεων, αφού ξέρετε πολύ καλά ότι βασικός

όρος για να παραληφθούν οι συνδεδεµένες ενισχύσεις είναι να
παραχωρηθεί η παραγωγή και να αποζηµιωθεί στα εργοστάσια
τεύτλων, στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης. 

Άρα καταλαβαίνετε την αγωνία αυτών των ανθρώπων όχι µόνο
για αυτή καθαυτή την απορρόφηση της παραγωγής, αλλά ακόµη
και για το αν µπορούν να πάρουν τη συνδεδεµένη τους.

Η µόνη διέξοδος που έχουν οι παραγωγοί είναι να περιορίσουν
τις απώλειες ή να πουλήσουν βιοαέριες ζωοτροφές. Οι τιµές
αυτές που δίνονται πρακτικά δεν καλύπτουν ούτε τα εργατικά
ούτε τα τεύτλα ούτε το κόστος µεταφοράς τους. Άρα, καταλα-
βαίνετε ότι το θέµα είναι πολύ µεγάλο και πρέπει να το δείτε µε
τη δέουσα προσοχή και σοβαρότητα.

Τέλος, για αυτό το θέµα δεν υπήρχε καµµία πρόταση από τον
ενοικιαστή της Ελληνικής Βιοµηχανίας για τη νέα χρονιά, ώστε
να υπάρχουν συµβάσεις για νέα παραγωγή τεύτλων, ενώ ο επι-
χειρηµατίας, από ό,τι γνωρίζουµε, δεν δεσµεύεται µέχρι σήµερα
για τη σύναψη συµβολαίων µε τους παραγωγούς. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η δευτερολογία σας θα

είναι µόλις ένα λεπτό, γιατί εξαντλήσατε και τον χρόνο της δευ-
τερολογίας σας κατά πολύ.

Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Βορίδης
έχει τον λόγο για είκοσι λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, να ευχηθώ σε όλους τους συναδέλφους καλή χρο-
νιά, υγεία, επιτυχίες, δύναµη και υποµονή, ειδικά στο Κοινοβού-
λιο, γιατί έχετε πάρα πολύ έντονο έργο. Η νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης από ό,τι βλέπω είναι εξαιρετικά
έντονη και πυκνή, πράγµα το οποίο θα απαιτήσει από την πλευρά
του Κοινοβουλίου άοκνη εργασία. Είµαι βέβαιος ότι όπως πάντα
θα ανταπεξέλθετε µε τον καλύτερο δυνατό βαθµό.

Να τελειώσουµε ή µάλλον να αρχίσουµε τελειώνοντας µε τα
θέµατα τάξης για τα οποία εγώ είµαι εξαιρετικά ευαίσθητος. 

Πρώτον, όποιος λέει για δωράκια θα µου λέει πολύ γρήγορα
και καθαρά ποια δωράκια και σε ποιον δωράκια!

Δεύτερον, όποιος µου λέει ότι σφετερίζοµαι έργα θα ρωτάει
πρώτα τον Αραχωβίτη και να τον ρωτήσει αν τον πήρα τηλέφωνο
να είναι παρών κατά την υπογραφή της συµβάσεως µε το Ευρω-
παϊκό Ταµείο Επενδύσεων. Επίσης, να ρωτήσει να µάθει πώς µου
απάντησε µε την επιστολή του ευγενώς, αλλά πολιτικά και να ρω-
τήσει να µάθει αν ήταν παρών ο Κασίµης ο πρώην Γενικός Γραµ-
µατέας του Υπουργείου κατά την υπογραφή.

Ποιον σφετερισµό; Τι είναι αυτά που λέτε; Να αναρωτηθείτε
αν αυτό το έχετε κάνει εσείς ποτέ. 

Άρα, από εκεί και πέρα, µήπως παραδώσατε τελειωµένη τη
διαδικασία αυτή; Δεν είπα εγώ ότι δεν την ξεκινήσατε, προφανώς
την ξεκινήσατε και εργαστήκατε για αυτό, όµως την τελειώσατε;
Γιατί αυτή η διαδικασία έχει φάσεις, έχει βήµατα, τα οποία ενερ-
γοποιούµε, παρακολουθούµε και εκτελούµε για να φτάσει να πα-
ρέχεται η χρηµατοδότηση τελικά στους παραγωγούς µας. Αυτό
ελπίζουµε ότι θα γίνει τέλη Ιανουαρίου, µέσα στον Φεβρουάριο,
εν πάση περιπτώσει, στο πρώτο τρίµηνο του 2020. Όµως, αυτό
έχει τραπεζική διαδικασία, έχει συµβασιοποιήσεις, έχει µεταφο-
ρές κεφαλαίων. Το τελειώσατε αυτό για να σας το δώσουµε όλο;
Τη συµµετοχή σας ποιος την αρνήθηκε και πότε; 

Κυρία Τελιγιορίδου, είπατε για την σύµβαση µε την Κίνα για τα
ακτινίδια. Βεβαίως, έχετε εργαστεί για αυτό. Όµως, θα σας κάνω
µια ερώτηση: Την τελειώσατε; Πήγατε στην Κίνα για να υπογρά-
ψετε και δεν υπογράψατε. Κάνατε ένα ταξίδι και πήγατε και ήρ-
θατε. Αυτή υπεγράφη επί ηµερών µας µε εργασία στην οποία
συµβάλαµε και εµείς. Ή θέλετε και εννοείτε ότι επειδή έγινε κυ-
βερνητική αλλαγή θα τα σβήνουµε όλα; 

Άρα, προφανώς, υπάρχουν έργα τα οποία βρίσκονται σε εξέ-
λιξη. Προφανώς, υπάρχουν έργα για τα οποία δουλεύουµε. Προ-
φανώς, υπάρχουν έργα τα οποία προχωράµε. Προφανώς,
υπάρχουν έργα στα οποία έχετε συµβάλει. Προφανώς, υπάρχουν
έργα τα οποία ολοκληρώνουµε και τα οποία παρουσιάζουµε. 

Πότε κάναµε σφετερισµό; Αυτά για να τελειώνουµε µε τα θέ-
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µατα τάξεως. Όµως, τα τελειώσαµε. Είναι τα πιο άχαρα αυτά και
µην τα βάζετε, διότι δεν έχετε λόγο, ειδικά σε εµένα. Ειδικά σε
εµένα αυτό να µην το κάνετε ποτέ. 

Πάµε τώρα παρακάτω. Για να ρωτήσω: Το Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, προφανώς, ξεκίνησε επί ηµερών σας, έτσι; Δεν
είναι σαφές αυτό; Διατρέξατε χρόνια στο Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης.

Και προφανώς, αυτό ήταν διαµορφωµένο µε έναν ορισµένο
τρόπο. Είτε διαφωνούσαµε είτε συµφωνούσαµε, αυτό είναι µία
κουβέντα. Υπάρχει καµµία δυνατότητα να το σβήσω εγώ το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και να το πάρουµε µηδέν; Έχετε
καµµιά τέτοια ιδέα; Άρα, λοιπόν, προφανώς το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης εξελίσσεται.

Ακούω, όµως, πράγµατα προκλητικά. Απορώ γιατί τα λέτε.
Μου µιλάτε τώρα εσείς για τα σχέδια βελτίωσης; Τι µου λέτε,
κύριε Αραχωβίτη µου, για τα σχέδια βελτίωσης; Ότι µου παρα-
δώσατε …

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Επτά µήνες Κυβέρνηση, αυτό σας
λέµε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καλά κάνετε και το λέτε! Εγώ δεν έχω αντίρ-
ρηση. Άµα θέλετε να µιλήσουµε για τα σχέδια βελτίωσης, να µι-
λήσουµε, αλλά είστε αυτοκαταστροφικός. 

Να πω γιατί είστε αυτοκαταστροφικός. Μου µιλάτε για τα σχέ-
δια βελτίωσης. Κεντρικό και µεγάλο έργο του ΠΑΑ, συνολικής
αξίας 600 εκατοµµυρίων ευρώ. Κρίσιµο µέγεθος και για την εκ-
µηχάνιση της γεωργίας, κρίσιµο µέγεθος και για την απορροφη-
τικότητα του ΠΑΑ και την εξέλιξή του και δεν λέτε και στους
συναδέλφους σας, που µπορεί να µην ξέρουν, ότι το είχατε κάνει
έναν άλυτο νοµικό κόµπο, προσπαθώντας να προσδιορίσετε το
εύλογο κόστος; 

Και για να πάµε τώρα στο τι νοµικά είχατε κάνει σε αυτή την
ιστορία -όπου µου πήρε ατελείωτο χρόνο να κάθοµαι να ξεµ-
πλέξω αυτό το οποίο είχατε κάνει, µία νοµική περικοκλάδα απί-
στευτη- υπάρχει µία απαίτηση, η οποία είναι απαίτηση επί του
κανονισµού, σε όλα αυτά τα έργα και σε όλες αυτές τις προσφο-
ρές που υποβάλλετε, να υπάρχει ένας µηχανισµός εύλογου κό-
στους. 

Βγάζουµε, λοιπόν, µία προκήρυξη και λέµε οι τρεις χαµηλότε-
ρες. Να γίνουν, δηλαδή, τρεις προσφορές και να πάρω τη χαµη-
λότερη ως µηχανισµό εύλογου κόστους. Αφού αυτό περιέχεται
στην προκήρυξη και οι ενδιαφερόµενοι προσκοµίζουν αυτές τις
τρεις προσφορές, βγάζουν µία εγκύκλιο, µε την οποία εγκύκλιο
λένε ότι πλέον θα κάνουµε καταλόγους συγκριτικούς άλλους των
τιµών. Δηλαδή, αλλάζετε τους όρους της σύµβασης, αλλάζετε
τους όρους της προκήρυξης, δηµιουργείτε έδαφος πλήρους
ακυρώσεως όλου του έργου, γιατί νοµικά δεν ξέρετε τι σας γίνε-
ται, κι αφού βλέπετε τη νοµική εµπλοκή, γιατί όλοι οι φορείς σας
λένε ότι αυτό δεν είναι διαδικασία προσδιορισµού και δεν µπορεί
να το κάνετε, το παγώνετε για δεκαπέντε µήνες και κάθεστε και
το κοιτάτε µπερδεµένοι από αυτά που έχετε κάνει και έρχοµαι
εγώ και το ξεµπλέκω στο δίµηνο! Και µου µιλάτε για τα σχέδια
βελτίωσης; 

Και αφού το ξέµπλεξα στο δίµηνο -και δεν ήταν απλό, λέω νο-
µικά, γιατί το είχατε κάνει τεράστια σαλάτα-, σήµερα η Περιφέ-
ρεια Αττικής έχει ολοκληρώσει τις αξιολογήσεις των σχεδίων
βελτίωσης, η Περιφέρεια Θεσσαλίας έχει ολοκληρώσει την αξιο-
λόγηση των σχεδίων βελτίωσης και είµαστε έτοιµοι να προχωρή-
σουµε αυτό το µέτρο, το οποίο θα τρέξει κανονικά, ελπίζω να
έχουµε τα πρώτα συµβόλαια µέσα στην AGROTICA, προκειµένου
να υπάρξουν συµβάσεις εκεί µε τους ενδιαφερόµενους και αυ-
τούς που συµµετέχουν στο µέτρο και έχουν εγκριθεί τα σχέδιά
τους. Αλλά να µου µιλάτε για τα σχέδια βελτίωσης; Είναι εµβλη-
µατικό σηµείο ανικανότητας. Είναι εµβληµατικό αυτό το οποίο
κάνατε µε τα σχέδια βελτίωσης. 

Πάµε, όµως, παρακάτω. Ακούστε. Υπήρχε η εξής δυνατότητα,
να κάνουµε µία οργανωµένη συζήτηση για τα ζητήµατα της πρω-
τογενούς παραγωγής, να λήξουµε και κάτι. Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ για τον τίτλο του «Μαραντόνα», µε τιµάτε αν και είναι υπερ-
βολικός, αλλά να αποκρούσω το ότι η πρωτογενής παραγωγή
είναι γήπεδο µπάσκετ. Η πρωτογενής παραγωγή είναι ένα πραγ-

µατικά µεγάλο γήπεδο, µε τεράστιες προκλήσεις και µε αυτόν
τον τρόπο πρέπει να το αντιµετωπίζουµε. Άρα, Μαραντόνα µεν,
σε µεγάλο γήπεδο δε.

Άρα, λοιπόν, θα είχαµε σήµερα την ευκαιρία να κάνουµε µία
ευρύτερη µεγάλη συζήτηση για το τι κάνει η Κυβέρνηση και θέλω
να σας πω και κάτι ακόµα. Εγώ καταλαβαίνω ότι µια Αντιπολί-
τευση, η οποία έχει ηττηθεί, µόλις προ επτά µηνών, είναι προφα-
νές -δεν ισχύει µόνο για σας, ισχύει για κάθε αντιπολίτευση- ότι
βρίσκεται σε µία πολιτική δυσκολία, αντικειµενική πολιτική δυ-
σκολία.

Για όλα αυτά τα καταπληκτικά, τα οποία λέτε ότι έπρεπε να γί-
νουν, πάντα υπάρχει µια εύκολη ερώτηση: Γιατί δεν τα κάνατε;
Είναι εύκολη ερώτηση. Γιατί δεν τα κάνατε επί τεσσεράµισι χρό-
νια; Μαγικό ήταν, υπέροχο ήταν, τεσσεράµισι χρόνια ήσασταν
στην κυβέρνηση, έχετε όλες αυτές τις καταπληκτικές ιδέες, γιατί
δεν τις εφαρµόσατε τεσσεράµισι χρόνια;

Βρίσκεται, πράγµατι, µια Αντιπολίτευση µετά από πρόσφατες
εκλογές σε µια αντικειµενική δυσκολία. Εγώ το καταλαβαίνω
αυτό. Δηλαδή, τώρα έρχεστε και µας φωνάζετε για το αγροτικό
πετρέλαιο. Έτσι τώρα µου ήρθε τώρα µια ιδέα. Το αγροτικό πε-
τρέλαιο ποιος το κατάργησε ακριβώς; Συγγνώµη για την ερώ-
τηση, δεν θέλω να σας ταλαιπωρώ µε αυτά, αλλά επειδή
καταργήθηκε το 2016 µε νόµο σας, µήπως τώρα, αντί να βάζετε
το θέµα, να σταθείτε λίγο πιο αυτοκριτικά; 

Προσέξτε, εγώ έκανα χθες µια παρουσίαση. Κύριε Κόκκαλη,
είδατε ότι πήγε καλά, το αναγνωρίσατε. Μου αρέσει που το ανα-
γνωρίσατε. Δηµιούργησε µια αίσθηση. Μίλαγα τρεισήµισι ώρες
χθες στη συνέντευξη Τύπου. Τρεισήµισι ώρες ανέπτυσσα το τι
κάναµε σ’ αυτό το εξάµηνο, αλλά και το τι πρόκειται να κάνουµε
τον επόµενο χρόνο. 

Για όποιον ενδιαφέρεται υπάρχει αυτήν τη στιγµή και ένας
πλήρης απολογισµός –προσέξτε- µε τον οποίο µετριόµαστε για
το τι κάναµε. Παρουσιάσαµε ένα πρόγραµµα στις 18-6-2019,
αναλυτικό πρόγραµµα λίγες µέρες προ των εκλογών. Με αυτό
το πρόγραµµα αναµετριόµαστε. Δεν αναµετριόµαστε µε αυτά
που λέτε εσείς, εµείς αναµετριόµαστε µε τις προεκλογικές µας
δεσµεύσεις, µε αυτά τα οποία είπαµε ότι θα κάνουµε και για τα
οποία ψηφιστήκαµε ότι θα κάνουµε. Τα άλλα ήταν δικά σας. Τα
είπατε στον ελληνικό λαό και τα απέρριψε ο ελληνικός λαός. Δεν
θα έρθω τώρα να εφαρµόσω το δικό σας πρόγραµµα, που απερ-
ρίφθη από τον ελληνικό λαό. Θα εφαρµόσω το δικό µας πρό-
γραµµα, που ενεκρίθη από τον ελληνικό λαό. 

Προσέξτε κάτι. Το έχω ξαναπεί σ’ αυτήν την Αίθουσα, γιατί
είναι από τα βασικά στοιχεία της µεγάλης ιδεολογικής µεταβολής
του ηγεµονικού προτύπου στο τι συµβαίνει σήµερα στην ελλη-
νική κοινωνία. Έχουµε µιλήσει αναλυτικά γι’ αυτά τα ζητήµατα
και για τα ζητήµατα της πρωτογενούς παραγωγής.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όµως και για τη δέκατη τρίτη σύνταξη
είχατε µιλήσει και χθες είπατε ότι θα την καταργήσετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ να µην δια-
κόπτουµε τον Υπουργό. Κερδίζει χρόνο έτσι, βέβαια, ο Υπουρ-
γός, αλλά σας παρακαλώ να µην τον διακόπτουµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όπως ξέρετε, εγώ αποδέχοµαι τις διακοπές και
τον διάλογο µέσα στην Αίθουσα και τους συναδέλφους, υπό την
προϋπόθεση ότι δεν αφαιρούνται αυτά από τον χρόνο µου.

Αυτό πηγαίνει προς τον κύριο Πρόεδρο. Κύριε Πρόεδρε, είναι
στην κρίση σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας πρόλαβα, κύριε
Υπουργέ.

Παρακαλώ από τα έδρανα του ΣΥΡΙΖΑ να µην γίνονται διακο-
πές.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τι είχαµε, λοιπόν, πει σε σχέση µε το πρόγραµµα
που παρουσιάσαµε στις 18-6-2019 ; Είχαµε πει ότι θα µειώσουµε
τη φορολογία στο 10% για τα αγροτικά σχήµατα. Το κάναµε; Το
κάναµε. 

Τι άλλο είχαµε πει; Αυτά που σας λέω είναι στο πρόγραµµά
µας. Είχαµε πει ότι θα ξαναδούµε τον συνεταιριστικό νόµο. Το
κάναµε; Το κάναµε. Βρίσκεται αυτήν τη στιγµή ο συνεταιριστικός
νόµος σε διαβούλευση.
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Θέλω να πω µισή κουβέντα για αυτά τα οποία άκουσα περί
ιδιωτικοποιήσεως. Εγώ, όπως ξέρετε, δεν έχω κανένα πρόβληµα
να κάνουµε καθαρές, έντιµες, ιδεολογικές συζητήσεις, προγραµ-
µατικές συζητήσεις και να εντοπίζουµε διαφωνίες. Κανένα πρό-
βληµα σ’ αυτό. Μη µου αποκρύπτετε στοιχεία. Όχι πολιτική
εξαπατήσεως διά της αποκρύψεως.

Ερώτηση. Διαβάσατε, µελετήσατε το σχέδιο του συνεταιριστι-
κού νόµου, το οποίο θα προτείνουµε. Λέτε, λοιπόν, ότι ανοίγουµε
την πόρτα στους ιδιώτες και στην ιδιωτικοποίησή τους. Έτσι δεν
λέτε; Δεν είναι αυτό;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Με δικαίωµα ψήφου, είπαµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ναι, για το δικαίωµα ψήφου, βεβαίως. Αυτό δεν
λέτε; Αυτό δεν είναι το επιχείρηµα; Μάλιστα. Θέλετε να πείτε και
κάτι άλλο; Πώς λαµβάνεται αυτή η απόφαση και από ποιον; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Με τους µετόχους.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Με αυξηµένη πλειοψηφία. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πείτε το, λίγο. Η απόφαση αυτή λαµβάνεται από
τους συνεταιριστές στη γενική συνέλευση µε πλειοψηφία των
2/3. Ερώτηση: Τώρα τι;

Άρα, λοιπόν, εσείς τι µου λέτε; Ότι η αυξηµένη πλειοψηφία…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ανοίγετε την πόρτα και λέτε εάν θέ-

λουν να µπαίνουν.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δυο λεπτά, κύριε Αραχωβίτη. Το άκουσα. Εσείς
λέτε τώρα κάτι άλλο: «Όχι, ποτέ, µε καµµία απόφαση».

Μάλιστα. Γιατί το λέει αυτό ο κ. Αραχωβίτης; Για να µην ξε-
πουληθούν οι συνεταιρισµοί και τα σχετικά. Μάλιστα, ωραία.

Εδώ, θα µπορούσαµε να έχουµε µία ιδεολογική διαφωνία. Δεν
έχουµε Δεν έχουµε ιδεολογική διαφωνία, γιατί στην πραγµατικό-
τητα η ρύθµιση που κάνω εγώ είναι ρύθµιση προστασίας των συ-
νεταιρισµών.

Έχετε αντιληφθεί τι συµβαίνει στο επίπεδο της παραγωγής και
εµπορίας αγροτικών προϊόντων στον κόσµο; Έχετε καταλάβει
ότι µιλάµε στην πραγµατικότητα για την κατ’ εξοχήν παγκοσµιο-
ποιηµένη αγορά; Έχετε καταλάβει ότι µπαίνουν αγροτικές επι-
χειρήσεις, δηλαδή, µεταποιητικές, που όµως παίζουν κεντρικό
ρόλο στην οργάνωση της παραγωγής; Έχετε καταλάβει ότι µπαί-
νουν και στην πραγµατικότητα διεκδικούν όλο και µεγαλύτερο
µερίδιο από αυτή την αγορά; 

Ερώτηση: Οι συνεταιρισµοί απέναντι σε αυτές τις κεφαλαιου-
χικές επιχειρήσεις πώς θα αµυνθούν και πώς θα προστατευτούν,
εάν δεν έχουν τη δυνατότητα να προσελκύσουν κεφάλαια, να κά-
νουν επενδύσεις, να µπορέσουν στην πραγµατικότητα να στα-
θούν σε αυτόν τον διεθνή ανταγωνισµό;

Εγώ ανοίγω αυτή τη δυνατότητα µε απόφαση της γενικής συ-
νέλευσης που λαµβάνεται µε τα 2/3 κι εσείς µου λέτε «όχι», να
τους αφήσω εγκαταλελειµµένους και χωρίς όπλα στον διεθνή
αυτό ανταγωνισµό. Μου λέτε, δηλαδή, οι εταιρείες να συγκεν-
τρώνουν όσα κεφάλαια θέλουν και να κάνουν όσες επενδύσεις
θέλουν, ο συνεταιρισµός όµως να είναι στριµωγµένος στη γωνία,
χωρίς να µπορεί να πάρει µία απόφαση προσέλκυσης κεφαλαίων
και συγκέντρωσης επενδυτών. Είναι, δε, οικτρά υποκριτικό αυτό. 

Και ερωτώ: Στον δικό σας νόµο προβλέπετε την ύπαρξη ιδιώτη
επενδυτή; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Βεβαίως. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το προβλέπετε. 
Ερώτηση: Αν το προβλέπετε, γιατί διαπιστώνετε την ανάγκη,

κάνατε την αξιολόγηση αν µπήκε µε τη ρύθµισή σας ένας ιδιώτης
επενδυτής από το 2016; Μηδέν! Γιατί δεν µπήκε, ενώ διαπιστώ-
νετε την ανάγκη; Διότι προφανώς αν του λες «βάλε τα λεφτά, δεν
πρόκειται να συµµετέχεις, δεν έχεις καµµία δυνατότητα να πα-
ρέµβεις στις αποφάσεις, δεν µπορείς να δεσµεύσεις µε από-
φαση, άρα δεν έχεις κανένα ρόλο» είναι σαν να του λες «βάλε τα
λεφτά, άστα και φύγε». Έτσι δεν µπαίνουν λεφτά. Και διαµορφώ-
νουµε, λοιπόν, ένα τέτοιο πλαίσιο για το οποίο µας εγκαλείτε.

Συνεχίζω. Είχαµε πει ότι θα καθιερώσουµε ένα τακτικό και δο-
µηµένο διάλογο µε τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Είχατε
φέρει µία ρύθµιση -συζητήσαµε για αυτό- για τις διεπαγγελµατι-

κές οργανώσεις. Πότε τη φέρατε; Ήσασταν τεσσεράµισι χρόνια
στην κυβέρνηση. Πότε φέρατε τη ρύθµιση για τις διεπαγγελµα-
τικές; Τη φέρατε δεκαπέντε ηµέρες προ των εκλογών, ενώ ήσα-
σταν τεσσεράµισι χρόνια στην κυβέρνηση. 

Νοµοθέτησα στη Βουλή, εδώ νοµοθετήθηκε -όχι µε υπουργική
απόφαση- το νέο πλαίσιο των διεπαγγελµατικών οργανώσεων.
Έγινε ανοιχτός διάλογος και συζήτηση. Δεχόµενος αυτό που µου
ζήτησαν οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις στο σύνολό τους, εξέ-
δωσα την υπουργική απόφαση. 

Και έρχεστε τώρα -στο πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας
είναι ότι θα κάνουµε τη διεπαγγελµατική οργάνωση της φέτας-
και µου λέτε το εξής: «Έχετε κάνει πραξικόπηµα». Μου λέτε ότι
εγώ έχω κάνει πραξικόπηµα! Εγώ! Γιατί µου λέτε ότι έχω κάνει
πραξικόπηµα στην υπόθεση της φέτας; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Θα δούµε αν θα το κάνετε από επό-
µενη εβδοµάδα. Αυτό ήταν προειδοποίηση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Αραχωβίτη, γιατί έχω κάνει πραξικόπηµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συγγνώµη, ο κύριος
Υπουργός είπε ότι του αρέσει ο διάλογος. Καταλαβαίνετε ότι σας
προκαλεί κιόλας και θα κερδίσει πολύ χρόνο. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τον Βορίδη

τον κατηγορείτε ότι θα κάνει πραξικόπηµα, αλλά δεν το ολοκλη-
ρώνει ποτέ!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ακούστε, γιατί είναι πραξικόπηµα. 

Πραξικόπηµα θεωρούν οι κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ το ότι
κάποιοι µεταποιητές µαζί µε κάποιους παραγωγούς κατέθεσαν
φάκελο και ζητούν να αναγνωριστούν ως διεπαγγελµατική οργά-
νωση της φέτας. Αυτό είναι πραξικόπηµα που το έκανα εγώ, γιατί
ασκούν αυτοί κατά νόµο ένα δικαίωµά τους. 

Τι υποχρέωση έχω εγώ µετά ταύτα; Εγώ έχω υποχρέωση να
κάνω την εξέταση του φακέλου, να δω αν ο φάκελος πληροί τις
νόµιµες προϋποθέσεις και εν συνεχεία να εκδώσω τη σχετική
απόφαση. 

Μου λένε: «Ναι, αλλά, ξέρετε, αυτό δεν µπορέσαµε να το λύ-
σουµε εµείς τρία χρόνια τώρα, γιατί τσακώνονται µεταξύ τους».
Και απαντώ: «Εγώ χαρταετό δεν πετάω». 

Εγώ αποφασίζω να έρθουµε συνθετικά -το εύχοµαι-, να ενω-
θούµε όλοι -το εύχοµαι, το στηρίζω πολιτικά- και θα τους µα-
ζέψω, προκειµένου να εξαντλήσω κάθε δυνατότητα πολιτικής
διαµεσολάβησης σ’ αυτό. Όµως, µε συγχωρείτε, ο καθένας θα
κάνει τη δουλειά του. Η διεπαγγελµατική οργάνωση είναι θεσµός
ιδιωτικού δικαίου. Έχει είτε σωµατειακή µορφή ή χαρακτήρα
αστικής εταιρείας. Εποµένως, είναι ευθύνη των µερών να λει-
τουργήσουν έτσι, ώστε να προάγουν το κοινό τους συµφέρον σε
σχέση µε το προϊόν. Η δική µας ευθύνη είναι να κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε για να ενισχύσουµε τη µεγαλύτερη αντιπροσωπευτικό-
τητα. Και θα το κάνουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Όµως, από εκεί και πέρα -προσέξτε!- εγώ δεν ξεκινώ να µην
εκπληρώνω τις νοµικές µου υποχρεώσεις ως Υπουργός, που πη-
γάζουν από τη νοµοθεσία την οποία ψήφισα, για να λέω εν συνε-
χεία ότι «ξέρετε, επειδή δεν µου αρέσει ο Νίκος γιατί έχει κόκκινα
µάτια και δεν µου αρέσει ο Γιώργος γιατί έχει γαλανά ή µου αρέ-
σει η Μαρία που έχει πράσινα, εγώ είµαι µε τη Μαρία». Όχι τέτοια
σε µένα. Ό,τι προβλέπουν οι διατάξεις, ό,τι προβλέπει ο Κανονι-
σµός και θα προχωρήσουµε να κάνουµε αυτά τα οποία επιβάλλει
τελικώς το συµφέρον της οικονοµίας να κάνουµε.

Τι άλλο είπαµε; Άκουσα ότι δεν σας αρέσει η πολιτική µει-
ώσεως των φόρων τους. Πάντως, µ’ εσάς είχαµε πολιτική αυξή-
σεως των φόρων. Μεταξύ της πολιτικής αυξήσεως τον φόρων
και της πολιτικής µειώσεως των φόρων, εγώ να τοποθετηθώ.
Είµαι µε τις µειώσεις των φόρων.

Ακούω ότι θα θέλατε περισσότερες µειώσεις. Είµαι µαζί σας.
Χαίροµαι που το ακούω αυτό από την Αριστερά, το ότι η Αρι-
στερά υποστηρίζει µια πολιτική µειώσεως της φορολογίας. Το
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θέλω πολύ. Χαίροµαι που θα είµαστε όλοι µαζί και να ξέρετε ότι
είµαστε ταγµένοι σ’ αυτό. Είµαστε ταγµένοι υπό την έννοια ότι
µόλις δηµιουργείται δηµοσιονοµικός χώρος, αυτόν τον χώρο θα
τον αξιοποιούµε. 

Είχαµε δεσµευθεί, όµως, για αυτές τις µειώσεις της φορολο-
γίας και από το 28% στο 20% και για τον εισαγωγικό φορολογικό
συντελεστή και για τη µείωση του ΕΝΦΙΑ. 

Άκουσα το εξής καταπληκτικό. Μου λένε: «Ξέρετε, τη µείωση
του ΕΝΦΙΑ είχαµε πει ότι θα την κάνουµε εµείς». 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Είχαµε προϋπολογίσει τα χρήµατα,
κύριε Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και ίσως να τα είχατε προϋπολογίσει. Όµως,
ήσασταν πονόψυχοι. Μας λυπηθήκατε προεκλογικά και είπατε
να µην το κάνετε, να το προϋπολογίσετε και να το αφήσετε για
εµάς. 

Επειδή αυτά τώρα, όπως καταλαβαίνετε, δεν πατάνε, η πραγ-
µατικότητα είναι ότι είχαµε εξαγγείλει τη µείωση του ΕΝΦΙΑ και
την κάναµε νωρίτερα απ’ ό,τι την είχαµε εξαγγείλει. Είχαµε πει
ότι θα την κάναµε στη διετία, δεν την κάνουµε µέσα στον πρώτο
χρόνο της διακυβέρνησής µας.

Μιλάµε τώρα για το αφορολόγητο στο κρασί, για την κατάρ-
γηση του ειδικού φόρου. Προσέξτε! Ερώτηση πρώτη: Ποιος τον
επέβαλε;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Τα µνηµόνια.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τα µνηµόνια τα οποία δεν τα εφαρµόσατε, υπο-
θέτω. Έτσι; Εσείς δεν έχετε σχέση µε τα µνηµόνια. Είναι κάτι
ξένο από εσάς.

Εφαρµόσατε την πολιτική, επιβάλατε τον φόρο. Μειώθηκε ο
φόρος, καταργήθηκε ο φόρος. Και τι είπαµε; Ότι ζητήµατα επι-
στροφής του φόρου, τα οποία ανέκυπταν, τα ρυθµίσαµε µε το
νοµοσχέδιο που φέραµε. Και πράγµατι το κάναµε.

Μου µιλάτε για το κόστος ενέργειας. 
Τι ρύθµιση φέραµε, κύριε Αραχωβίτη; Πηγαίνετε να συνεννοη-

θείτε λίγο µε τον κ. Φάµελλο να τα βρείτε, γιατί φέραµε ρύθµιση
µε την οποία αυξάνουµε από το 25% στο 75% την ωφέλεια για
τον παραγωγό από τα αγροτικά φωτοβολταϊκά. Και ήρθε ο κ. Φά-
µελλος εδώ και µας είπε ότι σµπαραλιάζουµε την αγορά ενέρ-
γειας. Μην πάθει κακό ο Μυτιληναίος και ωφεληθεί κανένας
αγρότης σε κανένα χωριό. Έτσι; Αυτή είναι η κατάσταση. Αυτά
µας είπατε για το θέµα της ενέργειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλάµε για το ΠΑΑ. Τι ακριβώς µας λέτε; Μίλησα προφανώς

για τα σχέδια βελτίωσης. Όµως, είναι µόνο τα σχέδια βελτίωσης;
Με συγχωρείτε πολύ!

Για να συνεννοηθούµε λίγο, το µέτρο των µικρών γεωργικών
εκµεταλλεύσεων πότε έγινε; Τα µέτρα για τη συνεργασία και την
προώθηση της καινοτοµίας, η ολοκλήρωση της αξιολόγησης των
µικρών εγγειοβελτιωτικών, αυτά τα µέτρα τα οποία ενεργοποι-
ήθηκαν, τα δασικά µέτρα πότε έγιναν; Για θυµίστε µου τι είχατε
κάνει για τα δασικά µέτρα τεσσεράµισι χρόνια. Για θυµίστε µου
λίγο τι είχατε κάνει, γιατί δεν θυµάµαι να είχατε κάνει κάτι. Αυτά
προχώρησαν τώρα.

Άρα λοιπόν -ακούστε!- για να πούµε λίγο για τις καταρτίσεις
των νέων γεωργών. Πόσες είχατε κάνει; Αριθµό! Πόσες είχατε
κάνει; Είχατε το µέτρο για να τρέξει τεσσεράµισι χρόνια. Πόσους
νέους γεωργούς καταρτίσατε; Zero! 

Ενεργοποιούµαι, θα έχουµε κάνει δεκαέξι χιλιάδες καταρτίσεις
µέχρι τον Ιούνιο και έρχεστε και µου λέτε «τι είναι αυτό που κά-
ναµε για το ΠΑΑ;» και άλλα για την αντιχαλαζική προστασία και
όλα αυτά. 

Τι θέλω, λοιπόν, να πω σε αυτά; Αυτό είναι αυτό το οποίο κά-
ναµε στο εξάµηνο. Στο εξάµηνο έχουν γίνει αυτά τα πράγµατα. 

Και ρωτώ τώρα περαιτέρω: Ως προς τον προγραµµατισµό µας,
ως προς αυτά που θέλουµε να κάνουµε, τι ακριβώς µας λέτε;
Μας λέτε µε δυο λόγια ότι είναι χαµηλές οι τιµές στο λάδι; Εσάς
περιµέναµε, δεν τον ξέραµε! Εσάς περιµέναµε! Θέλω απλώς να
ρωτήσω το εξής: Για τις χαµηλές τιµές στο λάδι εσείς τι ακριβώς
κάνατε; Πείτε µου τα εργαλεία. 

Άκουσα την εξής φράση: «Βλέπεις τους µεταποιητές και δεν

τους πιέζεις». Εννοείτε να τους στραµπουλίξω το χέρι, να τους
ρίξω ένα χαστούκι, όταν λέτε «να τους πιέσεις»; Για να µιλάµε
σοβαρά και πολιτικά σε αυτή την Αίθουσα, µου λέτε τα θεσµικά
σας εργαλεία; Ακούω τα θεσµικά εργαλεία. 

Κυρία Τελιγιορίδου, τι κάνατε εσείς για να τους πιέσετε; Πώς
τους πιέζατε; Τους πατούσατε το πόδι κάτω από το τραπέζι; Τι
κάνατε; Ποια είναι τα θεσµικά εργαλεία; Γιατί δεν λέτε στον
κόσµο την αλήθεια, ότι το ζήτηµα των τιµών σε ελεύθερη αγορά
διαµορφώνεται µε µηχανισµούς προσφοράς και ζήτησης; Αυτή
είναι η αλήθεια! Γιατί δεν του τη λέτε;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Λογική Ποντίου Πιλάτου είναι αυτή! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι! Σε εσάς, που δεν έχετε τη δική µου λογική
που είναι του Ποντίου Πιλάτου και που είστε ο Ηρώδης ή άλλο
βιβλικό πρόσωπο, κάνω την ερώτηση: Τι ακριβώς κάνατε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας τα κατέθεσα στα Πρακτικά! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το είπα γιατί ήταν η εποχή, γι’ αυτό, συµπίπτει
µε την εποχή. 

Λέω, λοιπόν: Τι ακριβώς κάνατε; Τι εργαλεία είχατε; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είναι κατατεθειµένα και στα Πρα-

κτικά!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε: Στην πραγµατικότητα εδώ απλώς δεν
θέλετε να αναγνωρίσετε ότι η παρέµβαση η οποία είναι απαραί-
τητη -όχι όµως στη µορφή που λέτε- έχει να κάνει µε άλλα µε-
γέθη, µε στρατηγικές στοχεύσεις, έχει να κάνει µε την ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας, µε τη µείωση του κόστους της παρα-
γωγής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να ολοκληρώσετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Έχει να κάνει µε το «branding», µε την αυξηµένη τυποποίηση,
µε την προστιθέµενη αξία. Αυτά είναι που θα δώσουν αξία στα
προϊόντα. Αυτά είναι µέρος της στρατηγικής µας.

Η ερώτηση που έχω να σας κάνω είναι η εξής: Αυτά τα µεγάλα
και κρίσιµα ζητήµατα τεσσεράµισι χρόνια, τα προβλήµατα των
παραγωγών, ως προς το εισόδηµά τους και τις τιµές, δεν φαν-
τάζοµαι να ανέκυψαν στο εξάµηνο. Να συµφωνήσουµε ότι είναι
χρόνια και µεγάλα προβλήµατα, µε τα οποία ήρθατε σε αναµέ-
τρηση, τα συναντήσατε. Έτσι δεν είναι; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Κάποτε φωνάζατε! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ρωτώ, λοιπόν: Ως προς αυτό τον στρατηγικό
στόχο, ως προς αυτά τα δοµικά στοιχεία, τι κάνατε; 

Ασφαλιστικό των αγροτών: Το άκουσα. Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε
µου, εσείς αποτρέψατε το ασφαλιστικό; Εσείς εξαγγείλατε από
την «ΑΥΓΗ» ένα ασφαλιστικό, προκειµένου να κάνετε σπέκουλα
και µετά βγήκε ο Υπουργός και σας είπε ότι αυτό βρίσκεται µόνο
στο φαντασιακό της «ΑΥΓΗΣ» και του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Και βεβαίως, ήρθε ένα ασφαλιστικό το οποίο και βιώ-
σιµο είναι και απολύτως επωφελές και καλοδεχούµενο για τους
αγρότες είναι, όταν αυτό θα παρουσιαστεί.

Μένω εδώ, για να επανέλθω στον προγραµµατισµό µας. Αυτός
είναι ο απολογισµός του εξαµήνου. Μην ξανακούσω ότι δεν
υπάρχει σχεδιασµός! Μην ξανακούσω ότι δεν γίνονται πράγµατα!
Μην ξανακούσω ότι δεν δουλεύουµε µεθοδικά και µε συγκεκρι-
µένο σχέδιο και τρόπο, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε τα µε-
γάλα πράγµατι και οξυµένα προβλήµατα της πρωτογενούς
παραγωγής!

Και για να λήξουµε µε µια µυθολογία, θεωρώ προσωπική µου
µεγάλη τιµή το ότι βρίσκοµαι στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, µεγάλη πρόκληση, µεγάλη ευθύνη και θα δεσµεύσω και δε-
σµεύω όλες µου τις προσωπικές δυνάµεις όχι µόνο εγώ, αλλά
και η Υφυπουργός, ο Υφυπουργός, οι γενικοί γραµµατείς έχουµε
ενεργοποιήσει πλήρως τον µηχανισµό του Υπουργείου, έχουµε
αξιοποιήσει παραγκωνισµένα στελέχη, έχουµε ενεργοποιήσει το
Συµβούλιο Στρατηγικού Σχεδιασµού µε όλους τους γενικούς δι-
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ευθυντές. Γίνεται συνεδρίαση κάθε µήνα, χαράζεται συντονι-
σµένη πολιτική. Έχει ενεργοποιηθεί ένας ολόκληρος µηχανισµός
µε ικανότατα στελέχη της δηµόσιας διοίκησης, που τον είχατε
απαξιωµένο και παραπεταµένο και βρίσκεται αυτή τη στιγµή στο
κέντρο της χάραξης της πολιτικής µας.

Για το πρόγραµµά µας θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος.

Τυπικά, κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά -τυ-
πικά, λέω- επειδή είναι γνωστό ότι έχετε καταθέσει και επανακα-
ταθέσει επτά φορές ερώτηση προς τον κύριο Πρωθυπουργό για
συζήτηση περί της αγροτικής οικονοµίας. Βέβαια, η σηµερινή
σας οµιλία δεν αναιρεί την ερώτηση προς τον κύριο Πρωθυ-
πουργό. Εννοείται ότι θα πάρετε περισσότερο χρόνο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να πω -κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε ιδιαίτερη προ-
σοχή- χρόνια πολλά σε όλους, καλή χρονιά να έχουµε. Θέλω να
πω και περαστικά στον Υπουργό, γιατί είναι κλινήρης -είναι κυ-
ριολεκτικό το περαστικά- και µεταφορικά, γιατί εκτίει ποινή στο
Υπουργείο Γεωργίας και φαίνεται. Παρά τα περί του αντιθέτου
που έλεγε προηγουµένως, εγώ πιστεύω ότι εκτίει ποινή και είναι
προσωπική µου άποψη.

Από την άλλη, θέλω να πω ότι έχω ένα παράπονο από την Κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και στον Πρωθυπουργό θα το θέσω
το απόγευµα. Έχουµε θέσει, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα περί-
που πέντε-έξι ερωτήσεις προς τον Πρωθυπουργό για τον πρω-
τογενή τοµέα. Δεν ήρθε ποτέ να µιλήσει. Ήρθε σήµερα ο κ.
Βορίδης.

Θα έλεγα ότι το θέµα είναι να µας ακούσετε, κύριε Βορίδη και
µη λέτε σε µας «µην ξανακούσω εδώ κάτι». Το αντιλαµβάνοµαι.
Το θέµα είναι να ακούτε εσείς τι σας λέµε, όµως και δυστυχώς,
η Κυβέρνηση δεν ακούει και δεν αντιγράφει τουλάχιστον πετυ-
χηµένες συνταγές. Θα παραθέσω µερικές σε λίγο.

Βέβαια, είπατε ότι θα αναµετρηθείτε µε το πρόγραµµά σας.
Άκουσα καλά; Έτσι είπατε προς τον ΣΥΡΙΖΑ.

Εγώ, κύριε Βορίδη, έχω δει ένα προεκλογικό πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας είκοσι εννιά σελίδων. Ούτε ταµείο ιπποδρό-
µου δεν έχει είκοσι εννιά σελίδες πρόγραµµα! Δηλαδή, µια Κυ-
βέρνηση µε είκοσι εννιά σελίδες πρόγραµµα θα αναµετρηθεί µε
το πρόγραµµά της; Είναι πολύ εύκολο, ξέρετε. Φαντάζοµαι ότι
νικητές θα βγείτε, γιατί παίζετε µόνοι σας, εκτός αν βάλετε πολλά
αυτογκόλ.

Δεν είχατε, λοιπόν, πρόγραµµα. Στο πρόγραµµα λέγατε µήπως
κάτι και για σκοπιανό; Ρωτώ, γιατί είστε και από τους ευαίσθη-
τους Υπουργούς σε σχέση µε τα εθνικά θέµατα. Λέγατε κάτι τέ-
τοιο ή για συνεκµετάλλευση ή για βόλεµα φίλων, αφού η
αριστεία πήγε στις καλένδες;

Σε αυτό το πρόγραµµα των είκοσι εννιά σελίδων, λοιπόν, δεν
τα λέγατε αυτά.

Κάτι ήθελα να πω και στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ειλικρινά κάποιες στιγ-
µές µε ενοχλεί αυτή η υποκρισία. Ένα ρητό του Δηµόκριτου λέει:
«Άλλων ιατρός, αυτός έλκεσι βρύων». Για να κάνω και µια από-
δοση, δεν είναι µετάφραση: «Είναι γιατρός για τους άλλους,
αλλά ο ίδιος είναι γεµάτος πληγές».

Ήρθατε σήµερα και κάνατε ερώτηση για τον πρωτογενή
τοµέα. Καλά κάνατε. Άκουσα πολλούς συναδέλφους εδώ µέσα,
ο ένας να µιλά για τα ροδάκινα, γιατί εκλέγεται στην Πέλλα, ο
άλλος για τη ζάχαρη, γιατί είναι από τον Νοµό Σερρών. Δηλαδή,
ήρθατε εδώ για ψηφοθηρήσετε, όχι γιατί έχετε αγωνία για τον
πρωτογενή τοµέα. Ήρθατε να κάνετε ψηφοθηρία. Τεσσεράµισι
ολόκληρα χρόνια κυβερνούσατε και έρχεστε σήµερα και µέµφε-
στε τους κυρίους της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί δεν κάνουν έργο.

Μου θυµίζετε τον Ντε Γκωλ, ο οποίος είχε πει το εξής: «Προ-
κειµένου να ξαναγίνετε αφέντες, προσποιείστε τον υπηρέτη».
Προσποιείστε τον υπηρέτη του ελληνικού λαού, ότι υπηρετείτε
τον ελληνικό λαό και τον αγρότη.

Αυτά ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα µπορούσατε

να τα κάνετε πριν. Τεσσεράµισι χρόνια δεν κάνατε τίποτα.
Άρα, λοιπόν, για να είµαστε λίγο σοβαροί και επιτέλους, να σο-

βαρευτούµε περισσότερο, θα ήθελα να πω στη Νέα Δηµοκρατία
ότι καλά είναι τα λόγια, αλλά, κύριε Υπουργέ µου, το success
story όχι καταστρέφεται, όχι καταρρίπτεται, αλλά τελειώνει, πι-
στέψτε µε.

Πάτησαν φρένο οι εξαγωγές. Τον Νοέµβριο του 2019 µειώθη-
καν κατά 347 εκατοµµύρια οι εξαγωγές µας. Είναι χθεσινά και
σηµερινά δηµοσιεύµατα. Πάµε παρακάτω. Ενισχύθηκαν οριακά
οι εισαγωγές.

Κύριε Υπουργέ, εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα, στις εισαγω-
γές και τις εξαγωγές.

Επειδή δεν έχετε πρόγραµµα, να σας ενηµερώσω λοιπόν,
κύριε Υπουργέ, ότι, όταν µειώνονται οι εξαγωγές και αυξάνονται
οι εισαγωγές, ανεβαίνει και το έλλειµµα. Αυτά είναι βασικά πράγ-
µατα στην οικονοµία.

Εµπορικό έλλειµµα: Αυξήθηκε κατά 105 εκατοµµύρια ευρώ τον
Νοέµβριο.

Όλα αυτά λοιπόν δείχνουν ότι η ανάπτυξη έρχεται, κύριε Βο-
ρίδη. Έρχεται για το καζίνο στο Ελληνικό, έρχεται για το καζίνο
στο Μαρούσι που ετοιµάζεται καινούργιο καζίνο. Να το χαίρεστε!
Να κάνετε την Ελλάδα µια µεγάλη -εντός εισαγωγικών- «Ντίσνεϋ-
λαντ» τζογαδόρων! Να έχουν κουλοχέρηδες σε κάθε γωνιά, να
κονοµάνε από τον τζόγο κάποιοι. 

Το λέω αυτό γιατί ουσιαστικά, επειδή είµαι και επιχειρηµατίας
και µάλλον δεν ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι ο τζίρος των καταστη-
µάτων τα Χριστούγεννα µειώθηκε πάρα πολύ. Και δεν το λέω
εγώ, αλλά το Ινστιτούτο Εµπορίου και Υπηρεσιών της ΕΣΕΕ για
την κίνηση της αγοράς. Γιατί κάποιοι αµέσως πετάχτηκαν από τη
Νέα Δηµοκρατία. Μόλις πεις κάτι για τη Νέα Δηµοκρατία, πετά-
γονται. Έχουν τα ηλεκτροσόκ. Το λένε οι άνθρωποι ότι είναι µει-
ωµένος ο τζίρος των Χριστουγέννων των µισών και πλέον
επιχειρήσεων.

Αυτό σηµαίνει κάτι πολύ απλό. Έλλειψη ΦΠΑ, έλλειψη φορο-
λογικής δυνατότητας, έλλειψη να αναπτυχθεί και να κινηθεί η οι-
κονοµία και το εµπόριο. Σας λέω λοιπόν ότι αυτά περί success
story και οικονοµίας ας τα σταµατήσουµε. Πάµε τώρα στα βα-
σικά. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να κάνετε πραγµατικά εσείς τοµή στη
γεωργία; Κάντε αναδασµό. Ξέρετε, το να καλλιεργούµε πέντε και
δέκα στρέµµατα στο χωριό µας, γιατί αυτή είναι δυστυχώς η γε-
ωργική εκµετάλλευση την Ελλάδα και φταίει η Νέα Δηµοκρατία
-διότι από το 1974 και µετά µαζί µε το ΠΑΣΟΚ κυβερνούσατε και
ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε για τεσσεράµισι χρόνια να βάλει το κερασάκι στην
τούρτα- δεν κάνατε το αυτονόητο. Αναδασµός! 

Δεν µπορεί η Ολλανδία να έχει διακόσια στρέµµατα µεγάλες
καλλιεργήσιµες εκτάσεις ή να έχει θερµοκήπια εκατόν πενήντα
και διακοσίων στρεµµάτων και η Ελλάδα να έχει δέκα στρέµµατα
θερµοκήπια και να θέλει να παράγει. 

Κάντε το εξής: Τράπεζα σπόρων. Το λέω από την πρώτη
στιγµή. Κάντε τράπεζα σπόρων. Δεν έχουµε. Εγώ δεν θα σας πω
γενικά αυτά που λέτε περί νοµοθεσίας. 

Στην Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, νοµοθετούµε συνεχώς. Το πρό-
βληµα στην Ελλάδα είναι ότι δεν εφαρµόζονται οι νόµοι που νο-
µοθετούµε. Είµαστε το µοναδικό κράτος στην Ευρώπη που έχει
τέτοια πολυνοµία. Ο κάθε Υπουργός κάνει και δέκα νόµους. Κι
έχουµε ένα σύστηµα -ειλικρινά το λέω αυτό- απαξιωµένο, γιατί
δεν υπάρχει εφαρµογή του νόµου. Και µην κοροϊδευόµαστε, αν
εφαρµοζόταν ο νόµος, θα ήταν διαφορετικά. 

Σχολές επιστήµης και τεχνολογίας τροφίµων σε πέντε πόλεις,
τµήµατα µε πεντακόσιους περίπου εισακτέους. Δεν µπορεί, κύριε
Υπουργέ, να µου βγάζεις χίλιους τριακόσιους δικηγόρους ανά
έτος, αλλά µόνο πεντακόσιους τεχνολόγους τροφίµων που ξέ-
ρουµε ότι το αύριο στην οικονοµία είναι ο τεχνολόγος τροφίµων.
Το µέλλον στην παγκόσµια οικονοµία είναι η τροφή. 

Αυτό το λέω εδώ και πάρα πολύ καιρό, κύριε Υπουργέ µου. Σε
συνάρτηση και σχεδιασµό µε το Υπουργείο Παιδείας, φτιάξτε
σχολές πανεπιστηµιακού επιπέδου άξιες λόγου, για να πάµε στην
τεχνολογία τροφίµων, στα υβρίδια και σε όλα αυτά που έχουν τε-
ράστια υπεραξία. Μην ασχολείστε µε τη ντοµάτα και το ροδάκινο
µόνο.
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Δηλαδή, ήρθε εδώ η κυρία από την Πέλλα -γιατί κι εγώ από
εκεί κατάγοµαι- και έλεγε για το ροδάκινο, γιατί ενδιαφέρεται για
τα ροδάκινα των δέκα χιλιάδων παραγωγών. Κι εγώ ενδιαφέρο-
µαι! Ο πατέρας µου ροδάκινα καλλιεργούσε, εν πάση περιπτώ-
σει. Όµως, αν θέλουµε να αποκτήσει ο αγρότης εισόδηµα,
πρέπει να µπει στην τέταρτη γενεά, την πέµπτη γενεά γεωργικής
παραγωγής. Δεν γίνεται να ασχολούµαστε µε τη ντοµάτα και το
ροδάκινο ακόµα. Να, λοιπόν το σχέδιο που πρέπει να κάνετε. 

Σύσταση επιτροπής πρωτογενούς παραγωγής κτηνοτροφίας
και γεωργίας. Κάντε το. Το έχει η Δανία, το έχει η Ολλανδία, το
έχει το Ισραήλ, το έχουν άλλες χώρες. Στην τελική, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι δύσκολο. Πάρτε να αντιγράψετε ένα πρό-
γραµµα πετυχηµένο. Η Δανία έχει ένα πολύ ωραίο, αλλά και η
Ολλανδία και το Ισραήλ. Δεν χρειάζεται να είστε εσείς ο φωστή-
ρας. Πάρτε τους εµπειρογνώµονες και κάντε copy paste, όπως
έλεγε εδώ ο κύριος που φώναζε προηγουµένως, και φτιάξτε το
κανονικά κι εσείς. Γιατί δεν το κάνετε; Δεν χρειάζεται να περιµέ-
νουµε να νοµοθετήσετε. Πάρτε πετυχηµένες συνταγές. 

Και το κυριότερο, επιτέλους κάντε αυτό που κάνει ο Ντόναλντ
Τραµπ. Απαγόρευση οµοειδών προϊόντων που καλλιεργούνται
στην Ελλάδα από τρίτες χώρες. Και υπάρχουν οι νοµιµοφανείς
τρόποι, γιατί είστε νοµικός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου, σας παρακαλώ, λίγο χρόνο ακόµη.
Δηλαδή, όταν µου έρχεται εµένα η ντοµάτα από την Τουρκία,

αγαπητέ µου κύριε Υπουργέ, αν κάνεις ποιοτικό έλεγχο και δεις
τι φυτοφάρµακο έχει, τη στέλνεις πίσω. Υπάρχουν τρόποι να κα-
θυστερήσει να µην τα εισάγει. Η πατάτα από την Αίγυπτο είναι
γεµάτη από φυτοφάρµακα. Άρα, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι
αυτή είναι µια λογική ώστε να προστατεύσουµε τη δική µας οι-
κονοµία κλίµακος στο εσωτερικό. 

Ακούστε και το εξής. Έχετε Υπουργό Τουρισµού, έχετε Πρω-
θυπουργό. Πάρτε µια απόφαση ότι όλα τα ελληνικά ξενοδοχεία
τα οποία θα στηρίζουν τα ελληνικά προϊόντα -µαρµελάδα, βού-
τυρο και τα λοιπά- θα έχουν µειωµένη φορολογία στο ξενοδο-
χείο, αλλά να παίρνουν µόνο ελληνικά προϊόντα. Δεν µπορεί να
πηγαίνουµε στα ξενοδοχεία και να βλέπουµε Lurpak. Έτσι όµως
του δίνεις και ένα κίνητρο να του µειώσεις τη φορολογία. Κερδί-
ζεις, όµως, κύριε Υπουργέ, από τι; Από την πώληση των προϊόν-
των, την παραγωγή, τον ΦΠΑ και όλα αυτά που έρχονται. 

Είναι τόσο µεγάλο το θέµα, κύριε Υπουργέ, που ειλικρινά εγώ
αν ήµουν στη θέση σας, θα αντέγραφα το σουηδικό µοντέλο. 

Να σας πω λοιπόν, κύριε Υπουργέ -και θέλω να µε ακούσετε
λίγο- για τη φορολογική ισότητα των αγροτών. Σουηδία: Φορο-
λόγηση αγροτικού εισοδήµατος µε 28% επί των κερδών. Επί των
κερδών! Φορολογικός συντελεστής για νέους αγρότες 15%, φο-
ρολογικός συντελεστής για ηλικιωµένους αγρότες 10%. Σας
µιλώ για τη φορολογία και το κάνω για έναν και µόνο λόγο. 

Πρέπει να δούµε ουσιαστικά το πρόβληµα της ελληνικής αγρο-
τικής οικονοµίας, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι -θα το κάνω µε ευ-
γένεια- το πρόγραµµά µας, το οποίο είναι περίπου διακοσίων
ενενήντα σελίδων. Το καταθέτω σε µορφή «cd» στα Πρακτικά,
για να µην ξοδεύουµε και χαρτί. Πάρτε το, διαβάστε το. Αφορά
τη γεωργία και έχει πάρα πολλές σηµαντικές προτάσεις κυρίως
για τα superfoods.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τo προαναφερθέν
cd-ψηφιακό µέσο αποθήκευσης, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Εκεί είναι το µέλλον. Δισεκατοµµύρια ευρώ κερδίζονται στην
Ευρώπη από superfoods, γιατί τα βότανα είναι φαρµακευτικά.
Μπορούµε να δηµιουργήσουµε µία γραµµή παραγωγής τεράστια
σε υπεραξία. Το κάνω εγώ προσωπικά στις επιχειρήσεις µου,
µπορεί να το κάνει και η Ελλάδα. Δεν µπορεί η Ελλάδα να εισάγει
-θα το πω ευθέως, βρε παιδιά, γιατί είναι ντροπή- κουκούτσια
από βερίκοκα, όσο και αν ακούγεται περίεργο ή να εισάγει πρώ-
τες ύλες που παράγονται εδώ, από τη Γερµανία, από την Ισπανία
ή τη Γαλλία, για να δηµιουργήσουµε προϊόντα στην Ελλάδα, ενώ
έχουµε τόσα βότανα! Παίρνει µε τον τόνο ο Γερµανός συνάδελ-

φός µου στη Γερµανία ένα βότανο που υπάρχει µόνο στον Νοµό
Ξάνθης. Το παίρνει και δηµιουργεί superfoods σε υπεραξία 7.100
πάνω στην τιµή. Κάντε ένα πρόγραµµα συγκεκριµένο, γιατί ο
αγρότης µε πέντε ή δέκα στρέµµατα µπορεί να κερδίσει τεράστια
ποσά και δεν χρειάζεται να είναι η ντοµάτα και το καρπούζι η πα-
ραγωγή µας.

Δεν θα πω για το γάλα. Εγώ, αν ήµουν κυβέρνηση, θα είχα ήδη
κλείσει τα σύνορα στη Βουλγαρία και στη Ρουµανία. Θα τα είχα
κλείσει εύκολα, πάλι µε ποιοτικούς ελέγχους, όχι παράνοµα.
Επειδή κάποιοι δεν αντιλαµβάνονται τι λέω και είναι και εύκολοι
στην ηµιµάθεια, θα τους πω το εξής: Το γάλα το βουλγαρικό δεν
µπορεί να γίνεται φέτα ελληνική! Ο νόµος το απαγορεύει! Αυτό
εννοώ όταν λέω «Κλείνω τα σύνορα µε τη Βουλγαρία». Δεν µπο-
ρεί να µου φέρνει γάλα και να µου κάνει φέτα στην Ελλάδα! Ο
νόµος λέει ότι η φέτα έχει ελληνικό γάλα! Η ηµιµάθεια έχει και
όρια επιτέλους εδώ µέσα, γιατί βλέπω κάποιους να χαµογελάνε!
Έχουν και το γυαλάκι το ωραίο τους! Ε, ας ανοίξουν και κανένα
βιβλίο να διαβάσουν!

Το 2009 εισαγάγαµε τριακόσιες τριάντα δύο χιλιάδες τόνους
γαλακτοκοµικών. Μιλάµε για τριακόσιες τριάντα δύο χιλιάδες τό-
νους! Εξ αυτών, οι διακόσιες ενενήντα τρεις χιλιάδες τόνοι, κύριε
Υπουργέ µου -και περαστικά- ήταν από τη Γαλλία. Εισαγάγαµε
γάλα από τη Γαλλία, από την Ολλανδία και τη Γερµανία. Κάναµε
εισαγωγή γάλακτος από τη Γερµανία! Σας λέω συγκεκριµένα
πράγµατα. Και, βέβαια, δεν θα πω για τη φέτα, διότι η φέτα κα-
λύπτει το 30% της ευρωπαϊκής ζήτησης και ούτε το 10% της παγ-
κόσµιας. Άρα, λοιπόν, ενώ είναι δικό µας brand name η φέτα, δεν
µπορούµε να καλύψουµε ούτε την ευρωπαϊκή ζήτηση ούτε την
παγκόσµια. 

Σας λέω τι θα έκανα εγώ, αν ήµουν Υπουργός. Θα έδινα κίνη-
τρα για να παράγω περισσότερο γάλα, για να κάνω περισσότερη
φέτα, αφού είναι δικό µου brand name και έχει ονοµασία προ-
ελεύσεως, προκειµένου να το κάνω εξαγωγή και να µου έρθει
συνάλλαγµα. Και δεν είναι τόσο δύσκολο και θα σας πω γιατί.
Έχουν γίνει εγκληµατικά λάθη.

Έλεγα, αγαπητέ µου κύριε Υπουργέ, ότι µπορούµε από τα su-
perfoods να έχουµε αρωµατικά φυτά. Μέσα στο πρόγραµµα που
κατέθεσα, κύριε Υπουργέ, έχω και τα ονόµατά τους. Είναι δεκα-
τέσσερα προϊόντα που µπορούν να δίνουν 2.500 ευρώ κέρδος
ανά στρέµµα -κύριε Υπουργέ, ακούστε το νούµερο- όταν σήµερα
ο γεωργός κερδίζει ανά στρέµµα 110 ευρώ. Με αυτή ακριβώς
την τακτική µπορεί να έχει και 2.500 ευρώ ανά στρέµµα τιµή πα-
ραγωγού. 

Μπορεί µερικά πράγµατα να τα ακούτε περίεργα, αλλά εγώ
δεν σας τα λέω νοµικά και νοµικίστικα, όπως εσείς ξέρετε. Σας
λέω ότι τα κάνω ο ίδιος αυτά και τα εφαρµόζω από την παρα-
γωγή µέχρι και την τυποποίηση και την εξαγωγή. Το κάνει ο ίδιος
ο Βελόπουλος στις εταιρείες του. Άρα για να το κάνω εγώ, µπο-
ρεί να το κάνει και η Ελλάδα. Δεν είναι τόσο δύσκολο. Θέλετε να
το συζητήσουµε; Θέλετε να στείλω τους δικούς µας εµπειρογνώ-
µονες να συζητήσουν µε τους δικούς σας, µπας και βάλουµε σε
εφαρµογή το σχέδιο; Αλλιώς δεν γίνεται. 

Επίσης, ακούστε λίγο, για να καταλάβετε, γιατί είναι πολύ ση-
µαντικό. Προηγουµένως είπα ότι κάνουµε εισαγωγές. Κάνουµε
εισαγωγή σε θυµάρι και χαµοµήλι από την Αίγυπτο, σε ρίγανη
και λεβάντα από την Αλβανία, σε καρύδια και αµύγδαλα από τη
Βουλγαρία, σε φιστίκι και κάστανα από την Τουρκία, σε σουσάµι
από το Σουδάν. Καλά, το τελευταίο το καταλαβαίνω. Επίσης, µέλι
της Λιθουανίας και της Κίνας είναι στην Ελλάδα, όταν οι Έλληνες
µελισσοκόµοι έχουν το καλύτερο µέλι παγκοσµίως. Κι εµείς αντί
να τους ενισχύουµε, µεταφέρουµε από την Κίνα µέλι, βρε παιδιά
και από τη Λιθουανία! 

Σας λέω µόνο ένα παράδειγµα που δεν το ξέρετε σίγουρα. 
Οι Αλβανοί, κύριε Υπουργέ, κλέβουν από τον Γράµµο το φυτό

primula veris. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό το φυτό, κύριε Υπουργέ;
Θα σας δώσω ένα νούµερο. Το αποξηραµένο primula veris κο-
στίζει 50.000 ευρώ το κιλό. Ρωτήστε τους ειδικούς. Είναι φαρµα-
κευτικό προϊόν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τι το κάνουµε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Το κάνουν τυποποίηση οι Αλβανοί, το στέλνουν στη Γαλ-
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λία και οι Γάλλοι το κάνουν υπεραξία προϊόντος. 
Έχει 50.000 ευρώ το κιλό! Μπαίνουν οι Αλβανοί στη δική µας

Πίνδο µε µουλάρια και κάνουν τη συγκοµιδή -βότανο είναι- το πη-
γαίνουν στη χώρα τους και από εκεί το κάνουν εξαγωγή. 

Επειδή, λοιπόν, έχουµε τουλάχιστον επτά χιλιάδες βότανα
στην Ελλάδα, δύο χιλιάδες επτακόσια αυτοφυή, µπορούµε να κά-
νουµε δουλειά. Είµαι ειλικρινά στεναχωρηµένος σας λέω, γιατί
ο πρωτογενής τοµέας είναι πάρα πολύ σηµαντικός.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή σας- µε
κάτι ακόµα.

Κύριε Υπουργέ, ντρέποµαι ειλικρινά. Σε λίγο θα δω τον Πρω-
θυπουργό. Θα µιλήσουµε για την προκλητικότητα της Τουρκίας.
Εγώ θα πω το εξής: Είναι δυνατόν η Τουρκία να προκαλεί και να
µην έχουµε κάνει κάτι ως πολιτικοί -δεν λέω ως κυβέρνηση- να
µποϋκοτάρουµε τα τουρκικά προϊόντα; Το έχουν κάνει στο βό-
ρειο Ιράκ -έχω τα έγγραφα µπροστά µου- και έχασαν περίπου
500.000.000 σε τρεις µήνες οι Τούρκοι -εδώ είναι, να το δώσω,
και τους πίνακες- από τους βόρειο-Ιρακινούς που έκαναν το εµ-
πάργκο στα τουρκικά προϊόντα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Η Ελλάδα δίνει 2.000.000.000 ευρώ κάθε χρόνο στην Τουρκία.
Ακούστε: Ρύζι, σιτάρι, άλευρα, φακές, ντοµάτες, αγγούρια, κρεµ-
µύδια, κουνουπίδια, βαµβάκια, όστρακα, πλατύψαρα, χουρµάδες,
ανανάδες, τσάι, γλυκά κουταλιού, σκόνη κακάο τα παίρνουµε από
την Τουρκία και είναι ένα σωρό προϊόντα, δηλαδή: ηλεκτρικές συ-
σκευές, γουνοδέρµατα, φυσικό αέριο, κλωστοϋφαντουργικά, παι-
χνίδια. Και ερωτώ εγώ εσάς: Τον εχθρό µου, ο οποίος θέλει να
διεκδικήσει Αιγαίο, Κρήτη, Καστελόριζο, τον ταΐζω µε χρήµα για
να αγοράζει και να δηµιουργεί όπλα. Ποια λογική χώρα δεν θα
έβρισκε µέτρα αποτροπής; Δεν λέω εγώ να κλείσουν τα σύνορα,
αλλά ως τρίτη χώρα µπορώ να πάω στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
να πω: «Κύριοι, µέχρι εδώ. Πρέπει εγώ να κάνω κάτι να µην ταΐζω
την Τουρκία». Κάντε εµπάργκο -για εµένα λέγεται «αντίµετρα»-
στην προκλητική Τουρκία. Μπορούµε να το κάνουµε, µπορούµε
να το δηµιουργήσουµε, αρκεί να υπάρχει βούληση. 

Και -εδώ είναι το ζητούµενο- θα ήθελα να σας πω κάτι που µε
δυσαρέστησε, δεν θα πω για το ελαιόλαδο τίποτα. Ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός σε δήλωσή του είπε ότι θα κλείσει τα ελαιοτρι-
βεία. Ο Πρωθυπουργός της χώρας στην Κρήτη σε δήλωσή του
πριν τις εκλογές είχε πει ότι θα κλείσει τα ελαιοτριβεία γιατί είναι
πολλά. Γιατί η McKinsey, ξέρετε, η γνωστή εταιρεία που έχει
κάνει τη γνωστή φόρµουλα, είπε ότι πρέπει να κλείσουν τα ελαι-
οτριβεία στην Ελλάδα και να µείνουν δύο-τρεις πολυεθνικές. Δεν
το κατάλαβα αυτό. Πρέπει να κλείσουµε όλα τα ελαιοτριβεία της
Ελλάδος για να δουλεύουν οι πολυεθνικές; Άλλο ιδιωτική πρω-
τοβουλία και άλλο δουλεία στις πολυεθνικές. Είναι τελείως δια-
φορετικά πράγµατα. Γιατί και εγώ είµαι µε την ιδιωτική
πρωτοβουλία, αλλά όταν το ελαιόλαδο, ο χρυσός της Ελλάδος,
µου δίνει 500.000.000 συνάλλαγµα, σε εξαγωγές 500.000.000,
και ο Ιταλός το παίρνει µε το βυτίο, µε τον τενεκέ και µου το κάνει
σε υπεραξία στο Harrods στο Λονδίνο και το πουλάει το ελληνικό
λάδι 30 και 40 ευρώ τα 200 ml, κάτι δεν κάνετε καλά, Υπουργέ
µου, από το 1974 και µετά, όχι εσείς, δεν ήσασταν στη Νέα Δη-
µοκρατία, αλλά εδώ βλέπω πολλούς που ήταν επί τριάντα-σα-
ράντα χρόνια στη Νέα Δηµοκρατία και αυτοί είναι συνυπεύθυνοι
µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα.

Και επίσης, πέρα από το λάδι θα σας πω και κάτι που ειλι-
κρινά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πολύ γρήγορα όµως,
κύριε Βελόπουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, κύριε Πρόεδρε, ζητώ συγγνώµη, αλλά έκανα ερω-
τήσεις στον Πρωθυπουργό πέντε φορές και δεν ήρθε. Τι να
κάνω; Πρέπει να τα πω όλα µαζεµένα τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεχίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ισραήλ, το ξέρετε το Ισραήλ. Χίλια υβρίδια ντοµάτας

που παράγει το Ισραήλ, κύριε συνάδελφε από τη Λάρισα, βάρους
πέντε γραµµαρίων -είναι υβρίδια- πωλούνται στα 250 ευρώ! Να
σας τη στείλω στο γραφείο σας αν θέλετε. Ακούστε το νούµερο:
Χίλια υβρίδια ντοµάτας βάρους πέντε γραµµαρίων πωλούνται
250 ευρώ! Ένα κιλό κοστίζει πάνω από 50.000 ευρώ. Το αγορά-
ζουν οι πλούσιοι βέβαια, κάτι εµίρηδες, κακοµοίρηδες, δεν ξέρω
τι άλλο, Ρώσοι πλούσιοι, µεγιστάνες, αλλά είναι πολύ σηµαντικό
να καταλάβετε ότι πρέπει να µπούµε στα υβρίδια για να κάνουµε
υπεραξία σε διάφορα προϊόντα. Σας το λέω γιατί; Γιατί δεν
έχουµε τράπεζα σπόρων. Δεν έχουµε τράπεζες σπόρων! Είναι
απίστευτο! Ποιο; Το Ισραήλ, που είναι χέρσο κοµµάτι γης! Πριν
τριάντα-σαράντα χρόνια δεν παρήγαγε τίποτα το Ισραήλ και
τώρα έχει εξαγωγές 75.000.000.000 ευρώ, όταν η Ελλάδα, που
είσαι Υπουργός Γεωργίας κύριε Υπουργέ µου, έχει
15.000.000.000 αξία και 6.000.000.000 εξαγωγές. Για ποια γεωρ-
γία, ποιον πρωτογενή τοµέα µού λέτε, όταν ο αγρότης έχει την
υψηλότερη φορολόγηση, τα ακριβότερα καύσιµα, κάνει εισα-
γωγή σπόρων, εισαγωγή µηχανηµάτων, όλα εισαγόµενα; Για να
γίνει ένας αγρότης, κύριε Υπουργέ, πρέπει να δαπανήσει τερά-
στιο κεφάλαιο για να κάνει µία µικρή αγροτική επιχείρηση, αν λέ-
γεται επιχείρηση ο αγροτικός τοµέας και όλη αυτή η ιστορία.

Όµως, κύριε Υπουργέ, επειδή κουράζω -το αντιλαµβάνοµαι-
θέλω να σας πω κάτι. Δείτε τι θα κάνετε µε τις βιντζότρατες. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Με ποιες; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Βιντζότρατες. Δεν τις ξέρετε. Δεν είστε υποχρεωµένος,
αν και η Λάρισα έχει την µεγαλύτερη ακτογραµµή.

Οι βιντζότρατες είναι µια µέθοδος να παίρνουν δίχτυα κάτω,
από τον βυθό, και να παίρνουν από κάτω ό,τι υπάρχει και δεν
υπάρχει. Έχουν ρηµάξει το Αιγαίο Πέλαγος, Υπουργέ µου, τους
γόνους, έχουν ρηµάξει τα πάντα, ξέρω τι σας λέω! Και κυρίως οι
Τούρκοι. Αυτό σας λέω, οι Τούρκοι. Πιέστε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, λοιπόν, να απαγορεύσει στους Τούρκους να ρηµάζουν
το περιβάλλον µας, το Αιγαίο µας, τη γαλάζια µας θάλασσα. Και
υπάρχει τρόπος. Γιατί η βιντζότρατα δολοφονεί τη θάλασσα, το
ψάρι και όλο τον πλούτο που έχει µέσα ο βυθός. Είναι µία δική
µου προτροπή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Αυτό απαγορεύεται ούτως ή άλλως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Άλλο σας λέω. Για να συνεννοηθούµε, για το ότι απαγο-
ρεύεται, σας είπα και προηγουµένως ότι νόµοι υπάρχουν, αλλά
δεν εφαρµόζονται. Διότι δεν µπορεί, αγαπητέ µου φίλε, -να στο
πω διαφορετικά- το θέµα των αλιέων να ανήκει στο Υπουργείο
Γεωργίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Αυτό είναι άλλο θέµα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Στο Υπουργείο Ναυτιλίας πρέπει να ανήκει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Αυτό όµως είναι άλλο θέµα. Από το ένα

πάτε στο άλλο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Τώρα πλάκα µου κάνετε; Στο Υπουργείο Γεωργίας ο
Υπουργός Αλιείας; Για να καταλάβετε τι εννοούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχουµε εξαντλήσει πολ-
λαπλά τον χρόνο. Σας παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κλείνω εδώ.

Τώρα να σας πω και κάτι τελευταίο για να χαµογελάσετε; Ξέρω
ότι έχετε και χιούµορ. Κάνατε τον Ελληνικό Στρατό τραπεζοκό-
µους, ξέρετε, τους κάνατε καµαριέρες. Το µάθατε; «Σε προµή-
θεια πέντε χιλιάδων κρεβατιών και κλινοσκεπασµάτων προχωρά
το Γενικό Επιτελείο Στρατού. Αξία: 1,4 εκατοµµύριο». Εγώ θα
κάνω µια ερώτηση στον Υπουργό κ. Βορίδη, να µάθει αν τα σεν-
τόνια και τα µαξιλάρια ήταν υποαλλεργικά για τους λαθροµετα-
νάστες, τον Ιµπραήµ και τον Χασάν. Διότι µια αδυναµία την έχετε,
από ό,τι βλέπω, ως Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ, για δώδεκα λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

χρόνια πολλά, καλή χρονιά. 
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Κύριε Υπουργέ, σας διαβάσαµε χθες. Θα ήθελα να µε παρα-
κολουθείτε, αν είναι δυνατόν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας παρακολουθώ. Έχουµε µείνει στο «σας δια-
βάσαµε χθες».

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν έπρεπε να κάνετε τη συνέν-
τευξη. Σας ακούσαµε σε επανάληψη και σήµερα. Φαίνεται ότι µε
την επίκαιρη επερώτησή µας αναγκαστήκατε να τοποθετηθείτε
πάνω στα πραγµατικά προβλήµατα του αγροτικού χώρου, γιατί
σας έχουµε συνηθίσει να κινείστε διαρκώς πέριξ των αντιλήψεών
σας ότι για την επιβολή του νόµου και της τάξης -το κάνατε και
σήµερα ξεκινώντας την οµιλία σας- το ξύλο είναι στοιχείο αναγ-
καστικότητας κι αν υπάρχει η δυνατότητα βρίσκετε και δυο λόγια
για τα προβλήµατα των αγροτών, πάντα βέβαια στα πλαίσια των
γνωστών ακραιο-νεοφιλελεύθερων απόψεων της Κυβέρνησής
σας.

Στα περισσότερα απ’ αυτά που αναφέρατε οι συνάδελφοί µου
που υπογράφουν την επερώτηση τοποθετήθηκαν διεξοδικά και
τεκµηριωµένα και αποδόµησαν τις θέσεις σας. Μας ρωτήσατε:
«τι κάνατε εσείς;». Εµείς κάναµε πολλά, αλλά σήµερα ρωτάµε
εσάς τι κάνετε. Αυτό είναι το αντικείµενο της επερώτησης. Και
επειδή βρισκόµαστε σε µια περίοδο που οι αγρότες ετοιµάζονται
για κινητοποιήσεις µια και η αποτίµηση των εισοδηµάτων τους
δεν έχει καµµία σχέση µε τις προσδοκίες που τους δηµιουργή-
σατε, θέλω ξεκινώντας να σας προειδοποιήσω αυτές τις απόψεις
σας περί αναγκαστικότητας να τις ξεχάσετε. Αν η Κυβέρνησή
σας επιχειρήσει να τις χρησιµοποιήσει για τις διαδηλώσεις και
τις διεκδικήσεις, ξεκινώντας από τους αγρότες, θα µας βρει απέ-
ναντί της.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, να µην αντιδράσουν οι ελαιοπαραγωγοί,
από τη στιγµή που ενώ τους διαβεβαίωνε ο Υπουργός ότι ελέγχει
τις αγορές -να προσέχετε τις φράσεις σας-, βλέπουν την τιµή του
λαδιού που πέρυσι ξεπέρασε τα 3 ευρώ φέτος να δυσκολεύεται
να περάσει τα 2 ευρώ; Γιατί να µην αντιδρούν, για παράδειγµα,
οι αιγοπροβατοτρόφοι, όταν βλέπουν τον Υπουργό που θα
ήλεγχε τις τιµές του γάλακτος, να υπονοµεύει τη δική τους πα-
ρουσία στη διεπαγγελµατική οργάνωση φέτας, µειώνοντας την
εκπροσώπησή τους στο 15%;

Κύριε Υπουργέ, καταφέρατε έναν θεσµό που µπορούσε να
προσφέρει πολλά να τον µετατρέψετε σε εργαλείο διεκδίκησης
καρεκλών στα διοικητικά συµβούλια. Διαλύσατε κάθε προσπά-
θεια συναινετικής λειτουργίας, που δύο χρόνια κάναµε για να
µπορέσουµε να την εφαρµόσουµε και να την υλοποιήσουµε.
Εσείς από την πρώτη µέρα που βρεθήκατε στο Υπουργείο βαλ-
θήκατε επίσης να αλώσετε τον συνεταιριστικό χώρο και αυτό
φαίνεται και στο νοµοσχέδιο που φέρατε. Ειδικά µε τη ρύθµιση
που εισηγείστε για την είσοδο των ιδιωτών στο κεφάλαιο των
αγροτικών συνεταιρισµών και µάλιστα µε δικαίωµα συµµετοχής
στα όργανα διοίκησης, ευνοείτε σκανδαλωδώς όλους αυτούς
που θέλουν να περάσουν τα περιουσιακά στοιχεία των συνεται-
ρισµών µε πολύ λίγα χρήµατα σε φυσικά πρόσωπα.

Ξέρετε ποιοι συνεταιρισµοί θα κάνουν χρήση των διατάξεων
που θα ψηφίσετε; Αυτοί που πίσω τους κρύβονται οι κακόβουλοι
ανταγωνιστές, οι ίδιοι ή µε παρένθετα πρόσωπα, για να απο-
σπούν από πρώτο χέρι χρήσιµες πληροφορίες όπως τιµές, πο-
σότητες, πελάτες, αποθέµατα κ.λπ.. Φτάνοντας στο 35% οι
ιδιώτες αυτοί δεν θα είναι δύσκολο να βρουν από τα σχήµατα
που συµµετέχουν εθελοντές, για να φτάσουν στο 50% συν 1, δη-
λαδή ουσιαστικά να αλώσουν τον χώρο µέσα από αυτή τη διαδι-
κασία. Κύριε Υπουργέ, δεν θα υπάρξουν σοβαροί συνεταιριστές
που θα εφαρµόσουν αυτόν τον νόµο. Θα τρίζουν τα κόκκαλα
ακόµη και του δικού σας συνεταιριστή, του Μπαλτατζή. 

Οι προθέσεις σας είναι εµφανείς. Από τη µια µεριά θέλετε να
υπηρετήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα, όπως για παράδειγµα
αυτά που αφορούσαν την τροπολογία σας για το Κιάτο και από
την άλλη να παραδώσετε το συνεταιριστικό χώρο σε αυτούς που
χρόνια τον λυµαίνονταν.

Ήταν αντισυνταγµατική η τροπολογία σας, κύριε Υπουργέ.
Ό,τι και να λέτε η συγκεκριµένη τροπολογία αµφισβήτησε απρο-
κάλυπτα τη δικαστική εξουσία και επιπλέον ήταν απαράδεκτη,
γιατί δεν είναι δυνατόν όταν υποθέσεις στο Σ.τ.Ε. ακυρώνονται

πριν στεγνώσει το µελάνι των αποφάσεων να έρχεται η Κυβέρ-
νηση και να ανατρέπει τις συγκεκριµένες αποφάσεις.

Εµείς κάναµε θεσµική παρέµβαση στον συνεταιριστικό τοµέα
για να αντιµετωπίσουµε την ανυποληψία και την κακοδιαχείριση
που επικρατούσε χρόνια στον χώρο και επί των δικών σας κυβερ-
νήσεων, ψηφίζοντας νόµο-πλαίσιο του συνεργατισµού που κα-
θιερώνει κίνητρα για συλλογικές µορφές οργάνωσης,
συνεταιρισµούς, οµάδες και οργανώσεις παραγωγών. 

Ο ν.4384/2016 λειτούργησε αποτελεσµατικά, γιατί βοήθησε να
ξεκαθαρίσει το τοπίο από τα υπάρχοντα κουφάρια. Από εξίµισι
χιλιάδες συνεταιρισµούς που βρήκαµε σήµερα λειτουργούν
οκτακόσιοι από τους οποίους οι εκατό είναι νέοι και µε αυτούς
τους συνεταιρισµούς προχωρήσαµε στην αντιµετώπιση του µε-
γάλου προβλήµατος που κληρονοµήσαµε από τις δικές σας κυ-
βερνήσεις, της ανάκτησης των 470 εκατοµµυρίων ευρώ. Θα
µειωθούν χάρη στις προσπάθειες που κάναµε στο ποσό των 90
εκατοµµυρίων και σύντοµα βέβαια θα βγείτε εσείς και θα το ανα-
κοινώσετε ως επιτυχία σας.

Έρχοµαι, κύριε Υπουργέ, στα ζητήµατα της ΚΑΠ, στα οποία
ξεχάσατε να αναφερθείτε σήµερα, γιατί εµείς θεωρούµε ότι πρό-
κειται για το µείζον ζήτηµα του αγροτικού χώρου σήµερα. Σε µία
επίκαιρη ερώτηση που είχαµε συναντηθεί πριν λίγο καιρό είχατε
συµφωνήσει µε τη θέση µας ότι είµαστε αρνητικοί τόσο σε οποι-
αδήποτε µείωση των πόρων της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής όσο
βεβαίως και στην πλήρη εξωτερική σύγκλιση των ενισχύσεων,
αντίθετοι και στα δύο.

Έκτοτε, κύριε Υπουργέ, έχουν γίνει πολλά χωρίς από την
πλευρά σας να αξιοποιήσετε το θετικό κλίµα που σας παραδώ-
σαµε και τις συµµαχίες που σας εξασφαλίσαµε. Με το κοινό υπό-
µνηµα που υπογράψαµε στη Μαδρίτη το 2017 µε τους
Υπουργούς Γεωργίας της Ισπανίας, της Γαλλίας, της Πορτογα-
λίας, της Ιρλανδίας και της Φινλανδίας ζητούσαµε τη διαχείριση
των σηµερινών πόρων για την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Και το
υπόµνηµα αυτό όταν ήρθε στο Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας
υποστηρίχθηκε από άλλους εννέα Υπουργούς και θα σας έλεγα
ότι βρήκε πάρα πολύ µεγάλη ανταπόκριση και τουλάχιστον η αί-
σθηση η δικιά µας ήταν ότι η πλειοψηφία του Συµβουλίου Υπουρ-
γών υιοθετεί το συγκεκριµένο υπόµνηµα.

Όσον αφορά το άλλο ζήτηµα, της σύγκλισης, όπως γνωρίζετε,
µετά από πολύωρες και σκληρές διαπραγµατεύσεις δικές µας,
µε τη δική µας επιµονή και την ενεργό βεβαίως συµµετοχή και
άλλων χωρών, πετύχαµε µία σηµαντική αλλαγή στην πρόταση
που είχε κατ’ αρχάς φέρει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τη διαγραφή
στο τελικό κείµενο συµπερασµάτων της Προεδρίας της λέξης
«πλήρους», που σηµαίνει ότι σώσαµε την κατάσταση για απώ-
λειες κοντά στο 50% των άµεσων ενισχύσεων. Και αυτή την πρό-
τασή µας την υπερψήφισαν είκοσι τρεις χώρες, τη στήριξε ο τότε
Επίτροπος κ. Xόγκαν και υιοθετήθηκε ουσιαστικά από τις τελικές
προτάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Για το ίδιο θέµα µάλιστα, µετά από δική µας πρωτοβουλία,
χώρες όπως η Ιταλία, το Βέλγιο, η Ολλανδία, η Δανία, η Κύπρος,
η Σλοβενία έστειλαν ένα κοινό έγγραφο στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, το οποίο υπάρχει ήδη, τώρα κυκλοφορεί, για να αποφευχ-
θεί το θέµα της πλήρους σύγκλισης.

Από τη δική σας πλευρά, για τα συγκεκριµένα θέµατα, κύριε
Υπουργέ, δεν είδαµε καµµία κινητικότητα. Από το ρεπορτάζ δε
από το πρόσφατο Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας, προκύπτει ότι
η Γερµανία συνήψε συµφωνία µε Ισπανία και Γαλλία για τη νέα
ΚΑΠ µε περιεχόµενο ανάλογο του υποµνήµατος.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής. Γιατί δεν συµµετείχαµε
εµείς -εσείς- σε αυτή τη συµφωνία, όταν είχαµε πρωτοστατήσει
στην προηγούµενη ανάλογη συµφωνία; Μήπως δεν θέλετε να
στηρίξετε τη συµµαχία που είχαµε δηµιουργήσει και που φαινό-
ταν ότι απειλούσε την πλειοψηφία του Συµβουλίου Υπουργών Γε-
ωργίας; 

Αυτό δε που µας ανησυχεί ιδιαίτερα είναι η σπουδή της Προ-
εδρίας της Φινλανδίας να εισάγει, πριν την παράδοση στην Κρο-
ατία, µία πρόταση για ένα ελάχιστο επίπεδο ενίσχυσης, ανά
εκτάριο, άµεσων πληρωµών έως το 2017, όταν ήδη είχαν κατα-
τεθεί οι τρεις προτάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στις οποίες
δεν υπάρχει τέτοια αναφορά. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 9 ΙΟΥΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8141



Γιατί αφήσατε χωρίς στήριξη την προσπάθειά του Ιταλού συ-
ναδέλφου σας να στηρίξει αυτό που εµείς κερδίσαµε, το να µην
µπούµε σε διαδικασία σύγκλισης µε µοναδικό στοιχείο την
έκταση; Έχουµε επικαλεστεί και θα σας έλεγα ότι έχουν ήδη γίνει
αποδεκτά ένα σωρό άλλα στοιχεία που αφορούν τη σχέση της
σύγκλισης µε τις συγκεκριµένες χώρες.

Βέβαια, υπάρχει κι ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, που αφορά
τη στάση του νέου Επιτρόπου Γεωργίας, του κ. Βοϊτσεχόφσκι,
για την οποία πρέπει να µας πληροφορήσετε. Είναι πάρα πολύ
σοβαρό το θέµα. 

Όµως, µιας και µιλάµε για τη νέα ΚΑΠ, υπάρχουν και µερικά
θέµατα που χρήζουν κάποιας επιτάχυνσης, όπως για παράδειγµα
η προετοιµασία του στρατηγικού σχεδίου της. Γιατί καθυστερείτε
την ανάθεση της ex-ante µελέτης καθώς και της µελέτης διαχεί-
ρισης κινδύνων, οι οποίες αποτελούν προαπαιτούµενο της υπο-
βολής του στρατηγικού σχεδίου; 

Γιατί, επίσης, καθυστερείτε τις αποφάσεις και τη διαβούλευση
για τις στρατηγικές επιλογές που αφορούν, για παράδειγµα,
στον τρόπο κατανοµής των δικαιωµάτων ενίσχυσης, στις συνδε-
δεµένες ενισχύσεις, στον ορισµό του πραγµατικού γεωργού, στα
οικολογικά σχήµατα κ.λπ.;

Και επιτρέψτε µου δυο λόγια -κύριε Πρόεδρε, µια ανοχή- για
το τρέχον Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020. Αναγνω-
ρίσατε επιτέλους ότι παραλάβετε ένα πρόγραµµα µε ικανοποι-
ητική δέσµευση και απορροφητικότητα. Θυµίζω µέχρι τέλους του
2018 την ενεργοποίηση του µεγαλύτερου µέρους του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης που ξεπερνάει το 91% και τις εντά-
ξεις που ξεπερνούν το 84% και µάλιστα, µε προκηρύξεις σε
σηµαντικής χρηµατοδοτικής βαρύτητας µέτρα. Όπως, επίσης,
υπενθυµίζω την απορρόφηση στο τέλος του 2019 στο 50,5% και
τις πληρωµές τον ίδιο χρόνο στα 600 εκατοµµύρια.

Κι εκεί, όµως, κύριε Υπουργέ, έχετε προβλήµατα όπου χρει-
άζεται να τρέξετε όπως: Πρώτον, η προετοιµασία και η προκή-
ρυξη του µέτρου παροχής γεωργικών συµβούλων καθώς και της
κατάρτισης νέων γεωργών. Και τα δυο µέτρα αποτελούν υποχρέ-
ωση στη νέα προγραµµατική περίοδο και θα πρέπει να επενδύ-
σουµε στην επιτυχή ενεργοποίησή τους από την τρέχουσα
περίοδο. 

Δεύτερον, το είπατε, είναι ένα θέµα που απασχολεί πάρα πολύ
κόσµο, είναι η υλοποίηση των µεγάλων δηµοσίων έργων που
έχουν ενταχθεί στο ΠΑΑ. Τριάντα ένα µεγάλα εγγειοβελτιωτικά
έργα δηµόσιας δαπάνης 450 εκατοµµυρίων πρέπει να προχωρή-
σουν, γιατί απαιτείται και µεγάλο χρονικό διάστηµα ωρίµανσης
και δηµοπράτησης, αλλά κι η οποιαδήποτε καθυστέρηση στην
ανάθεση καταλαβαίνετε ότι θα µας δηµιουργήσει ένα τεράστιο
πρόβληµα στην επόµενη προγραµµατική περίοδο. Στη δευτερο-
λογία µου ίσως πω περισσότερα για το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης. 

Θέλω, όµως, κλείνοντας να τονίσω δύο κινήσεις µας που θα
επιτρέψουν µία επιτυχή ολοκλήρωση στο πρόγραµµα που κα-
νένα προηγούµενο δεν είχε. Πρώτον, εκπληρώσαµε µε επιτυχία
τους στόχους του πλαισίου επίδοσης στο τέλος του 2018, δια-
σφαλίζοντας τη δυνατότητα αξιοποίησης πόρων ύψους 253 εκα-
τοµµυρίων από το αποθεµατικό επίδοσης που προβλέπεται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και δεύτερον, δηµιουργήσαµε το Ταµείο
Εγγυήσεων, µε διαχειριστή το Ευρωπαϊκό Ταµείο Επενδύσεων,
που θα διασφαλίσει πόρους άνω των 400 εκατοµµυρίων για τη
χρηµατοδότηση της ιδιωτικής συµµετοχής στα σχέδια βελτίω-
σης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Και µιας και αναφερθήκατε στα σχέδια βελτίωσης, θέλω να πω
ότι η καθυστέρηση στην αξιολόγηση των σχεδίων βελτίωσης
ήταν αποτέλεσµα της εκκρεµότητας που υπήρχε από πλευράς
του Συνδέσµου των Αντιπροσώπων και γενικά των ΣΕΑΜ. Αυτοί
καθυστερούσαν. Ήθελαν -και επέµεναν- περισσότερη από τη
δική τους πλευρά χρηµατοδότηση. Και αντιλαµβάνεστε ότι το
Υπουργείο έπρεπε να προφυλάξει τα συγκεκριµένα χρήµατα,
αλλά και ταυτόχρονα να µην µπλεχτεί σε διαδικασίες οι οποίες
έδειχναν ότι εδώ έχουµε υπερτιµολογήσεις, ότι εδώ έχουµε ζη-
τήµατα τα οποία είναι πάρα πολύ σοβαρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Άρα, λοιπόν, εσείς φαίνεται ότι ξε-
κολλήσατε βεβαίως το συγκεκριµένο µέτρο, αλλά ικανοποιήσατε
και ταυτόχρονα τις απαιτήσεις αυτών που ουσιαστικά δηµιούρ-
γησαν την καθυστέρηση. Το λέω για να έχουµε µεταξύ µας µια
καθαρή σχέση.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, τελειώνοντας θέλω να τονίσω και απ’
αυτό το Βήµα ότι όπως στη δύσκολη περίοδο την µνηµονιακή και
των υποχρεώσεων που είχαµε ως χώρα, κρατήσαµε τον αγροτικό
χώρο όρθιο, έτσι και σήµερα λοιπόν, θα είµαστε µαζί του, γιατί
στη µάχη που έρχεται -και να το ξέρετε ότι έρχεται διότι ήδη βιώ-
νει δύσκολες καταστάσεις ο αγροτικός κόσµος- εµείς θα είµαστε
δίπλα του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Μια και βρέθηκα εδώ πάνω, να σας ευχηθώ και εγώ χρόνια

πολλά, καλή χρονιά, ό,τι επιθυµείτε, υγεία, ευτυχία και σε εσάς
και στις οικογένειές σας. Περαστικά και σε εσάς, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ο Ρήγας και η
Επανάσταση» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µα-
θητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 7ο Γυ-
µνάσιο Νέας Σµύρνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Χρόνια πολλά, υγεία, ευτυχία στις
οικογένειές σας.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο Αιτωλός κ. Σπήλιος Λιβανός, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, για έξι λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ

για το Αιτωλός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να λέµε και από πού

είστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Σωστό

είναι. Αιτωλός είµαι. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, Καλή χρονιά και από εµένα σε

όλους. Και µε την ευκαιρία ήθελα να σας ευχαριστήσω θερµά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για το πρώτο κοινο-
βουλευτικό δωράκι που µας κάνατε φέτος, το 2020, για να
έχουµε καλό ποδαρικό. Πρακτικά µε τη σηµερινή επιλογή σας να
κουβεντιάσουµε για την αγροτική πολιτική είχατε σκοπό να δεί-
ξετε ότι δεν έχουµε αγροτική πολιτική. Αυτό είπατε στην αρχή.
Τι έγινε όµως; Ήρθατε για µαλλί και φεύγετε κουρεµένοι!

Πρακτικά εκτεθήκατε, χάσατε πολιτικά και βοηθήσατε τον
Υπουργό να θυµίσει για άλλη µία φορά το τι έχει κάνει επί έξι
µήνες στο Υπουργείο. Ως παράταξη, ως Νέα Δηµοκρατία σάς
καλωσορίζουµε στον συγκροτηµένο κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Θέλουµε και σας καλώ από τη θέση µου να το κάνετε συχνά, να
το κάνετε συνεχώς και να το κάνετε σε όλους τους κυβερνητι-
κούς τοµείς της πολιτικής µας.

Το αποτέλεσµα αυτό που είδαµε σήµερα, αυτή την κοινοβου-
λευτική σας ήττα από τις απαντήσεις που πήρατε από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, θα το βλέπουµε συνεχώς τους
επόµενους µήνες αν επιταχύνετε την κοµµατική σας γυµναστική.
Τι θα γίνεται; Θα υπόκεισθε και σε άλλες κοινοβουλευτικές και
πολιτικές ήττες. Θα αναδεικνύετε ουσιαστικά το συγκροτηµένο
και ρεαλιστικό έργο της Κυβέρνησης και θα θυµίζετε βέβαια πάν-
τοτε, όταν ανεβαίνετε σε αυτό εδώ το Βήµα, στους Έλληνες και
τις Ελληνίδες, την κυβερνητική σας θητεία, την ανυπαρξία της
πολιτικής σας και την όποια καταστροφική παρουσία σας σε
όποια Υπουργεία, µε την πολιτική που είχατε και καταδικάστηκε
από τον ελληνικό λαό.

Θέλω όµως να πω και κάτι και αυτό το λέω µε συµπάθεια. Η
ηγεσία της παράταξής σας, του κόµµατός σας -γιατί δεν σας
αρέσει να σας λένε «παράταξη»- λίγο σας ενέπαιξε εσάς που
ασχολείστε µε τα αγροτικά θέµατα. Σας έβαλε πρώτους σε αυτή
τη διαδικασία και σας έριξε στην αρένα, για να υποστείτε εσείς
πρώτοι την ψυχρολουσία. 

Ουσιαστικά εκτεθήκατε για πέντε λόγους σήµερα.
Ο πρώτος είναι ότι όταν ο κ. Βορίδης σηκώθηκε για να απαν-
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τήσει στις ερωτήσεις τις οποίες του θέσατε- και ήταν πάρα πολ-
λές- πρακτικά ούτε καν το ένα τρίτο των Βουλευτών που υπο-
γράψανε την πρόταση αυτή δεν ήταν µέσα στην Αίθουσα. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Τι λέτε; Ήµασταν στην Αίθουσα συνέ-
χεια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν ήταν
ούτε 1/3. Κοιτάξτε το βίντεο και µετρήστε. Αριθµητική µέχρι το
51 ξέρετε φαντάζοµαι.

Το χειρότερο ξέρετε ποιο είναι, κυρία συνάδελφε; Ότι δεν
ήταν ούτε καν το 1/4 των Βουλευτών σας όταν µιλούσε ο Κοινο-
βουλευτικός σας Εκπρόσωπος, ο κ. Αποστόλου, ο οποίος διετέ-
λεσε επί σειρά ετών Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και µε
πάθος ο ίδιος και για το καλό των αγροτών προσπάθησε, όταν
ήταν ο ίδιος Υπουργός.

Αυτό δείχνει την ευαισθησία σας και πρακτικά δείχνει το ότι
καθόλου δεν ενδιαφέρεστε για τον αγροτικό πληθυσµό -εννοώ
το σύνολο της οµάδας, όχι εσείς που είσαστε ακόµα εδώ- ως
κόµµα και σαν ιδεολογία.

Το δεύτερο είναι ότι ουσιαστικά µε τη σηµερινή συζήτηση αυ-
τοαναιρεθήκατε. Αυτοαναιρεθήκατε απολύτως, γιατί κατηγορή-
σατε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για ανυπαρξία
πολιτικής. Όµως, όλες οι οµιλίες, τις οποίες τις πρόσεξα πολύ,
όλων των επερωτώντων Βουλευτών ουσιαστικά αναφέρονταν και
έκαναν µια κριτική -καλή ή κακή, δεν θα µπω σε αυτό σε αυτή τη
φάση της οµιλίας µου- για την πολιτική που ασκεί το Υπουργείο.
Άρα ή δεν έχει πολιτική και άρα δεν την ασκεί ή έχει πολιτική και
του κάνετε κριτική.

Τρίτον, επιχειρήσατε να δώσετε έναν ιδεολογικό τόνο στην αν-
τιπαράθεση σε δύο-τρία σηµεία µε µια γενικόλογη, αόριστη και
έτσι αναχρονιστική, general αριστερή πολιτική προσέγγιση και
κάποιοι οµιλητές από εσάς δώσατε τον τόνο κατηγορώντας τον
κ. Βορίδη, που κάθε φορά που µπαίνει στην Αίθουσα κάπως σας
τσιτώνει η παρουσία του και σας ηλεκτρίζει, για τη λογική της
Κυβέρνησης και του ιδίου για τον νόµο και την τάξη.

Σας απαντώ, λοιπόν, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ότι είτε
«νόµο και τάξη», που το λέει ο Βορίδης, είτε κράτος δικαίου και
ασφάλεια, που προτιµώ να το λέω εγώ, εµείς ως παράταξη και η
Κυβέρνησή µας θα είναι εδώ, για να βάλει ένα τέλος στο µπά-
χαλο που αφήσατε εσείς πίσω. Θα είναι εδώ, για να βάλει όρια
στην κοινωνία και να προστατεύσει τη δηµοκρατία.

Τέταρτο λάθος σας. Σε υψηλούς τόνους ο κ. Αποστόλου, τον
οποίο παρακολουθώ γιατί προέρχοµαι από µια αγροτική περιφέ-
ρεια -και πραγµατικά θεωρώ ότι µε αγωνία δουλέψατε τα χρόνια
που ήσασταν εκεί, ήσασταν αρκετά µεγάλο διάστηµα-, έκανε νο-
µίζω ένα λάθος σήµερα. 

Πέσατε, κύριε Αποστόλου, και εσείς στη φάκα του λαϊκισµού.
Τι µας είπατε πρακτικά; Ότι για το λάδι, ας πούµε, που πέφτουν
οι τιµές στην αγορά, αλλά και για άλλα προβλήµατα, για τα οποία
σας απάντησε πριν ο κ. Βορίδης και για κάποια θα σας απαντήσει
στη δευτερολογία του, θα κατεβείτε στους δρόµους µε τους
αγρότες.

Θέλω να σας θυµίσω απλά ότι αυτό το επιχείρησαν δύο ακόµα
συνάδελφοί σας πρώην Υπουργοί. Το επιχείρησε ο κ. Τσακαλώ-
τος και γέλαγαν όλοι οι συνδικαλιστές, κυρίως οι προερχόµενοι
από την Αριστερά του ΚΚΕ. Το έκανε και ο κ. Φίλης, τον οποίο
εγώ προσωπικά εκτιµώ, παρ’ ότι ιδεολογικά βρισκόµαστε ακρι-
βώς απέναντι, όταν πήγε στην ΑΣΟΕΕ και θυµάστε τι έγινε µπρο-
στά στις κάµερες της τηλεόρασης.

Καλό θα ήταν, αφού έχετε γίνει πλέον κυβερνητικό κόµµα, να
αλλάξετε τη λογική σας. Να έρχεστε µε επιχειρήµατα, τα οποία
είναι καλοδεχούµενα, ειδικά όταν είναι εµπεριστατωµένα και τε-
χνοκρατικά υποστηριγµένα.

Το πέµπτο και χειρότερο από τα ατοπήµατά σας, τα οποία σας
οδήγησαν στη σηµερινή πολιτική ήττα µέσα στο Κοινοβούλιο,
είναι κάτι το οποίο απλά θα σας το διαβάσω, γιατί κατατέθηκε σε
αυτή την Αίθουσα στις 11-1-2019 σε µια ερώτηση που δέχτηκε
τότε ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Αραχωβίτης.

Σας διαβάζω την ερώτηση και θα την καταθέσω αµέσως στα
Πρακτικά: «Μόλις ακούσαµε δύο οµιλίες», του τότε Υπουργού κ.
Αραχωβίτη και της Υφυπουργού του κ. Τελιγιορίδου, «χωρίς κα-
νένα όραµα για την αγροτική παραγωγή», έλεγαν τότε οι επερω-

τώντες Βουλευτές. «Ελπίζω οι αγρότες», έλεγαν, «να παρακο-
λουθούν τη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης και να βλέπουν
ότι δεν υπάρχει κανένα σχέδιο αγροτικής ανάπτυξης για σήµερα
και την επόµενη µέρα.».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπή-
λιος) Λιβανός καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ποιος το λέει αυτό; Ποιανού λόγια είναι αυτά; Δυστυχώς για
εσάς, είναι του κ. Θεοχαροπούλου. Ο κ. Θεοχαρόπουλος σας θυ-
µίζω ότι είναι σήµερα διευθυντής της Κοινοβουλευτικής σας
Οµάδας. Άρα ή ο κ. Θεοχαρόπουλος είχε δίκιο ή εσείς ως Υπουρ-
γοί και τότε κυβέρνηση είχατε δίκιο ή, εν πάση περιπτώσει, µας
κοροϊδεύετε και εσείς και εκείνος.

Ο άνθρωπος τι είπε; Είπε την άποψή του. Τον τιµώ τον κ. Θεο-
χαρόπουλο, όµως βλέπετε πως έρχεστε για µαλλί και φεύγετε
κουρεµένοι. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί γελάτε; Είναι διευθυντής της Κοινοβουλευτικής σας Οµά-

δας;
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Είναι δική σας υποκειµενική κρίση.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Όχι, το κα-

τέθεσα. Είναι η οµιλία του κ. Θεοχαρόπουλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Λιβανός δεν είπε

ότι του αρέσει ο διάλογος. Μην τον διακόπτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εν πάση

περιπτώσει, διαβάστε το και ελάτε µετά να µας πείτε. Περιµέ-
νουµε στις δευτερολογίες σας να µας απαντήσετε για τον κ. Θε-
οχαρόπουλο. Μην το ξεχάσετε αυτό.

Εγώ θα σας πρότεινα µε όλον τον σεβασµό και την ευπρέπεια
να κάνετε µια αυτοκριτική στην αρχή και ιδιαίτερα όσοι διατελέ-
σατε Υπουργοί, διότι µόνο τότε θα σας ακούει ο ελληνικός λαός,
οι Έλληνες και οι Ελληνίδες, και εµείς προσεκτικά. Διότι, όταν
δεν κάνετε καµµία αυτοκριτική και θεωρείτε ότι τα έχετε πλάσει
όλα φανταστικά, προφανώς κανείς δεν σας ακούει.

Επειδή δεν θέλω να καταχραστώ την ευγένεια του Προέδρου,
δεν µπορώ να µπω στα υπόλοιπα που ήθελα να πω. Θέλω να πω
ένα πράγµα για την επιλογή του Πρωθυπουργού να ορίσει στο
Υπουργείο αυτό τον κ. Βορίδη.

Το λέτε συχνά, το λένε και δηµοσιογράφοι στους οποίους προ-
φανώς το περνάτε εσείς. Εγώ ξέρω τον κ. Βορίδη πάρα πολλά
χρόνια, νοµίζω τριάντα πέντε. Αντιλαµβάνοµαι γιατί το λέτε. Γιατί
βλέπετε τις ηγετικές του ικανότητες και θεωρείτε ότι είναι στε-
νόχωρο το κοστούµι του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης. Σας
θυµίζω από την άλλη µεριά του πολιτικού φάσµατος ότι Υπουρ-
γός σε αυτό το Υπουργείο διατέλεσε ο κ. Σηµίτης. Ξέρετε ότι αρ-
γότερα έγινε Πρωθυπουργός. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Δεύτερον, ο σηµερινός Πρωθυπουργός, ο οποίος επίσης γνω-
ρίζει τον κ. Βορίδη από πολύ παλιά και γνωρίζει τις δυνατότητές
του, θεωρώ ότι έκανε µια σωστή κίνηση. Έβαλε έναν άνθρωπο ο
οποίος έχει ένα µεγαλύτερο πολιτικό εκτόπισµα σε µια θέση, σε
ένα κόµµατι της πολιτικής µας ακριβώς επειδή το θεωρεί εξαι-
ρετικά σηµαντικό. Και επειδή το θεωρεί εξαιρετικά σηµαντικό,
πήρε ένα προβεβληµένο, πρωτοκλασάτο, όπως λένε, στέλεχος
της παράταξης µε ιδιαίτερες ικανότητες, για να τοποθετηθεί ηγέ-
της αυτής της προσπάθειας. Προφανώς, όπως έχει πει επανει-
ληµµένα ο Πρωθυπουργός, θα κριθεί και ο κ. Βορίδης και η
Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από τα αποτελέσµατα
της πολιτικής τους.

Σας ευχαριστώ πολύ και εύχοµαι, αντί να είστε στους δρόµους
και πάνω στα τρακτέρ γελοιοποιούµενοι -θυµόµαστε ποιοι είχαν
ανέβει εκεί πάνω-, να είστε µαζί µας τεχνοκρατικά και µε εµπερι-
στατωµένες προτάσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Πάνας από το Κίνηµα Αλλαγής για έξι λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο
θέµα της επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης που αφορά τον πρωτογενή τοµέα της
χώρας, να υπενθυµίσω ότι περί την αρχή του νέου έτους η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του Κινήµατος Αλλαγής καταθέτει επίσης
επίκαιρη ερώτηση για τον εν λόγω νευραλγικό, κατά κοινή οµο-
λογία, τοµέα της οικονοµίας της χώρας. 

Η εν λόγω επερώτηση θα συζητηθεί εντός των επόµενων ηµε-
ρών και θα µας δοθεί η ευκαιρία να αναπτύξουµε το σύνολο της
κριτικής µας στις πολιτικές που ακολουθούνται από την Κυβέρ-
νηση στον αγροτικό κλάδο, αλλά και να διατυπώσουµε λεπτοµε-
ρώς τις θέσεις µας, που µε κάθε ευκαιρία εκθέτουµε, γιατί
ακράδαντα εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής πιστεύουµε ότι ο πρωτο-
γενής τοµέας αποτελεί µοχλό ανάπτυξης της οικονοµίας, αλλά
και της κοινωνίας της χώρας. 

Είναι άλλωστε πολύπλευρη η δράση της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας και οι πρωτοβουλίες που έχει λάβει για τα εν λόγω
ζητήµατα του τοµέα αγροτικής ανάπτυξης, του οποίου έχω την
τιµή να επιλαµβάνοµαι κοινοβουλευτικά.

Για να γίνω συγκεκριµένος, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα ήθελα να σταθώ σε µερικά καίρια σηµεία. Από πέρυσι,
που στα ίδια έδρανα συζητήθηκε η επίκαιρη επερώτηση του Κι-
νήµατος Αλλαγής, απευθυνόµενοι στον αρµόδιο Υπουργό της
τότε κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, τι έχει αλλάξει για τον Έλληνα παρα-
γωγό, κτηνοτρόφο, µελισσοκόµο, αλιέα, µικρό και µεσαίο
αγρότη; Τίποτα, θα λέγαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τα
προβλήµατα παραµένουν µεγάλα και άλυτα. 

Το Κίνηµα Αλλαγής δεν έχει σταµατήσει να αναδεικνύει κοινο-
βουλευτικά, αλλά και ενώπιον όλων των αρµοδίων φορέων, όλα
τα σοβαρά ζητήµατα του αγροτικού κόσµου, µερικά εκ των
οποίων είναι τα παρακάτω.

Πρώτον, η µη προσαρµογή του ασφαλιστικού κανονισµού του
ΕΛΓΑ και η ανυπαρξία στοιχειώδους προετοιµασίας για τις αυ-
ξανόµενες ζηµιές από την κλιµατική αλλαγή, ενώ έχει αυξηθεί
πάρα πολύ ο χρόνος πληρωµής των αποζηµιώσεων. 

Δεύτερον, η αδιαφορία, η αδυναµία εφαρµογής στοιχειωδών
κανόνων στην αγορά προϊόντων, µε αποτέλεσµα η παραγωγή γά-
λακτος, ελαιολάδου, βάµβακος και άλλων προϊόντων να είναι έρ-
µαιο εναρµονισµένων πρακτικών και παράνοµων ελληνοποιήσεων,
που συνοδεύεται και από πολύ µεγάλο χρόνο για την εξόφληση
των τιµολογίων πώλησης των προϊόντων τους.

Τρίτον, η µεγάλη καθυστέρηση στην εφαρµογή και η αποτυχία
της δακοκτονίας, τα τελευταία χρόνια, που απαξιώνει την ελαι-
οκαλλιέργεια και µειώνει το εισόδηµα των παραγωγών.

Η καθυστέρηση επίσης της αξιοποίησης των πόρων του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020. Αφού δεν έχουν
εγκριθεί ακόµα τα σχέδια βελτίωσης για τον εκσυγχρονισµό των
αγροτικών εκµεταλλεύσεων, καθυστερούν τα προγράµµατα για
την προστασία από τους κινδύνους της κλιµατικής αλλαγής και
υπήρξε αποτυχία των προγραµµάτων βιολογικής γεωργίας και
κτηνοτροφίας. 

Τα προβλήµατα συνεχίζουν. Προσθέτω: η αδυναµία στήριξης
των συµφερόντων των προϊόντων της χώρας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στις διεθνείς συµφωνίες, καθώς και η προστασία των
ΠΟΠ προϊόντων, όπως η φέτα, και η προστασία από αθέµιτες
προϋποθέσεις στις εισαγωγές ελαιολάδων. 

Η µη εκπόνηση του αναγκαίου εθνικού στρατηγικού σχεδίου
για τον πρωτογενή τοµέα, όχι µόνο για την ανάπτυξή τους, αλλά
και για την είσπραξη των κοινοτικών ενισχύσεων στην περίοδο
2021 - 2027. 

Κύριε Υπουργέ, µε τα µέσα του κοινοβουλευτικού ελέγχου που
διαθέτουµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα έχουµε θέσει στους έξι
µήνες που πέρασαν ενώπιόν σας όλα τα ερωτήµατα που απα-
σχολούν τον αγροτικό κόσµο και συνοψίζονται στα εξής: Υπάρχει
εθνικός σχεδιασµός για την κλιµατική κρίση που βιώνει η χώρα;
Πώς προλαµβάνονται οι συνέπειες των ακραίων καιρικών φαινο-
µένων; Γιατί καθυστερεί τόσο η αποκατάσταση των ζηµιών; Πώς
θωρακίζονται οι καλλιέργειες και πώς προστατεύεται το εισό-
δηµα των αγροτών, που καταρρέει µε τις συνεχόµενες φοροεπι-
βαρύνσεις και τις υπέρογκες ασφαλιστικές εισφορές; Αλήθεια,
έχει η Κυβέρνηση σχέδιο αξιοποίησης των φυσικών πόρων της

χώρας στον διατροφικό και στον ενεργειακό τοµέα; Έχει αντιλη-
φθεί, άλλωστε, το αρµόδιο Υπουργείο την άρρηκτη διασύνδεση
της αγροτικής παραγωγής µε το κλίµα και ότι πρέπει να αναζη-
τηθούν τρόποι αναστροφής της περιβαλλοντικής κρίσης µέσω
του πρωτογενούς τοµέα;

Πολλά, λοιπόν, τα ζητήµατα που πρέπει να επιλυθούν, πριν η
κατάσταση γίνει µη αναστρέψιµη. Οι αγρότες, κύριε Υπουργέ,
περιµένουν να δουν από σας πράξεις, σχέδιο, πρωτοβουλίες.
Φέρνετε πρόταση νόµου, που βρίσκεται στη διαβούλευση, για
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Εµείς, άλλωστε, είµαστε οι
πρώτοι που υποστηρίζουµε την απλοποίηση του θεσµικού πλαι-
σίου, την ευελιξία σε οργανωτικό επίπεδο και την άµεση προσαρ-
µογή στους κανόνες της αγοράς, ώστε τα αγροτικά συµφέροντα
να µη γίνονται έρµαιο των εκάστοτε κυβερνητικών πολιτικών. 

Δεν φτάνει όµως µόνο η ενεργοποίησή σας σε αυτή την κα-
τεύθυνση. Χρειάζονται ισχυρές παρεµβάσεις, µε εντατικοποίηση
των ελέγχων, τη δηµοσιότητα των παραβάσεων, την επιβολή
προστίµων και την πάταξη των φαινοµένων που γονατίζουν τον
αγροτικό κλάδο και θέλουν τον αγρότη στο σηµείο να εγκατα-
λείψει την παραγωγή. Για τον δε νέο αγρότη η έλλειψη οικονοµι-
κών ενισχύσεων και παράλληλα η ενίσχυση των επιβαρύνσεων
δηµιουργούν αντικίνητρα ενασχόλησής του µε τον κλάδο. Με
λύπη, λοιπόν, διαπιστώνουµε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει µια
στασιµότητα και δεν υπάρχει ταχεία υλοποίηση ενός σχεδια-
σµού. Προς το παρόν έχουµε µόνο υποσχέσεις. 

Από την άλλη πλευρά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, επιτρέψτε µου να κάνω ένα µικρό σχόλιο
και για τη δική σας πολιτική στον αγροτικό τοµέα, διότι ήσασταν
εκείνοι που πήρατε µέτρα, τα οποία κατέγραψαν και αρνητικό πρό-
σηµο στον συγκεκριµένο τοµέα. Για να µην µπω σε λεπτοµέρειες,
θα αναφέρω µόνο το χαρακτηριστικό παράδειγµα του ελαιολά-
δου, το οποίο φέτος βιώνει µεγάλη τιµολογιακή κρίση και αφορά
σχεδόν όλες τις αγροτικές περιοχές. Δεν µπορεί να ξεχάσει κανείς
την ηµέρα της υπογραφής εν έτει 2015 της εισαγωγής στην Ελ-
λάδα τριάντα πέντε χιλιάδων τόνων αδασµολόγητου λαδιού από
την Τυνησία, γεγονός που έριξε την τιµή και την ανταγωνιστικό-
τητα του ελληνικού, ανωτέρου ποιοτικά, ελαιολάδου στα τάρταρα
και από τότε καθιερώθηκαν ανάλογες πρακτικές. 

Αυτή η κατάσταση, και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν µπο-
ρεί να συνεχιστεί. Ο Έλληνας παραγωγός και το αυθεντικό ελ-
ληνικό προϊόν πρέπει επιτέλους να θωρακιστούν και αν υπεύθυνη
γι’ αυτόν τον σκοπό δεν είναι η εκάστοτε κυβέρνηση, πείτε µας
τότε ποιος είναι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε

Πάνα.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανωλάκου για έξι λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Καλή χρονιά, συνάδελφοι, µε

υγεία. 
Τα προβλήµατα των αγροτών είναι σηµερινά; Μιλάω για τους

µικροµεσαίους αγρότες. Όχι, βέβαια, αφού οι πολιτικές της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και των ελληνικών κυβερνήσεων µε τα µέτρα
τους στοχεύουν στην επιτάχυνση συγκέντρωσης της γης, της
παραγωγής και εµπορίας αγροτικών προϊόντων στα χέρια των
µεγαλοεπιχειρηµατιών και των µονοπωλιακών οµίλων. Αυτό ση-
µαίνει παραπέρα ξεκλήρισµα µικροµεσαίων αγροτών και κτηνο-
τρόφων. Αυτό βιώνουµε. 

Τα εργαλεία γνωστά. Σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης το 80%
των επιδοτήσεων στο 20% των αγροτών. Το 20% των επιδοτή-
σεων στο 80% της µικροµεσαίας αγροτιάς, δηλαδή τα ψίχουλα
και το τίποτα. 

Δεν είναι µόνο αυτά. Και σε επίπεδο κυβερνήσεων βοηθάτε.
Βοηθάτε εσείς οι κυβερνήσεις των κρατών-µελών και της Ελλά-
δας: φοροληστεία, χαράτσια σε ασφαλιστικές εισφορές του
ΕΦΚΑ. Κι όµως, το 50% των αγροτών δεν έχει να πληρώσει, είναι
ανασφάλιστο. 

Χαράτσια στον ΕΛΓΑ που πληρώνει πανάκριβα, αλλά δεν κα-
λύπτονται όλες οι καταστροφές και στο 100% -και όλα αυτά µε
καθυστέρηση-, χαράτσι στον ΕΝΦΙΑ, στο πράσινο τέλος στην άρ-
δευση και µια σειρά άλλα. 
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Βάζετε ακόµα πλάτες στην αρπαγή που κάνουν µεγαλέµποροι
και µονοπώλια για τις εξευτελιστικές τιµές, τις απλήρωτες παρα-
γωγές, αφού δεν υπάρχουν κατώτατες εγγυηµένες τιµές. Ναι, το
αρνείστε όλοι σας για τις εγγυηµένες τιµές: Κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. Γιατί; Γιατί τους βιοµήχα-
νους υποστηρίζετε και τους µεγαλέµπορους και τα κέρδη τους. 

Μιλάτε για ελεύθερη αγορά προσφοράς και ζήτησης. Γιατί,
όµως, είναι καθορισµένη η τιµή της κιλοβατώρας από τα αιολικά
πάρκα και η υποχρεωτική πώλησή τους στη ΔΕΗ; Γιατί οι εφο-
πλιστές όποτε θέλουν ανεβάζουν τις τιµές των εισιτηρίων; 

Βλέπετε, λοιπόν; Δύο µέτρα και δύο σταθµά. Μιλάτε για αγρο-
τική ανάπτυξη, βέβαια καπιταλιστική, που σηµαίνει µεγαλύτερη
κερδοφορία για τα µονοπώλια και καταχρεωµένους µικροµεσαί-
ους γεωργούς και κτηνοτρόφους. 

Η διαφορά σας είναι διαχειριστική. Η στρατηγική σας είναι
ίδια, ολόιδια, και τα παραδείγµατα πολλά. Να πω µερικά; Εξαγω-
γές φέτας ρεκόρ όλα αυτά τα χρόνια, και της κρίσης, η τιµή όµως
του πρόβειου γάλακτος κάτω του κόστους παραγωγής, κάτω
από τα 90 λεπτά και κάτω από τα επίπεδα του 1995. 

Η EUROSTAT δίνει ότι το 50% της φέτας παράγεται σε έντεκα
µόλις επιχειρήσεις πανελλαδικά. Βλέπετε ποιοι βελτιώνουν την
κερδοφορία και την ανταγωνιστικότητα, την ώρα που χιλιάδες
κτηνοτρόφοι ξεκληρίζονται. Αυτός είναι και ο ρόλος της Διεπαγ-
γελµατικής, που τσακωνόσαστε. 

Τιµές ελαιολάδου; Στη Λέσβο 1,95 ευρώ. Σε Μεσσηνία και Λα-
κωνία 2,10 ευρώ. Εξευτελιστικές τιµές κι όµως το λάδι πουλιέται
πανάκριβα στο σουπερµάρκετ και στις αγορές του εξωτερικού.
Τα ίδια για το βαµβάκι, για τα ροδάκινα κι άλλα προϊόντα. 

Από το 2000 έχει µειωθεί κατά 50% περίπου η χρήση λιπασµά-
των, φυτοφαρµάκων, κτηνιατρικών σκευασµάτων και βέβαια όχι
για φιλοπεριβαλλοντικούς λόγους ή για την προστασία της δη-
µόσιας υγείας. Απλώς η πλειοψηφία δεν έχει λεφτά, είναι κατα-
χρεωµένη και δεν µπορεί να εξασφαλίσει επαρκή φροντίδα για
το φυτικό και ζωικό κεφάλαιο, συνθλίβεται από τα µονοπώλια,
αυτά που πωλούν πανάκριβα όλα τα αγροτικά εφόδια και αγο-
ράζουν πάµφθηνα, στην κυριολεξία, την αγροτική παραγωγή.
Ταυτόχρονα µένουν αναξιοποίητες ή καταστρέφονται παραγω-
γικές δυνατότητες. 

Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης: Όλοι συµβάλατε στον θάνατό
της. Ή Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας, το οποίο χρηµατοδο-
τεί αποσύρσεις και καύσεις αλιευτικών σκαφών. Πολύ παραγω-
γική διαδικασία! Αλλά και στο φορολογικό προωθήσατε
απαλλαγή του ειδικού φόρου κατανάλωσης σε εφοπλιστές και
βιοµηχάνους, όχι όµως στην αγροτιά και το είχατε υποσχεθεί
προεκλογικά στην πλατεία της Λάρισας, µε τον όρο να υπάρχει
πλεόνασµα. 

Πλεόνασµα υπήρξε, αγροτικό πετρέλαιο δεν υπήρξε. Ο δε ΣΥ-
ΡΙΖΑ απέρριψε τις τροπολογίες του ΚΚΕ για φθηνό αγροτικό
ρεύµα και πετρέλαιο. Κάλπικη, λοιπόν, η αντιπαράθεσή σας,
κοινή η στρατηγική σας, γιατί είναι αυτή της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Γι’ αυτό και η σύµπνοια για το Ευρωπαϊκό Ταµείο Επενδύ-
σεων για εξασφάλιση νέου χρηµατοδοτικού εργαλείου, µέσω του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. Ναι, το σχεδίασε η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ και το υλοποιεί η σηµερινή της Νέας Δηµοκρατίας.

Αναγκαίο για µεγαλοαγρότες, βιοµηχάνους, µεγαλέµπορους,
ώστε να εξασφαλίσουν φθηνή πρόσβαση σε φθηνό δανεισµό. Γι’
αυτό και ο κ. Βορίδης ξεκίνησε από αυτό, αναδείκνυε τη σύµ-
πνοιά σας. Εκεί που σταµατάτε εσείς, συνεχίζουν οι σηµερινοί.

Σε αυτόν τον προσανατολισµό χρησιµοποιείτε και τους συνε-
ταιρισµούς για συγκέντρωση παραγωγής για λογαριασµό µετα-
ποιητικών και εµπορικών µονοπωλίων και αύξηση της
παραγωγικότητας της εργασίας, µέσω κοινών καλλιεργητικών
µεθόδων, καθετοποίηση της παραγωγής, καλύτερης πρόσβασης
στο άρµα επιχειρηµατικών οµίλων της µεταποίησης και της εµ-
πορίας. Το ανέλυσε, εξάλλου, καθαρά ο κ. Βορίδης.

Όµως, τι δεν µας είπε; Ότι επιτυγχάνεται µε αυτόν τον τρόπο
ο έλεγχος και η εκτόπιση της µικρής παραγωγής από τη µεγάλη,
χωρίς την άµεση απαλλοτρίωση των µικροµεσαίων αγροτοκτη-
νοτρόφων. Και πώς απαντάτε στα σηµερινά αιτήµατα και στις κι-
νητοποιήσεις της αγροτιάς; Με αυταρχισµό και τροµοκρατία,
αγροτοδικεία στο φουλ. Νέα δίωξη σε βάρος τριάντα τριών

αγροτών στη Μεσσηνία, που πήραν µέρος στις κινητοποιήσεις
του 2016. Επί ΣΥΡΙΖΑ σχηµατίστηκε η δικογραφία. Επί Νέας Δη-
µοκρατίας δικάζονται. Το κράτος δουλεύει µια χαρά, έχει συνέ-
χεια, όταν πρόκειται να καταστείλει λαϊκές κινητοποιήσεις. Το
ίδιο έγινε -υπονόµευση- στο δικαίωµα της απεργίας. Το ξεκίνησε
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, το συνεχίζει η σηµερινή της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Σας ενοχλούν οι αγώνες της αγροτιάς, γι’ αυτό δεν υπάρχουν
στη σηµερινή επίκαιρη επερώτηση ούτε τα αγροτοδικεία ούτε ο
αυταρχικός κατήφορος της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
που χρησιµοποίησε χηµικά, δακρυγόνα και γκλοπ απέναντι στους
αγρότες στην Κρήτη πριν από έναν µήνα ή έβαλε τα ΜΑΤ απέ-
ναντι στους αγρότες της Καρδίτσας, που έστησαν µαχητικό και
µαζικό µπλόκο, το ίδιο και στη Λάρισα. Επιχειρείτε, δηλαδή, µε
αυτόν τον τρόπο να εµποδίσετε να συµµετέχουν στον νέο κύκλο
αγωνιστικών κινητοποιήσεων. 

Να, γιατί η απάντηση θα πρέπει να είναι η αλληλεγγύη και η
ενίσχυση των αγροτικών κινητοποιήσεων που ανακοίνωσαν για
το τελευταίο δεκαήµερο του Γενάρη οµοσπονδίες και αγροτο-
κτηνοτροφικοί σύλλογοι, καθώς και η στήριξη των αιτηµάτων
τους. 

Ωστόσο, η διέξοδος και η οριστική λύση βρίσκεται στην κοι-
νωνικοποίηση των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής των κρα-
τικών υποδοµών, του εµπορίου και η ανάπτυξη της παραγωγής
µε κεντρικό επιστηµονικό σχεδιασµό, που θα αξιοποιεί πλήρως
τις παραγωγικές δυνατότητες της χώρας, θα βελτιώνει την πα-
ραγωγικότητα και, βέβαια, έξω από τις δεσµεύσεις ιµπεριαλιστι-
κών συµµαχιών Ευρωπαϊκής Ένωσης - ΝΑΤΟ.

Αυτό σηµαίνει ανατροπή του σάπιου καπιταλιστικού κινήµατος,
που υπηρετείται µε συνέπεια, και επιβολή ενός ποιοτικού, ανώ-
τερου, του σοσιαλιστικού τρόπου παραγωγής, που θα έχει στο
επίκεντρο τον άνθρωπο και την ικανοποίηση των αναγκών τους,
συνεπώς και των µικροµεσαίων αγροτών, που δεν είναι µόνο το
εισόδηµα, αλλά είναι η υγεία, είναι η µόρφωση, η κοινωνική πρό-
νοια και µια σειρά άλλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε την κ. Μα-
νωλάκου.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ.
Μπακαδήµα για έξι λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ και

εγώ προς όλους να έχουµε µια καλή και ήρεµη χρονιά.
Πριν µπούµε στην ουσία της επίκαιρης επερώτησης που κατέ-

θεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, αξίζει να σταθούµε στη χρονική επιλογή της κα-
τάθεσης, που γίνεται λίγο καιρό πριν ξεκινήσουν οι ετήσιες
αγροτικές κινητοποιήσεις, ενώ ήδη έχει ανακοινωθεί ότι την 1η

Φεβρουαρίου προγραµµατίζεται ένα παναγροτικό συλλαλητήριο
στη Θεσσαλονίκη.

Η αλήθεια είναι -και την ξέρουµε όλοι- πως η ανάπτυξη και η
εφαρµογή µιας ορθής αγροτικής πολιτικής δεν έχει επιτευχθεί
έως τώρα στη χώρα µας. Εάν δούµε δηλώσεις των εµπλεκόµε-
νων φορέων, θα καταλάβουµε λίγο καλύτερα το πρόβληµα την
τρέχουσα περίοδο.

Όπως ανέφερε ο Πρόεδρος της Ενωτικής Οµοσπονδίας Αγρο-
τικών Συλλόγων του Νοµού Λάρισας, ο κ. Ρίζος Μαρούδας, οι
«ανοικτές» και «απαράδεκτα χαµηλές τιµές» παραγωγού στην
πλειονότητα των αγροτικών προϊόντων, όπως το βαµβάκι, τα ρο-
δάκινα και το λάδι, καθώς και το υψηλό κόστος παραγωγής, που
οφείλεται στην άρνηση και αυτής της Κυβέρνησης να υλοποιήσει
το αίτηµα των αγροτών για αφορολόγητο πετρέλαιο, όπως συµ-
βαίνει στον εφοπλιστικό και βιοµηχανικό τοµέα, επιτείνει τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες αγρότες, προβλήµατα
που ήδη, λόγω της οικονοµικής κρίσης, βρίσκονται σε έξαρση.

Την ίδια στιγµή, η κατάσταση του ΕΛΓΑ, που δεν αναγνωρίζει
και δεν αποζηµιώνει το σύνολο των καταστροφών, την ώρα που
η Κυβέρνηση προωθεί την είσοδο της ιδιωτικής ασφάλισης στις
γεωργικές ασφαλίσεις, αλλά και ο φόβος για πιθανή αύξηση των
ασφαλιστικών εισφορών των αγροτών χειροτερεύουν ακόµη πε-
ρισσότερο την κατάσταση.

Τι λέµε ως ΜέΡΑ25 για την αγροτική πολιτική; Κάποια πολύ
σύντοµα και βασικά σηµεία: 
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Πρώτον, διατροφική αυτάρκεια, µε ποιοτικά προϊόντα που πα-
ράγονται προστατεύοντας τα εδάφη, τη βιοποικιλότητα, τους φυ-
σικούς πόρους και την πολιτιστική κληρονοµιά.

Δεύτερον, ήπια αλιεία, µε περιορισµό του αριθµού των ιχθυο-
καλλιεργειών.

Τρίτον, συστηµατικός περιορισµός των χρησιµοποιούµενων
φυτοφαρµάκων και χηµικών βελτιωτικών εδάφους και πλήρης
αποκλεισµός των µεταλλαγµένων οργανισµών και των χηµικών
φυτοφαρµάκων.

Τέταρτον, έµφαση στη βιολογική παραγωγή.
Πέµπτον, συνεχής καθαρισµός των δασικών εκτάσεων.
Έκτον, εξοικονόµηση νερού και επαναχρησιµοποίηση αυτού.
Έβδοµον, αξιοποίηση των υπολειµµάτων για παραγωγή βιοε-

νέργειας, λιπασµάτων, κοµπόστ.
Όγδοον, αναδιάρθρωση των καλλιεργειών µε τρόπο που να

συνάδει µε τις τοπικές συνθήκες.
Αναφορικά µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, πάγια θέση

του ΜέΡΑ25 αποτελεί η χρεία συνεταιρισµών στην αγροτική πα-
ραγωγή, µε σκοπό την ανάπτυξη οικονοµιών κλίµακας, που µει-
ώνει το κόστος παραγωγής, συνεταιρισµών, όµως, που
ακολουθούν την πορεία του αγροτικού προϊόντος από τη σπορά
µέχρι τη διανοµή του στη λιανική πώληση. Έτσι παρακάµπτονται
οι µεσάζοντες-χονδρέµποροι, που νέµονται ουσιαστικά την υπε-
ραξία του µόχθου των αγροτών µας, λύνοντας ουσιαστικά το
θέµα των πολύ χαµηλών τιµών παραγωγού.

Ταυτόχρονα, η όποια επιδοµατική και ενισχυτική πολιτική θα
πρέπει να λειτουργεί πολλαπλασιαστικά ως προς τα οφέλη της
σε µεγάλες εκµεταλλεύσεις, ενώ για την ΚΑΠ, που, όπως έχει πε-
ρίτρανα αποδειχθεί, µετέτρεψε την πληθώρα των µικρών, των µι-
κροµεσαίων και µεσαίων καλλιεργητών σε προσοδοθήρες, οι
οποίοι κυνηγούν την επιδότηση και όχι την ποιοτική και ανταγω-
νιστική στις διεθνείς αγορές παραγωγή, κρίνουµε απαραίτητο
ότι και αυτή θα πρέπει να αναδοµηθεί, ώστε να λειτουργήσει θε-
τικά, στηρίζοντας τους αγρότες και προωθώντας την ποιοτική
παραγωγή.

Ένα καίριο ζήτηµα που θα είχε αξία να τεθεί προς συζήτηση
σήµερα, αλλά δεν επιλέγει να το συµπεριλάβει στην επίκαιρη
επερώτησή της η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, είναι το θέµα της
χρηµατοδότησης της αγροτικής παραγωγής, καθώς γνωρίζουµε
όλοι πολύ καλά ότι η άσκηση αγροτικής δραστηριότητας απαιτεί
συνεχή ρευστότητα και πρόσβαση σε φθηνό κεφάλαιο κίνησης. 

Παλαιότερα, την πρώτη περίοδο µετά τη δηµιουργία της
υπήρχε η Αγροτική Τράπεζα, που όλοι θυµόµαστε ότι έτσι ξεκί-
νησε, έτσι δηµιουργήθηκε, ως κρατικός πυλώνας παραγωγής
φθηνής ρευστότητας στους αγρότες µας, για να φθάσει να µε-
τεξελιχθεί σ’ ένα ακόµη πιστωτικό ίδρυµα παροχής δανείων, ει-
δικά στην πρώτη περίοδο του ευρώ, µέχρι που ξεπουλήθηκε
στην Τράπεζα Πειραιώς. Σήµερα, λοιπόν, που δεν υπάρχει ένα
αντίστοιχο τέτοιο ίδρυµα στήριξης, θα άξιζε πραγµατικά να συ-
ζητήσουµε πώς µπορεί αυτή να παρασχεθεί στους αγρότες. 

Επιπλέον, ας µην ξεχνάµε ότι και τα δύο µεγάλα κόµµατα στη-
ρίζουν τη συµβολαιακή γεωργία, ένα είδος γεωργίας που επιφέ-
ρει τη συµπίεση του παραγωγού στις συµπληγάδες µιας µεγάλης
εταιρείας που επεξεργάζεται την πρώτη ύλη και διαθέτει το τε-
λικό προϊόν στην αγορά, από τη µια πλευρά, και στην τράπεζα,
από την άλλη, που δανείζει, βάσει του συµβολαίου µε την εται-
ρεία, τον παραγωγό.

Ως εκ τούτου, έχουµε την πλήρη υποβάθµιση του αγρότη σε
έναν οιονεί υπάλληλο της εταιρείας επεξεργασίας και διάθεσης
του τελικού προϊόντος, ενώ η αγροτική παραγωγή γίνεται ένα
παίγνιο για τους µεγάλους, τις µεγάλες εταιρείες και τις τράπε-
ζες.

Κλείνοντας, θα επιστρέψω στην καθ’ όλα επικοινωνιακή χρη-
σιµότητα της συγκεκριµένης επερώτησης από πλευράς Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Και αναφέρω πως έχει µονάχα
επικοινωνιακό χαρακτήρα και λόγο ύπαρξης, γιατί παρόµοια -και
το είπε ο συνάδελφος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το
Κίνηµα Αλλαγής- ερώτηση είχε καταθέσει και το ΠΑΣΟΚ, όταν
κυβερνούσαν ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ. Το θέµα της ήταν «η αποτυ-
χηµένη πολιτική της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει οδηγήσει
τους αγρότες σε απόγνωση».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως καταλόγιζε η τότε ερώτηση του ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση

συνεργασίας, «είναι φανερό πλέον στους Έλληνες αγρότες ότι
δεν έχετε ούτε στόχους ούτε συγκεκριµένο Εθνικό Σχέδιο Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης που να αξιοποιεί τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα του αγροτικού τοµέα, ώστε να διαδραµατίσει
πρωταγωνιστικό ρόλο στην ανάταση της εθνικής οικονοµίας. Για
την ακρίβεια, δεν έχετε Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Και όντως κατέστη φανερή αυτή η ανυπαρξία, καθώς και κατά
την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ είχαµε αγροτικές κινητοποιήσεις. Μάλι-
στα, αν ανατρέξουµε σε φωτογραφίες του 2015 και του 2016, θα
δούµε αγρότες το 2015 που ήταν δίπλα σε στελέχη της σηµερι-
νής Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και πανηγύριζαν πριν αναλάβει
τη διακυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ να δέχονται χηµικά στα µπλόκα της
Αθήνας του 2016. Αν αυτό δεν είναι υποκρισία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ειλικρινά δεν µπορώ να φανταστώ τι είναι.

Ως εκ τούτου, δεν θα έβλαπτε αν, αντί για κινήσεις εντυπω-
σιασµού, ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεγε να κάνει ένα είδος αυτοκριτικής και
να αναλογιστεί τα δικά του πεπραγµένα στην αγροτική πολιτική.

Για παράδειγµα, µίλησαν πριν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κα-
ταλογίζοντας στον Υπουργό ότι δεν έχει κάνει κάτι για την Ελλη-
νική Βιοµηχανία Ζάχαρης. Ο ΣΥΡΙΖΑ τι έκανε; Οδήγησε την
Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης στην πλήρη απαξίωση και στο ορι-
στικό κλείσιµο των εν ενεργεία εργοστασίων. 

Παράλληλα, είχαµε µεγάλη αύξηση του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης πετρελαίου, κατάργηση της επιστροφής του στους
αγρότες, αλλά και καθυστέρηση πληρωµής των ποσών του 2015
για δύο χρόνια. Είχαµε αύξηση της τιµής του αγροτικού ρεύµα-
τος, επιβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο κρασί. 

Αδιαµφισβήτητα η αγροτική πολιτική απαιτεί κεντρικό εθνικό
σχέδιο µε διττό στόχο. Από τη µία, πρέπει η χρηµατοδότηση να
λαµβάνει χώρα χωρίς τα ιδιωτικοοικονοµικά, κερδοσκοπικά κρι-
τήρια της συµβολαιακής γεωργίας, µε πολύ χαµηλά επιτόκια και
µεγάλες ευκολίες. Από την άλλη, πρέπει η αγροτική παραγωγή
στην Ελλάδα να διασυνδεθεί επιτέλους µε τον τουρισµό, αυξά-
νοντας έτσι την προστιθέµενη αξία της «βαριάς βιοµηχανίας» της
χώρας µας, η οποία µατώνει λόγω εισαγωγών για την ικανοποί-
ηση των δικών µας εγχώριων αναγκών, αλλά και των τουριστών,
ακόµη και σε προϊόντα που θα έπρεπε να έχουµε επάρκεια, όπως
γάλα, εσπεριδοειδή, ελαιόλαδο κ.λπ..

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ ευχαριστώ, κυρία

Μπακαδήµα. 
Θα κλείσει ο πρώτος κύκλος της επίκαιρης επερώτησης µε µια

πεντάλεπτη παρέµβαση της Υφυπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Αραµπατζή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ κι εγώ µε τη σειρά
µου καλή χρονιά να έχουµε, γόνιµη και κυρίως παραγωγική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ακούγοντάς σας,
µόλις επτά µήνες από την περίοδο που εγκαταλείψατε, ουσια-
στικά, τα κυβερνητικά έδρανα να µιλάτε µε τέτοιο επιτιµητικό
στόµφο για την ασκούµενη αγροτική πολιτική, το θεωρώ -θα
έλεγα- τουλάχιστον προκλητικό να έρχεστε εδώ και να µας εγ-
καλείτε, ουσιαστικά, ξεχνώντας, προφανώς, τα κατορθώµατά
σας στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, τα λάθη, τις παραλεί-
ψεις σας, τη φοροληστρική και εισφοροεπιδροµική πολιτική σας
και βεβαίως την πολιτική που ακολουθήσατε ως προς την ουσια-
στική αναξιοποίηση των πολύτιµων κοινοτικών κονδυλίων του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, κυρία Σκούφα που µει-
διάτε, και του επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας και Θάλασ-
σας. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Θα ζητήσω τον λόγο επί προσωπικού.
Αναφέρθηκε σε εµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ζητήστε τον λόγο για
άλλο λόγο.  

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας άκουσα µε πολλή προσοχή να εκφράζετε

8146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τον πόνο σας για την ασκούµενη φορολογική πολιτική, επί της
ουσίας δηλαδή τη µείωση των φόρων που επέτυχε η Κυβέρνησή
µας, ακολουθώντας πλήρως τις προεκλογικές της δεσµεύσεις.

Σας άκουσα να µιλάτε εσείς για µείωση των φόρων, όταν είστε
η κυβέρνηση, κυρία Σκούφα –δεν φαντάζοµαι να το ξεχνάτε,
εκτός αν οµολογείτε ότι διαλεγόµαστε εδώ µε λωτοφάγους- που
κάνατε τη φορολογία από το 13% στο 22% έως 45%, εσείς που
προλάβατε -τάχα µου δήθεν- να µην αυξηθούν οι φόροι στους
αγρότες, όταν είναι η κυβέρνησή σας η οποία φορολόγησε για
πρώτη φορά τις αγροτικές επιδοτήσεις. Είναι πραγµατικά του-
λάχιστον προκλητικό να έρχεστε εδώ και να µας κουνάτε το δά-
χτυλο! 

Μιλήσατε, επίσης, µε πόνο για το αγροτικό πετρέλαιο και για
την αύξηση του κόστους παραγωγής, που, βεβαίως, αυτό επέ-
φερε, όταν ήσασταν η κυβέρνηση που έκοψε σύρριζα τον Οκτώ-
βριο του 2016 και τον Οκτώβριο του 2017 αντίστοιχα 80
εκατοµµύρια ευρώ και 80 εκατοµµύρια ευρώ από την επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, στον
οποίο εµείς κάθε χρόνο δίναµε ως κυβέρνηση, αγαπητοί συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ένα ποσό από 130 ως 160 εκατοµµύρια
ευρώ.

Μιλήσατε για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Ξεχνάτε,
προφανώς, ότι η προηγούµενη κυβέρνηση από τη δική σας-µε
κορµό τη Νέα Δηµοκρατία- σάς παρέδωσε ένα Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης ύψους 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο
–άκουσον, άκουσον!- ήταν το τελευταίο που ενεκρίθη σε επίπεδο
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της ευρωπαϊκής οικο-
γένειας των είκοσι οκτώ, τον Δεκέµβριο του 2015, επειδή δεν εί-
χατε την επιµέλεια και την επάρκεια να ανταποκριθείτε στις
απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις όποιες διορθώ-
σεις γίνονταν σε όλα τα προγράµµατα αγροτικής ανάπτυξης και
αυτό αποτελεί πάγια τακτική της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, πριν
εγκριθεί ένα Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Το αφήσατε τε-
λευταίο των τελευταίων.

Και τολµάτε να µιλάτε για τραπέζι µε έτοιµα πιάτα, όταν η µόνη
απορρόφηση ουσιαστικά που καταφέρατε και πετύχατε επί των
τεσσεράµισι χρόνων διακυβέρνησής σας ήταν η εµπροσθοβαρής
διανοµή της εξισωτικής αποζηµίωσης, ύψους 816 εκατοµµυρίων
ευρώ;

Είπαµε πολλές φορές από το συγκεκριµένο Βήµα και στον δη-
µόσιο διάλογο ότι ήσασταν πραγµατικά οι άνθρωποι οι οποίοι
αφήσατε να λιµνάζουν τα παραγωγικά, τα αναπτυξιακά, τα επεν-
δυτικά χρήµατα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Τρανό παράδειγµα είναι τα σχέδια βελτίωσης -σας τα είπε
πάρα πολύ ωραία ο Υπουργός κ. Βορίδης και πραγµατικά σας
αποστόµωσε- που πήραν -δεν µας το είπατε αυτό, κύριε Αραχω-
βίτη- επτά παρατάσεις επί των ηµερών σας. Όχι µία, όχι δύο,
αλλά επτά παρατάσεις! Και ήρθε ο κ. Βορίδης και µε τη ρύθµιση
του εύλογου κόστους επιτέλους ξεκλείδωσε τα σχέδια βελτίω-
σης.

Να πούµε τώρα για το πρόγραµµα των δασών; Ήταν 284 εκα-
τοµµύρια ευρώ στα συρτάρια και έπρεπε να έρθει η δική µας Κυ-
βέρνηση και µόλις σε κάποιους, σε ελάχιστους µήνες να
ενεργοποιήσει το «8.3» και το «8.4», δηλαδή 128 εκατοµµύρια
ευρώ αµέσως;

Τολµήσατε να µιλήσετε για τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, όταν
ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης είχε την πολιτική µεγαλοψυχία
να σας καλέσει στην υπογραφή της συγκεκριµένης σύµβασης µε
το Ευρωπαϊκό Ταµείο Επενδύσεων, όταν πραγµατικά επί των
ηµερών σας ήµασταν οι ουραγοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην
αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών εργαλείων, δηλαδή, όταν όλοι
οι Ευρωπαίοι αγρότες έκαναν χρήση των συγκεκριµένων εργα-
λείων, η Ελλάδα, ο Έλληνας αγρότης και κτηνοτρόφος δεν µπο-
ρούσε να  πάρει ούτε 1 ευρώ από αυτά τα συγκεκριµένα
χρηµατοδοτικά εργαλεία και όταν η ex ante αξιολόγηση, κυρίες
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, υπογράφηκε τον Σεπτέµβριο του 2018,
που ήταν προαπαιτούµενο, όπως ξέρετε, για να τρέξουν τα συγ-
κεκριµένα χρηµατοδοτικά εργαλεία. 

Θα κλείσω, θα πω δυο λέξεις για το Πρόγραµµα Αλιείας και
Θάλασσας. Είναι  ένα πρόγραµµα ύψους 521 εκατοµµυρίων
ευρώ.  

Παραλάβαµε απορρόφηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της
τάξης -άκουσον άκουσον- του 12,75%, εκ των οποίων τα περισ-
σότερα χρήµατα ήταν για το τελείως αντιπαραγωγικό µέτρο της
διάλυσης των σκαφών, και δώσαµε έναν πραγµατικό αγώνα δρό-
µου για να απορροφήσουµε όσο το δυνατόν περισσότερα χρή-
µατα για την επίτευξη του «ν+3».

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας, αναφερόµενη στον
κ. Αραχωβίτη, ο οποίος είπε ότι εµείς ανανεώσαµε τις άδειες των
αλιέων του εργαλείου της βιντζότρατας. 

Προφανώς -δεν ξέρω αν το αγνοείτε- παραλείψατε να πείτε ότι
εµείς δεν κάναµε τίποτε άλλο από το να δώσουµε ουσιαστικά τις
άδειες του διαχειριστικού σχεδίου της κατά παρέκκλιση αλιείας
µε το εργαλείο της βιντζότρατας, που εσείς, κύριε Αραχωβίτη,
µε το Σχέδιο Διαχείρισης 929 του 2017, το οποίο καταθέσατε
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, δώσατε την άδεια για τρία χρόνια,
δηλαδή µέχρι το τέλος Μαρτίου του 2020, στους εν λόγω αλιείς
κατά παρέκκλιση να αλιεύουν µε το εργαλείο της βιντζότρατας. 

Άρα ουσιαστικά εµείς δεν κάναµε τίποτε άλλο παρά να τηρή-
σουµε τη νοµιµότητα σε σχέση µε το διαχειριστικό της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, το οποίο εσείς υποβάλλατε κι εσείς ζητήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Αραµπατζή, ευχα-
ριστώ πολύ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι.

Αν εσείς έχετε κοντή µνήµη, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σί-
γουρα κοντή µνήµη δεν έχουµε εµείς, πολλώ δε µάλλον ο ελλη-
νικός λαός ο οποίος σε ό,τι αφορά τον πρωτογενή τοµέα,
κατακάηκε µε τις επιλογές σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Η διαδικασία που θα ακολουθήσουµε από εδώ και πέρα έχει

ως εξής. Θα µιλήσουν τώρα όλοι οι επερωτώντες Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, θα απαν-
τήσει για δέκα λεπτά ο Υπουργός και στον βαθµό που θέλει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχει άλλα τρία λεπτά τριτολογία
και θα κλείσει ο Υπουργός. 

Κυρία Σκούφα, θα σας δώσω τον λόγο κατά τη σειρά των επε-
ρωτώντων για ένα λεπτό παραπάνω, αλλά θέλω να πω ότι η ανα-
φορά ενός ονόµατος δεν συνιστά προσωπικό. Προσωπικό
συνιστά, αν κάποιος θιγεί προσωπικά ή υπάρχει µια διαστρέ-
βλωση των λεγοµένων, αλλά τέλος πάντων, επειδή έγινε αυτή η
αναφορά, φαντάζοµαι στο ίδιο ύφος και µε την κ. Αραµπατζή -
εννοώ όχι προσωπική αντέγκληση- να µιλήσετε κι εσείς.

Οπότε, τον λόγο έχει ο κ. Αραχωβίτης για πέντε λεπτά. Αν θέ-
λετε, επειδή όλοι οι άλλοι έχετε χρόνο τριών λεπτών, µπορείτε
να µιλήσετε και από το έδρανο για να γλιτώσουµε χρόνο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρ’ όλες τις φιλότιµες προσπάθειες που

έκανε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, µάλλον απογοήτευση
έχει περάσει στους αγρότες. Άλλα περίµεναν να ακούσουν σή-
µερα και άλλα άκουσαν ή µάλλον δεν άκουσαν, για να είµαστε
πιο σωστοί. 

Ακούγοντάς σας, όµως, µου δηµιουργήθηκε µια απορία. Πόσα
χρόνια είστε Βουλευτής στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Είστε αρκετά
χρόνια. Περάσατε τα µνηµόνια και ξέρετε ποιες ήταν οι δικές σας
κυβερνήσεις, σε συνεργασία µε το ΠΑΣΟΚ, το ΚΙΝΑΛ κ.λπ., οι
οποίες έφεραν απώλεια του 1/4 του ΑΕΠ, έφεραν παρά τα δύο
µνηµόνια µια χώρα χρεοκοπηµένη, έφεραν στα όρια της εξαθλίω-
σης στην ελληνική κοινωνία να τρώει από τα σκουπίδια. 

Όλα αυτά µου φαίνεται τα ξεχάσατε και το πρόβληµα είναι ότι
το αγροτικό πετρέλαιο που κόπηκε να σας θυµίσω το καλοκαίρι
του 2015 ότι πέρασε στο τρίτο µνηµόνιο µε διακόσιες είκοσι δύο
ψήφους. Και τον Αύγουστο του 2018 µε την Κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ η χώρα βρέθηκε εκτός µνηµονίων κι άρχισε πια να δίνει
στην ελληνική κοινωνία αυτά που στερήθηκε µια ολόκληρη δε-
καετία. 

Αυτή η απορία µου δηµιουργήθηκε. Ήσασταν εδώ, τα είπατε.
Μην προσπαθείτε λοιπόν στον ελληνικό λαό να δηµιουργήσετε
µια πλαστή εντύπωση. 
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Ένας βασικός λόγος που απογοητεύσατε είναι ότι δεν πήρατε
χαµπάρι ότι πλέον κυβερνάτε. Η κριτική στον ΣΥΡΙΖΑ για το τι
έκανε, για το τι δεν έκανε έχει παρέλθει. Αυτό κρίθηκε. Τώρα έχετε
την ευθύνη για το τι κάνετε και για το τι δεν κάνετε και πότε; Σε
µια εποχή που η χώρα έχει πατήσει στα πόδια της, που έχει ένα
ισχυρό αποθεµατικό, που βρίσκεται εκτός επιτροπείας, εκτός µνη-
µονίων, δικαιολογίες δεν υπάρχουν.

Πάµε να δούµε ένα-ένα τα πράγµατα. Στην αρχή, µας κατηγο-
ρήσατε -και εµένα προσωπικά- ότι, όταν µιλάµε και µιλάµε για δω-
ράκια, να είµαστε ξεκάθαροι. Πόσο πιο ξεκάθαροι να είµαστε; Τα
έχουµε πει και για τις διεπαγγελµατικές και για τον τρόπο που λει-
τουργείτε, όταν περνάτε τροπολογίες και για το ότι φαίνεται κα-
θαρά ποιοι είναι αυτοί που ωφελούνται από το κοινοβουλευτικό
και το κυβερνητικό σας έργο. Είναι ξεκάθαρο αυτό.

Ως προς τα σχέδια βελτίωσης δεν καταλάβατε ένα πράγµα -
µάλλον, το καταλάβατε- και µας το γυρίζετε στο νοµικό.

Για να απαντήσω στην κ. Αραµπατζή, όλες οι παρατάσεις που
δόθηκαν ήταν, πρώτον, µετά από αίτηµα είτε φορέων των αγρο-
τών είτε φορέων των µελετητών και, δεύτερον, µετά τον Ιούνιο του
2018 δεν µπήκε καµµία νέα αίτηση που να αλλάζει το αποτέλεσµα.
Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, η κουβέντα για την καθυστέρηση των σχεδίων βελ-
τίωσης λέει ο κύριος Υπουργός ότι γίνεται για το εύλογο του κό-
στους. Τι σηµαίνει «εύλογο του κόστους», για να το ακούσει και ο
κόσµος, που µάλλον το ξέρει, αλλά να το υπενθυµίσουµε; Εύλογο
του κόστους σηµαίνει πώς θα προστατέψεις το δηµόσιο χρήµα
από την κατασπατάλησή του και µε αυτή την προστασία πώς θα
βάλεις περισσότερους αγρότες να γίνουν δικαιούχοι. Διότι, αν δε-
χόµαστε a priori αυτό που έλεγαν οι φορείς των εµπόρων γεωργι-
κών ελκυστήρων, τι σήµαινε; Ότι ένα µεγάλο κόστος θα πήγαινε
στην αναπροσαρµοσµένη τιµή των τρακτέρ και θα το στερούνταν
δικαιούχοι αγρότες από περισσότερα τρακτέρ. Αυτό σήµαινε.
Ακριβώς αυτό σήµαινε.

Λοιπόν, ας δούµε την ουσία και ας αφήσουµε τα νοµικίστικα.
Αυτή είναι η ουσία.

Το τρίτο, για τους συνεταιρισµούς, να σας το εξηγήσω, γιατί εν-
δεχοµένως να µην το έχετε καταλάβει αυτό. Όταν λέµε «µε τη διά-
ταξη που φέρνετε», τι κάνετε; Ένας καλός, υγιής συνεταιρισµός
δεν έχει λόγο προφανώς να δεχτεί παράβαση ιδιωτών. Άρα από
εκεί δεν θα λειτουργήσει.

Ένας κακός συνεταιρισµός, από την άλλη, δεν θα προσελκύσει
ιδιώτες επενδυτές, άρα πάλι δεν θα λειτουργήσει. Πότε θα λει-
τουργήσει; Όταν ο ιδιώτης διαπλέκεται µε τη διοίκηση του συνε-
ταιρισµού, υπάρχει διαπλοκή, υπάρχει στη δεύτερη γενική
συνέλευση, που µπορεί να πάει µε πλειοψηφία άλλη -γιατί αυτό
που είπατε ισχύει µόνο για την πρώτη, όχι για τη δεύτερη γενική
συνέλευση- άρα εκεί έχουµε ξεπούληµα πια καθαρά και εκµετάλ-
λευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τρίτον, µειώσεις φόρων. Είπαµε ότι, από τον Αύγουστο που η

χώρα πάτησε στα πόδια της, καταργήθηκε το τέλος επιτηδεύµα-
τος στους συνεταιρισµένους αγρότες, καταργήθηκε ο ειδικός
φόρος κατανάλωσης στο κρασί, καταργήθηκαν και δροµολογή-
θηκαν µια σειρά από φορολογικές ελαφρύνσεις. Και γι’ αυτό σας
κατηγορούµε. Δροµολογηµένα πράγµατα, εξαγγελµένα πράγ-
µατα, δηλαδή οικονοµικά µετρηµένα τα παγώσατε, τα βάλατε στον
πάγο µαζί µε τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Αυτό είναι αναµφισβήτητο.

Επιπλέον, για τη µείωση του ΕΝΦΙΑ -για να µην το ξεχνάµε και
αυτό- φέρνετε αύξηση αντικειµενικών. Το παίρνετε από την άλλη
τσέπη. Ό,τι δώσατε το παίρνετε από την άλλη τσέπη. Τέλος, µην
περιµένει τίποτα ελληνικός λαός.

Θα πω µόνο κάτι για τα αγροτικά φωτοβολταϊκά και θα κλείσω
µε το λάδι. 

Για τα αγροτικά φωτοβολταϊκά αυτό που σας είπε ο κ. Φάµελ-
λος και ενδεχοµένως δεν το κατανοήσατε είναι ότι στη γη υψηλής
παραγωγικότητας, που φτάσατε να δώσετε 1MW, αυτό αφορά
τους αγρότες. Δεν είναι διάταξη για τους αγρότες. Εκεί µπορούν
να πάνε µόνο επενδυτές. Άρα οι αγρότες αποκλείονται και θα πάνε
µε τους κοινούς επενδυτές και µπαίνουν µόνο επενδυτές που δεν

είναι αγρότες. Άρα τι κάνατε για τους αγρότες; Τίποτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κλείστε µε µια κουβέντα

και αφήστε τον κ. Αποστόλου να πει για το λάδι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Θα κλείσω µε µία κουβέντα για το

ελαιόλαδο γιατί έχουµε αρκετά να πούµε. 
Αναφορικά µε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, µιλάτε εσείς που ξε-

πουλήσατε, που κλείσατε το βασικό εργαλείο της χρηµατοδότη-
σης της πρωτογενούς παραγωγής, την Αγροτική Τράπεζα; Ε, αυτό
πάει πολύ! Όσον αφορά την αστική ευγένεια της πρόσκλησης, εν-
τάξει, γι’ αυτό σας απαντήσαµε ευγενικά, όπως µας καλέσατε. Νο-
µίζω ότι δεν υπάρχει θέµα.

Θα ήθελα να κλείσω µε το ελαιόλαδο. Να θυµίσω -και το κατέ-
θεσα στα Πρακτικά γιατί περίµενα να πείτε κάτι καλύτερο σε αυτό-
ότι ειλικρινά ήδη σας είχα προκαταλάβει και σας είπα να µην πείτε
ότι ο Υπουργός ανεβοκατεβάζει τις τιµές. Μην το πείτε αυτό. Ο
Υπουργός πράγµατι δεν ανεβοκατεβάζει τις τιµές. Όµως, όταν
έχει µία κρίση στην τιµή, µπορεί να παρέµβει µε διάφορα εργα-
λεία. Κρίση στην τιµή του αιγοπρόβειου γάλακτος αντιµετωπίσαµε
κι εµείς. Στηρίξαµε, όµως, τον κλάδο της κτηνοτροφίας. Εντείναµε
τους ελέγχους, βελτιώσαµε τους µηχανισµούς και σε κάθε περί-
πτωση αντιδράσαµε.

Σε σχέση µε το ελαιόλαδο -στα Πρακτικά είναι, µπορείτε να τα
βρείτε- από τον Σεπτέµβριο ήδη του 2018 έγινε στην αρµόδια επι-
τροπή µία σειρά κοινοποιήσεων αιτηµάτων. Το αποκορύφωµα
ήταν -και είναι στα Πρακτικά, ζητήστε το τώρα, σας παρακαλώ-
συνάντηση µε τον Επίτροπο κ. Χόγκαν, λίγες µέρες βέβαια πριν
τις ευρωεκλογές, όπου ζητήσαµε τη στήριξη και την αλληλεγγύη
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αραχωβίτη, µε εκ-
µεταλλεύεστε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Τελειώνω µ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Από εκεί έπρεπε να πιαστείτε και να πάτε ένα βήµα παρακάτω.

Ήδη  το έδαφος είχε προετοιµαστεί.
Κλείνω µε τη βιντζότρατα κι ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ε, όχι. Η ανοχή µου έχει

ξεπεραστεί.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Για τη βιντζότρατα σας είπα ότι βρή-

κατε εύκολα τον τρόπο να το κάνετε. Δεν είναι ότι δεν υπήρχε. Δεν
σας κατηγόρησα γι’ αυτό. Σας ρώτησα, όµως, αν η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή είναι ενηµερωµένη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Άφησα τον κ. Αραχωβίτη και είπα -για να µην παρεξηγηθώ- και

για τον κ. Αποστόλου, επειδή είναι οι δύο που είναι από περιοχές
που έχουν παραγωγή λαδιού. Όλοι οι υπόλοιποι είναι από άλλες
περιοχές που έχουν άλλες παραγωγές.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όλη η Ελλάδα βγάζει λάδι, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όλη η Ελλάδα βγάζει,
αλλά διαφορετική ποσότητα βγάζει η Καλαµάτα, διαφορετική η
Αιτωλοακαρνανία, η βόρεια Εύβοια, η Λακωνία και διαφορετική οι
Σέρρες που είναι και η κ. Αραµπατζή από εκεί και ο κ. Αβραµάκης.
Τι να κάνουµε;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και ποιότητα διαφορετική, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και ποιότητα. Έχουµε τις
κορωνέικες, κ.λπ.. Λέµε τώρα. Ας µην τα συζητάµε αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Αγίου Κωνσταντίνου
Αγρινίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Για να είµαι ειλικρινής, δεν περίµενα από τον κύριο Υπουργό
τεκµηριωµένες απαντήσεις, διότι πέταξε την µπάλα στην εξέδρα. 

Είπα στην πρωτολογία, κύριε Υπουργέ, το εξής: Εδώ, για όποιον
σας ακούει, λέτε «Εµείς λέµε «ναι» στη µείωση των φόρων». Και
ποιος δεν θα συµφωνήσει; Τι ωραία που τα λέει ο Βορίδης! Λέει
«Εµείς λέµε «ναι» στη µείωση των φόρων!».

Λέτε «ναι» και στο πολιτικό δούλεµα, στην πολιτική απάτη. Σας
ρώτησα συγκεκριµένα ποιες είναι οι αγροτικές επιχειρήσεις, σε
ποιες επιχειρήσεις υπάρχουν αγρότες που θα ωφεληθούν από τη
µείωση του φόρου στα επόµενα δύο χρόνια από το 2020. Απάν-
τηση δεν πήρα. Σας ρώτησα πώς θα ωφεληθεί ο επαγγελµατίας
αγρότης από τη µείωση του συντελεστή στο 9%. Απάντηση δεν
πήρα. Βέβαια, το γεγονός ότι σας αρέσει να µιλάτε µε κάποιον ο
οποίος σας διακόπτει δείχνει µία ικανότητα, αλλά είναι εντέχνως
έξυπνο για να πάτε τη µπάλα εκεί που θέλετε. Αυτό είναι γεγονός.
Γι’ αυτό και ξεπεράσατε εντέχνως την καραµέλα «Κι εσείς γιατί
δεν τα κάνατε;». Εντέχνως την ξεπεράσετε την καραµέλα και καλά
κάνατε γιατί αυτό δεν πιάνει. Εσείς κυβερνάτε τώρα. 

Όµως, να µη δουλευόµαστε τώρα. Κάνουµε συγκεκριµένες
ερωτήσεις. Τα αγροτικά, ξέρετε, όσο και να θέλουµε να τα µε-
γαλώσουµε ή να πετάξουµε την µπάλα αλλού, έχουν συγκεκρι-
µένες απαντήσεις και συγκεκριµένα θέµατα.

Παραδεχθήκατε και είπατε από τούτο εδώ το Βήµα ότι δεν
υπάρχει θεσµικό πλαίσιο και ρωτήσατε ποιο είναι το θεσµικό
πλαίσιο για τις τιµές. Είναι δυνατόν να το λέει ο Υπουργός αυτό
το πράγµα; Είναι δυνατόν; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν είπα κάτι τέτοιο. Υπάρχει; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Που έπρεπε να πείτε: «Βούληση
υπάρχει. Θα συναινέσετε για τις τιµές;». Και απευθύνεστε στον
αγροτικό κόσµο λέγοντας «δεν ξέρω, δεν µπορώ να κάνω κάτι,
δεν υπάρχει θεσµικό πλαίσιο»;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Υπάρχει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πάµε τώρα, κύριε Βορίδη. Υπάρχει
θέµα ανοικτών τιµών, ναι ή όχι; Απαντήστε. Και δέχοµαι τη δια-
κοπή. Υπάρχει; Ναι ή όχι; Απαντήστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τι µου λέτε τώρα; Να σας απαντήσω εγώ θέλετε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Υπάρχει φαινόµενο ανοικτών τιµών,
ναι ή όχι; Στα προϊόντα υπάρχει το φαινόµενο των ανοικτών
τιµών, ναι ή όχι;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Υπάρχει ελεύθερη…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Να απαντήσω εγώ για εσάς; Ναι,
υπάρχει. Υπάρχει λύση; Αν θέλετε, µου απαντάτε. Ναι, η υποχρε-
ωτική σύµβαση επιτόπου.

Παρακάτω. Είπα και στην πρωτολογία, αλλά το αγνοήσατε: Σε
µία σύµβαση η πολιτεία µπορεί να κάνει το ένα µέρος πιο δυνατό.
Γνωρίζουµε ότι η προσφορά και η ζήτηση διαµορφώνει την τιµή,
τα γνωρίζουµε πολύ τα γράµµατα. Όµως, η πολιτεία µπορεί να
κάνει πιο ισχυρό το ένα µέρος. Πώς;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε. Οι οµάδες παραγωγών. Συµφωνείτε ή διαφωνείτε; Να

απαντήσω για εσάς; Λογικά θα συµφωνείτε. Θέλετε να τις κά-
νουµε πιο δυνατές για να έχουν διαπραγµατευτική δύναµη; Προ-
φανώς θα θέλετε. Μπορείτε να δώσετε φορολογικά κίνητρα γι’
αυτούς οι οποίοι συναλλάσσονται, τα µέλη του συνεταιρισµού;
Πού είναι τα κίνητρα; Ορίστε το πλαίσιο, ορίστε η δυνατότητα.
Έτσι θα αποκτήσει διαπραγµατευτική δύναµη.

Σας είπα και πριν -αλλά προφανώς δεν το γνωρίζετε- ότι η έλ-
λειψη αποθηκευτικών χώρων για έναν συνεταιρισµό είναι πολύ
σηµαντικό πράγµα για τη διαπραγµάτευση της τιµής. Δώστε τα
περιουσιακά στοιχεία των συνεταιρισµών οι οποίοι έχουν πτω-
χεύσει για να αξιοποιηθούν από τους υγιείς συνεταιρισµούς. Και
εσείς τι κάνετε; Φέρνετε τα µέλη-επενδυτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ολοκληρώστε, κύριε
Κόκκαλη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ας πούµε ότι όλοι εµείς έχουµε

λάθος. Συνεταιριστές οι οποίοι πρόσκεινται και στο κόµµα σας
συµφωνούν µε αυτό το νοµοσχέδιο; Συµφωνούν µε τη διάταξη;
Θα το βρείτε µπροστά σας. Η πραγµατικότητα  θα είναι δύσκολη
για εσάς, θα είναι πολύ δύσκολη και δεν θα σας σώσει κανένας,
ούτε ο Μαραντόνα, ούτε ο Πελέ, ούτε οι υποτιθέµενες ιδεολογι-
κές αντιπαραθέσεις. Τόσο έντονα θα είναι τα προβλήµατα. 

Διάταξη: «Το καταστατικό δύναται να απαγορεύει στα µέλη
του αγροτικού συνεταιρισµού να προβαίνουν σε ανταγωνιστικές
δράσεις προς τους σκοπούς του συνεταιρισµού µε εξαίρεση τα
µέλη-επενδυτές.». 

Κύριε Υπουργέ, δίνετε σήµερα κίνητρα για να ενταχθεί κά-
ποιος σε συνεταιρισµό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κόκκαλη, πρέπει
να ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ίσα-ίσα µειώνετε την παραγωγή από
το ογδόντα στο εβδοµήντα πέντε, την υποχρέωση προσκόµισης
της παραγωγής του στον συνεταιρισµό. Πείτε µου, σας παρα-
καλώ, ποια είναι η πολιτική σας για τα κίνητρα, τα οποία σκο-
πεύετε να δώσετε, ώστε να ενταχθεί σε συνεταιρισµό ένας
αγρότης που παράγει λάδι και δεν έχει τιµή, ένας αγρότης ο
οποίος παράγει ροδάκινο ή βαµβάκι. Αυτό είναι το ερώτηµα: Τα
κίνητρα τα οποία θα δώσετε στα µέλη του συνεταιρισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εµείς είχαµε ξεκινήσει σε δύσκολη

περίοδο, αλλά εµείς κυβερνήσαµε. Το ερώτηµα στο οποίο καλεί-
στε να απαντήσετε είναι ποια είναι η δική σας πολιτική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ. 
Η κ. Τελιγιορίδου έχει τον λόγο για τρία λεπτά. Όµως, σας πα-

ρακαλώ, µην προσπαθείτε να απαντήσετε σε όσα είπε ο κύριος
Υπουργός. Επιλέξτε ένα-δύο θέµατα ο κάθε οµιλητής και απαν-
τήστε συγκεκριµένα. Σας φτάνουν τα τρία λεπτά. Γι’ αυτό έχουµε
και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και τους ειδικούς.

Ορίστε, κυρία Τελιγιορίδου, έχετε τον λόγο.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό, είπατε στην οµιλία σας να

µην ξανακούσετε σε αυτή την Αίθουσα να λέµε ότι δεν έχετε σχε-
διασµό. Και προφανώς θα το ξανακούσετε µέχρι να τον δούµε. Να
τον δούµε και να δούµε και την υλοποίησή του. Εδώ, ξέρετε, είναι
το ελληνικό Κοινοβούλιο. Και εδώ δεν µπορείτε να µας νουθετείτε
να µη σας κάνουµε κριτική, να µην επισηµαίνουµε τα αρνητικά
στοιχεία. Δεν είναι εδώ τηλεοπτικός σταθµός στον οποίο πηγαί-
νετε, σας λιβανίζουν και σας εγκωµιάζουν. Εδώ θα κάνετε κριτική
και, βεβαίως, θα δεχτούµε και τις απαντήσεις σας που όταν είναι
µε επιχειρήµατα, βεβαίως, θα πούµε ότι είχατε δίκιο.

Είπατε, λοιπόν, ότι επειδή είστε άνθρωπος αυστηρός σε ζητή-
µατα τάξης, δεν δέχεστε την κριτική που σας κάναµε για τον σφε-
τερισµό συγκεκριµένων θεµάτων. Είναι θετικό, όµως, που από
αυτό το Βήµα αναγνωρίσατε έστω και τώρα ότι πολλά απ’ αυτά
τα θέµατα είναι µία συνέχεια των δικών µας πολιτικών. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, και εγώ είµαι αυστηρή σε θέµατα
δεοντολογίας και κατηγορήσατε αυτό που σας είπα για τον
κρόκο και τα ακτινίδια -είπατε: «Τι κάνατε; Πήγατε στην Κίνα, ήρ-
θατε, γυρίσατε, δεν υπογράψατε-, θα ήθελα να σας πω να δείτε
κάποια έγγραφα. Επειδή, όµως, είναι έγγραφα περιορισµένης
χρήσης, δεν τα καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής. Μπορείτε,
όµως, να τα αναζητήσετε στο Υπουργείο Εξωτερικών, να δείτε
ποια ήταν η ενέργεια και το τι είχε γίνει, µε ηµεροµηνία 24 Μαΐου
του 2019. Αν δεν τα βρείτε και ενδιαφέρεστε, µπορώ να σας τα
δώσω. Εκεί θα δείτε ότι τα πάντα ήταν έτοιµα και υπήρχε -και
µπορείτε να ενηµερωθείτε από την πρεσβεία µας στο Πεκίνο- και
προγραµµατισµένη επίσκεψη του Υπουργού Γεωργίας της Κίνας
για 18 Ιουνίου, που αναβλήθηκε λόγω των εκλογών.

Επειδή, λοιπόν, µας ρωτήσατε τι κάναµε µε τις τιµές των προ-
ϊόντων λέγοντας «Κυρία Τελιγιορίδου, τους πατήσατε κάτω;»,
θέλω να σας πω ότι ειδικά για το γάλα η κοινή υπουργική από-
φαση έχει ήδη αποτελέσµατα. Τα αποτελέσµατα αυτά σταθερο-
ποίησαν την τιµή του γάλακτος στην ελληνική περιφέρεια και σε
κάποιες περιοχές έχουµε και µικρή αύξηση. Να επαίρεστε γι’
αυτό, αλλά να αναγνωρίζετε ότι αυτά είναι αποτελέσµατα της
ΚΥΑ για τους ελέγχους στο γάλα, που αυστηροποίησαν τον
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έλεγχο, που ενίσχυσαν τον ελεγκτικό µηχανισµό, που αύξησαν
τα πρόστιµα και φτάναµε µέχρι και το σηµείο να προβλέπεται
κλείσιµο των επιχειρήσεων που έχουν παράνοµες και δόλιες συµ-
περιφορές. Και για το λάδι το ίδιο. Όταν υπήρξε το πρόβληµα,
στείλαµε την τεκµηρίωση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ζητή-
σαµε κατ’ εξαίρεση να µπορέσουµε να βοηθήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κινδυνολογούσατε πριν για την εξισωτική και ότι αυτή έχει
γίνει εµπροσθοβαρώς. Όταν αποδείχθηκε ότι αυτό έγινε για τε-
χνικούς λόγους -γιατί αυξήθηκαν οι δικαιούχοι µε βάση τη συµ-
φωνία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Παγκόσµιου
Οργανισµού Εµπορίου και για να ανταποκριθούµε σε αυτή τη
συµφωνία είχαµε αυξήσει το ποσό, λόγω της διεύρυνσης των δι-
καιούχων, από την εθνική χρηµατοδότηση και πληρώθηκε κανο-
νικά η εξισωτική-, πάλι το παρουσιάσατε σαν δικό σας -και εσείς
και η Υφυπουργός σας.

Όσον αφορά τα σχέδια βελτίωσης, απάντησε ο κ. Αραχωβίτης.
Υπήρχε το θέµα των τιµών και της εκκρεµότητας ανάµεσα στους
εµπόρους των µηχανηµάτων, που η δική µας Κυβέρνηση δεν
µπορούσε να κάνει ότι δεν το βλέπει.

Υπάρχουν και πολλά άλλα θέµατα, όπως το αφορολόγητο πε-
τρέλαιο. Μας κατηγορούσατε όταν λέγαµε ότι θα το δώσουµε
όταν υπάρξει δηµοσιονοµικός χώρος, λέγοντας ότι εσείς θα το
δίνατε αµέσως. Έρχεστε στα λόγια µας και δηλώνετε ότι θα το
δώσετε όταν θα υπάρξει ο δηµοσιονοµικός χώρος και όλα αυτά.

Κλείνοντας θέλω να πω -γιατί ακούγονται και διάφορα για το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και για την ηγεσία του- ότι εγώ
δεν γνωρίζω αν είστε ευχαριστηµένος ή όχι από το Υπουργείο
αυτό. Αυτό το γνωρίζετε εσείς. Εγώ, όµως, εκείνο που θέλω να
σας πω είναι το εξής. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης -είστε
ένας πολιτικός πρώτης γραµµής- δεν είναι το Υπουργείο του Κο-
λωνακίου αλλά είναι το Υπουργείο της υπαίθρου και της ελληνι-
κής περιφέρειας. Και επειδή είστε άνθρωπος που έχει αντίληψη
και κρίση των πραγµάτων, όσο καιρό είστε στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, σας ζητάµε να βοηθήσετε τους αγρότες, γιατί
εµείς µπορεί να µην «πατήσαµε», όπως µας κατηγορήσατε πριν,
τα συµφέροντα, αλλά εύχοµαι όταν φύγετε εσείς να µην πατή-
σετε τους Έλληνες γεωργούς, κτηνοτρόφους και αλιείς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, ρωτήσατε τι θα µπορού-

σατε να κάνετε µε τις οργανώσεις, είτε λέγονται κονσερβοποιοί
είτε λέγονται µεταποιητές εν γένει είτε λέγονται εκκοκκιστές, σε
ό,τι αφορά τη διατήρηση ενός πλαισίου τιµών για τα προϊόντα
αυτά τα οποία χαρακτηρίζονται εθνικά προϊόντα και για το λάδι
ακόµα.

Κοιτάξτε, η αλήθεια είναι ότι το Υπουργείο εκτός από την ενερ-
γοποίηση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, η οποία σε κάθε περί-
πτωση είναι µία ανεξάρτητη αρχή και πρέπει να λειτουργεί
αυτεπαγγέλτως, αλλά και κατόπιν αποστολής των σχετικών στοι-
χείων σε κάθε περίπτωση, πολλώ δε µάλλον από τον αρµόδιο
Υπουργό, θα πρέπει πάντα -επειδή είπατε να κάνουµε έναν διά-
λογο σε ό,τι αφορά ουσιαστικά την κατάσταση που επικρατεί σή-
µερα στον αγροτικό τοµέα, που είναι και ένας πολύ δυναµικός
τοµέας της εθνικής οικονοµίας- να πρωτοστατεί σε πρωτοβου-
λίες αν θέλει να διατηρήσει ένα επίπεδο τιµών στην ελληνική
αγορά και στην ελληνική ύπαιθρο.

Δεν σας προβληµατίζει που φέτος η τιµή του βαµβακιού κα-
τρακύλησε στα 37 λεπτά; Γιατί δεν συνέβη το ίδιο πέρυσι που οι
αγρότες πήραν τιµές στο βαµβάκι 47 λεπτά το κιλό σε παρόµοιες
συνθήκες παραγωγής, ποιότητας, κλιµατολογικών συνθηκών;
Δεν σας προβληµατίζει που φέτος οι παραγωγοί θα πάρουν για
το συµπύρηνο ροδάκινο από τους µεταποιητές και τους κονσερ-
βοποιούς 20 λεπτά το κιλό -και αν θα τα πάρουν-, γιατί µετά έρ-
χονται αθέµιτες εµπορικές πρακτικές; 

Σε κάθε περίπτωση, πέρα από τα όποια θεσµικά εργαλεία
υπάρχουν, είτε µε την ενεργοποίηση της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού είτε µε την υπουργική απόφαση που υπάρχει για τις αθέµι-

τες εµπορικές πρακτικές είτε και µε τις κοινοτικές οδηγίες που
υπάρχουν σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις αθέµιτες εµ-
πορικές πρακτικές, νοµίζω ότι η λύση προς την κατεύθυνση αυτή
είναι η προώθηση του θεσµού της συµβολαιακής γεωργίας, γιατί
αυτό σας είπε προηγουµένως και ο κ. Κόκκαλης σε ό,τι αφορά
το βαµβάκι µε τις κλειστές τιµές που θα είναι εκ των προτέρων
γνωστές και θα συµφωνηθούν σε ένα πλαίσιο διαλόγου. Και γι’
αυτό είναι σηµαντική η λειτουργία των διεπαγγελµατικών οργα-
νώσεων µεταξύ των παραγωγών από τη µία πλευρά, που είναι ο
αδύναµος κρίκος στην εφοδιαστική αλυσίδα, και των όποιων µε-
ταποιητών εµπόρων από την άλλη πλευρά.

Αν το Υπουργείο δεν πρωτοστατήσει και δεν αναλάβει τέτοιου
είδους πρωτοβουλίες για να προστατεύσει το αδύναµο µέρος,
θα έχουµε αυτές τις τιµές που συρρικνώνουν κάθε χρόνο το
αγροτικό εισόδηµα. Όπως πολύ σωστά είπατε, αυτό είναι θέµα
της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και της δηµιουργίας κλίµατος συ-
ναίνεσης µεταξύ αυτών. Το Υπουργείο πρέπει να το κάνει αυτό
και πολλώ δε µάλλον τα κατάλληλα όργανα θα πρέπει να ενερ-
γοποιηθούν προς την κατεύθυνση αυτή, προς την ορθή κατεύ-
θυνση. Αυτά είναι οι διεπαγγελµατικές πάσης φύσεως και το
αντίστοιχο όργανο που υπάρχει για το βαµβάκι. Βεβαίως, θα
ήθελα να σας πω ότι το ίδιο θα πρέπει να συµβεί και µε τη διε-
παγγελµατική του ροδακίνου που τώρα ξεκινάει τη λειτουργία
της και, βεβαίως, µπορώ να σας πω ότι τα έχει λίγο χαµένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Από κει και πέρα, αναφερθήκατε -και θα κλείσω µε αυτό- σε ό,τι
αφορά το ασφαλιστικό καθεστώς και το φορολογικό καθεστώς
των αγροτών. Όσον αφορά το ασφαλιστικό, η αλήθεια είναι ότι µε
τον νόµο Κατρούγκαλου το 5% των αγροτών σε αντίθεση µε το
95% πλήρωνε αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές. Όµως, το 5%.

Δεν θα πρέπει όµως να διαφεύγει της προσοχής µας ότι το
95% των αγροτών πλήρωνε χαµηλές ασφαλιστικές εισφορές µε
τον νόµο Κατρούγκαλου. Και όσον αφορά δε τη φορολόγησή του
σε σύγκριση µε το προηγούµενο φορολογικό καθεστώς που
ίσχυε για τους αγρότες προ της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, όπου φο-
ρολογούνταν µε 13% από το πρώτο ευρώ, οι αγρότες, το 95%
για να µη σας πω το 97%, καταλαµβάνονταν από το αφορολό-
γητο. Ξέρετε καλά ότι, σύµφωνα µε τα στοιχεία που υπάρχουν
από την ΕΛΣΤΑΤ, το 97% των αγροτών καλύπτεται από το αφο-
ρολόγητο όριο των 9.500 ευρώ για µία ελληνική οικογένεια που
έχει δύο παιδιά.

Τώρα ας έρθουµε στο τι ακούµε για τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές που θα έρθουν µε τον καινούργιο νόµο που πρόκειται να ψη-
φίσετε τον Γενάρη και που θα αντικαταστήσει τον νόµο
Κατρούγκαλου, που ήταν τόσο καταστροφικός υποτίθεται, όπως
εµπεδώσατε σε όλον τον ελληνικό πληθυσµό, γι’ αυτές τις κατη-
γορίες πολιτών.

Ακούµε ότι στο 5% οι ασφαλιστικές εισφορές θα µειωθούν ση-
µαντικά ακόµη περισσότερο και από το καθεστώς που ίσχυε πριν
από τον νόµο Κατρούγκαλου και για το υπόλοιπο 95% µόλις και
µετά βίας -και θα το δούµε βέβαια- φέτος διασώσατε τον διπλα-
σιασµό των ασφαλιστικών εισφορών, γιατί ξεσηκώθηκε ένας
άλλος µόλις το θέσατε αυτό στη δηµόσια συζήτηση και στον δη-
µόσιο διάλογο….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Τζάκρη, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …γλιτώσαµε τον διπλασιασµό των ασφα-
λιστικών εισφορών στα 220 ευρώ.

Και, βεβαίως, δεν εξηγήσαµε στους Έλληνες πολίτες ότι µε τα
110 ευρώ ασφαλιστικές εισφορές που θα πληρώνουν πλέον οι
αγρότες και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες -στο µέτρο που θα τις
πληρώνουν- δεν θα πάρουν τη σύνταξη που εξασφαλίζονταν µε
τον νόµο Κατρούγκαλου, κύριε Υπουργέ. Θα πρέπει να τους το
πούµε, γιατί έχουµε µπερδευτεί µε µία χρυσόσκονη που έχει
πέσει και ένα πέπλο συσκότισης εδώ. Όµως, νοµίζω ότι σε λίγο
και αυτό το πέπλο και η πραγµατικότητα θα αποκαλυφθούν σε
όλο τους το µεγαλείο. Δεν θα παίρνουν την ίδια σύνταξη. Ένας
ελεύθερος επαγγελµατίας, γιατί και αυτό αφορά την ελληνική
ύπαιθρο, για να πάρει τη σύνταξη που θα έπαιρνε µε τον νόµο
Κατρούγκαλου, µε τον νόµο που θα φέρετε εσείς θα πρέπει να
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πληρώνει 560 ευρώ ασφαλιστικές εισφορές τον µήνα. 
Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, είστε µόλις έξι µήνες στην

Κυβέρνηση. Δεν ξέρω ποιες αδυναµίες ανευρίσκετε στην Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση να ασκεί κριτική και να κάνει αντιπολίτευση,
αφού µας µαλώσατε κιόλας και είπατε να µη λέµε το ένα και να
µη λέµε το άλλο. Όµως, σε κάθε περίπτωση αυτό που είναι κα-
τάδηλο από την πολιτική σας αυτούς τους έξι µήνες είναι ότι νο-
µοθετείτε υπέρ των πλουσίων και εις βάρος των φτωχών, που
είναι και οι πολλοί. 

Αν αυτή θεωρείτε ότι είναι µία θεµιτή πολιτική στη συγκυρία
που βιώνουµε τώρα, που παλεύουµε µόλις και µετά βίας να
βγούµε από την κρίση, σε µία καθηµαγµένη Ελλάδα, νοµίζω ότι
θα πρέπει να αναθεωρήσετε το πλαίσιο της πολιτικής σας και τις
κατευθύνσεις της πολιτικής σας και τους στόχους της πολιτικής
σας, αν όπως είπατε προηγουµένως θέλουµε να αφήσουµε κάτι
πίσω µας, µε τη διαχείριση που κάνουµε ο καθένας όταν βρισκό-
µαστε σε υπουργικά πόστα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Χαρίτου έχει τον
λόγο. Βέβαια, δεν τηρούµε καθόλου τους χρόνους.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Θα τον τηρήσω εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα το αλλάξει ο κ. Χαρί-

του, επειδή τον ξέρω από πάρα πολλά χρόνια. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υπουργέ, για να σας επαινέσω

το είπα, ότι είσαστε. Έτσι πιστεύω. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έτσι το εξέλαβα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Άλλωστε, αν ξέρει κανείς ποδό-

σφαιρο, το δείχνει και σε γήπεδο 4X4, κύριε Υπουργέ. Δεν περί-
µενα, όµως, την αντίδραση από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο να αναδείξει τα ηγετικά σας χαρακτηριστικά. Δεν
ήθελα να δηµιουργήσω πρόβληµα. Σας το λέω ειλικρινά. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ποιο πρόβληµα; Τι πρόβληµα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Έτσι κατάλαβα, κυρία µου. 
Κύριε Υπουργέ, ελπίζω να παρακολουθεί ο αγροτικός κόσµος

αυτή την συζήτηση που κάνουµε. Γιατί το µήνυµα που εκπέµ-
ψατε, η εικόνα που δώσατε είναι ότι όλα πηγαίνουν καλά, περί-
φηµα θα έλεγα, ότι δεν υπάρχει λόγος ανησυχίας, ενώ την ίδια
στιγµή µεγάλο τµήµα του αγροτικού κόσµου, οι κτηνοτρόφοι,
βιώνουν µία εντελώς διαφορετική πραγµατικότητα, ιδιαίτερα σε
µια χρονιά που κατέρρευσαν οι τιµές, κύριε Υπουργέ, όλων των
προϊόντων, προφανώς γιατί πολλά συνδέονται και µε το χρηµα-
τιστήριο. Τουλάχιστον, όµως, απέναντι σε αυτούς που µας πα-
ρακολουθούν, οφείλουµε να πούµε µε ειλικρίνεια ότι ζουν πολύ
δύσκολα και σφίγγουν τα δόντια για το πώς θα ξεκινήσουν την
καινούργια καλλιεργητική περίοδο. Και, βεβαίως, αν τους βρείτε
µπροστά σας αύριο, να µη λέτε ότι φταίνε αυτοί. 

Το δεύτερο που ήθελα να σηµειώσω είναι ότι µιλώντας για το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης είπατε «ακόµα κι αν δεν συµ-
φωνούσαµε, εµείς το βρήκαµε και το προωθήσαµε» και περιγρά-
ψατε πώς. Με τι συµφωνείτε; Συµφωνείτε µε τον τρόπο που
διαχειριστήκατε τους προηγούµενους ευρωπαϊκούς πόρους; Δι-
σεκατοµµύρια, κύριε Υπουργέ, ήταν οι ευρωπαϊκοί πόροι. Και
αντί να κατευθυνθούν για να αντιµετωπίσουν τα µεγάλα διαρ-
θρωτικά προβλήµατα της αγροτικής οικονοµίας, το µεγάλο
µέρος τους κατευθύνθηκε στην κατανάλωση και στον εύκολο
πλουτισµό.

Να σας θυµίσω ότι απαξιώθηκαν όλα τα ερευνητικά κέντρα,
ότι αποδεκατίστηκαν οι δηµόσιες υπηρεσίες από γεωτεχνικούς -
πρέπει να το πω, γιατί αυτή τη στιγµή είναι µέσα στον χώρο οι
εργαζόµενοι της πρώην ΒΦΛ- και ότι «κοψοχεριά» το 2009, λίγο
πριν τις εκλογές, δώσατε, η Νέα Δηµοκρατία, σε φίλους σας τη
µεγαλύτερη λιπασµατοβιοµηχανία. 

Και σήµερα µια ολόκληρη κοινωνία της Καβάλας και οι εργα-
ζόµενοι είναι όµηροι αυτής της πραγµατικότητας. Και αφού δη-
µιουργήσατε όλα αυτά τα µεγάλα -και γιγαντώθηκαν-
διαρθρωτικά προβλήµατα, µας λέτε γιατί σε τεσσεράµισι χρόνια
δεν έγινε κατορθωτό να λυθούν όλα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μάλλον για µάγους ψάχνετε, κύριε Υπουργέ, όχι για πολιτικές
που µπορούν να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα. Δεν δώσατε,
βέβαια, καµµία απάντηση σε συγκεκριµένα ερωτήµατα που τέ-
θηκαν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ:…(Δεν
ακούστηκε)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Δεν σας άκουσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Προχωρήστε, κύριε Χα-

ρίτου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Λέω να τε-

λειώνετε. Ξεπεράσατε τον χρόνο σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ολοκληρώνω. Δεν ήξερα ότι εκτός

από Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είστε και Πρόεδρος!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ο Πρό-

εδρος είναι από πάνω σας και είναι και φίλος σας, γι’ αυτό το
λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ας προχωρήσουµε.
Υπάρχουν πολλές φιλίες, χρόνοι…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Και δεν µάθαµε, δεν ακούσαµε τίποτα
για το τι θα γίνει µε τις αποζηµιώσεις που ζητούν οι παραγωγοί
στην περιοχή της Θράκης. Εµείς επισηµάναµε τα προβλήµατα.
Θέσαµε τους κινδύνους που υπάρχουν. Είναι δική σας ευθύνη το
τι θα γίνει από εδώ και πέρα. 

Τέλος, καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής το υπόµνηµα-αί-
τηµα που σας έχει υποβάλει η Περιφέρεια της Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης για τα επενδυτικά σχέδια εν όψει της
ανακατανοµής πρόσθετων πιστώσεων στο Μέτρο 4.1 για τα επεν-
δυτικά σχέδια. Και να µην ξεχνάτε ότι η περιφέρεια αυτή είναι
µια από τις πιο φτωχές της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Χαρίτου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ.

Σκούφα για τρία λεπτά.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι

και συναδέλφισσες, είναι ανεπίτρεπτο άνθρωποι που καταλαµ-
βάνουν υπουργικά έδρανα είτε να µην ενηµερώνονται ολό-
πλευρα και σωστά είτε, αν ενηµερώνονται, να µη µεταφέρουν
στην Αίθουσα της Ολοµέλειας την πλήρη αλήθεια.

Είπε, λοιπόν, η Υφυπουργός κ. Αραµπατζή ότι η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ ήταν εκείνη που φορολόγησε από το πρώτο ευρώ
τις κοινοτικές ενισχύσεις και επιδοτήσεις. Είναι τεράστιο ψέµα
και αναλήθεια. Σας παραπέµπω σε άρθρο µου που βγήκε σε
αγροτικά sites ήδη από το 2017, µέσα στο οποίο αναφέρω πολύ
συγκεκριµένα τα εξής: Επί συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ ψηφίστηκε ο ν.4172/2013. Τον ανέφερα και στην οµι-
λία µου. Βάσει του συγκεκριµένου νόµου όλες, µα όλες οι επιδο-
τήσεις, οι ενισχύσεις και οι αποζηµιώσεις συνυπολογίζονταν στο
εισόδηµα που έπαιρνε ο αγρότης. Το αποτέλεσµα θα ήταν να φο-
ρολογούνταν από το πρώτο ευρώ µε την Κυβέρνησή σας και
βάσει του νόµου της Κυβέρνησής σας! 

Κυρία Αραµπατζή, µάλλον τότε δεν ήσασταν µέλος του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου. Επειδή, όµως, καταλαµβάνετε υπουργικό
έδρανο, θα πρέπει να ανατρέξετε σε δύο τροπολογίες που κα-
τέθεσαν Βουλευτές του κόµµατός σας, η µία στις 18 Νοεµβρίου
του 2014 και η άλλη στις 20 Δεκεµβρίου του 2014. Τόνιζαν µάλι-
στα οι οµιλούντες Βουλευτές, που στήριξαν τη συγκεκριµένη
τροπολογία, ότι είναι απαράδεκτο για πρώτη φορά στα σαράντα
χρόνια που ανήκε µέχρι τότε η χώρα µας ως µέλος στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, να φορολογηθούν οι κοινοτικές ενισχύσεις, επιδο-
τήσεις και αποζηµιώσεις.

Τι έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ λίγους µόνο µήνες µετά την
ανάληψη της διακυβέρνησης της χώρας; Με τροπολογία που κα-
τέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ στις 13 Μαΐου του 2015 -παρακαλώ πολύ δείτε
την αντίστοιχη ΠΟΛ υπ’ αριθµόν 1116/10-6-2015- εξαιρέσαµε τις
κοινοτικές ενισχύσεις και επιδοτήσεις µέχρι του ποσού των
12.000 ευρώ από το φορολογητέο εισόδηµα και τις αποζηµιώ-
σεις που έπαιρναν οι αγρότες στο σύνολό τους. Άρα από τότε,
από το 2015, δεν φορολογούνταν οι ενισχύσεις -ξαναλέω- µέχρι
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τα 12.000 ευρώ και οι αποζηµιώσεις στο σύνολό τους.
Το θέµα όµως είναι -και γι’ αυτό καταθέτουµε και τη συγκεκρι-

µένη σηµερινή επίκαιρη επερώτηση- ότι έχετε πάρει τις φορολο-
γικές ελαφρύνσεις που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ -και πολύ καλά έκανε-
για το σύνολο των µικροµεσαίων αγροτών. Το θέµα, όµως, είναι
εάν θα τις προχωρήσετε περαιτέρω ή αν θα συνεχίσετε να επι-
βαρύνετε τους µικροµεσαίους αγρότες, εξυπηρετώντας το µε-
γάλο αγροτικό κεφάλαιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσω-
πικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Αραµπατζή, µισό
λεπτό να αναγγείλω σχολείο, το οποίο βρίσκεται εδώ.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθεί τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκε για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκε στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», οµάδα δεκαοκτώ Αµερικανών σπουδαστών από το
McDaniel College του Μέριλαντ των ΗΠΑ.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Αραµπατζή, γνωρίζετε ότι µε δική µου απόφαση και
εκτός διαδικασίας σάς έδωσα πέντε λεπτά, ενώ δεν προβλέπεται,
αλλά νοµίζω ότι πρέπει να διευκολύνουµε τον κοινοβουλευτικό
διάλογο. Εσείς χρησιµοποιήσατε αυτό το πεντάλεπτο πολύ
καλώς αναφερόµενη συγκεκριµένα, αλλά αναφερόµενη και σε
συγκεκριµένη Βουλευτή, η οποία σας απάντησε επί της πολιτι-
κής, ούτε σας είπε κάτι.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ζητώ τον λόγο επί προσωπικού, µε είπε ανενη-
µέρωτη. Έκανε αξιολογική κρίση. Δώστε µου τον λόγο για µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Αραµπατζή, σας
παρακαλώ. Εγώ διευθύνω τη συζήτηση.

Άρα την απάντηση στην κυρία Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ µπορεί
να τη δώσει, µε βάση τη διαδικασία, ο κύριος Υπουργός. Έχει
ακόµα να µιλήσει κατ’ ελάχιστον δεκαπέντε λεπτά. Φτάσαµε στο
τέλος. Δεν υπάρχει προσωπικό ζήτηµα, δεν έχετε τίποτα να χω-
ρίσετε µε την κ. Σκούφα, ούτε η κ. Σκούφα µαζί σας.

Οπότε προχωράµε. Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµάκης για δύο
λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Μπορείτε να
ακούσετε ποιο είναι το προσωπικό για µισό λεπτό και να κρίνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, έχετε ένα λεπτό
για να ακούσω το προσωπικό.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ωραία, θα κάνω πολύ λιγότερο. 

Πρώτον, το προσωπικό συνίσταται, κύριε Πρόεδρε και κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, στο ότι ουσιαστικά η κ. Σκούφα, η κυρία
συνάδελφος, είπε ότι είµαι ανενηµέρωτη. Άρα αυτό είναι προσω-
πικό αξιολογικό σχόλιο, στο οποίο οφείλω να απαντήσω όχι µε
αξιολογικές κρίσεις, αλλά µε αντικειµενικά γεγονότα.

Πρώτον, κυρία συνάδελφε, φαντάζοµαι πως θα συµφωνείτε
ότι το άρθρο στο οποίο µας παραπέµψατε για να αποδείξετε ότι
δεν φορολογήσατε εσείς αλλά εµείς τις επιδοτήσεις δεν είναι η
εξ αποκαλύψεως αλήθεια.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Δεν είναι δυνατόν! Τι επίπεδο διαλόγου
είναι αυτό; Το ανέφερα παραδειγµατικά. Και σας παρέπεµψα
στην κατατεθειµένη τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν είπα τίποτα περισσότερο από αυτό που ψευ-
δώς αναφέρατε από το Βήµα της Βουλής, δηλαδή ότι εµείς φο-
ρολογήσαµε τις επιδοτήσεις. Και θα σας απαντήσω µε µία
πρόσκληση, την οποία έχω απευθύνει πολλάκις από το 2015 σε
όλους τους κυβερνώντες τότε συναδέλφους από τον ΣΥΡΙΖΑ, να
µου φέρετε µία φορολογική δήλωση -µία!- που να δείχνει ότι οι
αγροτικές επιδοτήσεις φορολογήθηκαν από την Κυβέρνηση της

Νέας Δηµοκρατίας. Μία φορολογική δήλωση! Αυτή τα αποδει-
κνύει όλα. Όλα τα άλλα είναι περιττά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Λοιπόν, κυρία Αραµπα-

τζή, προσωπικό δεν υπάρχει. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ! Καθίστε

κάτω. Δεν γίνεται έτσι η συζήτηση. Κυρία Σκούφα, έτσι κι αλλιώς
δεν γράφεται τίποτα στα Πρακτικά από αυτά που λέτε. Δεν υπάρ-
χει προσωπικό. Συνεχίζουµε τη διαδικασία.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ:…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η πρόσφατη ιστορία της
ελληνικής Δηµοκρατίας και του ελληνικού Κοινοβουλίου είναι
γνωστή, τα Πρακτικά είναι γνωστά, µπορείτε όλοι να ανατρέξετε.
Και βέβαια γίνεται µε έναν επιλεκτικό τρόπο κάθε φορά.

Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµάκης για δύο λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Θα ξεκινήσω δίνοντας µια απάν-

τηση στον φίλο και συνάδελφο κ. Λιβανό λέγοντάς του ότι δεν
ξέρω ποιος κερδίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συγγνώµη, κύριε Αβρα-
µάκη, πώς σας έρχεται αυτό το πράγµα; Με συγχωρείτε, αλλά
το πρώτο πράγµα που λέτε είναι όνοµα Βουλευτή. Είναι δυνατόν;
Θα σηκώσει ο κ. Λιβανός το χέρι του και θα πει «προσωπικό». Δη-
λαδή ποια είναι η δυσκολία;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Λογοπαίγνιο θα κάνω. Δεν θα
προκαλέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μα, δεν είναι θέµα αν θα
προκαλέσετε ή δεν θα προκαλέσετε. Είστε πια αρκετό καιρό
µέσα στη Βουλή.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Εντάξει, κύριε Βίτσα, αλλά πι-
στεύω ότι ξεσπάτε σε λάθος άνθρωπο. Άλλοι σας φταίνε και
αλλού ξεσπάτε.

Απευθυνόµενος, τέλος πάντων, στην Κυβέρνηση και στον εκ-
πρόσωπό της θα πω ότι δεν ξέρω ποιος κερδίζει τις εντυπώσεις
σε επίπεδο Βουλής και επικοινωνιακά, αλλά το ζητούµενο για τον
Έλληνα αγρότη είναι τι γίνεται στην τσέπη του και εκεί να ξέρετε
πολύ καλά ότι οι συγκρίσεις είναι καταλυτικές σε σχέση µε πέ-
ρυσι.

Θα επανέλθω στο κοµµάτι που αφορά την τευτλοκαλλιέργεια
και την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης και θα πω ότι το Υπουργείο
Ανάπτυξης προχώρησε σε µια σύµβαση παραχώρησης των ερ-
γοστασίων και των υποδοµών της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχα-
ρης µε σκοπό να επαναλειτουργήσει αυτή χωρίς να υπάρξει
πρακτικά καµία διασφάλιση των παραγωγών των τεύτλων. Η
απαξιωτική µάλιστα απάντηση του Υπουργού Ανάπτυξης σε συν-
τοπίτη µου παραγωγό που αγωνιά για την απορρόφηση της πα-
ραγωγής του, που κάνει τον γύρο του διαδικτύου, δείχνει και την
πραγµατική έγνοια συνολικά που έχετε για τους αγρότες. 

Θα περίµενα, όµως, κύριε Βορίδη, ως πολιτικός προϊστάµενος
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης -και οφείλατε να το κά-
νετε- να συµµετέχετε πιο ενεργά στο επίπεδο των συζητήσεων
και των διαπραγµατεύσεων που έλαβαν χώρα και να διασφαλί-
σετε, πρώτον, ότι θα απορροφηθεί το σύνολο της παραγωγής,
δεύτερον, ότι θα αποζηµιωθούν όπως τους αξίζει οι παραγωγοί
και τρίτον, δεν θα τεθούν σε κίνδυνο οι συνδεδεµένες ενισχύσεις.
Αυτά τα ερωτήµατα υπάρχουν στο τραπέζι. 

Σας είπα ότι υπήρχε αµελλητί δέσµευση και αυτής της Κυβέρ-
νησης και του Υπουργού ότι για όποια συµφωνία προκύψει µε
οποιονδήποτε επενδυτή θα εξασφαλιστεί η παραγωγή και οι
αγρότες για ένα κονδύλι της τάξης των 2 εκατοµµυρίων. Θα το
δούµε. Είστε η µόνη κυβέρνηση που µπορεί να βρεθεί µε τα
τεύτλα στο χωράφι και αυτό θα έχει το ανάλογο πολιτικό κόστος
για εσάς και πρέπει να το σκεφτείτε.

Όσον αφορά το βαµβάκι, επειδή είµαστε, σας είπα, µια πε-
ριοχή η οποία έχει µεγάλη παραγωγή βάµβακος, ελάτε να εξη-
γήσετε εσείς στον Έλληνα αγρότη, πέρα από αυτό που λέτε ότι
όλα είναι θέµα ζήτησης και προσφοράς στη διαµόρφωση της
τιµής, ότι πέρυσι κατά µέσο όρο έδωσε 12 λεπτά του ευρώ υψη-
λότερη τιµή παράδοσης στο βαµβάκι. Όλα αυτά έχουν συνέπειες
και στο εισόδηµα και παντού.
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Προχωρώντας θα πω ότι όλα αυτά έχουν ως αποτέλεσµα οι
παραγωγοί των τεύτλων είτε να εγκαταλείψουν κάποια στιγµή
την τευτλοκαλλιέργεια και να καλλιεργήσουν κάτι άλλο, µε ό,τι
κόστος µπορεί να συνεπάγεται για αυτούς, είτε να εγκαταλεί-
ψουν τα χωράφια τους. Η χώρα προφανώς θα χάσει ευρωπαϊ-
κούς πόρους από αυτή τη διαδικασία και η ελληνική ζάχαρη είτε
θα παράγεται από εισαγόµενες πρώτες ύλες είτε θα εισάγεται
αυτούσια.

Σε σχέση, όµως, µε την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης εκκρε-
µεί και η µετάταξη των εργαζοµένων, µια διάταξη που είχε φέρει
µε τροπολογία η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τον Δεκέµβρη του 2018 και
αυτήν τη στιγµή ακόµα δεν έχει δοθεί λύση σε αυτό το πρό-
βληµα.

Από εκεί και ύστερα, όσον αφορά τους συνεταιρισµούς έχω
να πω ότι οι συνεταιρισµοί και οι οµάδες παραγωγών πρέπει να
αποτελούν το κύριο εργαλείο των µικρών και µεσαίων παραγω-
γών για να επιβιώσουν και να αναπτυχθούν. Η πολιτική σας,
όµως, όπως αυτή αποτυπώνεται στο νοµοσχέδιο που είναι στη
διαβούλευση, θα επιτρέψει, όπως φαίνεται, τον έλεγχό τους από
µια ολιγαρχία της αγροτικής παραγωγής ή από ιδιώτες δήθεν
επενδυτές.

Όσον αφορά τα φωτοβολταϊκά και την ενέργεια, έχω να πω
ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος έκανε µια πολυδιαφηµισµένη
αλλαγή επιτρέποντας να εγκαθίστανται ακόµα και σε υψηλής πα-
ραγωγικότητας γη φωτοβολταϊκά, κάτι που µέχρι πρότινος δεν
επιτρεπόταν ακριβώς γιατί η ελληνική πολιτεία διαχρονικά υπο-
στηρίζει ότι δεν γίνεται να µετατρέψουµε τα χωράφια µας σε ερ-
γοστάσια ρεύµατος για να προωθηθούν τα φωτοβολταϊκά της
Γερµανίας. Η επιδιωκόµενη, όµως, συγκέντρωση των καλλιεργή-
σιµων εκτάσεων και της αγροτικής παραγωγής θα έχει ως συνέ-
πεια ακόµα και τα καλά χωράφια να αποκτήσουν φωτοβολταϊκά. 

Αυτό είναι το µέλλον της αγροτικής παραγωγής που θέλετε;
Αυτό ενδιαφέρει τους επενδυτές που συνοµιλείτε; Είναι προς το
συµφέρον της χώρας να µειωθεί η αγροτική παραγωγή και να
αυξηθούν οι εισαγωγές τροφίµων; Και όλοι αυτοί που ζουν από
τη γη και τα ζώα τι θα γίνουν;

Κλείνοντας θέλω να πω ότι πρέπει να αυστηροποιηθούν οι
έλεγχοι στα σύνορα -ξέρει η κυρία Αραµπατζή- όσον αφορά το
καθεστώς των παράνοµων ελληνοποιήσεων ελληνικών προϊόν-
των φυτικού και ζωικού κεφαλαίου. Σε αυτό πρέπει να δώσουµε
και να δώσετε µία βάση περισσότερο. 

Και κλείνοντας θα πω ότι πρέπει να γίνουν όλες οι προσπά-
θειες από εσάς και θα κριθείτε εκ του αποτελέσµατος άσχετα
από τις δικές µας προθέσεις. Αυτό είναι το ζητούµενο ό,τι και να
λέει ο καθένας σε αυτή την Αίθουσα.

Ευχαριστώ, να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Αβρα-
µάκη. Δεν ξεσπάω σε εσάς. Σέβοµαι όλους.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Όχι, εγώ χαριτολογώντας το
έκανα. Δεν έχω καµία διάθεση διένεξης µε τον κ. Λιβανό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θέλω να πω ότι για πα-
ράδειγµα εγώ σέβοµαι πάρα πολύ το γεγονός ότι η κ. Σούκουλη
-και άλλοι βέβαια Βουλευτές- παρακολουθεί από το πρωί τη συ-
ζήτηση που γίνεται, παρά το γεγονός ότι δεν θα µιλήσει, ακριβώς
δείχνοντας το ενδιαφέρον.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και η κ. Μπίζιου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και η κ. Μπίζιου και άλλοι
Βουλευτές. Δεν θέλω να αδικήσω κανέναν.

Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ, για εννέα λεπτά κάνοντας χρήση και της τριτολογίας
του.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Υπό την προϋπόθεση ότι ο κύριος
Υπουργός θα κλείσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε, αλλά
αυτό είναι λογικό. Τι θα κάνει; Θα µιλήσει δέκα λεπτά, θα σταµα-
τήσει και µετά θα ξαναµιλήσει άλλα πέντε; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ό,τι θέλετε, εγώ είµαι ευέλικτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν γίνονται αυτά! Ας

προχωρήσουµε.
Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ξεκινώ από το θέµα της φορολό-

γησης που συζητήσαµε πριν από λίγο. Το θέµα, ιδιαίτερα αυτό
που αφορά τις κοινοτικές ενισχύσεις, µέχρι το 2013 δεν το είχε
ακουµπήσει η ελληνική πολιτεία και σε όλες τις χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, σε κάθε µια από αυτές υπάρχει µια ειδική µε-
ταχείριση. Όµως το 2013, όντως την άνοιξη, οι Βουλευτές -δύο,
τρεις, δεν θυµάµαι τώρα- της Νέας Δηµοκρατίας που ασκούσε
τη διακυβέρνηση της χώρας, πληροφορήθηκαν ότι στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών ετοιµάζεται ρύθµιση η οποία ουσιαστικά θα φο-
ρολογεί και τις ενισχύσεις, αποζηµιώσεις, όλα αυτά –υπάρχει η
σχετική ΠΟΛ- και κατέθεσαν επίκαιρη ερώτηση ζητώντας να µην
ισχύσει η συγκεκριµένη ρύθµιση. Βεβαίως, πλησιάζαµε προς το
καλοκαίρι και επειδή ολοκληρωνόταν µια διαδικασία και αφο-
ρούσε το εισόδηµα της προηγούµενης χρονιάς εµείς φέραµε –
τότε ήταν Υφυπουργός Οικονοµικών η κ. Βαλαβάνη- µια
συγκεκριµένη ρύθµιση η οποία έλεγε ότι µέχρι 12.000 ευρώ δεν
θα υπάρξει καµµία φορολόγηση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
και ας µην µπαίνουµε σε εντάσεις. 

Το δεύτερο που θέλω να πω σχετικά µε αυτά που συζητήθη-
καν, είναι ότι -λείπει ο κ. Πανάς- αναφέρθηκε ότι εµείς συµφω-
νήσαµε το 2015 για την εισαγωγή δεκαπέντε χιλιάδων τόνων
λαδιού. Βεβαίως, οι δεκαπέντε χιλιάδες τόνοι δεν αφορούσαν
την Ελλάδα, αφορούσαν όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και ήταν µια
απόφαση που πήρε η Ευρωπαϊκή Ένωση -ιδιαίτερα σε µια πε-
ρίοδο που η Τυνησία απειλούνταν από τζιχαντιστικά κύµατα και
υπήρχε µια δύσκολη κατάσταση- και, όπως αντιλαµβάνεστε, από
τη στιγµή που ιδιαίτερα στη χώρα µας δεν έχει υπάρξει εισαγωγή
ούτε ενός λίτρου λαδιού Τυνησίας τη συγκεκριµένη χρονιά, συµ-
φωνήσαµε στη συγκεκριµένη απόφαση για τον απλούστατο λόγο
ότι όταν ιδιαίτερα όλοι έχουν πει το ναι το να παρουσιαστεί µια
χώρα και να βάζει βέτο ουσιαστικά για ένα τέτοιο ζήτηµα, κατα-
λαβαίνετε ότι είναι κάτι που δεν ταιριάζει και στον τρόπο λειτουρ-
γίας µας αλλά και ιδιαίτερα σε θέµατα που είναι αρκετά
ευαίσθητα.

Θα σταθώ σε µερικά ζητήµατα που δεν µπόρεσα να θίξω στην
πρωτοµιλία µου και θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικά και
πρέπει να τα προσεγγίσετε, κύριε Υπουργέ.

Το πρώτο πρόβληµα είναι αυτό που αφορά τους ελέγχους, τις
ελληνοποιήσεις και είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα και
εσείς από ό,τι φαίνεται στις διαπιστώσεις µείνατε, δεν κάνατε τί-
ποτα, δεν αξιοποιήσατε ιδιαίτερα τις τεράστιες δυνατότητες που
σας παραδώσαµε. Γιατί οι ελληνοποιήσεις όντως είναι ένα πρό-
βληµα το οποίο έρχεται από πολύ µακριά και έχει ως σηµείο ανα-
φοράς την παγκοσµιοποίηση, που και εσείς αναφέρατε
προηγουµένως, και γενικά την ελεύθερη διακίνηση των τροφί-
µων. 

Όµως, εµείς νοµοθετήσαµε µετά από έντονη και επίπονη δια-
βούλευση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την Ευρωπαϊκή
Ένωση και σας παραδώσαµε σε πολύ καλό στάδιο εφαρµογής
την υποχρεωτική αναγραφή στο γάλα και στα γαλακτοκοµικά
προϊόντα της χώρας άρµεξης του γάλακτος και της χώρας προ-
έλευσης του κρέατος και των προϊόντων στις ταµειακές µηχανές
των καταστηµάτων πώλησης, µε σκοπό να λειτουργήσει προς
την κατεύθυνση της βελτίωσης της διαφάνειας της αγοράς και
της αποφυγής της παραπλάνησης του καταναλωτή. 

Επίσης, βάλαµε φραγµό στη διακίνηση των αγροτικών προϊόν-
των και στις απαράδεκτες καθυστερήσεις πληρωµών νοµοθετών-
τας την πληρωµή των εξήντα ηµερών για τα ευαλλοίωτα
προϊόντα. Με τις ρυθµίσεις αυτές το ξέραµε ότι θα συγκρου-
στούµε και συγκρουστήκαµε µε συµφέροντα που και σήµερα δη-
µιουργούν εµπόδια στην εφαρµογή τους. 

Όµως, πέραν της σύγκρουσης, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται και
µια συνεργασία και µια συµπαράσταση από τα υπόλοιπα Υπουρ-
γεία, ειδικά στο θέµα των ελέγχων. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο
πρέπει οπωσδήποτε να το προχωρήσετε και ιδιαίτερα να πείσετε
άλλα Υπουργεία τα οποία πρέπει να έχουν ουσιαστική συµµετοχή
στον έλεγχο των τροφίµων. 

Κι έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα που αφορά τις συµφωνίες που συ-
νάπτει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τρίτες χώρες.
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Θριαµβολογήσατε πρόσφατα για την ένταξη της φέτας και
άλλων αγροτικών προϊόντων στις προστατευόµενες γεωγραφικές
ενδείξεις, στη διµερή συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Κίνας. Θε-
τικό. Γνωρίζετε, όµως, ο ίδιος ότι ξεκίνησε το 2015 η συγκεκριµένη
συζήτηση και ολοκληρώθηκε αρχές του 2019, ένα διάστηµα µε
πολλές µάχες σε πολλά fora και πολλά, θα έλεγα, συµβούλια
υπουργών. 

Βέβαια, περιµένουµε ακόµη το κείµενο της σχετικής συµφωνίας
και µην ξεχνάτε ότι υπάρχουν και άλλα ζητήµατα που έχουν ιδιαί-
τερα σχέση µε τις εµπορικές ονοµασίες και τις συµφωνίες που η
Κίνα συνάπτει µε άλλες χώρες. Θα πούµε, όµως, περισσότερα
όταν πάρουµε το κείµενο.

Επιτρέψτε µου να σταθώ ιδιαίτερα στις συµφωνίες µε τη Νότια
Αφρική και τον Καναδά, αν και έχουν κλείσει από το 2014, όχι µόνο
γιατί εξακολουθούν να είναι στο προσκήνιο της ευρωπαϊκής επι-
καιρότητας, λόγω της κύρωσής τους στα εθνικά κοινοβούλια των
συµβαλλόµενων µερών που εξελίσσεται αυτή την περίοδο, αλλά
και γιατί έχουν ένα τεράστιο ενδιαφέρον για τα προϊόντα µας και
µάλιστα τη φέτα.

Με αυτές τις συµφωνίες που υπέγραψε η τότε κυβέρνηση Σα-
µαρά -µιλάω για το 2014- όταν η χώρα µας ιδιαίτερα ασκούσε την
Προεδρία στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, παραδινόταν εις το διηνεκές
η χρήση του όρου «φέτα».

Εµείς, από το πρώτο κιόλας Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας
που συµµετείχα τον Μάρτιο του 2015, καταστήσαµε σαφές ότι δεν
µπορούν να γίνουν αποδεκτές τόσο από την ελληνική κοινωνία
όσο και από το ελληνικό Κοινοβούλιο οι συγκεκριµένες αποφά-
σεις-δεσµεύσεις.

Υπήρξαν αλλεπάλληλες συναντήσεις µε τον Επίτροπο Γεωργίας
κ. Χόγκαν, στις οποίες η τοποθέτησή µας ήταν ξεκάθαρη. Τα απο-
τελέσµατα αυτής της συµφωνίας είναι εξαιρετικά ευµενή για τη
χώρα µας. Αυτή η επιµονή και η διαπραγµατευτική αποφασιστικό-
τητα οδήγησε στο να πετύχουµε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να λάβει
ρητά υπ’ όψιν τις ανησυχίες της Ελλάδας για τις γεωγραφικές εν-
δείξεις και να δεσµευθεί µε συγκεκριµένο παράρτηµα στις συµ-
φωνίες να επιτύχει εντός πέντε ετών από την έναρξη ισχύος τους
να µη χρησιµοποιείται ο όρος «φέτα» σε κανένα προϊόν της Νότιας
Αφρικής και του Καναδά.

Ποιο είναι τώρα το κρίσιµο ζήτηµα και γι’ αυτό κάνω την ανα-
φορά; Γιατί χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, επαγρύπνηση και ανάληψη
πρωτοβουλιών, ώστε ο µεταβατικός χρόνος, ο υπόλοιπος που
αποµένει για την εφαρµογή της συµφωνίας, να µετατρέψει τις
συγκεκριµένες συµφωνίες σε συµφωνίες πλήρους προστασίας
των αγροτικών µας προϊόντων. Δεν πρέπει, λοιπόν, να χάσετε αυτό
που κερδίσαµε και το οποίο ανοίγει τον δρόµο για την οριστική
αποκατάσταση όχι µόνο για τις συγκεκριµένες συµφωνίες αλλά
και για τις µελλοντικές. Φτάστε µέχρι το σηµείο να µην προχωρή-
σετε στην κύρωσή τους πριν τη συµµόρφωσή τους. Ιδού ο στό-
χος.

Έρχοµαι σε ένα άλλο, τρίτο θέµα που αφορά τα  κόκκινα δάνεια
και ειδικά τα κόκκινα δάνεια των αγροτών, τα οποία έρχονται από
πολύ µακριά και πρέπει να βρεθεί λύση. Όλοι ξέρουµε τι έγινε ιδι-
αίτερα µετά τη διάλυση το 2012 της πρώην ΑΤΕ µε αυτόν τον πε-
ρίφηµο σκανδαλώδη διαχωρισµό της σε καλή και κακή, όπου στην
καλή πήγε ό,τι ήταν ενήµερο, στην κακή πήγε ό,τι ήταν ληξιπρό-
θεσµο πάνω από ενενήντα µέρες, και βεβαίως η καλή ξεπουλή-
θηκε στον ιδιωτικό τοµέα. 

Ξέρετε πόσες είναι αυτές οι οφειλές που σέρνονται τόσο καιρό
και έχουν αιχµαλωτίσει τον αγροτικό χώρο; Είναι γύρω στα 3,5 δι-
σεκατοµµύρια, που τελικά µπορούν σήµερα µε τους εκτοκισµούς
να φτάσουν µέχρι και τα 4 δισεκατοµµύρια. Αφορούν τριάντα
πέντε χιλιάδες φυσικά πρόσωπα µε ογδόντα χιλιάδες λογαρια-
σµούς και εξακόσιους πενήντα συνεταιρισµούς.

Μπαίνοντας, λοιπόν, τώρα αυτές οι οφειλές στη διαδικασία εκ-
καθάρισης υπήρξε ένα µεγάλο πρόβληµα. Όντως, η προηγούµενη
κυβέρνηση του 2014 έφερε µία ρύθµιση για να αντιµετωπίσει τα
συγκεκριµένα θέµατα. Δεν είχε ούτε µία εφαρµογή. Και εµείς από
τη δική µας πλευρά, όταν ήµασταν κυβέρνηση, φέραµε τον εξω-
δικαστικό συµβιβασµό και καλούσαµε τον κόσµο να ανταποκριθεί.

Δεν ξεπέρασαν οι εισδοχές στην πλατφόρµα τις πενήντα.
Όµως, τι θα γίνει τώρα, όταν υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα;

Διότι, τι έχουµε σήµερα; Έχουµε το σχέδιο «Ηρακλής», το οποίο
δεν συµπεριλαµβάνει τα συγκεκριµένα δάνεια, γιατί είναι δάνεια
που έχουν µια ειδική σχέση µε την εκκαθάριση. Τι µένει, λοιπόν;
Τι θα κάνουµε τώρα µε την εκκαθαρίστρια εταιρεία, την PQH, η
οποία διαδέχθηκε ουσιαστικά τη λεγόµενη «κακή τράπεζα», που
και αυτή είχε µπει στη διαδικασία της εκκαθάρισης;

Πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τώρα να εµποδίσουµε τις δια-
δικασίες ξεπουλήµατος στις οποίες έχει µπει η PQH χωρίς να εξε-
τάζει τίποτε, δηλαδή ποιες είναι, πού και τι χρειάζονται, πόσο
χρειάζονται, εάν είναι σηµαντικές για τον αγροτικό χώρο όλες
αυτές οι υποθήκες, όλα αυτά τα ακίνητα, διότι πρέπει να στηρί-
ξουµε τον αγροτικό χώρο.

Εµείς, από τη δική µας πλευρά, έχουµε συστήσει έναν Οργανι-
σµό, τον ΟΔΙΑΓΕ. Τον ξέρετε. Κάπου είδα να λέτε ότι θέλετε να
αξιοποιήσετε τη δηµόσια αγροτική περιουσία. Υπάρχει συγκεκρι-
µένος οργανισµός, ο οποίος έχει ήδη προχωρήσει σε πάρα πολλές
ενέργειες, ειδικά στην καταγραφή.

Εγώ, όµως, θέλω να σας τονίσω ένα ζήτηµα, το οποίο είναι πάρα
πολύ σοβαρό. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν πολυάριθµες
πρόσθετες υποθήκες, τις οποίες έκανε η Αγροτική Τράπεζα εκ των
υστέρων, γιατί είχε µε βάση τον ιδρυτικό νόµο το προνόµιο να εγ-
γράφει υποθήκες, ακόµη και χωρίς να ενηµερώσει τον δανειολή-
πτη;

Ιδού, λοιπόν, ένα πρόβληµα πάρα πολύ σοβαρό, διότι πρέπει
οπωσδήποτε -και εµείς θα βοηθήσουµε όσο µπορούµε προς αυτή
την κατεύθυνση- να απαλλάξουµε απ’ αυτόν τον µεγάλο βραχνά
τον Έλληνα αγρότη και κυρίως να προστατεύσουµε την αγροτική
περιουσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε Απο-

στόλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Πέµπτης 31ης Οκτωβρίου 2019, της Παρασκευής 1ης Νοεµ-
βρίου 2019, της Δευτέρας 4ης Νοεµβρίου 2019, της Πέµπτης 7ης

Νοεµβρίου 2019, της Παρασκευής 8ης Νοεµβρίου 2019, της Δευ-
τέρας 11ης Νοεµβρίου 2019 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώ-
νει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 31ης Οκτωβρίου 2019, της Παρασκευής 1ης Νοεµ-
βρίου 2019, της Δευτέρας 4ης Νοεµβρίου 2019, της Πέµπτης 7ης

Νοεµβρίου 2019, της Παρασκευής 8ης Νοεµβρίου 2019, της Δευ-
τέρας 11ης Νοεµβρίου 2019 επικυρώθηκαν.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχαριστήσω κατ’ αρχάς για

τη συζήτηση. Θεωρώ ότι ακούστηκαν ενδιαφέροντα πράγµατα
και νοµίζω ότι θα προτείνω µια µεθοδολογία στην Αντιπολίτευση
για το µέλλον, να είναι λίγο πιο συγκεκριµένες οι θεµατολογίες.
Ανοίξατε όλα τα θέµατα. Και όταν κάποιος ανοίγει όλα τα θέ-
µατα, δυστυχώς, ακόµη και µε τη διαδικασία της επερωτήσεως,
ο χρόνος είναι περιορισµένος για ζητήµατα, ώστε να µπορέ-
σουµε να εµβαθύνουµε. Εδώ υποχρεωτικά, δηλαδή, σ’ αυτή τη
συζήτηση άλλα ζητήµατα τα αναδεικνύουµε περισσότερο και
άλλα ζητήµατα αδικούνται, γιατί δεν µπορούµε να τα συζητή-
σουµε. 

Όµως, είναι δική σας επιλογή. Εγώ το λέω για τη µεθοδολογία
της συζήτησης. Μακάρι να κάνετε περισσότερες επίκαιρες επε-
ρωτήσεις και να έχουµε τη δυνατότητα να συζητάµε περισσό-
τερο για τον συγκεκριµένο τοµέα και να είναι απλώς κάπως πιο
στοχευµένες. Δηλαδή, να κάνουµε µια συζήτηση για την ΚΑΠ. Η
ΚΑΠ από µόνη της είναι ένα τεράστιο κεφάλαιο. Να κάνουµε µια
συζήτηση για την αναπτυξιακή στρατηγική. Από µόνη της είναι
ένα τεράστιο κεφάλαιο που περιλαµβάνει πολλά πράγµατα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Και στην Παραγωγής και Εµπορίου. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Και στην Παραγωγής και Εµπορίου, βεβαίως.
Μπορούµε να κάνουµε συζητήσεις για το τρόφιµο. Από µόνο του
είναι µεγάλο θέµα. Όταν τα ανακατεύουµε όλα, µοιραία κάτι θα
αδικηθεί ή κάτι θα πούµε περισσότερο ή κάτι θα πούµε λιγότερο.
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Ένα µεθοδολογικό θέµα ακόµα για να τελειώνουµε µε τις
αρχές της συζήτησης µας. Εγώ, κατ’ αρχάς, µε τη θέση που
ακούω από την πλευρά σας, ότι δηλαδή τώρα εµείς είµαστε Κυ-
βέρνηση και εσείς δεν είστε και ότι εποµένως στην πραγµατικό-
τητα εµείς πρέπει να εξηγήσουµε τις πολιτικές µας και εσείς όχι,
να συµφωνήσω. Ναι, έτσι είναι. Αληθές είναι αυτό και µάλιστα
νοµίζω ότι είναι και λογικό από την πλευρά σας, όταν δεν έχετε
και σπουδαία επιτεύγµατα, κάποιος να θέλει να µετακινήσει τη
συζήτηση στο σήµερα. Απολύτως κατανοητό όλο αυτό. Θα συµ-
φωνήσω µε µια προϋπόθεση ότι όταν είναι συνεχείς, παραδείγ-
µατος χάριν, οι δράσεις και το κλασικό παράδειγµα εδώ είναι τα
σχέδια βελτίωσης, υποχρεωτικά αυτό ανοίγει και µια συζήτηση
για το τι έκανα εγώ στο εξάµηνο, τι έκανες εσύ στα τεσσεράµισι
χρόνια, γιατί είναι µια συνεχής δράση. Δεν µπορώ, συνεπώς, να
το αποφύγω. Δεν το κάνω δηλαδή για κακό εγώ, για καλό το
κάνω, αλλά είναι κάτι το οποίο δεν µπορώ να αποφύγω. 

Παραδείγµατος χάριν, τώρα, ο κ. Αποστόλου κατεβαίνοντας,
έθεσε ένα θέµα αξιοποίησης της περιουσίας των συνεταιρισµών.
Είπε ότι έχει φτιάξει -µε τον νόµο του 2016 συγκροτήθηκε αυτό,
αν θυµάµαι καλά- έναν οργανισµό. Διοικητικό συµβούλιο βάλατε
για να δουλέψει; Μου κάνετε νόηµα «τα λεφτά». Τον κάνατε τον
οργανισµό, µου λέτε τι ωραίος που είναι ο οργανισµός και µετά
δεν έχετε βάλει διοικητικό συµβούλιο από το 2016 µέχρι το 2019
το πρώτο εξάµηνο. Τι το λέτε τώρα αυτό το ρηµάδι; Είναι αυτό
που λέµε «άστο, ρε παιδί µου, εγώ δεν στο έθεσα ποτέ».

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είναι άλλες οι συνθήκες σήµερα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θέτω άλλο ζήτηµα. Λέει ο κ. Αραχωβίτης: «ξέρεις,
αυτός νοµικισµός». 

Ακούστε, κάτι νοµικά τα θες πάντα. Ρώτα και τον Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συµφωνώ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Να πω γιατί. Διότι, παραδείγµατος χάριν, η περιπλοκή
και η εµπλοκή που δηµιουργήσατε στο θέµα του εύλογου κό-
στους, δεν ήταν ένα ζήτηµα, όπως το παρουσιάσατε, των φορέων
ή οτιδήποτε. Η εµπλοκή, η υποχρέωση κατ’ αρχάς για να υπάρχει
πρόβλεψη για την αντιµετώπιση του ζητήµατος του εύλογου κό-
στους προκύπτει απευθείας, είναι νοµική υποχρέωση από τον κα-
νονισµό. Άρα, λοιπόν, πρέπει να έχεις µηχανισµό. Πρώτα, λοιπόν,
κάνατε σαλάτα τον µηχανισµό. Η απεµπλοκή εν συνεχεία, προφα-
νώς, απαιτεί νοµικό χειρισµό. 

Οι φορείς πάτησαν ακριβώς πάνω στο νοµικό πρόβληµα, το
οποίο όµως είχατε δηµιουργήσει. Άρα, λοιπόν, εδώ τι θα έπρεπε
να κάνετε; Θα έπρεπε να ξεκινήσετε τώρα να µε χειροκροτάτε.
Τώρα, κατευθείαν ξεκινάει το χειροκρότηµα. Αυτό πρέπει να γίνει
τώρα. Διότι από µία κατάσταση προβληµατική εγώ έδωσα µία
λύση. Άρα, λοιπόν, εδώ θέλει γενναιότητα ορισµένες φορές, και
να µην ανοίγετε θέµατα στα οποία ξέρετε ότι είστε αντικειµενικά
εκτεθειµένοι. Εγώ δεν λέω κακοπροαίρετα. Δεν το λέω ποτέ. Λέω,
όµως, ότι υπήρξε αστοχία. 

Έρχοµαι σε κάτι άλλο. Συζητήσατε για το θέµα των τιµών. Επι-
στρέφετε φοβούµαι -και είναι και πολύ κακό αυτό- αν φύγατε ποτέ,
στον κακό λαϊκίστικο σας εαυτό. Οι λαϊκιστές τι κάνουν; Οι λαϊκι-
στές δεν είναι ότι δεν θα θέτουν προβλήµατα υπαρκτά. Παντού οι
λαϊκιστές, σε όλον τον κόσµο, θέτουν υπαρκτά ζητήµατα. Θέτετε
το ζήτηµα των τιµών. Το ζήτηµα των τιµών είναι υπαρκτό. Δεν είµαι
εγώ εκείνος ο οποίος θα πω ότι οι παραγωγοί µας έχουν άδικο
που διαµαρτύρονται γι’ αυτό. Έχουν δίκιο υπό την έννοια ότι βρί-
σκονται µπροστά σε ένα πραγµατικό παραγωγικό πρόβληµα.

Όταν, λοιπόν, έρχονται οι λαϊκιστές και λένε «µα, εδώ υπάρχει
πρόβληµα τιµών» λένε κάτι το οποίο, προφανώς, υπάρχει ως θέµα
µέσα στην κοινωνία. Τι κάνουν, όµως, οι λαϊκιστές; Μετά δίνουν τη
λάθος απάντηση. Για την ακρίβεια λένε και παριστάνουν ότι έχουν
µια απάντηση που στην πραγµατικότητα δεν έχουν. 

Υπάρχουν δύο ωραία κείµενα στο Υπουργείο. Το ένα είναι ένα
κείµενο το οποίο καταρτίστηκε το 2016. Είναι ένα κείµενο το οποίο
έγινε σε συνεννόηση µε την τρόικα. Λέω ότι είναι ωραίο κείµενο,
γιατί θέτει ενδιαφέροντα ζητήµατα και µιλάει για την ανταγωνιστι-
κότητα της γεωργίας, για µια ανταγωνιστική γεωργία. Ένα πρώτο
ερώτηµα είναι αν έχετε αποκηρύξει το κείµενο αυτό. Το αποκη-
ρύσσετε τώρα; Όχι. Εντάξει. 

Το δεύτερο κείµενο, το οποίο υπάρχει, είναι ένα επίσης ενδια-
φέρον κείµενο του 2018, το οποίο είναι σχέδιο στρατηγικής για
την αγροτική ανάπτυξη. Είναι κείµενο του 2018. Το αποκηρύσσετε
το κείµενο αυτό; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το δώσαµε αυτό. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Σας ρωτάω αν το αποκηρύσσετε. Διότι εγώ δεν έχω
παρέµβει στα κείµενα αυτά. Τα µελετώ, τα σκέφτοµαι, µπορεί να
παρέµβω, αλλά αυτή τη στιγµή τα θεωρώ ισχύοντα. Ουσιαστικά,
εάν παρακολουθήσετε τι κάνω –τώρα σας λέω µυστικά µου-
εφαρµόζω και εξατοµικεύω, εξειδικεύω τις πολιτικές στα κείµενα
αυτά. 

Η σελίδα 39 αυτού του κειµένου για την αγροτική ανάπτυξη
αναφέρεται στο πρόβληµα των τιµών. 

Ξέρετε τι λύσεις προτείνει, κύριε Κόκκαλη; Τι είπε; Θα πάµε να
κάνουµε «bras de faire», λέει εδώ, µε τους µεταποιητές, µε τους
εµπόρους; Αυτό λέει; Να σας πω τι λέει; Πώς λύνουµε το θέµα
των τιµών; Αύξηση της προστιθέµενης αξίας. Δηλαδή τι λέει εδώ,
για να το αποκωδικοποιήσουµε για τους παραγωγούς µας αλλά
και για τον κόσµο που µας ακούει; «Branding», ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ,
δηλαδή στην πραγµατικότητα ενίσχυση της εµπορικής διάστασης
του πρωτογενούς τοµέα. Σωστό; Αυτό λέει συγκράτηση της προ-
στιθέµενης αξίας στον αγροτικό χώρο, αύξηση της προστιθέµενης
αξίας κυρίως µε την αφαίρεση ανάλωσης του παγίου κεφαλαίου,
που σηµαίνει αντιµετώπιση των πολλαπλών πηγών πίεσης του
αγροτικού εισοδήµατος, του εισοδήµατος των αγροτών, µετρια-
σµός του βαθµού εξάρτησης του αγροτικού εισοδήµατος από τις
επιδοτήσεις. 

Αυτά προτείνει το κείµενο που έχετε υιοθετήσει και το οποίο
είναι κείµενο του Υπουργείου, επανεξέταση του φορολογικού συ-
στήµατος, αντιµετώπιση των περιφερειακών και κλαδικών ανισο-
τήτων.

Εµένα µου αρέσει αυτό το κείµενο. Προσέξτε! Και είναι το κεί-
µενο το οποίο εφαρµόζω. Δεν µου αρέσει σε όλα, θα κάνω ανα-
θεωρήσεις, αλλά είναι κείµενο που εφαρµόζω.

Μπορείτε να µου πείτε σε αυτό το κείµενο τι ακριβώς λέτε;
Ποιος συνάδελφος µού είπε για το µπαµπάκι, έφυγε; Ο συνάδελ-
φος από τις Σέρρες ήταν, που µου λέει: «τι θα πεις στους παρα-
γωγούς, στους βαµβακοπαραγωγούς;»; Θα πω ότι έχουµε
φτιάξει αυτό το ωραίο κείµενο, το οποίο εκτός από κείµενο λέει
και πολιτικές τις οποίες πρέπει να εφαρµόσουµε. Σε αυτές τις
πολιτικές πουθενά δεν λέει ότι καθορίζει ή παρεµβαίνει στη δια-
µόρφωση των τιµών ο Υπουργός.

Ξεκινήσατε, λοιπόν, τώρα να επιστρέφετε στον παλιό καλό σας
λαϊκιστικό εαυτό, ο οποίος θέτει µεν πραγµατικά προβλήµατα,
αλλά εν συνεχεία παρουσιάζει ψευδολύσεις.

Άρα, λοιπόν, η απάντηση εδώ είναι ότι, πράγµατι, για µια σύν-
θετη και περίπλοκη κατάσταση η οποία διαµορφώνεται µέσα σε
ένα καθεστώς ανοιχτών αγορών, προφανώς χρειαζόµαστε σύν-
θετα και περίπλοκα εργαλεία, προκειµένου να µπορέσουµε να
αντεπεξέλθουµε σε αυτά. Και ποια είναι αυτά τα εργαλεία; 

Ποια είναι, λοιπόν, η στρατηγική µας για να ενισχύσουµε τε-
λικά το εισόδηµα των παραγωγών; Είναι προϊόντα προστιθέµενης
αξίας, είναι παρέµβαση κατά το δυνατόν και στον βαθµό που
µπορούµε µε ό,τι εργαλεία διαθέτουµε για να µειώσουµε το κό-
στος παραγωγής. 

Μέρος της στρατηγικής για τη µείωση του κόστους παραγω-
γής είναι η µείωση των φορολογικών συντελεστών. Μέρος της
στρατηγικής για τη µείωση του κόστους παραγωγής είναι η πα-
ρέµβαση στο κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας και αυτή η δυνα-
τότητα που νοµοθετήσαµε για τα φωτοβολταϊκά, τα οποία
χρησιµοποιούνται για την αγροτική παραγωγή. Μέρος της στρα-
τηγικής µας, πράγµατι, πρέπει να είναι η αλλαγή του αρδευτικού
µοντέλου. 

Αυτό είναι κάτι, το οποίο εγώ θα ήθελα να το συµφωνήσουµε
σε µια ευρεία συζήτηση, γιατί αυτά τα έργα, τα αρδευτικά, δεν
είναι έργα, που γίνονται µέσα σε έναν χρόνο, είναι πολιτικές, οι
οποίες πρέπει να κρατήσουν χρόνια και να µην αλλάξουν, αν τυχόν
-οψέποτε- αλλάξει η Κυβέρνηση. Πρέπει να υπάρχει µια ευρεία
διακοµµατική συµφωνία, για να υλοποιούνται και να εκτελούνται
αυτά τα έργα, ώστε να περάσουµε από ένα µοντέλο χρησιµοποι-
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ήσεως υπεδαφίων νερών -ουσιαστικά νερών από τον υδροφόρο
ορίζοντα- σε αξιοποίηση των επιφανειακών υδάτων -αυτό έχει και
προφανείς περιβαλλοντικές επιπτώσεις, αλλά έχει και σηµαντική
εξοικονόµηση- σε πολιτικές καλλιεργητικές, οι οποίες πρέπει να
χρηµατοδοτηθούν και από το παρόν πρόγραµµα και από το επό-
µενο πρόγραµµα, που πρέπει να σχεδιαστεί, οι οποίες θα στο-
χεύουν στη µείωση της χρήσης προϊόντων φυτοπροστασίας, στη
µείωση της χρήσης των λιπασµάτων και στη στοχευµένη χρήση
λιπασµάτων, στη στοχευµένη χρήση του νερού και στην ορθολο-
γική χρήση του νερού, µε την αξιοποίηση σύγχρονων τεχνολογιών.
Γι’ αυτά πρέπει να χρηµατοδοτηθούν οι παραγωγοί µας.

Άρα, η στρατηγική είναι αυτή. Όµως, όποιος νοµίζει ότι αύριο
το πρωί έχει µια εύκολη απάντηση, να πάει στον παραγωγό, που
πράγµατι, χειµάζεται από τη συµπίεση, που δέχεται από το
άνοιγµα των αγορών, όποιος έχει µια εύκολη λύση, να πάει να
του πει: Ξέρετε, ναι, εγώ έχω έναν µαγικό τρόπο. Τι τιµή πήρες
τώρα; Εγώ έχω ένα κόλπο να σου δώσω συν 20%». 

Αν έχετε το κόλπο, να µου το πείτε, να πάµε να το κάνουµε.
Δεν λέτε αυτά. Στη στρατηγική σας δεν λέτε αυτά. 

Κι έρχοµαι στην ΚΑΠ. Εγώ θα ήθελα να κάνουµε µια ευρύτερη
συζήτηση για την ΚΑΠ, γιατί είναι µεγάλο και ενδιαφέρον το
θέµα. Με πολλή χαρά, όποτε µου το ζητήσετε είτε σε επίπεδο
επερώτησης αλλά και στην επιτροπή, να ενηµερώσω για ό,τι γί-
νεται. Δεν υπάρχει κάτι το οποίο έχει αλλάξει, κύριε Αποστόλου.

Απλώς, να διευκρινίσω τα εξής. Στο επίπεδο του προϋπολογι-
σµού, η εικόνα, η οποία περιγράφεται στο Συµβούλιο Υπουργών
εξακολουθεί να υφίσταται, δηλαδή στην πραγµατικότητα το Συµ-
βούλιο Υπουργών Γεωργίας εκείνο το οποίο λέει -περίπου οµο-
θυµαδόν- είναι ότι δεν µπορεί να υπάρξει ταυτόχρονη
εξυπηρέτηση δύο στόχων: Υψηλές περιβαλλοντικές φιλοδοξίες
και green deal για την Ευρωπαϊκή Ένωση -green deal είναι εκείνο
το οποίο οικοδοµεί το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και άρα, η ευρω-
παϊκή Δεξιά, για να τελειώνουµε για το ποιος υπερασπίζεται σή-
µερα το περιβάλλον και την κλιµατική αλλαγή, άρα, εµείς το
κάνουµε αυτό- και στο πλαίσιο αυτό, εκείνο το οποίο λένε οι
Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης είναι ότι πράγµατι, δεν µπορεί
να υπηρετηθούν δύο ταυτόχρονοι στόχοι.

Ποιοι είναι οι στόχοι; Οι υψηλές περιβαλλοντικές φιλοδοξίες
της Ένωσης και από την άλλη µεριά, αυτό να συνδέεται µε τη
µείωση του προϋπολογισµού. όµως, οφείλω να σας πω τις δυ-
σκολίες. Αυτό δεν θα λυθεί στο Συµβούλιο των Υπουργών, όπως
ξέρετε. Το θέµα του προϋπολογισµού θα λυθεί στο επίπεδο του
Συµβουλίου των Αρχηγών. Άρα, είναι µια απόφαση διαφορετική.
Και γιατί το λέω αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, τι ανοχή έχω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχετε όση χρειάζεστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όση µου επιτρέψετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εγώ λέω όση χρειάζε-

στε. Πέντε µε έξι λεπτά ακόµη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Και όποτε κουράσω, µου λένε οι συνάδελφοι, για
να φύγουµε.

Λέω, λοιπόν, το εξής. Η µεγάλη δυσκολία, που υπάρχει αυτή
τη στιγµή σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τη συζήτηση που γίνεται,
είναι η εξής. Τι λέµε για την ΚΑΠ; Σταθερός προϋπολογισµός
κατ’ ελάχιστον και αρχίζουν -σας λέω- να υπάρχουν ορισµένες
φωνές, που µιλούν για αύξηση του προϋπολογισµού της ΚΑΠ,
µειοψηφικές, για να µην µπερδευόµαστε. Αλλά αρχίζει να ακού-
γεται, ενώ δεν ακουγόταν µέχρι πριν. Άρα, αυτό είναι θετική εξέ-
λιξη. Δεν είναι αρνητική. Η θέση µας δεν έχει αλλάξει. Σταθερός
προϋπολογισµός για την ΚΑΠ. Η θέση που υπήρχε στην προ-
ηγούµενη κυβέρνηση εξακολουθεί να είναι η θέση της Ελλάδας
σήµερα.

Δεύτερο ζήτηµα. Ποια είναι τα χρήµατα για την πολιτική συνο-
χής; Να αυξηθούν ή να µειωθούν; Υπάρχουν κάποιοι, που λένε
να µείνουν σταθερά και τα χρήµατα της συνοχής. Χρήµατα για
νέες πολιτικές, οι οποίες µας ενδιαφέρουν; Γιατί µέσα στις λε-
γόµενες νέες πολιτικές είναι η πολιτική για τη µετανάστευση για

παράδειγµα. Χρήµατα για νέες πολιτικές, ναι να µπουν.
Brexit; Αφαιρούνται χρήµατα. Η Μεγάλη Βρετανία ήταν συνει-

σφέρουσα χώρα. Αυτό σταθερό, ίσως να αυξηθεί το άλλο, να
µπουν και νέα κονδύλια, αφαιρούνται ποσά. Πώς θα καλυφθεί το
κενό που δηµιουργείται στον προϋπολογισµό; Αύξηση της συ-
νεισφοράς των κρατών µελών.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Όχι µόνο…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εκεί όµως, κύριε Αραχωβίτη, προφανώς οι
χώρες, οι οποίες συνεισφέρουν, αντιλαµβάνεστε ότι έχουν πολύ
σηµαντική επιφύλαξη και αντίρρηση. Άρα, το σχήµα του προϋπο-
λογισµού είναι αυτό. 

Όσον αφορά την εξωτερική σύγκλιση, πάλι δεν υπάρχουν
πολύ µεγάλες διαφοροποιήσεις, διότι η θέση µας παραµένει η
ίδια. Ο συσχετισµός δυνάµεων, που υποστηρίζει τη θέση µας επί-
σης παραµένει ο ίδιος. Στην πραγµατικότητα αυτός είναι ο δια-
µορφωµένος συσχετισµός. όµως, να πούµε µε ειλικρίνεια ότι ο
συγκεκριµένος συσχετισµός δεν διαθέτει τα λεγόµενα blocking
rights, δεν µπορεί να σταµατήσει δηλαδή µια αντίθετη απόφαση. 

Αυτή τη στιγµή, η κατεύθυνση στην οποία πάµε )αυτή είναι η
πρόταση της φιvλανδικής προεδρίας- είναι η εξής. Έχει αφαιρε-
θεί η θέση «καµµία εξωτερική σύγκλιση» κι έχει διατηρηθεί η εν-
διάµεση θέση της επιτροπής, όπου µένει όµως να διευκρινιστούν
ζητήµατα στην ενδιάµεση θέση της επιτροπής και επίσης έχει
αφαιρεθεί η θέση «άµεση εξωτερική σύγκλιση». Άρα, αυτές είναι
οι διαµορφωµένες τοποθετήσεις µε τη διαµόρφωση, αν θέλετε,
των συµµαχιών, να παραµένει σταθερή. 

Τώρα, το ζήτηµα της συνεκτίµησης κριτηρίων που θέσατε, δη-
λαδή να µην υπάρχει µόνο κριτήριο η στρεµµατική ενίσχυση,
αλλά να προστεθούν και άλλα κριτήρια, προφανώς το υπερασπι-
ζόµαστε, προφανώς καταθέτουµε έγγραφα, προφανώς γίνεται
συζήτηση. Όλα αυτά συνεχίζουν να γίνονται. Πότε θα τελειώσει
και πότε θα εξελιχθούν, όπως και τα άλλα ζητήµατα που συνδέ-
ονται -δεν θέλω να σας κουράσω- µε τις αιρεσιµότητες, µε τους
µικροκαλλιεργητές; Γι’ αυτό σας λέω ότι η ΚΑΠ από µόνη της
απαιτεί µια µεγάλη συζήτηση.

Παρά ταύτα, δεν θέλω να ανησυχείτε ως προς την επιµέλεια
που δείχνουµε. Το παρακολουθούµε στενά. Να ξέρετε ότι εγώ
κάνω συναντήσεις, διµερείς κυρίως, ακόµα και µε τους ανθρώ-
πους, µε τις χώρες που είναι απολύτως εχθρικές µε τη δική µας
θέση. Προεξάρχοντα ρόλο σε αυτό παίζει η Πολωνία, η οποία
έχει µια τελείως διαφορετική θέση από τη δική µας. Είναι υπέρ
της εφαρµογής της άµεσης σύγκλισης τώρα όλων. Εγώ συναν-
τώµαι µε αυτούς -ειδικά µε αυτούς- γιατί προσπαθώ ακριβώς να
εξηγήσω αυτό το οποίο πιστεύω. Διότι βλέπουµε να γράφουν ότι
οι Έλληνες παραγωγοί παίρνουν πάρα πολλά χρήµατα και οι
καηµένοι οι δικοί τους οι παραγωγοί παίρνουν λίγα χρήµατα!
Αυτό είναι ανακριβές, όταν εν συνεχεία, έρθεις να το εξορθολο-
γήσεις και να το βάλεις ανά αγροτική εκµετάλλευση. Αν φύγουµε
από τα στρέµµατα και πάµε στην αγροτική εκµετάλλευση, τότε
η εικόνα είναι τελείως διαφορετική και θεωρώ ότι αυτό έχει ένα
ορισµένο περιεχόµενο.

Μου θέσατε ορισµένα ειδικότερα ζητήµατα. ΕΛΓΑ: Κάντε µου
τη χάρη. Το άκουσα αυτό, δεν θυµάµαι τώρα ποιος εξ υµών ανέ-
πτυξε το θέµα. Δηλαδή, τώρα µου λέτε τι; Την κατάσταση στον
ΕΛΓΑ, που µας παραδίδετε, την ξέρετε. Μας παραδίδετε έναν
ΕΛΓΑ µε 170 εκατοµµύρια προϋπολογισµό, µε 12 εκατοµµύρια
εκ του νόµου προϋπολογισµό εσόδων από τις εισφορές των
αγροτών, µε 12 εκατοµµύρια εκ του νόµου δηµιουργία αποθεµα-
τικού, µε υπολειπόµενο εποµένως 158 εκατοµµύρια ανά χρήση,
µέσα στο οποίο περιέχονται και οι δαπάνες. Πρέπει να καλυ-
φθούν και οι δαπάνες µισθοδοσίας, που ξέρετε ότι εσείς τα τε-
λευταία χρόνια πληρώνατε σε αποζηµιώσεις άνω των 200
εκατοµµυρίων.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εκ του νόµου.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πολύ καλά κάνατε. Να ξέρουµε τι σηµαίνει αυτό;
Αυτό σηµαίνει ότι τρώγατε το αποθεµατικό. Πόσο πολύ θα φάτε
από το αποθεµατικό;

Η παρέµβαση, λοιπόν, για την οποία µιλώ και την οποία απο-
φύγατε τα τεσσεράµισι χρόνια, είναι η εξής. Και πώς την αποφύ-
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γατε; Με τη διαρκή και µόνιµο επίκληση της επικείµενης αναλο-
γιστικής µελέτης, η οποία κάτι επρόκειτο να δώσει προς στοιχείο
για να ληφθεί. Έρχεστε σήµερα και µου µιλάτε για µια απόφαση
διοικητικού συµβουλίου, η οποία ελήφθη το 2018, προκειµένου
να γίνει µια αναλογιστική µελέτη για να αντιµετωπίσει το θέµα
και όπου από τον Οκτώβριο του 2018, που ελήφθη η απόφαση
αυτή, µέχρι και τον Ιούλιο του 2019, που παραδώσατε, δεν είχε
πέσει ούτε µισή υπογραφή για οτιδήποτε. Και µου λέτε τώρα γι’
αυτό το ζήτηµα;

Γι’ αυτό σας λέω ότι είναι µερικά που συνέχονται και δεν
µπορώ, παρά να σας τα καταλογίσω. Με εγκαλείτε, γιατί; Διότι
προσπαθώ να δώσω λύση και κάνω µια ευθεία ερώτηση: Θεω-
ρείτε ότι οι παραγωγοί µας είναι ευχαριστηµένοι από τη λειτουρ-
γία του ΕΛΓΑ;

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Μα, γι’ αυτό ξεκινήσαµε τη διαδικασία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εδώ θα σας πω ότι έχουµε ένα καταπληκτικό τη-
λεφωνικό κέντρο στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και µπο-
ρούµε να δούµε πόσα τηλεφωνήµατα δεχόµαστε για ποιο θέµα.
Λοιπόν, το 60% των τηλεφωνηµάτων που χτυπούν στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης είναι για ζήτηµα του ΕΛΓΑ, καθυστερήσεις
στις αποζηµιώσεις, δεν πληρώνονται, δεν πληρώνονται πλήρως,
το ένα, το άλλο. Αυτή είναι η κατάσταση που µας παραδώσατε.

Έρχοµαι, λοιπόν και λέω ότι εγώ αυτό θέλω να το αντιµετω-
πίσω, θέλω να το λύσω. Δεν θέλω να το λύσω ισοπεδωτικά, γιατί
η ισοπεδωτική αντιµετώπιση είναι εύκολη. Δεν είναι; Δεν θα µπο-
ρούσα εγώ να πω πόσο είναι το έλλειµµα του ΕΛΓΑ κάθε χρόνο;
Είναι 50 εκατοµµύρια. Σωστό; Μάλιστα. Πόσο είναι στο σύνολο
των 170 εκατοµµυρίων τα 50 εκατοµµύρια; Είναι 25%. Μάλιστα.
Αύξηση της εισφοράς κατά 25%, τα βρήκα εγώ τα λεφτά. Αυτό
ήταν εύκολο να το πω.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Γιατί δεν το κάνατε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Προφανώς, γιατί δεν θέλω να το κάνω. Διότι δεν θέλω
να κάνω την αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών των αγροτών.

Θέλω, όµως, να τους δώσω µια λύση στην οποία και τα λεφτά
τους θα παίρνουν γρήγορα και θα έχουν καλύτερες και αποτελε-
σµατικότερες καλύψεις κινδύνου και δεν θα τους επιβαρύνω τις
ασφαλιστικές εισφορές. Θέλω γι’ αυτό να διερευνήσω τη δυνατό-
τητα της χρησιµοποιήσεως και της ιδιωτικής ασφάλισης και να δω
τι συνέργειες µπορώ να φτιάξω, ώστε να αντιµετωπίσω αυτό το
ζήτηµα.

Εσείς, a priori,  λέτε ότι αυτό δεν γίνεται. Δεν γίνεται, ναι. Όµως,
δεν σας είδα να δίνετε καµµιά άλλη λύση. Δεν είδα να δίνετε µία
λύση. Είδα να κλωτσάτε το τενεκεδάκι και να διατηρείται αυτή η
κακή κατάσταση.

Άρα, λοιπόν, αφήστε να δούµε και να διερευνήσουµε τι δυνα-
τότητες µας δίνει η ιδιωτική ασφαλιστική αγορά και να δούµε τι
συµπράξεις µπορούµε να διαµορφώσουµε εις όφελος των παρα-
γωγών. Έχω δεσµευτεί ότι µέχρι τον Ιούνιο του 2020 θα σας πα-
ρουσιάσω ένα τέτοιο σχέδιο για να συζητήσουµε. Φτιάξαµε τη
συγκεκριµένη επιτροπή, για να µπει σε συζήτηση µε την ιδιωτική
ασφαλιστική αγορά και θα δούµε τι άλλες δυνατότητες έχουµε.

Έθεσε ένα σηµαντικό θέµα ο κ. Αποστόλου και επιτρέψτε µου
να κλείσω µ’ αυτό. Έχει ένα ωραίο άρθρο το «POLITICO», το οποίο
αναφέρεται κυρίως σε δηλώσεις µου και σε µια παρέµβαση που
έκανα στο Συµβούλιο Υπουργών. Ο τίτλος του είναι: «The rise of
gastro-nationalism», δηλαδή «Η άνοδος του γαστριµαργικού εθνι-
κισµού» και αναφέρεται, στην πραγµατικότητα, σε µία προσπάθεια
η οποία γίνεται από κοινού από τη Γαλλία, την Ισπανία, την Ιταλία
και την Ελλάδα, προκειµένου ακριβώς να καταστεί υποχρεωτική
η αναγραφή στα τρόφιµα της προέλευσης του προϊόντος από το
οποίο φτιάχτηκαν τα τρόφιµα. Άρα, γιαούρτι; Ναι. Με τι γάλα; Ελ-
ληνικό γάλα, αλλά αυτό να καταστεί υποχρεωτική αναγραφή.

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό έχει εσωτερικές αντιδράσεις στους
κόλπους της Ένωσης, γιατί οι χώρες, οι οποίες έχουν τέτοια πα-
ραγωγή δεν θέλουν αυτό να αναγράφεται. Παρά ταύτα, είναι κάτι
στο οποίο επιµένουµε και το οποίο διεκδικούµε. 

Με συγχωρείτε, αλλά και εγώ το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό
και θα σας πω τον βασικό λόγο. Ο λόγος είναι ότι σήµερα υπάρχει
ένας καταναλωτής τροφίµων ο οποίος απαιτεί τη µέγιστη δυνατή

ιχνηλασιµότητα του προϊόντος. Θέλει να ξέρει από πού προέρχε-
ται αυτό που τρώει. Αυτό δεν παραβιάζει ούτε την εσωτερική
αγορά ούτε τον εσωτερικό ανταγωνισµό. Είναι µία πρόσθετη πλη-
ροφορία για τον καταναλωτή.

Θέλω να ξέρω αν σας έχω κοντά µου σ’ αυτό. Είναι σηµαντικό
το να είναι και η Αντιπολίτευση κοντά σ’ αυτή τη θέση, την οποία
τη λέω µε σαφή και ξεκάθαρο τρόπο. Είναι υποχρεωτική η ανα-
γραφή στο προϊόν -το τρόφιµο, το µεταποιηµένο- από πού έχει
προέλθει.

Κλείνω µε τις ελληνοποιήσεις, κύριε Πρόεδρε. Έχω µιλήσει για
τις ελληνοποιήσεις κατ’ επανάληψη. Θέλω να ξέρω και σ’ αυτό πού
είναι η συµφωνία και πού είναι η διαφωνία. Έχω µία άποψη. Η
άποψη είναι ότι το κοινοτικό πλαίσιο είναι ήπιο. Μιλώ για το κοινο-
τικό πλαίσιο για τα ΠΟΠ. Το είδα. Με συγχωρείτε, αλλά τα πρό-
στιµα είναι µη σοβαρά. Μιλάω για το κοινοτικό πλαίσιο, το οποίο
δεν έχει αξιοποιήσει µία τριπλή παράβαση, που γίνεται και δεν
ασκεί τις διώξεις µε τον τριπλό τρόπο, που κατά τη γνώµη µου,
είναι ορθός. 

Όταν κάποιος, λοιπόν, προβαίνει σε πράξη µιµητισµού, δηλαδή
παριστάνει ότι πουλάει ένα προϊόν, το οποίο προέρχεται από την
Ελλάδα, ενώ αυτό δεν προέρχεται από την Ελλάδα, κάνει τρία
πράγµατα. Αν µεν το προϊόν είναι ΠΟΠ, παραβιάζει το ΠΟΠ. Αυτό
είναι ένα αδίκηµα. Ένα δεύτερο πράγµα που κάνει είναι ότι κάνει
αθέµιτο ανταγωνισµό, γιατί όταν λες ότι πουλάς φέτα, αλλά στην
πραγµατικότητα δεν πουλάς φέτα ή πουλάς ένα τυρί το οποίο
κακώς το λες «φέτα» ενώ το έχεις κάνει µε φθηνότερα προϊόντα,
στην πραγµατικότητα προβαίνεις σε αθέµιτο ανταγωνισµό -απέ-
ναντι σ’ αυτόν ο οποίος πουλάει κανονική φέτα- και σε παραπλά-
νηση καταναλωτή. Ενδέχεται να κάνεις και το αδίκηµα του άρθρου
314 του Αγορανοµικού Κώδικα, δηλαδή νοθεία. Μπορεί να κάνεις
και τέσσερα αδικήµατα. Αυτό έχει κάποιες άλλες προϋποθέσεις. 

Εγώ, λοιπόν, θέλω να φτιάξω το θεσµικό πλαίσιο -που θα το
δείτε- που είναι το πρώτο τρίµηνο του 2006 το κυρωτικό, ώστε και
σε διοικητικό επίπεδο και σε επίπεδο ποινικό να είναι αποτελεσµα-
τικότερες και αυστηρότερες οι ποινές. Αυτό θα γίνει. 

Το δεύτερο, το οποίο βεβαίως, είναι µία µεγάλη συζήτηση, που
δεν την ακουµπήσατε και µία µεγάλη δουλειά, πολύ απαιτητική,
είναι ότι πρέπει να δούµε την αποτελεσµατικότητα των ελέγχων.
Ανοίγει µία συζήτηση για την αποτελεσµατικότητα των ελέγχων
και τον συντονισµό των µηχανισµών του Υπουργείου, αλλά ανοίγει
και µία δεύτερη συζήτηση -ο κ. Αποστόλου έχει ορισµένες από-
ψεις γι’ αυτό,  εγώ θέλω να τις συζητήσουµε, δηµόσια δεν είναι ο
καλός χώρος- για το ζήτηµα των επιστηµονικών µεθόδων για τη
διαπίστωση της παραβίασης.

Άρα, αυτή είναι µια συζήτηση, η οποία πρέπει επίσης να γίνει.
Καταλαβαίνω την επιφύλαξη σας, αλλά θα τη συζητήσουµε.

Αυτό επίσης είναι κάτι, το οποίο θα έχει ολοκληρωθεί, το µεν
κυρωτικό το πρώτο τρίµηνο, ενώ την επιστηµονική δυνατότητα
από τη µια, αλλά και το ζήτηµα του συντονισµού θα το έχουµε τε-
λειώσει µέχρι το τρίτο τρίµηνο του 2020.

Για την ΚΑΠ σας είπα. Για τις ελληνοποιήσεις σας είπα. Για το
Brexit µιλήσαµε. 

Τελειώνω µε µερικά πράγµατα ακόµα, που κάνουµε και τα
οποία, κατά τη γνώµη µου, είναι σηµαντικά.

Διαχειριστικά σχέδια βόσκησης, βοσκήσιµες γαίες, ψηφισµένο
το 2015. Δώσατε παράταση το 2017, δώσατε παράταση το 2019
και δεν κάνατε απολύτως τίποτα. Μηδέν του µηδενός. Σε ένα κρί-
σιµο ζήτηµα, για πάρα πολλούς λόγους, ανάµεσα στο οποίο είναι
και η ΚΑΠ, δεν είναι µόνο, αλλά είναι και η ΚΑΠ.

Θεσµικό πλαίσιο για τη φαρµακευτική και βιοµηχανική. Είµαστε
έτοιµοι. Νοµίζω ότι µέχρι το πρώτο εξάµηνο του 2020 θα τελει-
ώσουµε την κλωνική επιλογή. 

Αξιοποίηση ακίνητης περιουσίας του ΥΠΑΑΤ. Αυτό είναι αρ-
κετά πιο σύνθετο θέµα, θα κάνουµε µία µεγάλη παρέµβαση στον
2012, γιατί θέλει και σε πολλά σηµεία αλλαγή.

Τελευταίο σχόλιο, γι’ αυτό το οποίο λέτε για την περιουσία των
συνεταιρισµών, έµµεσα συνεχόµενο, όχι ευθέως συνεχόµενο µε
τη συζήτηση αυτή. Η θέση την οποία είχατε υιοθετήσει µε το
2016, να σας ενηµερώσω ότι δεν πατάει και συνταγµατικά. Γιατί;
Διότι ακόµα και πτωχευµένος είναι ένας συνεταιρισµός. Πτωχευ-
µένος τώρα είναι µία έννοια αυτή, συνήθως εκείνο που έχουµε
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είναι να έχουµε λύση, µάλλον εκκαθάριση, η οποία συχνά δεν έρ-
χεται ποτέ σε λύση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, γιατί έχετε φτάσει στη µισή ώρα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Τελειώνω σε ένα λεπτό.

Μη φτάνοντας σε λύση ,δεν έχουµε εξάλειψη της ταυτότητος
του νοµικού προσώπου. Το νοµικό πρόσωπο διατηρείται και πα-
ραµένει υπό εκκαθάριση, άρα εξακολουθεί να έχει την περιουσία
του. Πώς θα του την πάρεις; Παραβίαση ευθεία της ιδιοκτησίας,
του άρθρου 17.

Θέλει, λοιπόν, µία άλλη τεχνική. Τι σκέφτοµαι εγώ τώρα; Θέλει
µία άλλη τεχνική, για να µπορεί να γίνει αυτό. Αν και συµφωνούµε
στη στρατηγική κατεύθυνση, δηλαδή ναι, τελικά αυτό θα πρέπει
να καταλήξει προς αξιοποίηση σε άλλους ενεργούς συνεταιρι-
σµούς, ο τεχνικός νοµικός τρόπος -που δεν σας αρέσει, κύριε
Αραχωβίτη- που είναι να γίνει, πρέπει να γίνει, έτσι ώστε να µπορεί
να γίνει, γιατί αλλιώς θα πέσει.

Για τα αρδευτικά έργα, τα είπαµε. 
Το Εθνικό Σχέδιο Φυτοπροστασίας το σηκώσαµε σήµερα, τερά-

στιο ζήτηµα και υποχρέωση της χώρας. Και βεβαίως, θα έχουµε
και ένα πρόγραµµα -κάποιος το είπε- για την ανάγκη αναδιάρθρω-
σης των καλλιεργειών.

Τώρα, εγώ δεν σας λέω τι να λέτε και τι να µην λέτε. Αν θέλετε
να λέτε ότι δεν έχουµε σχέδιο µετά ταύτα, µπορείτε να το λέτε,
απλώς θεωρώ ότι δεν θα είναι πολύ πειστικό. Θα έλεγα ότι καλύ-
τερο είναι να κάνετε κριτική στο σχέδιο αυτό. Όµως, πάλι εύχοµαι,
αυτή η κριτική να µπορεί να αναδεικνύει ιδεολογικές και πολιτικές
διαφορές, µε πολλή χαρά να το συζητήσουµε αυτό, αλλά έχει µία
σηµασία σε τελευταία ανάλυση να βλέπουµε ότι όλη αυτή η πολι-
τική, την οποία χαράζουµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
στοχεύει σε ένα τελικά απλό πράγµα: Ενίσχυση της ανταγωνιστι-
κότητας της γεωργίας, αύξηση του εισοδήµατος των παραγωγών,
το να κρατήσουµε και να προσελκύσουµε περισσότερους και
νέους ανθρώπους στην παραγωγή, στην πρωτογενή παραγωγή.

Σας ευχαριστώ πολύ και για τη συζήτηση και για την ανοχή,
κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αποστόλου, µισό

λεπτό.
Έχετε ζητήσει τον λόγο. Μπορώ να σας το δώσω για τρία λεπτά,

αλλά θα πρέπει να ξέρετε ότι θα πρέπει µετά να δώσω άλλα πέντε
λεπτά στον κύριο Υπουργό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μάλιστα. Δεν έχω κανένα πρό-
βληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεννοηµένοι να είµα-
στε, έτσι.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Απλά, επειδή ανέγνωσε ο Υπουρ-

γός, αποσπάσµατα από το στρατηγικό σχέδιο, που είχαµε κατα-
θέσει για τη γεωργία, κύριε Υπουργέ, περάσαµε και εµείς από τα
υπόγεια του Χίλτον. Ξέρετε, αυτό το σχέδιο προέκυψε µετά από
µία διαρκή συζήτηση µε τους θεσµούς. Βεβαίως, είχαµε και από
την άλλη πλευρά είχαµε και την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Να µην
ξεχνάτε ότι είχαµε και τα µνηµόνια στο κεφάλι µας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Τώρα όµως, δεν σας άρεσε!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Παρ’ όλα αυτά, το να αναφέρουµε
στο συγκεκριµένο σχέδιο ότι χρειάζεται η ανταγωνιστικότητα της
ελληνικής γεωργίας, δεν διαφωνούµε και βεβαίως το υποστηρί-
ζουµε. Δεν κάνουµε πίσω σε τίποτα. Άρα, λοιπόν, όµως πρέπει να
έχουµε υπόψη µας και σε ποιες συνθήκες ιδιαίτερα εµείς αναγκα-
ζόµασταν πολλές φορές να προχωρούµε σε συγκεκριµένες απο-
φάσεις.

Είπατε, από την άλλη πλευρά, ένα θέµα που έχει σχέση µε το
γιαούρτι. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα µε το ελληνικό γι-
αούρτι είναι ότι προσπαθούν ξένες χώρες να ιδιοποιηθούν ένα
προϊόν, χρησιµοποιώντας τον τρόπο παρασκευής του. Λένε ότι

είναι ελληνικό γιαούρτι κι εµείς εννοούµε τον τρόπο παρασκευής,
ενώ ο καταναλωτής εκ των πραγµάτων, αυτό που αντιλαµβάνεται
είναι ότι είναι ένα προϊόν, το οποίο προέρχεται από την Ελλάδα.

Εκεί όµως, τα καταφέραµε και µε τα δικαστήρια και µε την Τσε-
χία και µε την Αγγλία και διάβασα σχετικά και µε την Ιαπωνία, πολύ
καλά κάνατε. Όµως, δεν είπατε ότι εδώ και καιρό το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης έχει ξεκινήσει τη διαδικασία της γεωγραφι-
κής ένδειξης ,όσον αφορά το γιαούρτι, που σηµαίνει ότι από την
ώρα που θα πάµε σε αυτήν την πορεία, εκ των πραγµάτων η
πρώτη ύλη θα είναι ελληνικό γάλα. Είναι ξεκάθαρα αυτά τα πράγ-
µατα. Δεν µπορείς να διεκδικήσεις γεωγραφική ένδειξη, που ση-
µαίνει απόλυτη προστασία, χωρίς να έχεις αυτές τις παραµέτρους.

Το τρίτο θέµα στο οποίο θέλω να σταθώ, είναι τα περίφηµα σχέ-
δια βόσκησης. Κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να φανταστείτε τι
µάχες έχουµε δώσει, από την ώρα που πήγαµε στο Υπουργείο,
έχοντας µπροστά µας κάθε χρόνο πρόστιµα ύψους 300-350 εκα-
τοµµυρίων, εξαιτίας των διαχειριστικών σχεδίων και ιδιαίτερα των
επιλεξιµοτήτων, που αφορούσαν την κτηνοτροφία. 

Έγινε µια µεγάλη προσπάθεια. Φτάσαµε στην πρώτη συνε-
δρίαση να είναι µπροστά µας ένας φάκελος που να µας λέει «1,5
δισεκατοµµύριο από εδώ ανακτήσεις, 1,5 δισεκατοµµύριο από εκεί
πρόστιµα» και ταυτόχρονα να υπάρχει πρόταση ότι η προηγού-
µενη δική σας κυβέρνηση είχε εγκρίνει, λέει, 4,5 εκατοµµύρια για
να δοθούν στους κτηνοτρόφους για να φτιάξουν διαχειριστικά
σχέδια. 

Αντιλαµβάνεστε ότι, όταν το είδα εγώ αυτό το πράγµα, είπα
«ελάτε εδώ, βρε παιδιά, τι γίνεται;». Ξέρετε πόσο δώσαµε αυτά
τα διαχειριστικά σχέδια; Από 4,5 εκατοµµύρια, που είχατε εγκρί-
νει, 450 χιλιάδες. Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι είναι ένας χώρος, που
θέλει µια µεγάλη προσπάθεια. 

Εµείς µε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης κάναµε την τρο-
ποποίηση στο συγκεκριµένο µέτρο, για να µπορούν ουσιαστικά
να χρησιµοποιούνται αυτά τα χρήµατα και πέραν της δάσωσης,
που ήταν το µόνιµο µέτρο. Σε όλα τα προγράµµατα το µόνιµο
µέτρο ήταν η δάσωση, ξέρετε αυτής της αµφισβητούµενης, θα
έλεγα, αποτελεσµατικότητας. Όµως, έγινε ένας κατατεµαχισµός
σε υποµέτρα. Δεν είναι µόνο ότι χρειάζονται τα διαχειριστικά σχέ-
δια βόσκησης, αλλά είναι και το τεράστιο πρόβληµα της προστα-
σίας, της πρόσληψης του δασικού οικοσυστήµατος της χώρας.

Όλα αυτά όµως, πρέπει να τα συζητήσουµε και πρέπει οπωσ-
δήποτε να τα έχετε ως σηµείο αιχµής. Γιατί η σχέση που υπάρχει
αυτήν την ώρα µεταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντος, του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, του Υπουργείου Επενδύσεων
και Ανάπτυξης είναι ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι
το «στριµωγµένο» -αυτό συµβαίνει- σε πάρα πολλές αρµοδιότη-
τες, τις οποίες πρέπει πρωτίστως να ασκεί το συγκεκριµένο
Υπουργείο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κηρύσσεται περαιωµένη

η συζήτηση της υπ’ αριθµόν 5/4/10-12-2019 επίκαιρης επερώτη-
σης, µε θέµα: «Η ανυπαρξία κυβερνητικής πολιτικής προκαλεί
τον αγροτικό κόσµο και αυξάνει τη δυσαρέσκειά του».

Ευχαριστούµε πολύ τον κύριο Υπουργό, που ήταν εµφανές ότι
είχε ένα µικρό πρόβληµα υγείας και νοµίζω ότι βοηθήθηκε από
τη διαδικασία να γίνει καλά!

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 15.40’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 13 Ια-
νουαρίου 2020 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

8158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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